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PROTOKÓŁ Nr 52 

obrad LII zwyczajnej Sesji Rady Miasta Częstochowy 
odbytej w dniu 22 maja 2014 roku 

w sali sesyjnej Urzędu Miasta Częstochowy, 
przy ul. Śląskiej 11/13 

pod przewodnictwem Przewodniczącego 
Rady Miasta Częstochowy Zdzisława Wolskiego. 

 
Czas trwania obrad: od godz.9.15 – 18.35 

 
 

Ad. pkt 1. 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski dokonał otwarcia LII zwyczajnej Sesji Rady Miasta, 
powitał przybyłych gości, na podstawie listy obecności stwierdził prawomocność obrad i przystąpił do 
realizacji porządku obrad. 
Lista obecności Radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
Porządek obrad LII Sesji Rady Miasta Częstochowy stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
 
 Ad. pkt 2. 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski powołał na Sekretarzy obrad LII sesji Radnych: 
Dariusza Kapinosa i Marcina Marandę. 
 
Ad. pkt 3. 
Zmiany w porządku obrad. 
 
Radny Jerzy Zając Panie Przewodniczący, Wysoka Rado zgodnie z decyzją Komisji Praworządności i 
Samorządu – wniosek stanowi załącznik nr 3 do protokołu  prosimy o zdjęcie z porządku obrad i 
przekazania do konsultacji następujących punktów: BR. 6 -  załącznik nr 4 do protokołu, BR. 24 - 
załącznik nr 5 do protokołu, BR.4 - załącznik nr 6 do protokołu, BR.5 – załącznik nr 7 do protokołu 
 
Radny Przemysław Wrona chciałbym prosić o wprowadzenie do porządku obrad punktu 
dotyczącego informacji na temat hali sportowej Częstochowa i jej funkcjonowania – załącznik nr 8 do 
protokołu 
 
Radny Bartłomiej Sabat Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie ja mam dwa wnioski czyli dwie 
swoje opinie. Pierwszy wniosek to jest tak jak mówił Przewodniczący Zając, chciałbym, żeby zostało 
zdjęte z porządku obrad druk BR.6 tzn. Alei Marszałkowskiej. Myślę, że to jest zły pomysł, żeby 
nazywać tą drogę, myślę, że to powinna być Aleja Niespełnionych Obietnic Pana Prezydenta, bo ja 
pamiętam jak na tej drodze obiecywał Pan Prezydent wagę, obiecywał Pan Prezydent, że nie będzie 
tirów, obiecywał Pan Prezydent, że ta droga będzie kontynuowana na starym śladzie i przez Północ 
nie będzie tranzytu, więc ja mam wniosek taki do Rady, że jeżeli ten wniosek upadnie, żebyśmy 
zmienili nazwę na Aleja Niespełnionych Obietnic Pana Prezydenta, bo myślę, że to jest adekwatna 
nazwa do tej ulicy. Dziękuję. A co do reszty wniosków to myślę, tak jak Przewodniczący Zając 
proponował no należy konsultować z Radą i konwentem te nazwy, bo ten zespół Pana Prezydenta nie 
bierze jakby pod uwagę wniosków Rad  Dzielnic, ani także Radnych i myślę, że powinniśmy się nad 
tym zastanowić nad formą funkcjonowania tego zespołu od spraw nazewnictwa. Dziękuję. 
 
Radny Przemysław Wrona w kwestii formalnej odnośnie tego wniosku dotyczącego informacji o hali 
sportowej, chciałbym prosić oczywiście jeżeli przejdzie ten wniosek, żeby stał się on jako pierwszy 
punkt  bieżący. 
 
Radny Tomasz Blukacz w związku z problemami technicznymi maszyny do głosowania zgłosił 
wniosek formalny o 5 minutową przerwy. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski ogłosił 5 min przerwę. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek Komisji 
Praworządności i Samorządu o zdjęcie z porządku obrad projektu uchwały na druku BR.6/LII/14 
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Rada Miasta Częstochowy przy 27 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów 
wstrzymujących się przyjęła ww. wniosek.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek Komisji 
Praworządności i Samorządu o zdjęcie z porządku obrad projektu uchwały na druku BR.24/LII/14 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 18 głosach za, 6 głosach przeciwnych i 3 głosach wstrzymujących się 
przyjęła ww. wniosek.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek Komisji 
Praworządności i Samorządu o zdjęcie z porządku obrad projektu uchwały na druku BR.4/LII/14 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 20 głosach za, 1 głosie przeciwnym i 6 głosach wstrzymujących się 
przyjęła ww. wniosek.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek Komisji 
Praworządności i Samorządu o zdjęcie z porządku obrad projektu uchwały na druku BR.5/LII/14 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 21 głosach za, braku głosów przeciwnych i 6 głosach wstrzymujących 
się przyjęła ww. wniosek.  
 
Radny Przemysław Wrona może zacznę od tego, że jeżeli to co  powiedziałem na wstępie jeżeli 
uzyskałoby to akceptację Pań i Panów Radnych chciałbym, żeby ten punkt był jako pierwszy punkt 
szanując też czas Pana Prezesa Lewandowskiego. Dlaczego ten punkt pojawiła się, dlaczego Radni z 
Komisji Kultury, Sportu i Turystyki prosili o to? Myślę, że w trakcie pewnie też rozmowy będziemy 
dyskutować. W dniu wczorajszym na szereg pytań dotyczących funkcjonowania hali, różnych 
doniesień prasowych, które ostatnio obiegły opinię publiczną no nie uzyskaliśmy żadnej informacji już 
tak mówię skrótowo, żeby nie zabierać za dużo czasu stąd Radni poprosili o wprowadzenie tego 
punktu w dniu dzisiejszym i taką  szczegółową informację. Dziękuję. Jako punkt nowy 10. 
 
Radny Zbigniew Niesmaczny ja myślę, że możemy to wprowadzić normalnie tradycyjnie tak jak do 
tej pory robiliśmy na ostatni punkt porządku obrad, wtedy to nie burzy to porządku, który wcześniej jest 
przygotowany i możemy sprawnie przeprowadzać procedowanie. Dziękuję. 
 
Radny Jerzy Zając składam wniosek, ażeby rozdzielić to głosowanie, a mianowicie, żebyśmy 
najpierw zagłosowali czy wprowadzić to czy nie, a  jeżeli przejdzie wniosek o wprowadzenie, żebyśmy 
postanowili czy to będzie 10 czy 38. 
 
Radny Bartłomiej Sabat Panie Przewodnicząca jestem 7 lat Radnym i pierwsza raz będziemy taką 
formułę stosować, że najpierw głosujemy wprowadzenie, a następnie umieszczenie miejsca. Zawsze 
Pan Przewodniczący wskazuje w którym punkcie ten punkt znajdzie się jeżeli zostanie przegłosowany, 
więc Panie Przewodniczący ja nie wiem co to za nowa świecka tradycja. Jest wniosek Komisji, 
pierwszy punkt w porządku obrad. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski Panie Radny Sabat jest Pan 8 lat Radnym ciągle się 
Pan uczy i bardzo dobrze, że ciągle się Pan uczy w tej kadencji jest wiele nowych sytuacji i również 
przypominam, odpowiadam za Pana Radnego Sabata, gdybym ja decyzją arbitralną wprowadził w to 
miejsce lub w to, to natychmiast by się podniosły uzasadnione słowa protestu, że ja takiego prawa nie 
mam i tą decyzję podejmie Rada w całości. 
 
Radny Bartłomiej Sabat Panie Przewodniczący jestem dumny z tego, że się cały czas uczę, szkoda, 
że Przewodniczący Wolski się nie uczy kultury. Dziękuję. 
 
Radny Jacek Krawczyk Panie Przewodniczący moja propozycja dodatkowa jest, aby wprowadzić w 
punkcie 11 czyli jako trzecia opcja. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Konrad Głębocki już tylko tak żartem, to już w takim razie 
głosujmy czy głosować osobno czy razem i wtedy będzie dodatkowe głosowanie. Proszę Państwa do 
tej pory za każdym razem było tak, że wnioskodawca zaproponował punkt ze wskazaniem miejsca, 
było jedno głosowanie. Nie wiem dlaczego to w tej chwili rozdzielać. 
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Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski Komisja zawnioskowała o wprowadzenie punktu. 
Komisja nie zaproponowała umiejscowienia punktu. W tej chwili może Przewodniczący Komisji Pan 
Radny Wrona poprosić o przerwę z górę mówię, że wyrażę zgodę na to, żeby się Komisja zebrała i 
wniosek Komisja uzupełniła, że to ma  być w tym i tym punkcie. 
 
Radny Przemysław Wrona wnioskuję o 3 minuty przerwy. Zwołuję Komisję Kultury, Sportu i Turystyki. 
 
Przewodniczący Zdzisław Wolski ogłosił 5 minut przerwy. 
 
Radny Przemysław Wrona Panie Przewodniczący Komisja w głosowaniu prosi o uzupełnienie tego 
punktu wraz aby stał się punktem 10 tej sesji. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek Komisji Kultury 
Sportu i Turystyki o wprowadzenie do porządku obrad informacji dot. funkcjonowania hali sportowej 
przy ul. Żużlowej. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 15 głosach za, 3 głosów przeciwnych i 18 głosie wstrzymującym się 
przyjęła ww. wniosek.  
 
Rada Miasta przyjęła następujący porządek obrad: 

1. Otwarcie Sesji i stwierdzenie jej prawomocności. 
2. Powołanie sekretarzy obrad. 
3. Zmiany w porządku obrad. 
4. Przyjęcie protokołów z obrad L i LI Sesji Rady Miasta Częstochowy. 
5. Informacja bieżąca Prezydenta Miasta Częstochowy. 
6. Informacja bieżąca Przewodniczącego Rady Miasta Częstochowy. 
7. Pytania radnych. 
8. Wystąpienia zaproszonych gości. 
9. Wybór Komisji Uchwał i Wniosków. 
10. Sprawozdanie z funkcjonowania Hali Sportowej Częstochowa przy ul. Żużlowej 
11. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Częstochowy 

na lata 2014-2031. (BR.30/LII/14) 
12. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta Częstochowy na rok 2014. 

(BR.28/LII/14) 
13. Debata na temat bezrobocia w naszym mieście. 
14. Podjęcie uchwały w sprawie podjęcia prac nad strategią rozwoju miasta. (BR.29/LII/14) 
15.  Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr 647/LVII/2010 Rady Miasta Częstochowy 

z dnia 15 marca 2010 r. w sprawie szczegółowych zasad umarzania, odraczania i rozkładania 
na raty wierzytelności Gminy Miasta Częstochowy oraz podległych jednostek 
organizacyjnych Gminy Miasta Częstochowy z tytułu niepodatkowych należności pieniężnych 
mających charakter cywilnoprawny. (BR.14/LII/14) 

16. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Miejskiemu Ośrodkowi Pomocy Społecznej w 
Częstochowie bonifikaty od opłat rocznych za trwały zarząd nieruchomościami gruntowymi 
zabudowanymi. (BR.12/LII/14) 

17. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji z budżetu miasta Częstochowy w 2014 roku 
na prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do 
rejestru zabytków. (BR.1/LII/14) 

18. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości dotacji dla szkół niepublicznych oraz 
publicznych prowadzonych na terenie miasta Częstochowy przez osoby prawne inne niż 
jednostka samorządu terytorialnego lub osoby fizyczne prowadzących kwalifikacyjne kursy 
zawodowe. (BR.13/LII/14) 

19. Podjęcie uchwały w sprawie uchylenia uchwały Nr 894/L/2014 Rady Miasta Częstochowy 
z dnia 24 marca 2014 r. w sprawie opłat za korzystanie z transportu dla osób 
z niepełnosprawnością na terenie Gminy Miasta Częstochowy. (BR.10/LII/14) 

20. Podjęcie uchwały w sprawie opłat za korzystanie z transportu dla osób z 
niepełnosprawnością z terenu Gminy Miasta Częstochowy. (BR.11/LII/14) 

21. Podjęcie uchwały w sprawie szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w 
ośrodkach wsparcia i mieszkaniach chronionych. (BR.20/LII/14) 
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22. Podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości opłaty za pobyt w Ośrodku Pomocy 
Osobom z Problemami Alkoholowymi w Częstochowie. (BR.16/LII/14) 

23. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany Studium uwarunkowań i 
kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Częstochowy. (BR.2/LII/14) 

24. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej w Częstochowie 
(Bojemskiego). (BR.7/LII/14) 

25. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej w Częstochowie 
(Hantkego). (BR.3/LII/14) 

26. Podjęcie uchwały w sprawie uchylenia Uchwały Nr 864/XLIX/2014 Rady Miasta Częstochowy 
z dnia 20 lutego 2014 r. w sprawie nadania nazwy skwerowi w Częstochowie. (BR.25/LII/14) 

27. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr 188/XIII/2011 Rady Miasta Częstochowy z 
dnia 10 października 2011 r. w sprawie określenia warunków i zasad korzystania z 
przystanków komunikacyjnych w transporcie drogowym, których właścicielem lub 
zarządzającym jest Gmina Częstochowa. (BR.26/LII/14) 

28. Podjęcie uchwały w sprawie przekształcenia Szkoły Podstawowej nr 19 wchodzącej w skład 
Zespołu Szkół nr 15 przy ulicy Orlej 4/8 w Częstochowie poprzez likwidację Oddziałów 
Przedszkolnych z siedzibą przy ulicy Gilowej 23 Szkoły Podstawowej nr 19 wchodzącej w 
skład Zespołu Szkół nr 15 przy ulicy Orlej 4/8 w Częstochowie. (BR.19/LII/14) 

29. Podjęcie uchwały w sprawie utworzenia Miejskiego Przedszkola nr 44 w Częstochowie. 
(BR.15/LII/14) 

30. Podjęcie uchwały w sprawie nadania statutu Miejskiemu Przedszkolu nr 44 przy ulicy Gilowej 
23 w Częstochowie. (BR.17/LII/14) 

31. Podjęcie uchwały w sprawie nadania imienia Miejskiemu Przedszkolu nr 4 przy ul. 
Witkiewicza 4 w Częstochowie. (BR.18/LII/14) 

32. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia zmiany do statutu Miejskiego Szpitala Zespolonego 
z siedzibą przy ul. Mirowskiej 15 w Częstochowie. (BR.8/LII/14) 

33. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego sporządzonego na 
dzień 31 grudnia 2013 r. oraz wniosku o pokrycie straty za 2013 r. Samodzielnego 
Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej Stacji Pogotowia Ratunkowego przy ul. Kilińskiego 
10 w Częstochowie. (BR.27/LII/14) 

34. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu zdrowotnego „Szczepienia ochronne 
przeciwko grypie dla mieszkańców Częstochowy z grup szczególnego ryzyka na lata 2014 – 
2018”. (BR.9/LII/14) 

35. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Państwa Elżbiety i Zbigniewa Bryłka na 
działania Rady Nadzorczej Częstochowskiego Przedsiębiorstwa Komunalnego Sp. z o.o. w 
Sobuczynie. (BR.21/LII/14) 

36. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Pani Katarzyny Bodziachowskiej na 
działania Dyrektora IX Liceum Ogólnokształcącego w Częstochowie.(BR.22/LII/14) 

37. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Stowarzyszenia „Ekologiczny Kiedrzyn” na 
działania Prezydenta Miasta oraz Dyrektora Miejskiego Zarządu Dróg i Transportu w 
Częstochowie. (BR.23/LII/14) 

38. Interpelacje radnych. 
39. Wolne wnioski i oświadczenia radnych, Prezydenta i inne zgłoszone do porządku obrad. 
40. Zamknięcie obrad LII Sesji Rady Miasta Częstochowy. 

 

Ad. Pkt. 4. 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski zwrócił się do Radnych z pytaniem, czy mają uwagi 
do protokołów z obrad L i LI sesji Rady Miasta. 
Uwag do protokołów nie zgłoszono.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie protokół z obrad L sesji 
Rady Miasta. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 26 głosach za, braku głosów przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym 
się przyjęła protokół z obrad L sesji Rady Miasta Częstochowy. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie protokół z obrad LI sesji 
Rady Miasta. 
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Rada Miasta Częstochowy przy 25 głosach za, braku głosów przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym 
się przyjęła protokół z obrad LI sesji Rady Miasta Częstochowy. 
 
Ad. Pkt. 5  

Sprawozdanie z działalności Prezydenta Miasta Częstochowy 
za okres od 10 kwietnia do 22 maja 2014 r. 

Wysoka Rado! 
Na początek przedstawię aktualną informację o stanie finansów miasta.   
W okresie od 1 stycznia do 16 maja 2014 roku do kasy miasta wpłynęło 416 mln 111 tys. zł. tj. 37,37 
% planowanych dochodów, z tego: 

- z tytułu subwencji miasto uzyskało 127 mln 154 tys. zł; 

- z tytułu dotacji celowych - 91 mln 652 tys. zł; 

- dochody własne zostały zrealizowane w wysokości 197 mln 305 tys. zł., w tym udziały w podatku 
dochodowym od osób fizycznych – w wys. 67 mln 336 tys. zł, a podatek od nieruchomości - 56 mln 
177 tys. zł.  
Brak wpływu dochodów z tytułu udziałów w podatku dochodowym od osób fizycznych w stosunku do 
wskaźnika upływu czasu właściwego dla tego okresu wynosi 5 mln 904 tys. zł. 

Ustalony w budżecie plan wydatków miasta w kwocie 1 mld 143 mln zł, został wykonany w wysokości 
361 mln 225 tys. zł, tj. w 31,60%. 

Najwyższe kwotowo wydatki dotyczyły:       

·   utrzymania szkół i przedszkoli, na które przeznaczono 133 mln 455 tys. zł, 

·   utrzymania dróg -  49 mln 532 tys. zł, 

·   utrzymania MOPS-u i placówek opieki społecznej - 43 mln  513 tys. zł, 

·    Powiatowego Urzędu Pracy, na który przeznaczono - 9 mln 307 tys. zł, 

·   Komendy Miejskiej Straży Pożarnej, która otrzymała - 7 mln 430 tys. zł, 

·   realizacji zadań Urzędu Miasta i jego jednostek -  117 mln 988 tys. zł.  

W okresie od 1 stycznia do 16 maja br. zostały spłacone zgodnie z terminami płatności kredyty i 
pożyczki w kwocie 5 mln 742 tys. zł i odsetki w kwocie 2 mln 755 tys. zł (łącznie 8 mln 497 tys. zł). 

Szanowni Państwo! 

Teraz  krótka informacja dotycząca sytuacji bieżącej na rynku pracy. 

Na koniec kwietnia 2014 r. w Powiatowym Urzędzie Pracy w Częstochowie zarejestrowanych było 24 
tys. 190 osób tj. o 1 198 osób mniej  niż w marcu 2014 r. Dla porównania w kwietniu 2013 r. spadek 
bezrobocia wyniósł 532 osoby, a w kwietniu 2012 r. tylko  291 osób. 

Na koniec kwietnia 2014 roku w samej Częstochowie liczba bezrobotnych wynosiła 14 849 osób tj. aż 
o 728 mniej niż w marcu 2014 r.   

Stopa bezrobocia na koniec marca 2014 roku w naszym mieście wynosiła 13,5%, była dokładnie taka 
sama jak dla Polski.  To spadek, znów tak samo jak w przypadku całego kraju -  o 0,4 p. proc. w 
porównaniu do lutego 2014. 
Wysoka Rado!  
Teraz przypomnę krótko w porządku chronologicznym niektóre wydarzenia, w których uczestniczył 
Prezydent lub jego zastępcy.  

11 kwietnia zastępca prezydenta Ryszard Stefaniak wziął udział w uroczystościach związanych z 
obchodami 74. rocznicy zbrodni katyńskiej. Przy tablicy memorialnej i „dębach pamięci” na Placu 
Katyńskim wspólnie z wiceprzewodniczącym Rady Miasta oraz delegacją Straży Miejskiej złożył 
kwiaty i zapalił znicze.  

Tego samego dnia prezydent Krzysztof Matyjaszczyk został uhonorowany  

przez społeczność Specjalnego Ośrodka Szkolno-Wychowawczego Nr 5  „Statuetką Przyjaźni”. 
Ośrodek wyróżnia nimi życzliwe sobie osoby.  

Również 11 kwietnia Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski wręczył Leszkowi Binertowi 
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medal Merentibus, przyznany mu przez prezydenta Krzysztofa Matyjaszczyka za długoletnie 
zaangażowanie na rzecz środowiska nauczycielskiego.  

Tego samego dnia w Częstochowie przebywała konsul generalna USA w Polsce Ellen Germain, 
która spotkała się m.in. ze studentami Politechniki Częstochowskiej oraz prezydentem Krzysztofem 
Matyjaszczykiem.  Odwiedziła też Hutę Szkła Guardian.  

12 kwietnia uczestniczyłem w obchodach 10-lecia Medycznego Studium Zawodowego w 
Częstochowie. Podczas spotkania dyskutowaliśmy m.in.  o potrzebie kształcenia zawodowego na 
współczesnym rynku pracy.  

13 kwietnia razem z prezydentem Krzysztofem Matyjaszczykiem wzięliśmy udział w siódmej już 
edycji Święta Palmy Wielkanocnej, podczas której m.in. wręczyliśmy nagrody laureatom konkursu „Na 
Świątecznego Mazurka i Wielkanocną Babę”.  

W dniach 11-13 kwietnia w Hali Polonia odbywały się wiosenne Częstochowskie Targi Budownictwa, 
w których uczestniczył prezydent Krzysztof Matyjaszczyk.  

Szanowni Państwo!  

14 kwietnia prezydent Krzysztof Matyjaszczyk odebrał w Warszawie tytuł „Ambasadora Równego 
Traktowania” przyznawany urzędom wyróżniającym się pod względem realizacji polityki równości. 
Wyróżnienia wręczono podczas międzynarodowej konferencji, poświęconej wdrażaniu polityki 
równości w urzędach jednostek samorządu terytorialnego, organizowanej przez Pełnomocnika Rządu 
do spraw Równego Traktowania oraz realizatorów projektu „Równość standardem dobrego 
samorządu".  

15 kwietnia zaprezentowałem w Szkole Podstawowej nr 48, wspólnie z pracownikami Wydziału 
Zdrowia i dyrekcją szkoły, pilotażowy program monitorowania nadwagi i otyłości u dzieci i młodzieży, 
oparty na systemie teleopieki medycznej. Jego celem jest nie tylko pomoc uczniom, którzy są 
bezpośrednio zagrożeni problemem, ale także zmiana niewłaściwych nawyków żywieniowych 
młodego pokolenia, propagowanie zdrowego stylu życia, promowanie ruchu, także na opuszczanych 
dziś często – zwłaszcza przez nastolatki – szkolnych lekcjach wychowania fizycznego. Pilotażowy 
program umożliwia uczniom kontakt on-line ze specjalistami i rozmowę o swoich problemach.  

Wysoka Rado! 

Zarząd Województwa Śląskiego przyznał Częstochowie ponad 9 mln zł dofinansowania na inwestycje 
drogowe. Otrzymaliśmy dotacje na trzy projekty: zakończoną już budowę ulicy Tatrzańskiej; 
rozbudowę skrzyżowania ulic: Młodości - Ludowa (powstanie tam skanalizowane skrzyżowanie typu 
rondo) oraz przebudowę skrzyżowania ul. Powstańców Warszawy z ulicami: Gościnną i Leśną  - na 
małe rondo. Dzięki tym inwestycjom poprawi się nie tylko komfort, ale i bezpieczeństwo dla  ruchu 
samochodowego, pieszego i rowerowego w naszym mieście.  

Częstochowa znalazła się także na pierwszym miejscu przedsięwzięć wstępnie zakwalifikowanych do 
dofinansowania z Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej z programu 
„GAZELA – Niskoemisyjny transport miejski”. Dotacja jaką ma uzyskać Miejskie Przedsiębiorstwo 
Komunikacyjne pozwoli na zakup 40 ekologicznych autobusów za blisko 66 mln zł. To duży sukces! 

Szanowni Państwo! 

W kwietniu wspólnie z prezydentem Krzysztofem Matyjaszczykiem  uczestniczyłem w kilku 
spotkaniach z uczniami ostatnich klas szkół ponadgimnazjalnych. Razem z przedstawicielami 
wyższych uczelni i Wydziału  Edukacji  promowaliśmy projekt „Akademicka Częstochowa”, który ma 
zachęcić młodych ludzi – maturzystów, do studiowania w Częstochowie, do związania z naszym 
miastem swojej edukacji, a potem kariery zawodowej. 

24 kwietnia zastępca prezydenta Ryszard Stefaniak spotkał się w Urzędzie Miasta z uczestnikami 
piętnastej już edycji akcji „Wielkanoc w Polsce”, naszymi rodakami ze Wschodu, którzy spędzali 
święta u zaprzyjaźnionych rodzin z Polski.  

Tego samego dnia prezydent Krzysztof Matyjaszczyk wziął udział w spotkaniu, podczas którego 
przedstawiciele Wojskowej Komendy Uzupełnień w Częstochowie pod przewodnictwem komendanta 
Krzysztofa Tarapacza i członkowie powiatowej komisji lekarskiej podsumowali tegoroczną kwalifikację 
wojskową.  

W dniach 24-25 kwietnia w Częstochowie po raz kolejny odbyła się Krajowa Konferencja Biegłych 
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Sądowych zorganizowana przez Stowarzyszenie Rzeczoznawców Ekonomicznych. Podczas 
inauguracji konferencji prezydent Krzysztof Matyjaszczyk wręczył nagrody za najlepsze prace 
magisterskie i doktorskie dotyczące analizy działalności biegłych sądowych. Wspólnie z 
organizatorem - Romualdem Tomczykiem, prezesem Stowarzyszenia Rzeczoznawców 
Ekonomicznych, prezydent uhonorował również dyplomem dra Aleksandra Kapustkę z okazji 
jubileuszu 50. lat wykonywania przez niego funkcji biegłego sądowego.  

25 kwietnia zastępca prezydenta Ryszard Stefaniak uczestniczył w spotkaniu podsumowującym II 
Powiatowy Konkurs Wiedzy o Katyniu, organizowany przez urząd wspólnie z Samorządowym 
Ośrodkiem Doskonalenia w Częstochowie. Wręczył laureatom nagrody i dyplomy.  

Tego samego dnia prezydent Krzysztof Matyjaszczyk wziął udział w uroczystej gali programu 
Komendy Głównej Policji "Profilaktyka a Ty", połączonej z premierą spektaklu edukacyjno-
profilaktycznego "Sekret".  

Również 25 kwietnia prezydent Krzysztof Matyjaszczyk uczestniczył w imprezie na Placu 
Biegańskiego pn. „Bańki Miłości” zorganizowanej z okazji Dnia Świadomości Alienacji Rodzicielskiej.   

W tym samym dniu w Parku Wypoczynkowym „Lisiniec” odbyły się zawody militarno–obronne w 
ramach projektu „Częstochowianie w marszu do Niepodległej”, realizowanego przez urząd. 
Uczestniczył w nich zastępca prezydenta Ryszard Stefaniak.  

Wysoka Rado!  

26 kwietnia prezydent powitał na Placu Biegańskiego motocyklistów, którzy zjechali z całej Polski, by 
w Częstochowie oficjalnie rozpocząć sezon. Wydarzenie zorganizowało Stowarzyszenie Motocyklowy 
Zjazd Gwiaździsty do Częstochowy. 

  

27 kwietnia w Watykanie kanonizowano papieża Jana Pawła II – Honorowego Obywatela 
Częstochowy. W uroczystościach wzięła udział delegacja Miasta Częstochowy, a w naszym miescie 
prezydent Krzysztof Matyjaszczyk i przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski złożyli kwiaty pod 
pomnikiem Papieża - Pielgrzyma na placu Daszyńskiego.  

28 kwietnia zastępca prezydenta Ryszard Stefaniak wziął udział w uroczystościach związanych z 74. 
rocznicą zbrodni katyńskiej na Cmentarzu Kule. Pod Pomnikiem Ofiar Zbrodni Katyńskiej złożono 
kwiaty i zapalono znicze.  

Tego samego dnia w Urzędzie Stanu Cywilnego dwadzieścia par świętowało jubileusz 50-lecia 
pożycia małżeńskiego. Życzenia jubilatom złożył prezydent Krzysztof Matyjaszczyk.  

28 kwietnia prezydent uczestniczył także w spotkaniu Klubu Wójtów, Burmistrzów, Prezydentów i 
Starostów Regionu Częstochowskiego.  

29 kwietnia prezydent Krzysztof Matyjaszczyk wziął udział w spotkaniu inaugurującym drugą edycję 
akcji „Aleje, tu się dzieje”. Od początku maja codziennie na podwórkach kamienic, w kafejkach, 
klubach, na placach i chodnikach przy Alei Najświętszej Maryi Panny organizowane są spotkania z 
pisarzami, animacje dla dzieci, spektakle, akcje plastyczne i koncerty. Cieszą się one coraz większym 
zainteresowaniem częstochowian. 

Szanowni Państwo! 

3 maja z okazji 93. rocznicy wybuchu III Powstania Śląskiego prezydent Krzysztof Matyjaszczyk oddał 
hołd jego uczestnikom, wśród których było wielu częstochowian. Złożył kwiaty na kwaterze 
powstańców poległych w 1921 roku na cmentarzu św. Rocha.  

Wieczorem z okazji Święta 3 Maja na Jasnej Górze odbył się Apel Jasnogórski z udziałem Wojska 
Polskiego, w którym uczestniczył m.in. zastępca prezydenta Ryszard Stefaniak. 

7 maja Ryszard Stefaniak wziął udział w obchodach 90-lecia Szkoły Podstawowej nr 21 im.  ks. 
Stanisława Konarskiego na Stradomiu. 

8 maja prezydent Krzysztof Matyjaszczyk uczestniczył w obchodach 69. rocznicy zakończenia II 
wojny światowej, które odbyły się na Placu Pamięci Narodowej. 

Wysoka Rado! 

Z przyjemnością chciałem Państwa poinformować, że Oczyszczalnia Ścieków "Warta" S.A. otrzymała 
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złoty medal na 25. Międzynarodowej Wystawie Wynalazków, Innowacyjności i Technologii ITEX 2014 
w Kuala Lumpur, za zagospodarowanie odpadów w postaci piasku i skratek na potrzeby budownictwa 
komunikacyjnego. Przedstawiciele spółki uczestniczyli w tej najpopularniejszej wystawie innowacyjno-
technologicznej tej części Azji od 8 do 10 maja. Wzięli w niej udział przedstawiciele z całego świata, 
prawie połowę stanowili zagraniczni wystawcy, w tym wielu z krajów europejskich. O jej popularności 
może świadczyć liczba odwiedzających - ponad 12 tysięcy osób, z czego ok. 30% to inwestorzy i 
przedsiębiorcy. 

Podobnie jak poprzednio, pomysł zastosowania odpadu do produkcji nawierzchni betonowych zdobył 
szerokie uznanie uhonorowane Złotym Medalem ITEX 2014. Ponadto Złotym Medalem WIIPA 
Światowej Organizacji Własności Intelektualnej indywidualnie wyróżniono Prezesa Oczyszczani 
Ścieków „WARTA” S.A. Rafała Lewandowskiego. 

12 maja prezydent Krzysztof Matyjaszczyk oraz zastępca prezydenta Ryszard Stefaniak uczcili wraz z 
częstochowianami 79. rocznicę śmierci Józefa Piłsudskiego. Uroczystości odbywały się przy 
pomniku Marszałka, na placu Biegańskiego oraz w Ratuszu. W obchodach wziął udział także prof. 
Tomasz Nałęcz, doradca Prezydenta RP, który między innymi - w imieniu Prezydenta Bronisława 
Komorowskiego - odczytał list intencyjny.  

13 maja wraz z prezydentem Krzysztofem Matyjaszczykiem uczestniczyłem w obchodach Dnia 
Godności Osoby z Niepełnosprawnością Intelektualną, organizowanym już po raz szesnasty przez 
Polskie Stowarzyszenie na Rzecz Osób z Upośledzeniem Umysłowym. Krzysztof Matyjaszczyk został 
uhonorowany przez częstochowskie Koło Stowarzyszenia „Pucharem Nadzieja” - najwyższym 
wyróżnieniem w strukturze działalności koła.  

W tym samym dniu w sali sesyjnej odbyło się spotkanie osób biorących udział w tworzeniu 
dokumentów strategicznych dla Miasta Częstochowy na lata 2014-2020.  Prezydent Krzysztof 
Matyjaszczyk, w dowód uznania za zaangażowanie, wręczył im podziękowania. 

15 maja prezydent Krzysztof Matyjaszczyk wziął udział w kolejnym „Śniadaniu z przedsiębiorcami”.  
Tym razem głównym tematem spotkania w Parku Przemysłowo – Technologicznym były możliwości 
likwidacji barier w prowadzeniu działalności gospodarczej wynikających z przepisów krajowych.  

Szanowni Państwo! 

Od 15 maja przekazaliśmy do Spółdzielni Socjalnej „Jasne, że BUS” zadanie dotyczące świadczenia 
usług transportowych na rzecz osób z niepełnosprawnością z terenu miasta Częstochowy. 

16 maja uczestniczyłem w obchodach Dnia Strażaka w Komendzie Miejskiej Państwowej Straży 
Pożarnej. Była to dobra okazja, by podziękować częstochowskim strażakom za codzienną pracę, 
dzięki której mieszkańcy naszego miasta mogą czuć się bezpiecznie.  

W tym samym dniu wręczyłem klucze do bram miasta studentom w ramach trwających w ubiegłym 
tygodniu częstochowskich Juwenaliów.   

W tym samym dniu Krzysztof Matyjaszczyk odebrał przyznany mu przez   Stowarzyszenie 
Wychowanków Politechniki Częstochowskiej dyplom oraz złotą statuetkę „Absolwenta Roku 2013”.  W 
uzasadnianiu swojego wyboru Kapituła wskazała  wybitne osiągnięcia w pracy zawodowej prezydenta 
i kreowanie pozytywnego wizerunku Politechniki Częstochowskiej. 

17 maja uczestniczyłem w częstochowskich Juwenaliach, między innymi w finałowych koncertach 
Kasi Kowalskiej i zespołu Kombi, które odbyły się na miasteczku studenckim. 

18 maja zastępca prezydenta Ryszard Stefaniak otworzył 42. Międzynarodowy Wyścig Kolarski Grand 
Prix Częstochowy o Puchar Prezydenta Miasta. Po zakończonym wyścigu nagrody zwycięzcom wraz 
z pucharami wręczył prezydent Krzysztof Matyjaszczyk. 

21 maja prezydent Krzysztof Matyjaszczyk uczestniczył w konferencji podsumowującej Projekt 
Informacyjno-Promocyjny „Młodzi-Kreatywni”, realizowany przez  Wydział Promocji Zatrudnienia i 
Spraw Społecznych. Tego samego dnia podczas inauguracji drugiej edycji programu edukacyjnego na 
lata 2014–2016, upowszechniającego zasady prawidłowego żywienia wręczyłem nagrody laureatom 
konkursu kulinarnego „Zdrowie na talerzu”. 

Wczoraj z udziałem przedstawicieli władz miasta odbyła się uroczystość wręczenia nagród w 
częstochowskim plebiscycie „Ludzie 25-lecia”, organizowanym przez redakcję „Gazety Wyborczej”, 
połączona z koncertem laureata - Muńka Staszczyka i zespołu Shamboo.  



___________________________________________________________________________________ 
Protokół obrad LII zwyczajnej Sesji Rady Miasta Częstochowy odbytej w dniu 22 maja 2014 roku. 

Strona 9 z 76 

 

 

 

Dziś wieczorem wręczymy wyróżnienia i dyplomy zwycięzcom konkursów na najlepszy biznesplan 
„Moja przedsiębiorczość kluczem do sukcesu” oraz na najlepszą pracę literacką i film „Młodzi w 
Działaniu”, odbywających się w ramach projektu „Młodzi-Kreatywni”. Gala podsumowująca projekt 
odbędzie się w Teatrze im. Adama Mickiewicza. 

Szanowni Państwo! 

Miło mi Państwa poinformować, że Agencja Fitch potwierdziła międzynarodowe długoterminowe 
ratingi dla Miasta Częstochowy - dla zadłużenia w walucie zagranicznej oraz krajowej na poziomie 
„BBB”. Zdaniem agencji perspektywa ratingów Częstochowy jest nadal stabilna, a sytuacja finansowa 
miasta korzystna na tle innych miast z grupy porównawczej.   

Agencja Fitch ocenia, że ratingi Częstochowy odzwierciedlają utrzymujące się stabilne wyniki 
operacyjne Miasta, zgodne z oczekiwaniami agencji i wynikające z ostrożnej polityki budżetowej, która 
w połączeniu z korzystnym profilem zapadalności długu pozwala Miastu utrzymywać bezpieczne 
wskaźniki zadłużenia.  

Wysoka Rado! 

Rada Ministrów zdecydowała we wtorek o rozszerzeniu granic Katowickiej Specjalnej Strefy 
Ekonomicznej m.in. o terenie w Częstochowie. Do Strefy wejdzie - zgodnie z rządowym 
rozporządzeniem – ponad 36 hektarów gruntów terenów przygotowanych prze miasto pod inwestycje 
zlokalizowanych w obszarach Kusięcka i  Skorki. To szansa na nowe inwestycje i nowe miejsca 
pracy.     

Podjęta decyzja kończy wreszcie okres intensywnych zabiegów o włączenie do specjalnych stref 
ekonomicznych nowych terenów w Częstochowie, podejmowanych przez Prezydenta i Radę Miasta 
Częstochowy, częstochowskich parlamentarzystów, nasze środowiska gospodarcze i wielu 
mieszkańców miasta. Wierzymy, że poszerzenie Katowickiej a wcześniej utworzenie Mieleckiej Strefy 
w naszym mieście da Częstochowie nowe impulsy rozwojowe. 

Szanowni Państwo! 

Pragnę poinformować, że Wojewódzki Sąd Administracyjny w Gliwicach uchylił rozstrzygnięcie 
nadzorcze Wojewody Śląskiego z dnia 7 lutego 2014 roku stwierdzające nieważność uchwały Rady 
Miasta Częstochowy z dnia 30 grudnia 2013 roku w sprawie Miejskiego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na rok 2014 w części dotyczącej tworzenia infrastruktury i 
modernizacji obiektów sportowych w ramach realizacji programu „Profilaktyka poprzez sport”. Sąd 
Administracyjny w Gliwicach w pełni podzielił argumentację skarżącej Gminy Częstochowa i uznał, że 

zarówno wykładnia literalna, jak i funkcjonalna art.4
1
 ustawy z dnia 26 października 1982 roku o 

wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi daje podstawę do wydatkowania środków 
finansowych z opłat za korzystanie z zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych także na zadania o 
charakterze inwestycyjnym, ujęte w Miejskim Programie Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych i związane z profilaktyką i rozwiązywaniem problemów alkoholowych. Wyrok nie jest 
jeszcze prawomocny, ale możemy już chyba w związku tą sentencją mieć nadzieję, na dwa boiska 
wielofunkcyjne więcej…  

Panie i Panowie Radni, Szanowni Zgromadzeni! 

Ostatnie tygodnie pełne są wydarzeń. Chciałbym na koniec zaprosić na jedno z tych, które jeszcze 
przed nami.   

Już niedługo, bo 11 czerwca w Hali Sportowej Częstochowa odbędzie się kolejne duże wydarzenie 
sportowe: mecz piłki ręcznej kobiet Polska – Czarnogóra w ramach eliminacji do Mistrzostw Europy.  

Szczegóły organizacyjne tego spotkania uzgadniałem 16 kwietnia w Częstochowie z sekretarzem 
generalnym Związku Piłki Ręcznej w Polsce Markiem Góralczykiem, wiceprezesem związku ds. 
organizacyjnych Henrykiem Szczepańskim oraz wiceprezesem ds. finansowych Ryszardem 
Machem. Jestem przekonany, że mecz przyciągnie do Częstochowy wielu kibiców piłki ręcznej z całej 
Polski, a częstochowianie udowodnią, że potrafią mocno wesprzeć naszą narodową drużynę w 
ważnym meczu. Już teraz wszystkich Państwa serdecznie zapraszam! 

Dziękuję za uwagę! 

Radny Artur Gawroński w związku z informacjami dotyczącymi nowych stref w Częstochowie, Panie 
Prezydencie moje pytanie w tej informacji bieżącej zabrakło mi spotkań z inwestorami. Czy odbywają 
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się, czy są jakieś kierunki, ktoś chciałby już w strefach zainwestować jakie firmy. Czy można byłoby 
ten temat jakoś rozwinąć. 

 
Radny Ryszard Szczuka usłyszeliśmy tutaj w sprawozdaniu Pana Prezydenta o sukcesie jakie 
osiągnęła nasza oczyszczalnia ścieków odnośnie wdrożenia jakiś nowych innowacyjnych metod 
zagospodarowania odpadów. Wydaje mi się, że jest to bardzo duży sukces dla naszej spółki, dla 
naszego miasta niemniej jednak czy byłoby możliwe na najbliższej sesji, żebyśmy mogli się bliżej 
zapoznać z tym odkryciem jak to się mówi, bo jest to bardzo interesujące. Mam nadzieję, że 
wszystkich to zainteresuje. Dziękuję. 
 
Radny Jacek Krawczyk moje pierwsze  pytanie dotyczy nieobecności Pana Prezydenta czy Pan 
Prezydent z tego co wiem udał się do Warszawy jakiej rangi to są sprawy, że nie uczestniczy w 
dzisiejszej Rady Miasta. Myślę, że Rada powinna wiedzieć w jakich sprawach ważnych właśnie Pan 
Prezydent przebywa w Warszawie.  
 Drugie pytanie dotyczy tzw. dodatkowych boisk. Bardzo się cieszymy, że nasza sprawa 
została pozytywnie rozpatrzona przez WSA i środki dodatkowe na boiska sportowe się pojawią. 
Ponownie chciałbym zaapelować jeżeli są takie rozważania, a myślę, że idzie to w dobrym kierunku o 
budowę boiska przy SP 36 przy ul. Kasztanowej. Jest to szkoła imienia Polskich Olimpijczyków. Kilku 
uczestników olimpiad z Częstochowy było i myślę, że warto by było, aby to boisko się tam pojawiło 
wraz z bieżnią lekkoatletyczną, bo taki jest pomysł i tutaj oczywiście pełne wsparcie dla tej inwestycji 
także ze strony Rady Rodziców. Prosiłbym Panie Prezydencie o potwierdzenie czy właśnie możemy 
liczyć na to, że boisko będzie ujęte jako dodatkowe.  
 I kolejne moje pytanie, tutaj przyłączam się głosu Pana Przewodniczącego Szczuki odnośnie 
nagród jakie zdobywa oczyszczalnia ścieków Warta w sprawie tej nowej technologii. Chętnie ją 
poznamy, myślę, że chętnie byśmy również posłuchali w jaki sposób można byłoby ją wykorzystać czy 
potrzebne są do tego jakieś homologacje, ile by kosztowało wprowadzanie tych technologii oprócz 
samych nagród, które zdobywa ta technologia wprowadzona przez Wartę. Myślę, że Komisja 
Infrastruktury na jednym z posiedzeń chętnie by posłuchała czy ewentualnie jakieś spotkanie, to jest 
kwestia porozumienia. Tak, więc byśmy prosili o jakieś informacje. Dziękuję. 
 
Radna Beata Kocik Panie Prezydencie czym był spowodowany spadek zarejestrowanych 
bezrobotnych na kwiecień 2014? Czy było to utworzenie nowych miejsc pracy? Czy inne działania? 
Jeżeli inne to jakie. Dziękuję. 
 
Radna Barbara Gieroń ja na wstępie chciałabym Panu Prezydentowi podziękować o umieszczeniu w 
budżecie uzupełnienia budowy boiska nr 13 w postaci chodnika i oświetlenia. Jeszcze raz bardzo 
dziękuję. Z mojego wniosku zostało wybudowane boisko w 2013, a teraz jest uzupełnienie. Także 
jeszcze raz bardzo za to dziękuję.  
 I mam  również pytanie czy jest szansa w tym roku na budowę boiska przy szkole 
podstawowej nr 11  ul. Festynowa, ponieważ jest już gotowy projekt i szkoda by było takiej szansy po 
prostu zaniechać. 
  Następne pytanie mam jakie są postępy w realizacji  inwestycji miasta w rewitalizacji Parku 
Lisiniec, ponieważ zbliża się okres letni i tam mieszkańcy bardzo często  wypoczywają i chcieliby po 
prostu wiedzieć czy będą mogli korzystać z tego pięknego terenu.  
 Następna sprawa jakie postępy są właśnie w budowie ulicy Legnickiej i Lwowskiej. Dziękuję 
bardzo. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski powitał przybyłego  Radnego Województwa 
Śląskiego Artura Warzochę. 
 
Radna Marta Salwierak Panie Prezydencie chciałabym się zapytać jaka jest strategia marketingowa 
dotycząca terenów inwestycyjnych w naszym mieście.  
 
Radna Małgorzata Iżyńska Panie Prezydencie ja chciałam podziękować za boisko przy ul. Rozdolnej 
w szkole. Natomiast drugie boisko też jest bardzo ważne dla dzielnicy Zawodzie Dąbie to jest boisko 
przy szkole przy ul. Gilowej i Orlej. Czy mógłby Pan powiedzieć jakie są szanse na realizację tego 
boiska. Dziękuję. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Jarosław Marszałek Pan Radny Jacek Krawczyk. Panie Radny ja 
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Pana zapewniam, że Pan Prezydent gdyby tylko była taka możliwość nie odmówiłby sobie tej 
przyjemności bycia na sesji, miał po prostu ważne powody i dlatego uznał, że niestety jednak nie 
może. Odpowiadam teraz na temat boiska przy szkole 36. Dobrze Pan zauważył sprawy idą w dobrym 
kierunku, trudno mi odpowiedzieć na pytanie czy 36 ale ja Pana zapewniam, że zrobimy wszystko, 
żeby przy każdej szkole było takie boisko, żeby to nie było, że ktoś sobie o nie wnioskuje i będziemy 
na tej podstawie robić. Natomiast zrobimy wszystkie, niech da nam Pan szanse w przyszłym roku. 
Jestem przekonany, że wejdzie do planu.  
 Pani Radna  Gieroń. Na Pani pytanie czy jest szansa na nr 11 odpowiadam  - bardzo duża, w 
związku z tym jest ta decyzja śmiem twierdzić ok. 90%, że na 11 będzie to robione. Dziękuję, ale tak 
naprawdę na poważnie Szanowni Państwo boiska to żaden luksus to powinno być norma przy każdej 
szkole jeżeli będziemy w tym tempie, w tym roku uda nam się 11 może 12 boisk zrobić w bardzo 
krótkim czasie to przestanie być jakikolwiek problem przy szkołach i to będziemy mieli z głowy i 
zajmiemy się salami gimnastycznymi.  
 Lisiniec. Staramy się zrobić wszystko, żeby na czas, na sezon skończyć te prace w tym 
zakresie, który jest opisany, powinniśmy zdążyć. Byłoby niefajnie, gdyby wejść z pracami 
budowlanymi kiedy jest sezon. Jeżeli nie będzie żadnych tam odwołań w przetargu to terminy są tak 
zapisane, że powinniśmy się jeszcze w tym roku z tego miejsca cieszyć. 
  Jeszcze jedna rzecz. Nie miałem świadomości, że Państwo Radni i Rada jesteście tak 
zainteresowani technologią spółki Warta, ale to bardzo dobrze. Ja pozwolę sobie w imieniu Pana 
Prezesa, może całą Komisję Infrastruktury, zresztą wszystkich Radnych, którzy by chcieli zaprosić 
żeby to zobaczyć na własne oczy, dotknąć, bo naprawdę mamy się czym pochwalić jeżeli tylko 
Państwo macie taką ochotę to myślę, że najlepsze by było rozwiązanie zrobić posiedzenie Komisji, 
żeby to sobie zobaczyć. Proszę ustalić termin i jesteśmy do dyspozycji. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak jeśli chodzi o strefy ekonomicznej, o tym w jaki 
sposób marketing czy w jaki sposób będą promowane te strefy. To pierwsze rzecz. Trzeba pamiętać, 
że strefy mają swoich zarządzających  strefami. Jest mielnicka i katowicka i one, że tak powiem 
zgodnie z ustawą w głównej mierze będą tą działalność prowadzić natomiast my nie zaniedbujemy 
swoich spraw m.in.  na dniach będzie bardzo duże wydarzenie w branży automotiv czyli spotkanie 
wszystkich przedsiębiorców z sektora automotiv w Zawierciu i w Częstochowie, które jest wspólną 
inicjatywą, organizowane przez obydwie te gminy i to będzie można powiedzieć dorocznie 
najważniejsze spotkanie przedsiębiorców z tej branży i na tym spotkaniu będziemy informować, 
będziemy promować, przekazywać informacje dotyczące tego co, jak, w jakim  zakresie strefy zostały 
uruchomione, obszarów, co do zakresu działalności. To jest jedno. 
  Dwa. Planowane są spotkania z przedsiębiorcami czy w Polskiej Radzie Biznesu BBC, takie, 
które  w zeszłym roku były prowadzone takie road show m.in. Wrocław, Warszawa i to się spotkało z 
dobrym odzewem i to będziemy kontynuować dalej. Jest przygotowywana lada moment na kolegium 
Pana Prezydenta trafią materiały dotyczące to co wielu Radnych wyrażają troskę o to m.in. uzbrojenie 
tychże terenów, o zapewnienie infrastruktury dla tych terenów. Nie zasypiamy gruszek w popiele, 
będziemy absolutnie otwarci na różnego rodzaju ciekawe propozycje dotyczące tego w jaki sposób  
„sprzedać” te nasze strefy, bo czas mimo, że one są to czas mimo wszystko trudny, pamiętajmy o tym, 
że województwo śląskie ze względu na to, że osiągnęło poziom rozwoju wyższy niż właściwie 
mazowieckie i śląskie te dwa województwa ten wskaźnik efektywności wykorzystania z pomocy 
publicznej spadnie nam z 40 do 25% wszystkich i zarządzających i nas jako miasto czeka zdwojona 
aktywność, zdwojona praca, żeby pozyskać jak największą liczbę inwestorów. 
 
Radny Artur Gawroński zadam nowe pytanie, ponieważ chciałem się dowiedzieć czy w tym okresie 
miesiąca były jakieś spotkania z inwestorami no ja rozumiem, że mamy „Aleje tu się dzieje”, nagrody, 
wyróżnienia i różne inne, ale konkretnie. Prosiłbym o informacje czy w ciągu tego ostatniego miesiąca 
odbyły się spotkania z jakimiś inwestorami i jeżeli tak to chociaż rąbek tajemnicy z jakiej branży ci 
ewentualni ci inwestorzy obecnie reprezentują. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak Szanowny Panie Radny takie spotkania odbywają 
się permanentnie. Oczywiście nie codziennie, bo aż tak dobrze nie jest, chociaż tak byśmy sobie 
życzyli, natomiast jest takie stare dobre powiedzenie – interesy lubią ciszę, więc w związku z tym 
proszę o wybaczenie, za wcześnie na udzielanie takich informacji nawet z punktu widzenia 
sektorowego. Powiem tak – przekrój sektorowy zainteresowanych ewentualnymi inwestycjami jest 
dość szeroki, ale generalnie rzecz biorąc chodzi o produkcję i usługi, tak można bardzo ogólnie 
okreslić. 
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Ad pkt.6 
Informacja bieżąca Przewodniczącego Rady Miasta Częstochowy za okres od 10 kwietnia do 21 maja 
2014 roku 
 
Przewodniczący Rady wraz z Wiceprzewodniczącymi reprezentował Radę Miasta podczas 
następujących spotkań: 
 
10 kwietnia w uroczystym spotkaniu wielkanocnym w Komendzie Miejskiej Policji, w Częstochowskim 
Centrum Aktywności Seniorów oraz na Uniwersytecie Trzeciego Wieku przy Wydziale Pedagogicznym 
Akademii im. Jana Długosza. 
 
Tego samego dnia w spotkaniu podsumowującym sezon AZS 
 
11 kwietnia na zaproszenie Szkoły Podstawowej nr 47 w I Międzyszkolnym Konkursie Wiedzy o 
Teatrze pn.: Częstochowskie Teatralia” oraz w uroczystości dziesięciolecia Medycznego Studium 
Zawodowego w Częstochowie.  (D. Kapinos) 

 
Tego samego dnia w uroczystości z okazji 74 rocznicy Zbrodni Katańskiej   (J. Nowakowski) oraz  w 
zebraniu sprawozdawczo-wyborczym Oddziałowej Sekcji Emerytów i Rencistów Związku 
Nauczycielstwa Polskiego w Częstochowie. 
 
Również 11 kwietnia społeczność Ośrodka Szkolno-Wychowawczego Nr 5 uhonorowała mnie 
Statuetką Przyjaźni podczas Gali XI edycji wręczania Statuetek Przyjaźni życzliwym im osobom. 
 
14 kwietnia w rozstrzygnięciu V Wojewódzkiego Konkursu Historyczno-Literackiego pn.: „Prawda i 
Kłamstwo o Katyniu” odbytym w Katowickim oddziale Instytutu Pamięci Narodowej  (J. Nowakowski) 
 
15 kwietnia  w spotkaniu wielkanocnym w Pododdziale Prewencji Policji w Częstochowie 
 
16 kwietnia w spotkaniu wielkanocnym u  Jego Ekscelencji Arcybiskupa Wacława Depo. 
 
17 kwietnia w na spotkaniu wielkanocnym  na zaproszenie Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej – 
Centrum Pomocy dziecku Niepełnosprawnemu i Jego Rodzinie w Częstochowie . 
 
18 kwietnia w w spotkaniu wielkanocnym z kadrą zarządzającą Urzędu Miasta i jednostek podległych. 
 
19 kwietnia na zaproszenie Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Częstochowie oraz Fundacji 
Chrześcijańskiej „Adullam” w śniadaniu wielkanocnym z mieszkańcami Częstochowy zagrożonych 
wykluczeniem społecznym odbytym na Starym Rynku. 
 
23 kwietnia w spotkaniu wielkanocnym na zaproszenie Uniwersytetu Trzeciego Wieku przy Wydziale 
Zarządzania Politechniki Częstochowskiej 
 
Tego samego dnia w obchodach 50-lecia Ośrodka Terapii uzależnień w Parzymiechach 
 
24 kwietnia w uroczystościach pogrzebowych  Wiesława Bąka I-go Starosty Częstochowskiego 
 
25 kwietnia w „Koncercie przy świecach. Perły muzyki jasnogórskiej” odbytym w sali Rycerskiej 
klasztoru jasnogórskiego   (K. Głębocki) oraz na zaproszenie Dyrektora Muzeum Częstochowskiego w 
spotkaniu poświęconemu wspomnieniom VI Światowych Dni Młodzieży oraz uroczystości nadania 
Papieżowi Janowi Pawłowi II godności Honorowego Obywatela Miasta Częstochowy 1991 r.   (E. 
Kunicka). 
 
Tego samego dnia na zaproszenie Zarządu Miejskiego Powiatu Grodzkiego w Częstochowie w 
zebraniu sprawozdawczym Ochotniczych straży Pożarnych za 2013 rok oraz w Gali programu 
Komendy Głównej Policji pn.: „Profilaktyka a Ty” w połączeniu ze spektaklem edukacyjno-
profilaktycznego pt.: „Sekret” 
 
w dniach 25 – 30 kwietnia delegacja radnych: A. Gawrońskiego, J. Krawczyka i Z. Niesmacznego na 
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uroczystości kanonizacyjne Jana Pawła II do Watykanu  
 
26 kwietnia w Motocyklowym Zjeździe Gwiaździsty do Częstochowy w walnym zebraniu 
sprawozdawczym Polskiego Związku Działkowców Zarządu Rodzinnego Ogrodu Działkowego im. 
Tysiąclecie. 
 
27 kwietnia w dniu kanonizacji Ojca Świętego w uroczystości złożenia kwiatów przed pomnikiem 
Jana Pawła II na Placu Daszyńskiego. 
 
29 kwietnia w konferencji inaugurującej program pn.: „1000 Pierwszych Dni Dla Zdrowia” 
poświęconemu zagadnieniom żywienia człowieka w pierwszych latach życia oraz w uroczystości 
rozdania nagród laureatom V edycji Powiatowego Konkursu Kaligraficznego pn.: „I Ty możesz zostać 
Mistrzem Pióra”  (E. Kunicka) 
 
Tego samego dnia na zaproszenie Częstochowskiego Klubu Tenisowego „Victoria” w uroczystości 
otwarcia XXII Memoriału im. Marty Hudy   (J. Nowakowski) 
 
30 kwietnia w premierowym pokazie filmu pt.: „Na tropie bagersów”, który odbył się w Miejskim Domu 
Kultury 
 
W dniach 30 kwietnia 10 maja  na zaproszenie Dyrektora Festiwalu Gaude Mater oraz 
Stowarzyszenia Przyjaciół Gaude Mater w 24 Międzynarodowym Festiwalu Muzyki Sakralnej „Gaude 
Mater” 
 
1 maja na zaproszenie Zarządu Miejskiego Związku Ochotniczych Straży Pożarnych RP Powiatu 
Grodzkiego w Częstochowie w obchodach Dnia Strażaka   (J. Nowakowski) oraz w Pikniku 
Europejskim zorganizowanym z okazji 10. rocznicy wstąpienia Polski do Unii Europejskiej 
 
3 maja na premierze spektaklu Tango FM na zaproszenie Dyrekcji i Zespołu Teatru im. A. Mickiewicza 
w Częstochowie. 
 
Tego samego dnia w uroczystościach z okazji 93. rocznicy wybuchu III powstania śląskiego 
 
5 maja w koncercie galowym XXIII Międzynarodowego Festiwalu Piosenki i Tańca „Majowa Nutka”   
(M. Wawrzkiewicz) 
 
7 maja na zaproszenie Ochotniczych Hufcy Pracy – Centrum Edukacji i Pracy Młodzieży w 
Częstochowy w Dniu Otwartym OHP związanym z 10 rocznicą przystąpienia polski do Unii 
Europejskiej (M. Wawrzkiewicz) oraz w XIII Międzyszkolnym Turnieju Wiedzy o Częstochowie o 
Puchar Przechodni Przewodniczącego Rady Miasta  
 
Tego samego dnia w uroczystych obchodach 90-lecia szkoły Podstawowej nr 21 im. ks. Stanisława 
Konarskiego   (E. Balt) oraz w promocji książki Ryszard a Stefaniaka pt.: „Jan Paweł II Honorowy 
Obywatel Miasta Częstochowy” 
 
8 maja na zaproszenie Komendanta Centralnej Szkoły Państwowej Straży Pożarnej w Częstochowie 
w uroczystości związanej z Dniem Strażaka. 
 
Tego samego dnia w uroczystościach związanych z 69 Rocznicą Zwycięstwa nad Faszyzmem jak 
również w koncercie Janusza Janiny Iwańskiego. Gaude Mater  Iżyńska Małgorzata 
 
9 maja w II Forum dla rodziców i nauczycieli dzieci o specjalnych potrzebach edukacyjnych pt.: „Jak 
sobie radzić z niepełnosprawnością dziecka.” 
 
Tego samego dnia w spotkaniu Częstochowskich Organizacji Pozarządowych 
 
10 maja w obchodach Dnia Pielęgniarki oraz w premierowym spektaklu Częstochowskiej Szkoły 
Tańca pt. „Historia jednej fotografii”. 
 
12 maja w obchodach 79. Rocznicy śmierci Marszałka Józefa Piłsudskiego 
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13 maja w XVI Dniu Godności 
 
15 maja na zaproszenie Zarządu Koksowni Częstochowa Nowa Sp. z o.o. w uroczystych obchodach 
Dnia Hutnika oraz w uroczystości zakończenia Kampanii Pola Nadziei. 
 
16 maja na zaproszenie Komendanta Miejskiego Państwowej Straży Pożarnej w Częstochowie w 
uroczystościach związanych z „Dniem Strażaka 2014” 
 
Tego samego dnia odbył się Konwent Rady Miasta. Uczestniczyłem również w uroczystościach 
„Absolwent Roku Politechniki Częstochowskiej”. 
 
18 maja Speed Rower oraz w uroczystości wręczenia pucharu za bieg 7 km – Gimnazjum nr 7 
 
21 maja w uroczystym wręczeniu nagród w częstochowskim plebiscycie „Ludzie 25-lecia”oraz w 
wernisażu wystawy „Zoomem przez miasto. 20 lat Częstochowy na zdjęciach Grzegorza Skowronka 
 
19 maja br. Radzie Miasta zostało przekazanie sprawozdanie finansowe Miasta Częstochowy za 
2013 rok wraz opinią bieg lego rewidenta i raportem z badania sprawozdania. 
 
Ad pkt.7 
Pytania radnych. 
 
Radny Jacek Krawczyk zacznę od tematyki wyegzekwowania należnych środków od marketu, który 
nie płacił pieniędzy na rzecz miasta. Chciałbym wiedzieć kiedy dokładnie będzie złożony pozew 
sądowy czy ewentualnie już może został złożony i jak wygląda sytuacja z marketem przy ul. 
Pułaskiego, który miał uczestniczyć w finansowaniu również budowy ulicy. Proszę o informacje czy 
również będą podjęte stosowne kroki i czy zostanie w końcu wyjaśnione kto ze strony miasta zawinił, 
bo trzeba to tak nazwać, że market mógł nie realizować tej ulicy. To jest pierwsze pytanie. 
  Drugie pytanie czy zapadły już jakieś decyzje w sprawie przejścia przy estakadzie, bo tam 
miała być opinia policji, wystąpiłem o przygotowanie takiej analizy przez inżynierię ruchu drogowego 
MZDiT, chciałbym wiedzieć czy jest już gotowe.  
 Kolejne moje pytanie dotyczące przejścia przy ul. Orkana. Bardzo wielu mieszkańców o to 
pyta, zabiega od wielu lat. Było tam przejęcie dla pieszych pomiędzy częścią ul. Orkana, a 
przychodnią Wrzosowiak. To przejście zostało zlikwidowane z chwilą budowy linii tramwajowej i w tej 
chwili mieszkańcy powiedzmy sobie szczerze przechodzą przez to torowisko, które jest wiadomo 
przebiega przez ulicę Orkana i też  cały problem polega na tym, że nie jest to legalne i bardzo wielu 
mieszkańców mandaty otrzymuje ze strony policji, a najbliższe przejścia są dosyć daleko, więc dla 
wielu starszych osób jest to problem przechodzenie całej ulicy praktycznie na około, żeby dotrzeć do 
przychodni Wrzosowiak. Bardzo bym prosił, żeby tutaj przeanalizować możliwość, a wręcz będę się 
upierał, żeby to przejście dla pieszych w kierunku przychodni  Wrzosowiak było zrealizowane.  
 Kolejne moje dwa pytania będą dotyczyły kwestii kamienicy w Alei  Najświętszej Maryi Panny 
49. Prosiłbym o wyczerpującą informację w związku z pojawiającymi się informacjami, że w miejscu 
obiektu, który jest w tej chwili w Alejach, on nie jest w tej chwili w najlepszym stanie technicznym, po 
jego sprzedaży będzie w tym miejscu galeria handlowa, zgodnie z wydanymi warunkami zabudowy 5 
– kondygnacyjna czy ewentualnie pojawiającymi się informacjami odnośnie galerii handlowej, bardzo 
bym prosił, żeby to zostało dokładnie wyjaśnione, ponieważ nie przypominam sobie, żeby na Radzie 
ktokolwiek mówił o takim obiekcie, takiej kategorii i była  dyskusja o obiekcie handlowym, ale także 
części biurowej, ale nikt nie mówił o 5 kondygnacjach  w III Alei, co byłoby trochę dziwne patrząc na 
całą zabudowę, na całą pierzeje. Bardzo proszę o informację i prosimy o wyjaśnienie ewentualnych 
tutaj wątpliwości jakie się pojawiły zgłaszanych także m.in. na lokalnych stronach gazet.  

Kolejne moje pytanie dotyczy kwestii kamienicy przy ul. Przemysłowej 9 w centrum miasta. To 
jest bodajże dzielnica Stare Miasto. Chciałbym wiedzieć w jakim trybie Pan Prezydent zbył tą 
kamienicę. To jest trochę dziwna sytuacja, bo Rada Miasta nie wie o takich działaniach, bo do tej pory 
zawsze to Rada Miasta wyrażała zgodę w formie uchwały na zbywanie majątku zwłaszcza tego typu 
obiektów. Proszę mi powiedzieć na jakiej podstawie i w jakie wysokości została udzielona bonifikata i 
czy zostało wydane pozwolenie na rozbiórkę tego obiektu, ponieważ podobno tego obiektu nie ma, a 
jedynie można go sprawdzić, sprawdzałem za pomocą google street view i ten obiekt jeszcze tam jest 
i chciałbym wiedzieć co się z tym obiektem stało i wszystkie informacje, które może przedstawić Pan 
Prezydent. Dziękuję. 
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Radny Przemysław Wrona mam jedno pytanie Panie Prezydencie, dotyczy ul. Brata Alberta. Czy 
istnieje możliwość z bieżącego utrzymania dróg uzupełnienia ubytków, które powstały na odcinku 
właśnie tejże ulicy. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński Panie Prezydencie w ostatnim czasie w jednej z częstochowskich 
stacji radiowych wysłuchałem kilku reklam. Jedna z tych reklam dotyczyła programu zdrowotnego 
realizowanego przez miasto i w tej reklamie słyszymy głos Pana Prezydenta Matyjaszczyka, który 
zachęca do wzięcia udziału w tym programie mieszkańców Częstochowy. Natomiast swoją wypowiedź 
Pan Prezydent Matyjaszczyk kończy słowami Krzysztof Matyjaszczyk. Czyli tam się zachęca do 
udziału w programie i na końcu Pan Prezydent przedstawi się imieniem i nazwiskiem. I podobne 
reklamy były emitowane w poprzednich latach. Natomiast na czym polega wątpliwość, bo słyszymy, że 
jakby tą reklamę wygłosił Krzysztof Matyjaszczyk, ale nie ma informacji na temat pełnionej funkcji 
czyli, że jest to Prezydent Miasta Częstochowy. Z tym problemem wiąże się kilka pytań. Pytanie jest 
takie czy Pan Prezydent zachęca mieszkańców do udziału w ramach tego programu jako dobroduszny 
Prezydent czy mamy do czynienia z darmowa kampanią wyborczą i w związku z tym kolejne pytanie. 
Czy w tej reklamie występuje Pan Prezydent Matyjaszczyk pełniąc swoje obowiązki służbowe czy jako 
osoba prywatna? A może jest inaczej i może trzeba postawić pytanie czy Pan Prezydent otrzymywał 
jakieś wygrodzenie za udział w  tej reklamie. I tu też jakby interesujące w tym kontekście jest to i 
związku z tym moje pytanie – ile w ostatnich latach kosztowała kampania reklamowa poszczególnych 
programów zdrowotnych i z jakich środków była finansowana. Czy to były środki z puli przeznaczonej 
ściśle w budżecie na realizację samych programów zdrowotnych, a jeżeli to były właśnie te środki to 
jaki procent tych funduszy przewidzianych na realizację tych programów zdrowotnych został wydany 
na ich promocję?  

Natomiast jakby w tym kontekście też można zadać jeszcze jedno pytanie. W ostatnim czasie 
tak jakby dla kontrastu i porównania, bo w ostatnim czasie wysłuchałem też w radiu innej reklamy, w 
której Pan Prezydent Matyjaszczyk zachęca do głosowania na swojego zastępcę Pana Prezydenta 
Jarosława Marszałka w nadchodzących wyborach i na koniec tej reklamy słyszymy takie słowa: 
Krzysztof Matyjaszczyk Prezydent Częstochowy czyli da się użyć tej funkcji i ja po prostu apeluje do 
Pana Prezydenta, żeby jakiś porządek tutaj wprowadzić i żeby było widomo jakby na co wydajemy 
publiczne środki.  

Drugie moje pytanie dotyczy ul. Szczytowej na Ostatnim Groszu. W zmianach do budżetu 
widzimy, że są pewne oszczędności poprzetargowe, powprowadzane nowe zadania natomiast ul. 
Szczytowa jest w opłakanym stanie i mieszkańcy, Rada Dzielnicy, większość Radnych miejskich z 
okręgu wyborczego, w którym ta ulica się znajduje apeluje i wnioskuje do Pana Prezydenta o remont 
tej zaniedbanej ulicy, w której już w ramach takich doraźnych napraw nie da się naprawić i jakby w 
odpowiedzi na te apele powinny za tym iść remont tej ulicy. Jeżeli mamy oszczędności poprzetargowe 
to jestem zadnia, że w tym roku remont tej ulicy powinien zostać wykonany i pytanie do Pana 
Prezydenta – czy w tym roku możliwa jest przebudowa ul. szczytowej? Dziękuję. 
 
Radny Marcin Maranda Panie Prezydencie pytania będą dotyczyły tematu, o którym już dzisiaj 
mówił, o który pytał już Pan Radny Jacek Krawczyk, ale zadam je  w nieco innym świetle i 
dotyczących też innych obszarów. Do Urzędu Miasta wpłynął wniosek o ustalenie warunków 
zabudowy i zagospodarowania terenów przy  Alei Najświętszej Maryi Panny 49, w związku  tym mam 
3 konkretne pytania. Czy ten pomysł wybudowania takiego właśnie obiektu był konsultowany z 
mieszkańcami ulicy Nowowiejskiego i Szymanowskiego.  
 Drugie pytanie. Jakie jest stanowisko konserwatora zabytków w tej sprawie.  
 I trzecie pytanie, ponieważ we wniosku wyraźnie jest napisane, że potencjalna, ewentualna 
inwestycja będzie obsługiwana między innymi przez miejsca parkingowe znajdujące się w przestrzeni  
publicznej  w promieniu 0,5 km. Oznacza to, że będą prawdopodobnie zajmowane miejsca 
parkingowe z których do tej pory korzystają mieszkańcy, więc gdzieś ci mieszkańcy muszą swoje 
samochody parkować i pytanie brzmi czy dalej Pan Prezydent twierdzi, a zwracam się do Pana 
Prezydenta Soboraka, bo takie pytanie czy podobne pytanie już zadawałem czy w związku z tą 
sytuacją przewiduje się przebudowę układu drogowego ulicy Szymanowskiego, tudzież okolicznych 
ulic. Bardzo dziękuję. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jerzy Nowakowski Panie Prezydencie jest wiele dróg w 
Częstochowie, szczególnie w dzielnicach peryferyjnych, które wymagają łatania dziur i doraźnej 
reperacji nawierzchni. Do takich dróg należy na Stradomiu ulica Polna czy na Gnaszynie ul. Łukowa. 
Mieszkańcy Łukowej piszą, zamieszczają zdjęcia, Rada Dzielnicy Gnaszyn też prosi o reperację.  
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 Mam pytanie czy istnieje plan w ogóle reparacji takich doraźnych i łatania dziur, nie zapis 
budżetowy tylko po prostu taki zwykły plan. Czy mieszkańcy muszą się boksować o każdą dziurę, o 
każdą reperację drogi. 
  Drugie pytanie odnośnie oświetlenia ulicy Baśniowej, Bajecznej i Legendy. Dokumentacja 
techniczna w 2013 r. została wykonana. Pytanie moje jest czy w tym roku zostanie zrealizowane 
oświetlenie na tych trzech ulicach.  
 Następne pytanie o aktualizację dokumentacji technicznej na budowę trzech ulic 
Noskowskiego, Mozarta i Wagnera. Miała być aktualizacja w tym roku. Miały być decyzje, na jakim 
etapie jest ta aktualizacja.  
 I czwarte pytanie odnośnie rewitalizacji parku Lisiniec. Pan Prezydent w części informacji 
bieżącej Prezydenta dość enigmatycznie opowiadał o tym co tam było robione, w jakim terminie. Ja 
tylko przypomnę, że jesienią jest bardzo spektakularna impreza plenerowa nordic walking o zasiewu 
ogólnopolskim i dobrze by było, żeby zgrać wszystkie prace budowlane  z tą imprezą plenerową. I tu 
pytanie na jakim etapie takim technicznym, nie, że mieszkańcy doczekają się w końcu tych alei, plaży 
tego czystego piasku z Łeby  tylko na jakim konkretnym etapie jest rewitalizacja parku Lisiniec. 
Dziękuję. 
 
Radna Beata Kocik Panie Prezydencie wchodzi ustawa o asystentach nauczycieli w klasach I – III w 
szkołach podstawowych. Oni będą zatrudniani na podstawie kodeksu pracy przez samorządy. Czy my 
jesteśmy przygotowani oczywiście finansowo do tego  i jak to będzie wyglądało, bo zbliża się konnic 
roku, a od września początek roku szkolnego. Dziękuję. 
 
Radna Elżbieta Kunicka mam bardzo  krótkie pytanie. Czy istnieje możliwość zwiększenia parkingów 
dla niepełnosprawnych w ciągu naszych Alei. Dziękuję. 
 
Radny Tomasz Blukacz Panie Prezydencie moje pytanie dotyczy budowy boisk. Kiedy one zostaną 
rozpoczęte w szczególności przy szkole nr 17, 32 i gimnazjum 8 i czy jest szansa, aby powstało 
jeszcze jedne boisko przy gimnazjum nr 22 na ul. Jesiennej. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Łukasz Kot Panie  Prezydencie ja kilka pytań zacznę od takich bardziej ogólnych i też troszkę 
z zamierzchłej przeszłości. W miesiącu kwietniu bądź na koniec marca firma Remondis wysłała do 
nas pismo z ruszającym postępowaniem na wydanie warunków środowiskowych na powstanie 
kompostowni. Jednocześnie mieszczący się obok przedsiębiorcy skarżyli się na działalność sortown i, 
która ruszy, która istnieje tam od ponad roku. W związku z tym mam pytanie czy możemy jako Urząd 
doprowadzić do kontroli funkcjonowania tej sortowni tak, aby powiedzmy te potencjalne przeszkody 
dla sąsiadów firmy Remondis były jak najmniejsze.  
 Następne pytanie dotyczy strefy przemysłowej, która została powiedzmy uchwalona we 
wtorek decyzją Rady Ministrów. Mam pytanie jak wyglądają nakłady miejskie na przestrzeni ostatnich 
dwóch lat na tego przedsięwzięcia na terenie miasta Częstochowy.  
 Pytanie już takie bardziej szczegółowe, jakie dostałem od mieszkańców już wcześniej. Jest to 
prośba od mieszkańców ulicy Jurajskiej. Czy możemy coś zrobić, aby polepszyć stan nawierzchni gej 
ulicy. Jest to ulica dosyć długa, która częściowo jest asfaltowa, częściowo jest drogą gruntową,   
częściowo jest czymś pomiędzy asfaltem, a gruntem, więc prośba jest taka, żebyśmy coś tam zrobili 
jak najszybciej. 
  Mieszkańcy dzielnicy Północ często pytają się mnie czy jest możliwość aby z bieżących 
środków doprowadzić do powiększenia parkingów przy tzn. Tatraneksie. Tam ciągle tych miejsc 
parkingowych jest za mało. Są duże wieżowce, jest szkoła czy coś jako miasto możemy zrobić jeszcze 
w tym roku w okresie wakacyjnym.  
 I ostatnie pytanie. Bodajże miesiąc temu została zmieniona organizacja ruchu na ulicy 
Krańcowej w dzielnicy Mirów. Prosiłbym o informację na czyj wniosek zostało to zrobione i czy 
ewentualnie przy dużym sprzeciwie mieszkańców można wrócić do poprzedniej organizacji ruchu. 
Dziękuję bardzo. 
 
Radny Ryszard Majer Panie Prezydencie, Panie Przewodniczący pytanie z zakresu gospodarowania 
zasobem miejskim nieruchomościami. Swego czasu pytałem w interpelacji o los kamienicy przy ul. 
Katedralnej tam, gdzie skąd przed pół rokiem bodajże usunięto muzeum częstochowskie. Tam były 
różne jakieś przyczyny i powody przynajmniej dla części ekspozycji, żeby ją usunąć. Natomiast takie 
jest pytanie, czy budynek nadal stoi pusty, a jeżeli stoi pusty to jakie miasto ma plany wobec niego, 
wobec zagospodarowania nieruchomości, bo nieruchomość jest w dość dobrym stanie w związku z 
tym też jesteśmy jako Radni ciekawi jakie są plany wykorzystania tego majątku miejskiego. Dziękuję. 
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Radny Janusz Danek Panie Prezydencie, chciałbym zapytać o kwestie dwie. Pierwsza kwestia to 
kwestia dróg, bo to jest niekończąca się opowieść w naszym mieście. Mieszkańcy ulicy Azaliowej 
proszą o utwardzenie tej nawierzchni, to jest w dzielnicy Północ, ulica, która właściwie wszystkie 
uliczki wokoło Brata Alberta zostały zrobione, tylko ta Azaliowa jest taką sierotką. Bardzo proszę o 
zwrócenie uwagi.  
 Ponadto taka sprawa, którą zawrócili się do mnie trzej mieszkańcy ulicy Wilgowej. Tam jest tak 
ciemno, prosili o jedną latarnię. Ja rozmawiałem z Dyrektorem Miejskiego Zarządu Dróg, jest to trudny 
temat, ale ja myślę, że tyle się ludziom należy, żeby tam chociaż dla ze względu bezpieczeństwa tam 
jedną lampę założyć.  
 Również prośba o ulicę Torową, ale już  z tego co wiem Pan Dyrektor Sikora mówił, że w tym 
roku jeżeli tylko będzie miał frez to tam tą ulice utwardzi, ale te ulice są bardzo ważne. Bardzo ważne 
są też boiska, które powstają, ale chciałbym spytać Pana Prezydenta, bo na początku kadencji ja 
pytałem  o to i tak to zostało potraktowane zdawkowo. Chciałem spytać czy my kiedykolwiek jako 
Rada Miasta Częstochowy podejmiemy stosowną kontynuację remontu stadionu miejskiego, bo 
myśmy go zostawili w połowie. Rzesze chodzi, to jest taka niedokończona budowla. Tam miała być 
ładna trybuna główna, miał być hotel, miało być partnerstwo publiczno – prytwane. Z tego nic nie 
wychodzi i tak mijają lata, a ten stadion miejski SGP Arena jest nieskończony. Chciałbym spytać czy 
my jako Rada Miasta  pochylimy się nad tym problemem. Dziękuję. 
 
Radna Ewelina Balt szanowni Państwo Prezydenci mam kilka pytań. Pierwsze pytanie dotyczy parku 
Lisiniec, ponieważ dzisiaj obszernie on był omawiany, było dużo pytań, ja mam taką prośbę o 
rozważenie możliwości wprowadzenie zakazu wjazdu pojazdów mechanicznych na teren 
rozbudowywanego tam obiektu. Mieszkańcy skarzą się, że na teren wypoczynku wjeżdżają quady i 
motory rozjeżdżając te rzeczy, które już zostały tam zmodernizowane.  
 Drugie pytanie mam o możliwość zrobienia odwodnienia na ul. Marynarskiej, szczególnie 
teraz w porze, kiedy pada deszcz i mieszkańcy maja duży problem, zalewa im domy.  
 I trzecie pytanie chciałbym zapytać kiedy zostanie zakończony remont ul. Rejtana. Jak 
również chciałabym podziękować za uwzględnienie uwag mieszkańców i przychylenie się do nich 
poprzez deklaracje rozpoczęcia prac polegających na położeniu progów zwalniających szczególnie 
chodzi mi tutaj o ul. Wielkoborską i o ul. Gilową. Miejsce tutaj przy przejściu do przedszkola. Dziękuję. 
 
Radna Małgorzata Iżyńska trzy pytania Panie Prezydencie, jedno takie przypominające, bo chyba 
umknęło o boisko przy szkole ul. Gilowa, Orla. Drugie moje zapytanie, ponieważ mamy już pięknie 
zrewitalizowane Aleje natomiast budynek na terenie PKP narożny ten stary bar, obskurny straszy 
nadal i moje pytanie czy np. dopóki ta kwestia nie zostanie prawnie uregulowana czy np. istnieje 
możliwość przez miasto obudowania np. tego budynku i zainstalowanie np. na tej obudowie pięknych 
zdjęć starej Częstochowy, żeby po prostu to straszydło unicestwić, które jest w centrum miasta.  
 I trzecie moje pytanie. To już też wielokrotnie zgłaszałam ten problem i prośbę w formie 
interpelacji, natomiast dwa tygodnie temu na ul. Wodociągowej na Mirowie wręcz doszło do wypadku. 
Jest to ulica., która pod katem prostym łączy się z ulica Mstowską. Zakręt bardzo ostry, kierowcy 
kompletnie nie przestrzegający ograniczeń prędkości obydwie ulice nie mają ani pobocza, ani 
chodnika i tak jak ostatnio samochód centralnie wjechał w ogrodzenie TKKF Pegaz. Za każdym razem 
dzieci idące do szkoły tymi dwoma ulica po prostu są narażone na śmierć. Pytam kiedy zostaną 
położone spowalniacze, ponieważ odpisywanie, ja nie wiem jakie są uwarunkowania prawne, samo 
zainstalowanie znaku naprawdę nikogo nie wzrusza jadąc 100 km przez las i wchodząc w 90 
stopniowy zakręt. Jeszcze jest ośrodek jeździecki, gdzie dokładnie na tym zakręcie wychodzą ludzie  
na koniach, więc naprawdę tam dojdzie słuchajcie do nieszczęśliwego wypadku, więc moja prośba po 
raz kolejny bardzo proszę, żeby została wysłuchana. Dziękuję. 
 
Radny Łukasz Wabnic ja pozwolę sobie wyręczyć Prezydenta odnośnie pytania Radnego Blukacza. 
Otóż przypominam, że boisko przy gimnazjum nr 22 zostało ujęte w budżecie i ze swojej strony 
chciałbym się dowiedzieć kiedy rozpocznie się budowa tego boiska, ponieważ po rozmowie z jednym 
z nauczycieli w-fu no wyraził  duże zainteresowanie, ponieważ chciałby otworzyć małą sekcje 
piłkarską i z wielką niecierpliwością czeka kiedy to boisko ruszy. Dziękuję. 
 
Radna Marta Salwierak Szanowny Panie Prezydencie do Komisji Skarbu zgłosili się doktoranci 
Politechniki Częstochowskiej oraz Akademii Jana Długosza z  wnioskiem o rozważenie wprowadzenia 
ulg  na komunikację publiczną w mieście Częstochowa i chciałabym prosić z tego względu o 
przeanalizowanie przez służby Pana Prezydenta takiej możliwości, żeby przeanalizować w jakiej 
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formie ewentualnie takie ulgi mogłyby zostać wprowadzone czy miałby dotyczyć biletów 
jednorazowych, czy długookresowych i jaki to by miało wpływ ewentualnie na budżet. Także bardzo 
proszę o dokładne pochylenie się nad tym tematem. Dziękuję. 
 
Radny Lech Małagowski Panie Prezydencie ja mam jedno pytanie i ono dotyczy czy znany jest 
termin rozpoczęcia budowy ulicy Warszawskiej i Rędzińskiej. Dlaczego pytam ja i również mieszkańcy, 
ponieważ ta ulica jest mocno wyeksploatowana jest bardzo dużo ubytków. Jeśli ten termin miałby się 
jeszcze w jakiś sposób odwlec na dłuższy czas to konieczne jest w ramach bieżących napraw tę ulicę 
zrobić. Natomiast jeśli Pan zapewni, że ten termin jest nieodległy to oczywiście tutaj nie chodzi o 
marnotrawstwo, że za chwilę będziemy to zrywać. Także bardzo bym prosił o tą odpowiedź. Dziękuję. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Konrad Głębocki mam kilka pytań związanych zasadniczo z 
jednym tematem – mianowicie z realizacją projektu unijnego „Zaplanuj swoją karierę”. W ostatnich 
dniach dotarły do mnie informacje, jeżeli one są prawdziwe to zakrawa na jakiś nieprawdopodobny 
skandal. Chodzi o to, że nauczyciele w ramach tego projektu byli zatrudniania przez firmy, którym 
zlecono realizację. Bardzo proszę o potwierdzenie czy tak jest i że tak było. Część tych firm padła. 
Mam taką informacje, że to są trzy firmy, m.in. firma, która była w Lublińcu zarejestrowana pod nazwą 
grupa eventowa. Ta firma ponoć już nie istnieje. Nauczyciele w zaufaniu jakby do Urzędu podpisywali 
umowy, bo Urząd jakby patronował temu projektowi i chyba Urząd pozyskał na to pieniądze, więc w 
zaufaniu do Urzędu podpisywali umowy, po czym w grudniu nastąpił koniec płatności i ci nauczyciele 
sobie tak za darmo przepracowali, jaka to jest grupa też pytam, dlatego, że ja słyszałem o kilkunastu 
przypadkach, ale prosiłbym o to, żeby Prezydent odpowiedział dokładnie o jaką grupę nauczycieli 
chodzi. Ci nauczyciele już się zwracali wielokrotnie z tego co mi mówiono do Urzędu, żeby jakoś 
pomóc w tej sprawie, bo jak firma padła to jednak no pytanie czy Urząd miasta ma całkiem  umyć ręce 
skoro jest to związane, projekt związany właśnie z Urzędem. Dlatego pytam ilu firmom w ogóle 
zlecono realizacje tego projektu, ile  z nich już nie istnieje. Jak Prezydent zamierza jeżeli to jest 
prawda, że nauczyciele pracowali za darmo kilka miesięcy i nie mają wynagrodzeń to jak Urząd 
Miasta i Prezydent zamierza ten problem rozwiązać. Pytanie również jak była badana wiarygodność 
tych firm i ich ewentualnie doświadczenie, chyba był jakiś przetarg na realizację tego projektu przez tę 
firmę. Także w jaki sposób był w ogóle zorganizowany ten przetarg, że do czegoś takiego doszło, ale 
proszę o potwierdzenie dlatego, że ja to znam z relacji jednej osoby czy dwóch osób właściwe. 
Natomiast bardzo proszę, żeby odpowiedzieć na te pytania potwierdzić czy nie i przekazać bardzo 
szczegółowe informacje dotyczące tego jak to się w ogóle wszystko stało. Wiem, że część z tych ludzi, 
część z tych nauczycieli skierowało wnioski do prokuratury, no bo po prostu nie mają możliwości 
wyegzekwowania  jakby od Urzędu tego co im słusznie należy. Ja w to nie wnikam, też bym prosił o to 
czy Urząd ma świadomość tego jakiego rodzaju były podpisywane te umowy, na jaki termin itd. 
Prosiłbym o szczegółowa informację. 
 
Radny Bartłomiej Sabat Panie Prezydencie ja dwa pytania czy trzy w sprawie problemów 
parkingowych w dzielnicy Północ. Mam takie pytanie czy Urząd zastanawiał się nad możliwością 
remontu nawierzchni na parkingu przy ul. Michałowskiego. To jest taki duży parking przy skrzyżowaniu  
z ulicą Fieldorfa Nila. To jest takie miejsce, gdzie myślę, że mieszkańcy ul. Bacewicz, Fieldorfa – Nila i 
Michałowskiego mogli by tam parkować, ale są tam ponad półmetrowe nierówności na tej drodze, 
więc myślę, że należałoby to wyrównać i to by również pomogło jeżeli chodzi o miejsca parkingowe.  
 Drugie moje pytanie także związane z miejscami parkingowymi na dzielnicy Północ. Dochodzi 
do mnie od mieszkańców, że spółdzielnia mieszkaniowa Północ ma taką chęć czy chciałaby 
realizować i tu już mówi, że wspólnie z miastem budowę parkingu przy ul. Schillera na terenie boisk 
szkolnych. Chciałbym wiedzieć na jakim etapie są uzgodnienia, bo wiąże się to z tymi terenami, które 
proponowałem Urzędowi, żeby to wykorzystał na boisko szkolne i myślę, że jeżeli, oczywiście była 
odmowa mojego pomysłu realizacji większego boiska tylko takiego małego, które miasto realizuje i 
jeżeli to wiąże się z tym, że mamy budować parking, a akurat przy ul. Schillera nie ma problemów 
parkingowych na terenie boisk i myślę, że to jest złe wykorzystanie  terenu przy szkole nr 48, o której 
Pan Prezydent mówił, że rozpoczął tam akcję jakąś dotyczącą zdrowego żywienia wśród uczniów tej 
szkoły i myślę, że dobrze by było, żeby jeżeli będą się dobrze odżywiać to żeby mieli gdzie w ciągu 
godzin szkolnych uprawiać sport, bo teren jest zdewastowany, nic się tam nie dzieje, a  budowa tam 
parkingu dla spółdzielni to już jest tam w ogóle jakimś nieporozumieniem. Dziękuję. 
 
Radna Barbara Gieroń Szanowny Panie Prezydencie ja mam takie pytanie – czy miasto ma pomysł 
na rozwiązanie problemu  skoordynowania ul. Piastowskiej z ul. Sabinowską, ponieważ tam jest duży 
skwer zarośnięty krzakami. Po prostu mieszkańcy zgłaszają tą sytuację, że często są tam kolizje, 
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wypadki także sugerowali, że mogłoby tam być jakieś małe rondo. Czy miasto przychyliłoby się 
ewentualnie od takiej kwestii. Następny problem. Proszę Państwa chodzi o ul. Kościelną. Jadąc 
Jagiellońską prostopadle do ulicy Jagiellońskiej jest taka polna droga pn. Kościelna. Ona jest po 
prostu według tej ul. Jagiellońskiej wygląda jak uliczka taka polna. Następna ulica, która była 
zdewastowana podczas remontów Jagiellońskiej to jest ulica Artyleryjska. Jest bardzo zniszczona. 
Jeszcze proszę też na prośbę mieszkańców o udrożnienie rowów w ul. Wirażowej. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Ryszard Szczuka chciałbym się dowiedzieć czy istnieje w Częstochowie, może byśmy kiedyś 
uchwalili dla tej, pamięć może trochę zawodzi taka, że jeżeli niepełnosprawni nie mając możliwości 
zaparkowania w strefie płatnego parkowania na miejscu do tego wyznaczonego staną gdzieś obok czy 
w pobliżu czy straż miejska ma obowiązek karania tych osób niepełnosprawnych, którzy mają winietkę 
jako osoby niepełnosprawne karania mandatem za nieposiadanie biletu parkingowego. Dziękuję. 
 
Radny Tomasz Blukacz Panie Prezydencie ja bym prosił o zwiększenie bezpieczeństwa przy Alei 
Pokoju i przy uliczkach przyległych prostopadłych do Alei Pokoju. Chodzi mi tutaj o zwiększenie liczby 
patroli straży miejskiej.  
 Kolejne pytanie. Najpierw chciałabym podziękować jest prowadzony remont toalet w szkole nr 
32 w imieniu mieszkańców bardzo dziękuję, że ta realizacja, ten remont jest zrobiony, ale nadal 
czekamy na termomodernizację tego budynku przy szkole nr 32. Czy mieszkańcy czy jako ja Radny z 
tego okręgu chciałbym, żeby ta  termomodernizacja była jak najszybciej realizowana. Panie 
Prezydencie proszę powiedzieć kiedy jest szansa, żeby ta inwestycja doszła do skutku.  
 Kolejne pytanie czy jest jeszcze szansa w tym roku, aby był położony asfalt na ulicy 
Daniłowskiego.  
 Kolejne pytanie. Kiedy zostanie zrealizowana, zakończona inwestycja  - most na trasie DK1 
przy ul. Warszawskiej.  
 Jeszcze jedno to  już ostatnie pytanie. Złożyłem interpelację w sprawie zalegalizowania ruchu 
rowerowego w tunelu PKP na Rakowie i czy Zarząd Dróg i Transportu podjął już jakieś rozmowy z 
PKP? To jest prośba rowerzystów z Częstochowy. Bardzo dziękuję. 
 
Radny Zbigniew Niesmaczny Szanowni Państwo, Panie Prezydencie jedno z pytań, które już 
wcześniej zadał Pan Radny Małagowski dotyczy ono ulicy Warszawskiej i postępu prac utrzymania 
harmonogramu na jakim jest to etapie. Czy termin zostanie dotrzymany i rzeczywiście jeżeli będzie 
jakiś poślizg czy planujemy bieżącą naprawę tej nawierzchni, która w tym momencie wymaga 
natychmiastowej interwencji. Druga sprawa dotycząca dróg  
 
Radny Krzysztof Świerczyński ja także chciałem się przyłączyć do pytań Pana Radnego Blukacza 
dotyczących po pierwsze termomodernizacji szkoły podstawowej nr 32 także dopytuje kiedy będzie 
możliwa taka termomodernizacja, żeby poprzeć Pana Radnego. I podobnie przyłączam się do pytania 
związanego z ul. Daniłowskiego, ponieważ to jest jedna chyba  z niewielu ulic, która nie posiada 
kanalizacji sanitarnej, a wiem, że mieszkańcy ulicy podejmowali działania zmierzające tam do budowy 
kanalizacji i utwardzenie tej ulicy, zrobienia nawierzchni asfaltowej dlatego także przyłączam się do 
tego pytania, żeby je wesprzeć.  
 I jeszcze jedno dosyć pilne pytanie, ponieważ przy ul. Sieroszewskiego w pobliżu przez chyba 
jedną z firm wykonujących prace jakieś prace związane z podziemnymi instalacjami została naruszona 
nawierzchnia  i już dosyć długo jest ona nienaprawiana. Prosiłbym o jakąś  interwencję ze strony MZD 
wobec firmy, która wykonywała tę pracę, żeby doprowadziła tą drogę do stanu pierwotnego sprzed 
wykonania tych wykopów. Dziękuję. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak część pytań zadanych przez Panie i Panów 
Radnych no niestety wymaga sprawdzenia i oczywiście odpowiedź będzie udzielona na piśmie, bo 
tam ileś bardzo szczegółowych rzeczy jest. Natomiast  chciałbym kilka rzeczy o charakterze ogólnym 
powiedzieć. Grupując niektóre wątpliwości, niektóre pytania Państwa Radnych. Umownie nazwana 
Aleja 49. Otóż projekt jest na tym etapie, że wszczęta jest procedura o wydanie warunków zabudowy. 
Są po wstępnych uzgodnieniach z konserwatorem zabytków co jest, co będzie, a czego nie będzie 
zaakceptowane więc stanowczo dementuję, że żadnych 5 – kondygnacji proszę raczej dawać ucho i 
dzwonić w sprawach bezpośrednio, a nie wierzyć najbardziej wiarygodnym mediom w tym mieście. 
Oczywiście ja nie mówię tego do Pana Radnego Majera. Trwają również uzgodnienia jeśli chodzi o 
sprawy związane z przebiegu układu komunikacyjnego, z obsługą komunikacyjną. Inwertor czyli 
spółka, która o to postępowanie o rewitalizację tego obiektu prowadzi te uzgodnienia z MZDiT, 
prowadzi te uzgodnienia z ZGM TBS, prowadzi te uzgodnienia z Wydziałem  Ochrony Środowiska, z 
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Wydziałem Architektury i z konserwatorem zabytków. W części tych uzgodnień uczestniczę osobiście, 
więc tutaj raczej problemów nie spodziewam. W tej chwili identyfikujemy wszelkie możliwe problemy, 
które mogą się pojawić na etapie warunków zabudowy.  
 Oczywiście konsultacje ze Wspólnotami, konsultacje jeśli chodzi o przebieg układu 
komunikacyjnego, Szymanowskiego ona ma tą wąskie gardłowe w postaci tej bramy, wiec tam 
dociekaliśmy również jak to było historycznie. Tam były nawet pomysły, żeby spróbować tam ruch 
jednostronnie  puści, jednokierunkowo na Szymanowskiego. Zobaczymy ostatecznie to jest kwestia, ja 
się nie chcę wypowiadać na razie w kwestiach technicznych. Niech to MZDiT z zainteresowanymi 
wyjaśni sobie w taki sposób, żeby ta inwestycja sprawnie przebiegała po pierwsze, a po drugie, żeby 
ona  nie naruszała w sposób nieuprawniony interesów innych. Oczywiście w ramach postępowania 
wszyscy, którzy mogą stronami w tym postępowaniu informacje o przygotowaniu warunkach 
zabudowy dostaną, będą mieli możliwość odpowiedniej w stosunku do obowiązującego prawa reakcji.  
 Generalnie jeśli chodzi tak ogólne chciałem się odnieść też do kwestii związanych z 
remontami czy z bieżącym utrzymaniem dróg. Głównie jeśli chodzi o sprawy związane z 
wymienianiem nawierzchni w różnych dzielnicach, tu Pani Radna Gieroń koncentrowała się na 
Stradomiu, Pan Radny  Świerczyński – Szczytowa, Wielkoborska inne – stajemy przed tym 
problemem i będziemy ten problem mieli wiecznie dopóki nie będziemy mieli rzeczywiście pieniędzy 
racjonalne przystąpienie do jakiejś  takiej planowanej, że tak powiem modernizacji układu tych dróg 
osiedlowych do tego momentu będziemy niestety musieli reagować trochę tak gdzie największy pożar 
tam będziemy próbować pierwsze robić. Natomiast Państwo Radni wiecie, że myśmy się 
skoncentrowali na robieniu tych dróg, które mają znaczenie takie tranzytowe i tam gdzie przebiega 
główne obciążenie komunikacyjne i to ja się osobiście również spotykam z wyrazami wsparcia w tym 
zakresie, że to się robi, natomiast to powoduje pewne utrudnienia natomiast to się robi, to się robi w 
sposób takie jaki się nie robiło przez lata.  
 Jeśli chodzi o kwestie przebudów m.in. tu Pan Radny bodaj Sabat czy Radny Wrona pyta o 
uzupełnienie ubytków m.in.  na Brata Alberta. My np. niektóre inwestycje przytrzymuje choćby z 
jednego powodu, ten umownie nazywany korytarz północny kontynuowany będzie, więc tam różnego 
rodzaju, Pan Radny Danek również pytał o Azaliową, więc chcemy jak już uzgodnimy komplet, 
będziemy mieli dokumentację na przebieg, dokumentacje techniczną czy rzeczywiście te wszystkie 
dodatkowe roboty da się zmieścić w ramach posiadanego budżetu to oczywiście będziemy robić.  
 Tutaj pojawiła się troska o budowę kwestie jak Warszawska, jak Rędzińska, kiedy zacznie się 
przebudowa samej ulicy. Pierwszy wiadukt do momentu dopóki nie skończymy wiaduktu nie będziemy 
strzelać sobie kolejnego gola pt. wejdziemy na budowę samej Warszawskiej. Według tego co z 
postępu robót i z tego co się dzieje na bieżąco to powiedzmy sierpień – wrzesień powinno być 
zakończone. Zima nam sprzyjała, opatrzność również także te roboty poszły bardzo dobrze, mamy 
tam wręcz wyprzedzenia w stosunku do harmonogramu. Oby się nic nie wydarzyło, więc 
prawdopodobnie sierpień  - wrzesień ten czas. Przy czym proszę mnie bardzo precyzyjnie, że tak 
powiem nie trzymać za słowo w tym zakresie, ale na pewno będziemy robić i dopiero potem 
przystąpimy do budowy, do kontynuacji tego, do przebudowy ciągu ul. Warszawskiej  - Rędzińskiej.  
 Kwestia również poruszana przez Pana Radnego Szczukę. Bardzo dziękuję za to pytanie, bo 
to pytanie to jest kwestia pewnej jak ja to nazywam pewnej społecznej wrażliwości na to co się dzieje. 
Otóż Pani Radna, nie pamiętam, która z Pań Radnych mówiła m.in. o kwestii miejsc parkingowych w 
Alejach w ogóle dla osób niepełnosprawnych, Pani Radna Kunicka. No jest z tym kłopot polegający na 
tym, że tych miejsc no mamy ograniczoną ilość, natomiast ja osobiście proszę podległe mi jednostki, o 
to, żeby myśleli, po prostu myśleli. Jeśli człowiek z widocznymi ograniczeniami w poruszaniu się 
przychodzi do samochodu, który postawił sobie obok koperty dla inwalidów, bo na tej kopercie dla 
inwalidów postawił sobie auto zdrowy człowiek i on dostaje mandat, no lepią mu ten mandat, bo 
podstawa prawna jest, tak, bo postawiłeś na miejscu nie do tego celu wyznaczonego. No więc proszę 
strażników miejskich, proszę służby odpowiedzialne za to o myślenie w tym zakresie i myślę nie 
bardziej sercem niż tylko i wyłącznie przepisy. Oczywiście procedura odwoławcza od tego jest, ja 
jestem przychylny tego typu wnioskom, żeby odstąpić od karania, bo są różne formy nie tylko mandat, 
jest kwestia pouczenia, jest kwestia wykorzystania różnych innych instrumentów, a nie tylko 50, czy 
100 zł. To jest problem i z tym problemem szybko się nie uporamy. Natomiast musimy po prostu 
uczulić nasze służby miejskie, żeby patrzyły tutaj sercem i uwzględniały to, że spotkać kogoś w życiu 
krzywda, a nie tylko na zasadzie, że jest przepis jest mandat. Więc ta kwestia na pewno jest, jak tylko 
do mnie trafia, przykro że trafia to od mnie w trybie skargowym, interwencyjnym, ileś spraw pewnie 
mija mnie, że tak powiej i nie mam pojęcia o tym, że takie sytuacje mają miejsce. W każdym bądź 
razie nikt nie zostaje głuchy na tego typu wnioski o anulowanie tego mandatu, bądź zmiany kary na 
inną, tutaj deklaruję dużą, że tak powiem otwartość.  
 Pan radny Krawczyk dość intensywnie pyta na temat tego czy, rozumiem Panie Radny, że tu 
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chodzi o to skrzyżowanie Bór – Niepodległości, co się z tym stało. Sprawa jest już w sądzie, jest 
pozew złożony, więc poczekamy na rozstrzygnięcie. Ja mogę powiedzieć tylko tak dla  zobrazowania 
całej tej sytuacji, żeby nie pozostało takie wrażenie, że to jest standard. Otóż to nie jest standard, to 
jest jednostkowy przypadek, jeden, jedyny przypadek Pułaskiego to jest jakby szerzej. Tu nie mówimy 
o tym, że firma nie wywiązała się z podjętych zobowiązań tylko mówimy o tym, że ktoś kiedyś zmienił 
decyzje inne czyli to jest jakościowo różna sytuacja w stosunku do Netto i do Pułaskiego. 
  Co do przejścia z przejść dla pieszych co do możliwości ułatwienie, że tak powiem 
korzystania z przestrzeni miejskiej. Wszystkie te wnioski są analizowane. Z tego co wiem komenda już 
chyba wydała opinię negatywną co do, w każdym bądź razie  w tym kierunku będą zmierzać. Taką ja 
mam informację. Zobaczymy, nie przesądzam niczego, będziemy starali się znaleźć tutaj rozwiązanie, 
które będzie rozwiązaniem przede wszystkim uwzględniającym wygodę mieszkańców.  
 Co Pan Radny Nowakowski dopytuje o sprawę aktualizacji dokumentacji – potwierdzam po 
raz kolejny – takie zlecenie zostało złożone, będziemy to realizować. Tam jeszcze nie uwzględnialiśmy 
jednej rzeczy przy przebudowie tego ciągu – że tam mamy stacje redukcyjną, więc tam kwestia 
zapewnienia bezpieczeństwa w tym zakresie jest bardzo ważna i my wystąpiliśmy do administratora 
tychże obiektów o to, żeby skłonić go do partycypacji w kosztach, ewentualnej budowy. Zobaczymy 
jak się do tego odniosą, w każdym bądź razie szukamy tutaj rozwiązań. 
  Pani Radna Iżyńska pyta m.in. o budynek baru PKP czy my jesteśmy coś w stanie z tym 
zrobić. Tak naprawdę to moim zdaniem jedyną ścieżką, ale zastrzegam się, że nie analizowałem tego 
w sposób bardzo dokładny, ale wydaje mi się, że jedyne będzie wystąpienie do Inspektoratu Nadzoru 
Budowlanego. Wystąpimy, taką ścieżkę wydaje mi się na tą chwilę rozsądną, nie wiem czy ona jest 
dopuszczalna prawnie, proszę o wybaczenie  muszę to po prostu sprawdzić, ale wydaje mi się, że 
taką ścieżkę czyli wystąpienie do Państwowego Inspektoratu Nadzoru Budowlanego o wydanie tzw. 
zarządzenia tymczasowego bądź nakazu. My jako służby Urzędu Miejskiego czyli Wydział Architektury 
takiej możliwości nie mamy, natomiast Inspektorat Nadzoru Budowlanego i owszem oni dokładnie, 
więc albo to w celu odnowienia albo znalezienia jakiejś innej informacji czy innego sposobu przykrycia 
tego straszaka, bo tak to rzeczywiście wygląda mało estetycznie.  
 Kwestia oczywiście skrzyżowania czy tego zakrętu na Mirowie – musimy się temu przyjrzeć. 
Ja na razie nie jestem w stanie odpowiedzieć precyzyjnie na to pytanie.  
 Tutaj padły jeszcze pytania Pana Radnego Biernata jeśli chodzi o Polimeni. Według mojej 
wiedzy nie mamy jakiś rozmów z Polimeni co oni dalej planują, czy będą to kontynuować czy nie będą 
czy są zainteresowani byciem tego nie wiem, po prostu nie wiem, ale dzięki za sugestię, może watro 
faktycznie się z nimi spotkać i zapytać co oni w ogóle planują, bo po rewitalizacji Alei ten obiekt trochę, 
że tak powiem straszy. 
  Natomiast na pytania Pana Radnego Niesmacznego jeśli chodzi o autobusy hybrydowe dla 
MPK postaram się ogólnie odpowiedzieć natomiast bardzo ważna kwestia  i dziękuję Panu Radnemu 
za to pytanie – kwestia Regionalnego Programu Operacyjnego, bo tak są relatywnie duże pieniądze, 
które miasto może pozyskać i tu prosiłbym Pana Naczelnika Grzybowskiego o informację w tym 
zakresie, bo to jest ważne.  
 Natomiast jeśli chodzi o MPK to i ten środki na finansowanie zakupów autobusów 
hybrydowych. Można powiedzieć tak – nie zanadto się pomylę czasowe, ale do końca miesiąca 
powinniśmy mieć wiedzę i powinniśmy mieć rozstrzygniętą kwestię warunków i zapisów umowy 
między Narodowym Funduszem Ochrony Środowiska, ale MPK jeśli o wszystkie zapisy istotnie 
technicznie, bo tam są dwa czy trzy pytania głównie o charakterze technicznym pt. co należy 
rozumieć, jak należy rozumieć hybrydę. Czy to jest hybryda wyłączanie prąd gaz, czy tylko gaz czy 
możliwe są inne konfiguracje, więc jest w ramach MPK powołana grupa, która się tymi rzeczami 
zajmuje, przewodzi temu Pan Artur Siwek i na bieżąco na radzie nadzorczej dostajemy informacje jak 
ta sprawa wygląda, więc powinniśmy optymistycznie patrząc do końca mają mieć rozstrzygnięcie co 
do zapisu tej umowy. Dziękuję bardzo. 
 
Naczelnik Wydziału FER Piotr Grzybowski Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo jeżeli chodzi 
o Regionalny Program Operacyjny rozumiem, że mówimy o przyszłym budżecie 2014 – 2020, obecnie 
w obiegu funkcjonuje już piąta wersja tego dokumentu. Ten dokument został przesłany do Komisji 
Europejskiej i z tego co wiem 80 stron poprawek ze strony Komisji Europejskiej ze strony Urzędu 
Marszałkowskiego. Jak Państwo na pewno zdajecie sobie sprawę sam Regionalny Program 
Operacyjny jako dokument nie precyzuje niczego. Jest to raczej forma takiego dokumentu, który 
wyznacza cenę strategiczne dla województwa oraz definiuje jakie kategorie interwencji będą 
podejmowane i w  jakich obszarach. To co dla nas jest najważniejsze to uszczegółowienie tego 
programu i rzeczywiście rozumiem, że Pan Radny pyta dlatego, że wczoraj wieczorem ukazało się to 
uszczegółowienie. Serdecznie zapraszam Państwa na 5 czerwca w sali tej tutaj zostaną 
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zorganizowane przez Urząd Marszałkowski przez służby Pana Marszałka warsztaty podczas, których 
będzie można zapoznać się z uszczegółowieniem tego programu operacyjnego, a także postulować 
pewne zmiany. Ja chcę zwrócić uwagę, że takie warsztaty przez Urząd Marszałkowski są 
organizowane cyklicznie. To już będzie któreś spotkanie, bardzo zachęcam Państwa Radnych do 
korzystania z możliwości i uczestniczenia w tych spotkaniach.  
 Jest bardzo duża zmiana w stosunku do pewnej perspektywy finansowej. Dotąd działaliśmy w 
ramach tzn. narodowych strategicznych ram odniesienia i taką logiką dokumenty były dzielone. 
Natomiast obecnie równorzędnie z programem operacyjnym, który integruje ze sobą i europejski 
fundusz  społeczny i europejski fundusz rozwoju regionalnego równocześnie funkcjonuje tzw. kontrakt 
terytorialny. Kontrakt terytorialny jest aneksem czy też bardziej załącznikiem do umowy partnerskiej 
zawieranej między rządem Rzeczpospolitej Polskiej, a  Komisją Europejską i ten to kontrakt 
terytorialny stanowi listę indykatywną projektów indywidualnych, które w ścieżce pozakonkursowej 
będą realizowane. Tutaj pojawia się drugi problem, który kilkakrotnie był podnoszony przez władze 
miasta, a również z tego co wiem były też interpelacje Pana Radnego Koperskiego bezpośrednio do 
Marszałka. Mianowicie w sierpniu zeszłego roku pojawiały się pierwsza wersja tzw. mandatu 
negocjacyjnego województwa śląskiego. Co to jest?  To jest lista projektów, które Urząd 
Marszałkowski zgłasza do Rządu, do zapisania do kontraktu terytorialnego. W tym projekcie miasto 
Częstochowa miała zapisaną łączną wartość dotacji 823 mln zł, w projektach pozakonkursowych. 
Przede wszystkim były to olbrzymie projekty drogowe, przebudowa Alei Wojska Polskiego DK1 w 
Częstochowie, rozbudowa DK46 ulicy Głównej i ul. Przejazdowej w Częstochowie, przebudowa DK 43 
od granicy miasta do ul. Pułaskiego, ul. Św. Rocha, Okulickiego i św. Krzysztofa, Św. Jadwigi oraz 
budowa obejścia ul. Św. Barbary do ul. Pułaskiego. Ponadto znalazł się tam projekt kluczowy dla 
województwa śląskiego, również pozakonkursowy – budowa drogi wojewódzkiej nr 908 to jest ulica 
Dźbowska, Powstańców Warszawy, Gościnna wraz z przedłożeniem Alei Bohaterów Monte Cassino 
do ul. Dźbowskiej. Rozumiecie Państwo jaki jest to zakres spraw i jakie środki i jaki olbrzymi handicap 
dla nas jeżeli byśmy wiedzieli, że są to projekty indywidualne, pozakonkursowe czyli my już teraz 
moglibyśmy ruszyć z dokumentacją techniczną.  
 Niestety 20 grudnia została bez żadnych konsultacji i negocjacji, informowania wcześniej 
jakichkolwiek partnerów ze strony subregiony północnego, południowego bądź zachodniego przyjęta 
nowa uchwała Zarządu Województwa, która wprowadza nowy mandat negocjacyjny, w którym 
pozostaje jedynie przebudowa drogi nr 908, natomiast budowa Alei Wojska Polskiego i rozbudowa 
DK46, przebudowa DK43 zniknęły czyli zniknęły projekty o łącznej wartości 240 mln zł. to 
zaskutkowało licznymi protestami i interwencjami ze strony władz miasta, my staraliśmy się wyczerpać 
jakby drogę służbą poza protestami kierowanymi do Urzędu Marszałkowskiego wpłynęło bezpośrednie 
zażalenie na taki tryb do Pani Minister Bieńkowskiej. Efekt tego jest taki, że Urząd Marszałkowski czy 
zarząd województwa podjął prace nad nową wersją kontraktu terytorialnego. Z tego co wiem w 
czerwcu będzie ona gotowa i będą tam przywrócone projekty miasta Częstochowy, zwłaszcza 
nalegamy na przywrócenie projektu rozbudowy DK41 i przebudowy DK43 na wartości 140 mln zł. 
poza projektami drogowymi ważnym projektem, który będzie projektem indywidualnym jest regionalny 
system oceny ryzyka i zarządzanie klęskami żywiołowymi oraz liczne projekty przeciwpowodziowe.  
 Jeżeli chodzi o listę projektów, które zostały zgłoszone do Regionalnego Programu 
Operacyjnego to mimo szczerych chęci nawet gdybyśmy dzisiaj cały dzień o tym mówili nie jesteśmy 
w stanie tego przekazać, dlatego, że w marcu 2013 r. został przez Urząd Marszałkowski uruchomiona 
tzw. baza Partner III, do której można było zgłaszać projekty na zasadzie pobożnych życzeń. Tych 
projektów wpłynęło setki również ze strony  miasta Częstochowy jest ich kilkadziesiąt. Możemy mówić 
o tych projektach według mnie, według stanu na dzień dzisiejszy, które znalazły się w tzw. 
inwestycjach terytorialnych. Teraz chciałbym wyjaśnić, dość duże zamieszanie, które ostatnio w 
związku z tym jest związane. Pierwotnie każdy z subregionów miał mieć tzn. regionalne inwestycje 
terytorialne. Propozycja ok. 50 mln  euro to był pierwotna propozycja dla naszego subregionu, po 
negocjacjach skończyło się kwotą 108 mln euro dla naszego subregionu ok. połowa przypada dla 
miasta Częstochowy i to są projekty, to jest program właściwie, którego liderem jest Prezydent Miasta 
Częstochowy czyli my mamy możliwość podziału oczywiście w ramach kategorii interwencji 
wyznaczonej przez Panią Minister, wyznaczyć sobie tutaj swoje projekty i tam znajduje się przede 
wszystkim gospodarka nisko emisyjna czyli transport nisko emisyjny, wymiana taboru, budowa 
centrów przesiadkowych, budowa jeżeli będzie to możliwe wielopoziomowych parkingów. Znajduje się 
tam również dość duże środki na wsparcie projektów edukacyjnych, z tym, że ograniczonych do 
szkolnictwa zawodowego i do przedszkoli. Poza tym są tam też środki przeznaczone na rewitalizację. 
Mamy olbrzymią nadzieję, że zostanie z tego sfinansowany m.in. projekt rewitalizacji obszaru znajduje 
się za Puchatkiem, a wiem, że było to przedmiotem szczególnego zainteresowania wielu Radnych. 
Także ja proponuję może tak, że jeżeli jest taka możliwość odpowiemy pisemnie, przekażemy listę 
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projektów. Nie wiem czy ta odpowiedź wyczerpuje pytanie, postaramy się pisemnie. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Wanda Kukla ja postaram się odnieść do właściwe dwóch kwestii 
poruszonych przez Państwa Radnych. Mianowicie do nieruchomości przy ul. Przemysłowej 9 oraz do 
lokali użytkowych, opodatkowania i wysokości czynszu. Jeżeli chodzi o Przemysłową 9. W związku z 
faktem, że Pan Radny był uprzejmy zadać bardzo wiele, bardzo szczegółowych pytań odpowiemy 
szczegółowo na wszystkie pytania pisemnie, niemniej jednak już w tej chwili chcę odnieść tylko do 
kwestii ogólnej.  
 Mianowicie ta nieruchomość została zbyta na rzecz fundacji pomocy kobietom Euro help z 
przeznaczeniem na centrum inicjatyw społecznych i wsparcia rodziny w Częstochowie czyli na 
działalność pożytku publicznego. Przeznaczenie tej nieruchomości, zbycie tej nieruchomości nastąpiło 
w trybie art. 37 ustawy o gospodarce nieruchomościami, który postanawia jednoznacznie, że w 
odniesieniu do przypadków dotyczących zbywania nieruchomości na rzecz organizacji pożytku 
publicznego  prowadzi się takie zbycie w trybie postępowania bezprzetargowego. Niemniej jednak 
mimo wszystko Urząd Miasta informacje o zamiarze tegoż zbycia na rzecz organizacji pożytku 
publicznego zamieścił w ogólnie dostępnych mediach. Poza stroną internetową, poza BIP-em była 
także przez okres 2 tygodni wywieszona taka informacja w lokalnej prasie. Chcę powiedzieć, że w tym 
przypadku nie było zastosowania żadnej bonifikaty. Wartość nieruchomości została określona tak jak 
w każdym przypadku w trybie wykonania operatu szacunkowego przez rzeczoznawcę majątkowego. 
Bliższe szczegóły w odniesieniu do operatu zamieścimy oczywiście szczegółowy w odpowiedzi 
pisemnej, nie mniej jednak chciałabym podkreślić, iż niezależenie, wcześniej  właściwe, dużo 
wcześniej przed operatem w tej chwili w odniesieniu do tej nieruchomości była czy jest nadal 
wcześniej była wykonana opinia Inspektora Nadzoru Budowlanego, który stwierdził, że nieruchomość 
ta zagraża bezpieczeństwu i życiu i nieruchomość ta musi być wyburzona. Tę opinie wykorzystał także 
rzeczoznawca majątkowy w swojej ekspertyzie. I to tyle ogólnie na ten temat. Postaram się bardzo 
szczegółowo na wszystkie pytania Pana Radnego odpowiedzieć na piśmie. 
  Jeśli natomiast chodzi o drugi temat poruszony przez Pana Radnego Gawrońskiego 
dotyczący problemu z jakim zetknęli się najemcy lokali użytkowych i konieczności w wyniku kontroli 
przypomnę Najwyższej Izby Kontroli oraz Regionalny Izby Obrachunkowej konieczność obciążenia ich 
bezpośrednio podatkiem od nieruchomości, chciałabym Państwa zapewnić, że na pewno, wierzcie mi 
Prezydent i jego służby o tym temacie nie zapomniały, że nie ma do dnia dzisiejszego rozstrzygnięcia 
to wcale nie oznacza, że temat został zapomniany i w tym temacie nic się nie dzieje. Projekt uchwały 
Pana Radnego, który generalnie mówiąc w skrócie proponował ulżenie tymże najemcom w taki 
sposób, aby obniżyć stawki stawki czynszu o 2 zł za 1m2 w każdym przypadku jeżeli podatek 
wzrośnie co najmniej o 10% został tak jak już wcześniej mówiłam na Komisji został skierowany do 
zaopiniowania do UOKIKu oraz do Wojewody. Jedną z opinii UOKIKu posiadamy, niemniej jednak 
odniosła się ona tylko do samej podstawy prawej w związku z przedłożeniem przepisów unijnych do 
30 czerwca.  
 Natomiast w odniesieniu do kwestii merytorycznych podniesionych przez miasta Urząd 
jeszcze dotychczas się nie wypowiedział. Natomiast nie mamy również dotychczas opinii, żadnej 
opinii od Wojewody. Służby prawne Wojewody zażądały tzw. międzyczasie tzw. dodatkowych 
informacji w tym temacie. Zażądano m.in. przedłożenia im tej uchwały zasadniczej, bowiem tak jak 
Państwo kojarzycie projekt Pana Radnego Gawrońskiego jest projektem wnoszącym zmiany do 
uchwały Rady Miasta podjętej w roku 2011 o wpieraniu przedsiębiorczości i dotyczy on generalnie 
czynszów, remontów itd. Służby Wojewody zażądały tej pierwotnej uchwały, uzasadnienia do tej 
uchwały z roku 2011, ale także zażądały naszego wystąpienia do UOKIKu w temacie tamtej uchwały z 
roku 2011 czy ono w ogóle było, zażądały służby wojewody odpowiedzi, opinii UOKIKu w odniesieniu 
do tamtej uchwały i nadal nad tym tematem pracują. Ja bardzo chciałabym, żeby ten temat zakończył 
się pozytywnie i szczęśliwie dla wszystkich i nie chciałabym wprowadzać tutaj w tym temacie żadnego 
niepokoju. Czułabym się nie w porządku w stosunku do Wysokiej Rady gdyby przynajmniej ogólnie nie 
poinformowała o tym Państwa Radnych, że służby Wojewody wcale tak bardzo przychylne tej uchwale  
prawdopodobnie nie będą. Z  rozmów telefonicznych można się domyśleć, że niewykluczone, że 
istnieje niebezpieczeństwo uchylenia nawet tamtej uchwały z roku 2011. Stąd trwają bardzo długie te 
procesy opiniowania prawnego projektu Pana Radnego Gawrońskiego, my na to wpływu nie mamy, 
reagujemy natychmiast dosłownie w tym samym dniu na kolejne zapytania, na żądanie kolejnych 
dokumentów i po prostu czekamy na szczęśliwe zakończenie tego tematu. Stąd po prostu nie ma ze 
strony Pana Prezydenta przedłożenia tego wniosku Wysokiej Radzie pod obrady, bo byłoby to po 
prostu narażenie Rady Miasta na szwank w sytuacji kiedy toczy się jeszcze postępowanie i Wojewoda 
zgłasza Nelson swoje uwagi i wątpliwości. Miejmy nadzieję,  tak to przynajmniej na tym etapie mogę 
ocenić, że to są tylko wątpliwości, i że je efekt będzie dla nas pozytywny. Na pozostałe pytania, 
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ponieważ były one rzeczywiście bardzo szczegółowe postaramy się odpowiedzieć na piśmie. Dziękuję  
 
Zastępca Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak Szanowni Państwo odniosę się do tych problemów 
związanych z edukacją. Jeśli chodzi o asystenta nauczyciela albo asystenta wychowawcy świetlicy 
rzeczywiście ustawa o zmianie ustawy o systemie oświaty została opublikowana w Dzienniku Ustaw 
20 maja i gmina może zatrudnić takiego asystenta, może ale to nie znaczy, że ma to zrobić. Natomiast 
my pewno będzie z tej ustawy korzystać, a teraz pamiętajmy, że ten asystent, zajęcia jeżeli będzie 
zatrudniony, musi prowadzić pod kierunkiem nauczyciela względnie wychowawcy świetlicy tzn., że  w 
tym samym czasie ten asystent z tym drugim nauczycielem, któremu wynagrodzenie płaciłem ma 
razem pracować gdyż nie ma tu wariantu takiego, że może on zajęcia swoje prowadzić niezależnie, 
samodzielnie, bez opieki tego właśnie nauczyciela czy wychowawcy świetlicy. Pamiętajmy, że taki 
asystent ma mieć ukończone wyższe studia, kwalifikacje do zajmowania stanowiska nauczyciela i jeśli 
chodzi o jego wynagrodzenie owszem ma być płacone  z kodeksu pracy, ale właściwe stawki mają 
obowiązywać takie, które określa Karta Nauczyciela, gdyż maksymalnie może zarabiać tyle co 
nauczyciel dyplomowany, więc też nie wiadomo  czy w każdym przypadku taki asystenty, który miałby 
taką pracę podjąć będzie zainteresowany w ogóle podjęciem pracy na takim stanowisku. Minister 
Edukacji pewno powie, że wszystko jest z subwencji, więc najprawdopodobniej jeżeli będziemy 
zatrudniać asystentów będą to środki, na które Rada Miasta będzie musiała znaleźć w swoim 
budżecie jak gdyby środki, ponieważ ustawa tak jak mówię wchodzi 20 maja, a  my nieco inaczej 
organizujemy rok szkolny. Czyli tutaj nie jest to zadanie obligatoryjne dla samorządu natomiast jest 
fakultatywne, natomiast najprawdopodobniej tam gdzie taka potrzeba będzie, będziemy z tej ustawy 
korzystać.  
 Jeśli chodzi tutaj o kwestie tych boisk, termomodernizacji tutaj Koledzy już na ten temat 
mówili. Oczywiście Gimnazjum nr 22 i SP 49 to jest jedna posesja, więc boisko będzie, Orla będzie i te 
wszystkie zadania, które były zaplanowane będą realizowane w możliwie najkrótszym inwestycyjnym 
czasie realizacji tego zadania czyli rozpoczną się z początkiem wakacji, a później zakończą się z 
końcem września najpóźniej. Jeśli chodzi o termomodernizację mamy oczywiście przygotowany plan i 
oczywiście ztermomodernizujemy te szkoły, na które została przygotowana dokumentacja i w dalszej 
kolejności czyli czytając SP 32 mogę zapewnić, że możliwe w najkrótszym czasie, cokolwiek by to 
pojęcie oznaczało, w możliwie najkrótszym czasie po realizacja wcześniejszych projektów.  
 Jeśli chodzi o to zagadnienie, które tutaj podjął Pan Radny Głębocki ja poproszę o ewentualne 
uzupełnienie Pana Naczelnika Grzybowskiego, natomiast proszę Państwa w projektach na realizację 
zajęć w drodze przetargowej zatrudniamy prowadzących te zajęcia, którymi są nauczyciele 
bezrobotni, są nauczyciele czynni zawodowy, są nauczyciele pracujący w szkołach publicznych, bądź 
niepublicznych i są nauczyciele, którzy  są zatrudniani przez firmy, z którymi my zawieramy umowy i 
rzeczywiście jest jedna firma, która mówiąc krótko oszukała zatrudnionych swoich pracowników, 
ponieważ mając przekazywane od nas środki finansowe tymże nauczycielom nie wypłacała pensji. Ta 
firma przedstawiła rozliczenie za ostatni kwartał 2013 i wtedy środki zostały wypłacone, natomiast w 
ostatnim okresie takich dokumentów nie przedstawiła i nasze działania prawne, które prowadzimy od 
kilku miesięcy zmierzają w kierunku rozwiązania umowy z tą firmą, natomiast ci nauczyciele, o których 
Pan mówi co najmniej z jedną nauczycielką rozmawiałem wczoraj osobiście, oni wiedza, że muszą 
wystąpić na drogę prawną, bo oni z nami jak gdyby umów nie zawierali, ale oni o tym wiedzą i muszą 
generalnie to zrobić. Natomiast jest to pewien problem, ponieważ on jak gdyby wpływa na 
harmonogram realizacji projektu, ale gdyby zechciał ewentualnie kilka zdań krótko, bo szerzej 
rozumiem, że na piśmie możemy to Panu Radnemu przekazać. Dziękuję. 
 
Naczelnik Wydziału FER Piotr Grzybowski Panie Przewodniczący odpowiadając na Pana pytanie, 
rzeczywiście tak jak powiedział Pan Prezydent sprawa jest znana pracownikom Urzędu Miasta i od 
lutego jest przedmiotem dość intensywnych działań zarówno Wydziału Edukacji jak i Wydziału 
Funduszy Europejskich. Urząd Miasta w czasie ostatnich 3 lat pozyskał o 30 mln zł na realizację 
projektów edukacyjnych. Obecnie realizowanych jest 16 projektów i jesteśmy troszeczkę ofiarą tzw. 
klesi urodzaju. Oznacza to to, że łączna wartość  projektów i pieniędzy, które przeznaczamy na 
doskonalenie nauczycieli i dodatkowe zajęcia  dla naszych dzieci i młodzieży powoduje, że musimy 
wyłaniać naszych wykonawców pod reżimem prawa zamówień publicznych. Ta wartość zawsze po 
zsumowaniu przekracza kwotę, która jest odpowiednia do tego, żeby móc zastosować art. 4 pkt 8 
jeżeli chodzi o wartość. I teraz wyłoniliśmy wykonawców, którzy zwykle realizują projekty tak jak 
trzeba. Natomiast wśród nich znalazło się kilku tak jak powiedział Pan Prezydent nieuczciwych 
przedsiębiorców, którzy pomimo otrzymania od nas transzy ostatniej za rok 2013 nie wypłaciły tych  
środków swoim podwykonawcom czyli nauczycielom. Pytanie szczegółowe Pana Przewodniczącego 
brzmiało czy my wiemy ilu jest tych nauczycieli? Według naszych wyliczeń Urzędu Miasta jest między 
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24, a 28. My sami namawialiśmy tych nauczycieli żeby występowali na drogę prawną, po to, żeby my 
również nie będąc stroną w sporze  mogli im w jakikolwiek sposób pomóc.  
 To co my zrobiliśmy to: po pierwsze zablokowaliśmy kolejne płatności dla firmy, po to, żeby nie 
dawać tych środków  firmie, która nie reguluje płatności zaległych dla pracowników. Po drugie 
rozpoczęliśmy procedurę wypowiedzenia umowy tej firmie, po trzecie rozmawiamy z Urzędem 
Marszałkowskim czy my pomimo, że w ramach tej umowy my nie ponosimy solidarnie 
odpowiedzialności w stosunku do podwykonawców razem z wykonawcą czy możemy zrobić tak, że po 
wypowiedzeniu firmie tej umowy przejąć te zobowiązania i ze środków, które posiadamy w ramach 
projektu zapłacić tym nauczycielom. Jednak Urząd Marszałkowski uważa, że Urząd Miasta nie może 
pokryć zobowiązań wykonawców w stosunku do podwykonawcy. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Jarosław Marszałek Pan Wiceprzewodniczący Nowakowski – Lisiniec. 
Już było chyba co najmniej ze 20 publikacji prasowych, telewizyjnych na ten temat, ale  w takim razie 
powtórzę jeszcze raz skoro są wątpliwości. Szanowni Państwo przez ostatnie 25 lat daliśmy sobie 
wszyscy wspólnie alibi, żeby tam po prostu nic nie robić. Z czym się wszyscy zgadzamy, były 
opowieści o inwestorach, o tym co tam ma się dziać. Tam przez 25 lat tam się po prostu nic 
szczególnego nie wydarzyło, więc na początku postanowiliśmy tam posprzątać i rozprawić się z tą 
zielenią, która zarosła to ładne miejsce i był pomysł, żeby to uporządkować. Tam ścieżka wokół jest tej 
wody, tych trzech zbiorników, ławki, kosze na śmieci no i tą plażę, która umówmy się szczerze 
pozostawia wiele do życzenia. Natomiast szczerze powiedziawszy trochę mnie zaskoczyły i nas 
wszystkich zainteresowanie, ja dzisiaj w ogóle miałem, chyba to był błąd, bo należało w ogóle robić 
tego kroku przejściowego – plan był taki uporządkujmy, wyczyścimy, naprawmy, jeżeli to miejsce 
częstochowianie pokochają i wrócą no to wtedy podejmiemy kroki, ale my już dzisiaj mamy 
świadomość tego, że zainteresowanie jest bardzo duże i dzisiaj powiem szczerze, że żałuję, bo gdyby 
jeszcze raz do tego tematu miał podejść to bym przygotował profesjonalną koncepcję i poprosił 
Państwa Radnych o przeznaczenie konkretnej kwoty już takiej, gdyby zrealizowano wszystkie te 
pomysły, ale  ja myślę, że tak nic się nie dzieje, ponieważ pierwszy etap jest taki jak mówiłem – jest 
posprzątane, zrobimy takie porządki. MZD planuje zorganizowanie tak ruchu, żeby tam nie dało się 
jeździć. Quady powiem szczerze, że się zastanawiamy czy się w ogóle da się zatrzymać, bo one jak 
nie wjadą ulica to wjadą, a to jest bardzo duży teren. Natomiast samochody  - jesteśmy w stanie tak 
zorganizować, żeby były tam miejsca parkingowe, żeby po tym terenie spacerowym samochody  nie 
jeździły.  
 Natomiast Szanowani Państwo jeżeli wrócą  tam mieszkańcy to będzie to fajne miejsce, ja 
powiem tak trzeba do przyszłego budżetu przedstawić końcowy projekt, plan funkcjonalno – użytkowy 
zaprojektować to profesjonalnie i pokusić się o profesjonalne miejsce skoro takie gminy jak Mstów, 
polecam, żeby  Państwo sobie zobaczyli są w stanie tak sobie zorganizować to kąpielisko, byliśmy 
specjalnie tam oglądać to wydaje mi się, że gmina Częstochowa powinna to zrobić porządnie choć 
ciągle pojawiają się inwestorzy, którzy twierdza, że mają miliardy złotych w  to miejsce, my to 
analizujemy, tylko ta opowieść trwa już 25 lat. Dzisiaj jest to na etapie czyszczenia ternu, wiem że 
teraz lada dzień się rozstrzyga przetarg na wyremontowanie tej ścieżki, ławki, koszy. Mam nadzieję, 
że będę mógł bardzo szybko Państwa zaprosić na odbiór. 
  Druga taka historia. Plany budynku przy katedralnej Pan Radny Ryszard Majer. Byłoby 
dobrze, gdybyśmy się nad panami, pewnymi konsekwencjami zastanowili jednak przed realizacją 
pewnych rzeczy, a nie potem. Ja przedstawię fakty. Kamienica na ul. Katedralnej pochłonęła 7 mln zł 
remontu. Tam jest naprawdę pięknie. Wszyscy, którzy tam byli wiedzą, że to nie są takie 
pomieszczenia z metra pomalowane, obiałkowane ściany tyko tam są konserwatorskie prace, 
zabytkowe piece, freski. Dzisiaj mamy problem. Okazało się, że do muzeum, które tam było 
umiejscowione po prostu nikt nie chodzi. Więc decyzją dyrekcji muzeum no bo jak gdyby częściowe 
wyłączenie faktycznie posiadamy problem. Istnieje pięknie wyremontowana kamienica, której 
sprzedać nie możemy, ponieważ już pomijając wszystkie inne rzeczy, gdyby nam dzisiaj ktoś to 
wycenił to wyceniłby nam tą kamienice na jakieś tam grosze, natomiast cena kamienicy plus 7 mln  
remontu to nie ma żadnego sensu.  
 Druga rzecz. Zastanawialiśmy się nad jakąś inną funkcją, przeniesienia może nie wiem 
któregoś z wydziałów Urzędu Miasta, natomiast my raczej ograniczamy zatrudnienie w Urzędzie 
Miasta, więc pomieszczenia dodatkowe nie bardzo są nam potrzebne. Myśleliśmy również o 
wykorzystaniu na jakieś może kancelarie adwokackie, na takiego partnera, który nam zagwarantuje, 
że tego miejsca po prostu nie zniszczy. Bo to nie jest standardowe miejsce. Gdyby ktoś z Państwa 
miał taki pomysł, miał takiego partnera i my i ZGM i wszystkie inne służby miejskie szukają takiego 
partnera, natomiast musiałby dać gwarancje, że po prostu nie zniszczy tych 7 mln tego remontu, który 
tam został włożony. 
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  No i tu jeszcze jeden temat, który mnie bardzo dotknął – Pan Radny Sabat. Panie Bartku nie 
zgadzam się absolutnie, że nie jest tam potrzebne rozwiązanie na Schillera. Obiecuję, że nie 
rozważymy wariantu w ogóle kosztem boiska, bo ja sobie wziąłem do serca to co Pan Radny mówi jak 
zwykle i pomimo, że mieliśmy taki obmiar, że po prostu to boisko się tam nie zmieści, bo tam jest 
miejsce, ale jeszcze raz mają  to zmierzyć i to nie jest tak, że coś planujemy kosztem przestrzeni. 
Jeżeli tam boisko wyjdzie to jak najbardziej uważam, że tam takie boisko powinno powstać i 
absolutnie nie kosztem tego wielofunkcyjnego, bo to są dwie różne funkcje. Jest tam przestrzeń, 
niestety brakuje paru metrów z jednej i z drugiej strony. Sprawdzamy jeszcze raz.  
 Natomiast chodzi tam o coś innego, tam nawet nie chodzi o miejsca parkingowe, tylko tam 
chodzi ewentualnie, bo to jest pomysł dyrektora szkoły o nawrotkę. Tam wystarczy, że trochę śniegu 
jest, tam bardzo dużo ludzi przyjeżdża po popołudniu na zajęcia na basen, na salę gimnastyczną. 
Gdyby tam się wjeżdżało w Schillera i dało nawrócić i ewentualnie dobudować. Tam chodzi o 5 – 6 
metrów, nie więcej, ale na  pewno nie będzie to kosztem boiska. Także jak będę miał obrys, 
obliczenia, to pokażę. Ja jestem sercem za tym, żeby to boisko tam powstało. To chyba z tych 
głównych pytań tyle. Na resztę jak nie odpowiedzieliśmy to odpowiemy na piśmie. Dziękuję.    
 
Radny Artur Gawroński ja myślę, że to pytanie nie padło i nie wiem dlaczego Pan Prezydent 
Soborak odpowiedział w formie odpowiedzi na publikacje prasowe, a dotyczy ilości kondygnacji przy 
Alei Najświętszej Maryi Panny 49. Wniosek o ustalenie warunków zabudowy i zagospodarowania 
terenu Panie Prezydencie opis obiektu objętego wnioskiem mamy w tym momencie liczba kondygnacji 
1, podziemny parking, 5 naziemnych, z czego 5 – kondygnacja jako przestrzeń techniczna i usługowa. 
Nie wiem czy ten wniosek jest jakiś nieprawdziwy jak to w ogóle wygląda. Mamy 5 kondygnacji, 
chciałbym, żeby Pan to zweryfikował i sprawdził. 
 
Radny Marcin Maranda kilka tygodni temu podczas sesji Rady Miasta gościliśmy tutaj przedstawicieli 
załogi, przedstawicieli firmy Gomma, którzy prosili władze miasta o wstawiennictwo i interwencję 
związane z zagrożeniem utraty miejsc pracy. Chciałem się spytać czy służby Pana Prezydenta podjęły 
jakieś działania? Ja pozwoliłem sobie skierować pismo z prośba o wyjaśnienie do władz spółki.  
 Drugie pytanie zaostrza się konflikt w częstochowskim MPK, konflikt, który tak naprawdę 
nikomu nie będzie służył, a na pewno nie będzie służył pasażerom. Natomiast można odnieść 
wrażenie, że władzom spółki nie zależy na załagodzeniu tego konfliktu. Z nieoficjalnych informacji 
wynika, że powstaje piaty związek zawodowy, natomiast paradoksalnie na czym polega, tego dotyczy 
moje pytanie Panie Prezydencie czy Pan Prezydent posiada wiedzę jakoby zdarza spółki składał 
pracownikom propozycje nie od odrzucenia wstępowania do nowego związku zawodowego, związku, 
który mógłby być licencjonowanym związkiem zawodowym. Dziękuję. 
 
Radny Przemysław Wrona Panie Prezydencie cichnąłbym zapytać odnośnie przebudowy ul. 
Kiedrzyńskiej, bo z doniesień prasowych i również wypowiedzi Pana Dyrektora pojawiają się 
informacje, że ta budowa za chwilę ruszy i więcej już rozmów z mieszkańcami nie będzie. Chciałem 
tak podpytać czy ewentualnie jest jeszcze szansa na ewentualnie jakieś rozmowy i drobne ustalenia 
miedzy mieszkańcami, a  stroną Pana Prezydenta czy dyrektorem MZDiT? Także w tej kwestii 
prosiłbym o jakieś informacje.  
 Drugie moje pytanie. Jakiś czas temu Panie Prezydencie rozmawialiśmy o dotacji dla klubów 
sportowych. Mówiliście Państwo, że wypracujecie jakaś szansę m.in. dla Aeroklubu i dla pozostałych 
sekcji, które poczuły się w jakimś stopniu niedocenione i będzie szansa na przyznanie dodatkowych 
środków, chciałbym też w tej kwestii dopytać czy już jakieś czynności zostały przez Panów 
Prezydentów już poczynione. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Jacek Krawczyk Pani Prezydent jeszcze bardziej zaciekawiła mnie sytuacja dotycząca 
kamienicy przy Przemysłowej 9, ponieważ jak stwierdziła Pani Prezydent ta kamienica i działka 
została sprzedana za 50 tys. zł bez bonifikat. Za jaka kwotę ostała sprzedana Kamienica, ponieważ 
została ona sprzedana z tego co wiem bez bonifikat, a nieoficjalnie wiem, że jest to kwota 50 tys. zł. 
Jeżeli się mylę to proszę o poprawienie i jest to w ogóle zaskakujące, że jeżeli by ostała sprzedana za 
tyle, jeżeli byłoby to prawdą to jest to bardzo zaskakujące. Bardzo prosiłbym o dołączenie również 
operatu szacunkowego do wglądu, żebym mógł się zapoznać, poza tym chciałbym wiedzieć czy Rada 
Miasta Częstochowy nie powinna wiedzieć o tego typu działach, czy Pretendent może po prostu 
zbywać sobie te kamienic choćby bez zapytania Rady Miasta, nawet do wiadomości w takiej sytuacji 
Rady Miasta czy nie wypadałoby zapytać Rady Miasta w takiej kwestii. Poza tym czy fundacja, która 
jest nowym właścicielem informowała, że budynek będzie wyburzony, czy te wyburzenie były na koszt 
fundacji wykonane i czy fundacja zapewniła, że będzie inwestować na tej działce, czy powstanie nowy 
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obiekt i jakie ma plany wobec tej działki. Prosiłbym o takie informacje. Dziękuję. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Konrad Głębocki dziękuję za te kilka informacji dotyczących 
perturbacji w realizacji projektu zaplanuj swoją karierę. Mam nadzieję, że odpowiedź na piśmie będzie 
dotyczyła wszystkich tych wątków, o których mówiłem też i bardzo mi zależy na odpowiedzi w jaki 
sposób była badana wiarygodność tych prim no i jak był skonstruowany przetarg jeżeli chodzi o 
wymogi dla firm, które stawały do tego przetargu. 
 
Radny Zbigniew Niesmaczny chciałbym uzyskać więcej szczegółów na temat wykonywanych robót 
w związku z ul. Warszawską. No jest to newralgiczne miejsce w tej chwili na terenie naszego miasta. 
Te odpowiedź, która była nie satysfakcjonuje mnie zupełnie, myślę, że może Pan Dyrektor MZDiT by 
więcej szczegółów na ten temat mógł nam przekazać, bo to jest naprawdę bardzo istotna inwestycja. 
Dziękuję bardzo. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak jeżeli chodzi o ul. Przemysłową i zbycie tego typu 
nieruchomości procedura jest prosta. Otóż Rada Miasta wyraża zgodę na sprzedaż majątku gminy, 
którego wartość przekracza 250 tys. zł na podstawie uchwały Rady Miasta, która obliguje Pana 
Prezydenta, poza tym trzeba przypomnieć Państwu Radnym, że Pan Prezydent cyklicznie składa do 
Rady Miasta wszystkie informacje dotyczące zarządzeń wydanych, ja rozumiem że Pan Radny 
doskonale  o tym wie, że zbycie odbywa się w trybie zarządzenia, więc wszystkie dane dotyczące 
tejże nieruchomości tam są. Ale tak jak deklaruje Pani Prezydent Kukla szczegółowa informacja w 
zakresie pytań Pana Radnego będzie przedstawiona i udostępniona.  
 Natomiast jeśli chodzi o pozostałe pytania czyli sprawę MPK i Kiedrzyńskiej. Jest czas 
dyskusji, jest czas decyzji. Mieliśmy  bodaj chyba półtorej miesiąca temu spotkanie z mieszkańcami 
na Kiedrzyńskiej, ja tam jasno i wyraźnie zadeklarowałem, że uważam, że czas dyskusji na temat 
przebiegu samej ul. Kiedrzyńskiej i włączenia do Armii Krajowej jest zakończony natomiast oczywiście 
możemy prowadzić jeszcze rozmowy na temat zagospodarowania terenu, ale w sensie miejsc 
parkingowych, które są możliwe i  tutaj deklarację swoją podtrzymuje w pełni. Natomiast jeśli chodzi o 
MPK to tam mamy konflikty ja to może nie nazywałbym nawet konfliktem, bardzo emocjonalne 
wystąpienia, zaczęło się od sporu między jednym z reprezentantów związków i Prezesem MPK, który 
znalazł swój finał w sądzie, sąd rozstrzyga tą procedurę, nie wiem na jakim to jest etapie, miejmy 
nadzieję, że to w jakiś sposób szybko to rozstrzygnięcie zapadnie.  
 Druga kwestia to jest kwestia oburzenia reprezentantów związków zawodowych w zakresie 
badan trzeźwości kierowców. No myślę, że stanowisko zarządu w tym zakresie, ale i stanowisko 
reprezentantów mediów i opinii publicznej jest jednoznaczne – chcemy się czuć bezpieczni, chcemy, 
żeby nas wozili trzeźwi kierowcy, nie traktujemy tego w żaden sposób w kategoriach szykany 
osobistej, tym bardziej, że nie jest to kierowane do jednej czy dwóch osób tylko jest to badanie lekarze 
to badanie mówią przesiewowe i robimy to wszystkim czyli jakby określonej grupie, która realizuje, 
która prowadzi autobusy. Kolejne rzeczy  dotyczy sposobu przeprowadzenia referendum. Także tam 
tych konfliktów, że tak powiem czy tych emocji no trochę jest także śledzimy na bieżąco to Panie 
Radny zapewniam, że mamy wiedzę na te okoliczność. Natomiast ja przypominam tylko o jednej 
rzeczy, że my nie chcemy i takie jest moje i Pana Prezydenta stanowisko w tym zakresie, nie 
będziemy angażować innych struktur, poza strukturami wynikającymi z kodeksu spółek handlowych 
czyli jest zarząd jest rada nadzorcza, jest jeszcze zgromadzenie wspólników, które może określone 
decyzje podejmować, rada nadzorcza dwakroć zajmowała się sprawami podnoszonymi przez 
reprezentantów związków zawodowych. Na ostatniej radzie chciałem na ten temat  ewentualnie 
podyskutować jeszcze troszkę, spotkałem się z kontrą Kolegów z rady nadzorczej, że to nie jest 
materia, że tak powiem rady nadzorczej. Tam się już trochę podgrzewa zupełnie niepotrzebnie 
natomiast podzielam zupełnie zdanie Pana Radnego, że ten konflikt nie leży w niczyim interesie i 
bardziej jest polany sosem osobowościowym, a mniej meteorytyką. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Bartłomiej Sabat Panie Prezydencie ja tylko krótkie pytanie. Powiedział Pan Prezydent, że 
przy ul. Kiedrzyńskiej jakby temat dyskusji na temat przebiegu tej ulicy i włączenia w Aleje Armii 
Krajowej jest zakończony to ja chciałbym zapytać to na jakim etapie dyskusja jest przy korytarzu 
północnym w dzielnicy Kiedrzyn, bo dawno nie było interesującego spotkania, żadnej interesującej 19 
czy 20 koncepcji, więc chciałbym się dowiedzieć na jakim etapie jesteśmy kontynuacji korytarza 
północnego z dzielnicy Północ do Kiedrzyna. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Przemysław Wrona Panie Prezydencie drugie moje pytanie dotyczyło też klubów sportowych. 
Tylko się przypominam. Dziękuję bardzo. 
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Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak w przyszłym tygodniu zostanie podpisana umowa 
na realizację. Ja też tak określam, że czas na dyskusję nam się już skończył. Mamy konsensus na 
przebieg tej drugiej części i przystąpimy do zlecenia projektowania jak będziemy mieli gotowy projekt 
czy na etapie powiedzmy już powiedzmy samego projektu to zapewniam Pana Radnego jak to Pan 
ładnie określił kolejne ekscytujące spotkania zapewne się odbędą także ja lubię rozmawiać  ludźmi, 
nie boję się takich rozmów i żadnego problemu tutaj nie widzę. 
 
Dyrektor MZDiT Mariusz Sikora Szanowni Państwo ul. Warszawska od Placu Trzech Krzyży aż do 
końca czyli zakres ponad 5 km charakteryzuje się dwoma, że tak powiem przekrojami drogowymi. 
Pierwszy przekrój na odcinku od Placu  Trzech Krzyży do wiaduktu na DK1. Pierwotnie był 
zaplanowany, że to będzie jedna jezdnia z jakimś tam miejscami postojowymi czyli szerokość za dużo 
by się nie zmieniła. Po szczegółowych analizach z projektantem, po szczegółowych analizach w 
CUGcie jednak brakuje nam tam jednej podstawowej rzeczy, która w tej chwili jest bardzo oczekiwana 
przez mieszkańców dlatego postanowiliśmy, że na całej długości wprowadzimy ciągi, wydzielone ciągi 
rowerowe, tam gdzie się oczywiście da, bo nie zawsze pozwala na to szerokość i tutaj mamy wzór, 
tutaj zaprojektowane jest, przygotowane w projekcie budowlanym budowa ścieżek rowowych przy 
krawędzi jezdni czyli coś takiego jak już powstało przy ul. Św. Barbary.  
 Widzimy już, że wiadukt nad DK1 jest w tej chwili w realizacji. Planowe zakończenie tego 
wiaduktu czasowo jest na początek października powinniśmy mieć zgodę na użytkowanie tego 
obiektu. Dlaczego taki termin? Dlatego, że chcielibyśmy, żeby DK1 na odcinku od Jana Pawła tak 
naprawdę aż do wylotu na Warszawę już w tym momencie się zakończyły wszelkie prace związane 
czy to z nawierzchniami czy też utrudnienia, która tam w tej chwili występują. Na następnym odcinku 
czyli od DK1 w stronę granicy miasta do ul. Rędzińskiej czy Batalionów Chłopskich mamy przekrój 
typowy czyli 4 pasy ruchu, po dwa w każdą stronę, ścieki pieszo – rowerowe są już wyodrębnione 
poza pasem drogowym. Powstaną tam trzy skrzyżowania typu rondo, jedna taka nowość  będzie to 
rondo turbinowe przy skrzyżowaniu z ul. Rząsawską. Następny odcinek już ten końcowy do granicy 
miasta Częstochowy mamy w przekroju praktycznie takim samym gdzie już jest poza granicami 
miasta czyli jedna  jezdnia po jednym pasie ruchu na każdą stronę. Na całej długości powstanie 
oświetlenie. Termin wejścia na robotę jeśli chodzi o roboty drogowe, przekładki, odwodnienia, 
oświetlenie planowane jest zaraz po uzyskaniu decyzji.  
 My jesteśmy na takim etapie, że posiadamy projekt budowlany. Zostały złożone dokumenty do 
Wydziału Geodezji o podział nieruchomości, jest ich ponad 100, mam nadzieje, że w połowie czerwca 
złożymy wniosek do organu, który będzie wydawał decyzję ZRIDowską, w międzyczasie powstaje 
projekt wykonawczy, który będzie dokumentem, na podstawie którego będzie się wykonywało twe 
prace. Także planuje wrzesień, że jeżeli by to wszystko dobre poszło. Te odcinki, które nie będą 
utrudniać ruchu związanego jeszcze z nieczynnym węzłem DK1 Jana Pawła planujemy rozpocząć we 
wrześniu. Natomiast  muszę nawiązać tutaj do jednej ważnej inwestycji czyli Jana Pawła – DK1. Pan 
Prezydent powiedział, że wszystko idzie zgodnie z harmonogramem natomiast chcielibyśmy udrożnić   
przejazd w ulicę Srebrna czyli otworzyć nowy obiekt mostowy nad rzeką i to powinno się zadziać w 
miesiącu lipcu, że będziemy w stanie, że tak powiem przeprowadzić ruch na drugą stronę. Dziękuję. 
           
Ad. pkt 8. 
Wystąpienia zaproszonych  gości  
 
Radny Artur Warzocha Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, Wysoka Rado, wszyscy 
zaproszeni goście. Pan Przewodniczący mnie namówił do tego, żeby właśnie teraz w tym punkcie 
zabrał głos, ponieważ uprzedził, że potem nastąpi przerwa, a ja chciałem się odnieść do kwestii, która 
dotyczy problemów bezrobocia w Częstochowie, a dyskusja na ten temat zaplanowaliście właśnie 
Państwo w porządku dzisiejszej sesji. Przy okazji powiem, że ja do dzisiaj byłem przekonany, że to 
sejmik województwa śląskiego ma taką tendencję, żeby obradować długo, a nawet bardo długo 
szczególnie w tych pierwszych punktach dotyczących spraw bieżących, informacje, odpowiedzi  ze 
strony zarządu województwa, ale dzisiaj zmieniłem zdanie przy czym wcale nie widzę w  tym nic 
złego. To bardo dobrze, że Państwo tak żywiołowo dyskutują, to co Państwa różni co Radę Miasta 
różni to sobie przypomniałem po kilku latach przerwy zasiadania w tej Radzie, że to co Państwa różni 
od sejmiku to to, że mówicie o konkretach. Radni sejmiku mają tendencję do pewnego uogólniania 
spraw i problemów, ale przechodząc do rzeczy, Szanowni Państwo nie trudno mi dzisiaj wróżyć w tej 
chwili jaki będzie przebieg dyskusji na temat bezrobocia, ale jako mieszkaniec  Częstochowy, jako 
reprezentant tego regionu we władzach województwach mogę się domyślić na podstawie własnych 
obserwacji i analizy różnych danych, które do mnie spływają, że to na pewno nie będzie łatwa 
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dyskusja, że gołym okiem można dostrzec wielkie problemy, które dotyczą rozwoju gospodarczego 
szczególnie naszego miasta, a które na pewno promieniują na subregion częstochowski i że nad tym 
będzie się Państwo pochylać i bardzo dobrze. 
  Chciałem dorzucić do tego kilka swoich refleksji, być może zostaną one prze decydentów 
wzięte pod uwagę, być może one też wpłyną na sposób dalszego postępowania odnośnie 
rozwiązywania tych problemów. Szanowni Państwo my wszyscy wiemy, że  nie funkcjonujemy w 
próżni. Zostaliśmy niejako wbrew własnej woli, wbrew woli mieszkańców, wbrew oczekiwaniom 15 lat 
już lat temu przyłączeni do województwa śląskiego. To był dla nas nowy byt administracyjny, z którym 
nie do końca się dzisiaj zasymilowaliśmy jako mieszkańcy. Pomimo tego, że było wiele powiedzmy, 
wielu polityków, wiele środowisk, wiele środków opiniotwórczych, które nad tym pracowały. Nie udało 
się. Być może dlatego, że zbyt wiele nas różni. Ja należę również do tego grona przedstawicieli opinii 
publicznej, przedstawicieli we władzach województwa, które nie jest zadowolone z tego rozwiązania 
administracyjnego, ponieważ nadal uważam, że powinniśmy mieć własne podmiotowe miejsce na 
mapie administracyjnej województwa, ale stało się jak się stało, musimy się w tej rzeczywistości 
niejako odnaleźć.  
 Dwa miesiące temu obradował tutaj gościnnie sejmik województwa śląskiego. Wielu z 
Państwa było świadkami tego wydarzenia. No tak się akurat zdarzyło, że od kilkunastu lat wtedy kiedy 
władza szczebla wojewódzkiego do Częstochowy przyjeżdża to jest to wydarzenie takie jak jeszcze 20 
lat temu, tej miary które przeżywaliśmy 20 lat temu kiedy do Częstochowy przyjeżdżały władze 
centralne. Było to niejako na porządku dziennym wtedy kiedy byliśmy województwem do nas bardzo 
często przyjeżdżali ministrowie z premierem na cele, z prezydentem. Dzisiaj Częstochowa jest 
potraktowana jako ewentualnie miejsce tranzytu tych osobistości życia publikowanego, które 
zmierzają na Śląsk czyli do centrali. Ale skoro już mamy taką centrale i skoro ona pofatygowała się do 
nas tutaj na obrady oczywiście zgodnie zasadami jako gospodarze podjęliśmy tutaj  wszelkimi 
honorami, ale była to proszę Państwa doskonała okazja do tego, żeby powiedzieć wtedy o swoich 
problemach. Mieliśmy tą okazję i wydaje mi się, że niestety ze strony gospodarza czyli władzy 
samorządowej lokalnej władzy, władz miasta została ta okazja po prostu zaprzepaszczona. Mówię to 
dlatego,  że potem miały miejsce tego typu wydarzenia, jeśli chodzi o sejmik wojewódzki, który 
obradował najpierw w Bielsku, potem w Rybniku, tamtejsza władza lokalna nie miała żadnych 
skrupułów ani żadnych zahamowań do tego, żeby wymienić całą listę oczekiwań władz lokalnych 
wręcz i podać to tonem żądania np. w Bielsku pochwalono się swoimi osiągnięciami jeżeli chodzi o 
rozwój nauki, szkolnictwa wyższego i wyartykułowano potrzeby dotyczące dalszej współpracy w celu 
rozwoju tej sfery działalności. Zostało to przez sejmik województwa z pokorą i wielkim szacunkiem 
przyjęte w tym przede wszystkim przez władze wykonawcze na czele z Marszałkiem i zarządem 
województwa. Tak trzeba robić. My powinniśmy się tego od innych uczyć, dlatego, że tutaj jest 
przynajmniej w jakiejś części klucz do sukcesu również natury gospodarczej.  
 Była tutaj dzisiaj mowa o tym jakie mamy plany dotyczące rozwoju regionalnego, rozwoju 
naszego miasta, wypowiadali się zarówno Państwo Prezydenci jak i Pan Naczelnik, Wydział Funduszy 
Europejskich i to są rzeczywiście plany i oczekiwania, które można określić jako ambitne. Mało tego 
uważam, że one nam się po prostu należą. Powinniśmy sięgać po jak największe środki w tym celu by 
przy ich pomocy kreować rozwój gospodarczy, ale przede wszystkim czeka nas też moim zdaniem 
ponad podziałami politycznymi jakaś sążnista debata na temat strategii, na temat wizji, na temat tego 
w jakim kierunku właściwie nasze miasto pod względem rozwoju gospodarczego powinno pójść. 
Powinniśmy zastanowić się jakie jest miejsce Częstochowy na mapie kraju, ale nie tylko na mapie 
kraju, bo my doskonale mieszkańcy, a Państwo szczególnie jako Radni osoby, które decydują o 
losach tego miasta doskonale wiedzą, że Częstochowa jest jednym z najważniejszych miast nie tylko 
w Polsce, ale w Europie, a nawet na świecie, ale o tym również nie tylko mieszkańcy Częstochowy, 
ale wiele osób znających to miasto, nie mieszkających ani w Częstochowie, ani w Polsce, ani nawet w 
Europie. Powinniśmy ten fakt wziąć pod uwagę i powinniśmy o tym zawsze pamiętać myśląc o tym jak 
wykorzystać to jako atut w rozwoju miasta.  
 Szanowni Państwo dzisiaj mamy taką sytuację, tu też widać gołym okiem, o których mówią 
statystyki, że weszliśmy w spiralę depopulacji miasta. Mamy do czynienia z zatrważającymi 
wskaźnikami. Jesteśmy jako subregion województwa śląskiego tym subregionem, który ma najwyższa 
medianę wieku tzn. że coraz więcej statystycznie jest mieszańców w wieku poprodukcyjnym mieszka 
właśnie w regionie częstochowskim. To jest bardzo groźne zjawisko, bo to oznacza, że samorząd za 
moment stanie się po prostu będzie musiał również dookreślić swoją rolę, będzie musiał również 
odpowiedzieć na wyzwania dotyczące polityki społecznej m.in. i zdrowia, o tym doskonale sobie 
zdajemy sprawę, ale oczywiście Szanowni Państwo my nie możemy patrzeć na to z punktu widzenia 
zapobiegania tym problemom post factum. My musimy myśleć nie tylko o tym jakie działania osłonowe 
powinniśmy podjąć. Oczywiście wysiłki służb miejskich w tym przede wszystkim Powiatowego Urzędu 
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Pracy zasługują na uznanie, bo to jest wielka i ciężka praca, ale powinniśmy się zastanowić nad tym 
jak leczyć przyczyny. Nie wiadomo czy dzisiaj jesteśmy w stanie choćby w perspektywie najbliższego 
10 – lecia zasypać te dziurę pokoleniową, ale powinniśmy zrobić wszytko, żeby się ona nadal nie 
powiększała. To jest Szanowni Państwo priorytet.  
 No i proszę Państwa jeszcze o jednej rzeczy chciałbym powiedzieć. Władza lokalna, żadna 
władza to nie dotyczy tylko władzy lokalnej, oczywiście samorządowej też. Nie może myśleć tylko i 
wyłącznie pod kątem własnych potrzeb, realizowania tylko i wyłącznie własnego programu nie 
wsłuchując się w głos opinii publicznej, w głos również tych środowisk, które nie maja swoich 
przedstawicieli w Radzie Miasta, ale tych środowisk, które są na niwie tej dyskusji, tego dyskursu 
publicznego aktywne, bo być może tutaj też są jakieś dobre pomysły do wykorzystania. Ten problem 
również kładę na ręce czy na serce właściwie włodarzy.  
 Szanowni państwo powinniśmy naprawdę pochylić się głęboko refleksją nad naszym miastem, 
nad Częstochową, ponieważ tendencje, które się ostatnio zarysowały są bardo złe. Mamy już 
namacalny dowód na to, że zostaliśmy przez statystykę potraktowani w taki sposób zimny, 
wyrachowany, ale dla nas brutalny. Nie wiem czy do Państwa już dotarła informacja, my już o tym 
wiemy, że sejmik województwa śląskiego w przyszłej kadencji będzie liczył już nie 48 tylko 45 
Radnych, a wiąże się to z tym, że na podstawie danych dostarczonych przez Biuro Meldunkowe, 
okazuje się, że proces depopulacji zatoczył już takie szerokie koło, że trzeba będzie zmniejszyć ilość 
mandatów, w tym również niestety mandatów w okręgu częstochowskim czyli nie będziemy  jak do tej 
pory mieli 6 przedstawicieli w sejmiku tylko 5. Ktoś powie oszczędności, może i dobre. Powiem 
uczciwie – ten problem nie dotyczy już mnie. Nie będę startował w następnych wyborach do sejmiku 
województwa śląskiego, więc to nie jest mój partykularny interes. Natomiast uważam, że tam powinna 
być jak najliczniejsza reprezentacja Częstochowy, bo dzisiaj jest nas  6, za chwilę będzie nas 5, za 
chwilę na 4, a za moment przyjdzie jeszcze taki czas, że z Częstochowy będzie tam tylko 1 
przedstawiciel zasiadał. Proszę sobie zadać pytanie czy na takim poziomie populacji jaki jest na 
Górnym Śląsku czy taki jednej głos, ten rachityczny głos, przepraszam,  że takiego określenia użyję 
częstochowianin będzie cokolwiek znaczył. Nie będzie znaczył nic. 
  Szanowni Państwo to z mojej strony byłoby na tyle. Bardzo dziękuję za cierpliwość, 
przepraszam za to, że zabierałem czas. Dziękuję Panu Przewodniczącemu i Państwu Radnym za to 
wysłuchanie tych kilku uwag i bardzo proszę pomimo tego, że one są utrzymane w tonie 
pesymistycznym, żebyście Państwo nad paroma mymi uwagami się zastanowili. Dziękuję. 

Ad. pkt 9. 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o zgłaszanie kandydatur do Komisji Uchwał 
i Wniosków. 
 
Radny Artur Gawroński  w imieniu Klubu Radnych PiS zgłosił kandydaturę Radnego Ryszarda 
Majera. 
 
Radny Zbigniew Niesmaczny w imieniu Klubu Radnych SLD zgłosił kandydaturę Radnego Tomasza 
Blukacza. 
 
Radny Przemysław Wrona w imieniu Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej  zgłosił kandydaturę 
Radnej Barbary Gieroń. 
 
Radni wyrazili zgodę na udział w Komisji Uchwał i Wniosków. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie następujący skład Komisji 
Uchwał i Wniosków: Radny Tomasz Blukacz, Radny Ryszard Majer i Radna Barbara Gieroń. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 23 głosach za, braku głosów przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym 
się przyjęła ww. skład Komisji Uchwał i Wniosków. 
 

Ad. pkt 10. 

Informacja nt. funkcjonowania hali sportowej przy ul. Żużlowej. 
 
Prezes MOSiR Damian Lewandowski – sprawozdanie stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
 
Radny Przemysław Wrona Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo w dniu wczorajszym, bo 
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muszę nawiązać do tego i do słów Pana Prezydenta i zachowań poprosiliśmy, bo Pan Prezydent 
wczoraj był troszeczkę nerwowy i oburzony, że my mamy w ogóle czelność poprosić Pana Prezesa no 
bo to on jako Prezydent bardziej decyduje, jeżeli się mylę to niech mnie Pan Prezydent poprawi. Ja to 
odebrałem tak, że mamy czelność prosić o informacje, gdzie chcemy przedyskutować kilka kwestii, 
które ostatnio się pojawiły nie na sesji, ale roboczo na Komisji. Przypomnę tylko, że zostaliśmy 
zmuszeni do tego i Radni zaproponowali z racji takiej, by pojawił się ten punkt czyli sprawozdanie z 
funkcjonowania hali sportowej Częstochowa, ponieważ Pan Prezes wczoraj odpowiedział, że jest 
nieprzygotowany, nie wiem po co przyszedł. Myślę, że to chyba pierwszy raz coś takiego się w historii 
spotkało, że przychodzi Prezes czegokolwiek i mówi, że nie wie  po co przyszedł i nie ma nic do 
powiedzenia, ale to tak tytułem wstępu. I Panie Prezydencie i po Pana dzisiejszym też zachowaniu i 
przeszkadzaniu nam ja uważam, że nie wiem straż miejska powinna mnie wyprowadzić, albo zabrać 
głos, żebym w ogóle się wycofał.  
 Ja mam taką prośbę, ponieważ ten wywód był dosyć długi Pana Prezesa, chciałbym prosić na 
papierze takie całość tego sprawozdania, które Pan Prezes posiada, myślę, że jest ono dostępne tak, 
żebyśmy mogli spokojnie zapoznać się ze wszystkimi liczbami, ponieważ nie byliśmy w stanie 
wszystkiego zapisać. Chętnie też chciałbym zobaczyć, sobie zapisałem Pan Prezes wspomniał 
odnośnie planu finansowo – rzeczowego też do wiadomości chciałbym otrzymać tak, żeby spokojnie 
te liczby przeanalizować, ale słysząc to co Pan mówił to prosiłbym o ewentualnie poprawienie, bo 
mówił Pan o pierwszych czterech miesiącach porównując 2013, według mnie ta prognoza czy 
Państwa wyliczenia nie wyglądają za dobrze, bo te kostny dużo wzrastają. Chciałbym prosić 
ewentualnie jeszcze jakie konkretne plany ma hala, bo to, że odbywają się co jakieś czas, oczywiście 
bardzo fajny jest ten mecz i myślę, że hala wypełni się bo na tym na zależy w kibicach co do 
ostatniego miejsca, ale w trakcie też chciałbym też usłyszeć jak wygląda to funkcjonowanie, jakie  tego 
są przede wszystkim zyski i koszty, bo to w trakcie tych imprez takich, o których Pan wspomniał o tych 
najważniejszych rangą to odbywa się pierwszy, no ale cały rok mamy finansowanie i tu nie jest atak na 
Pana Prezydenta, a  dobro o wspólną rzecz, bo pamiętam jak jeszcze parę lat temu, a całkiem 
niedawno Państwo narzekaliście po co ta hala jest, a teraz jest jednak wychwalana i jest tym skarbem, 
albo jest chroniona, żebyśmy może za dużo nie wiedzieli, bo zaczyna tak to odbiegać. To może 
tytułem wstępu tyle. Jeżeli można jeszcze Panie Prezesie  to prosiłbym o taką prognozę czy 
porównanie 2013 do 2014 r. z takim może szczegółowym zestawieniem. Dziękuję. 
 
Radny Bartłomiej Sabat Panie Prezydencie, Panie Przewodniczący ja na początku powiem tak 
wczoraj zostaliśmy przez Pana Prezesa odesłani do biuletynu informacji publicznej, żebyśmy sobie 
wszystko znaleźli, spisali, przeczytali, w tym biuletynie hali nie ma nic. Panie Prezesie, więc jak Pan 
twierdzi, że mamy tam strukturę organizacyjną i inne  że tak powiem dokumenty to może niech Pan 
wejdzie na wejdzie na laptop urzędu i pokaże nam te rzeczy, bo tam nie ma nic. To po pierwsze.  
 Po drugie to cieszę się, że Pan Prezes usiadł z tyłu, że ma wygodnie i że ma dużo czasu, bo 
będę zdawał powoli moje pytania, bo mogę tylko dwa razy zabrać głos, bo się uczę tak jak mówi 
Przewodniczący Wolski cały czas funkcjonowania tej Rady, więc mam nadzieję, że wygodnie Pan 
Prezes sobie je zapisze, bo mam ich kilka. Zacznę od tego Panie Prezesie, że nie wspomniał Pan, 
raczej wspomniał Pan tylko delikatnie o umowie z 31 lipca 2013 z Urzędem Miasta na temat umowy, 
która dotyczyła prowadzenia hali przez spółkę, chciałbym się dowiedzieć na jaką kwotę ta umowa 
opiewała? Jaką kwotę  Urzędu Miasta otrzymał Pan na rok 2013? Chciałbym się dowiedzieć od 
którego, od kiedy jest Pan Prezesem naszej spółki. Po drugie chciałbym się dowiedzieć jakie były 
podpisane umowy, o których Pan wspomniał na rok 2013 na kwotę 214 000 zł, to są usługi obce, Pan 
wspominał. Chciałbym się dowiedzieć z jakimi firmami zostały one podpisane chodzi mi nie dokładnie 
o firmę tylko w jakiej dziedzinie te usługi zewnętrzne zostały podpisane czy one były podpisywane na 
poziomie zapytań ofertowych czy na poziomie przetargów, bo kwota 214 tys. jest kwotą 
przekraczającą 14 tys. euro, a tak było w poprzednim roku. Chciałem się dowiedzieć o kosztach 
pracowniczych Pan wspomniał, chciałbym poprosić Pana, żeby może to sprawozdanie w trakcie 
dyskusji udało się skserować, bo tak naprawdę tego sprawozdania w dniu wczorajszym dosyć 
dociekliwe w Biuletynie Informacji Publicznej go nie znalazłem, a te rzeczy, które Pan dzisiaj ładnie 
omówił no ciężko było tak szybko zanotować.  
 Chciałbym się dowiedzieć ilu pracowników MOSiRu pracuje na etacie w spółce. I tak jak 
mówię na BIPie struktura organizacyjna się nie wyświetla. Wspomniał Pan o trzech dyrektorach i 
głównym specjaliście i dyrektorce naczelnym, chciałbym się dowiedzieć  reszta pracowników jakie ma 
funkcje? Czy są to główni specjaliści, specjaliści, inspektorzy, bo nie znamy tej struktury. I myślę, że to 
takie początkowe pytania, wiem że mam tylko jedna szansę na głos u Pana Przewodniczącego, ale po 
tych odpowiedziach myślę, że dopytam resztę. Dziękuję. 
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Radny Jacek Krawczyk sporo pytań moich wyczerpał Pan Radny Sabat, ja sobie pozwolę też pewne 
rzeczy, spostrzeżenia dodać. Na sam początek może poproszę pracowników Biura Rady, ażeby 
przedstawili rzuty  ekranu jak wygląda właśnie biuletyn informacji publicznej, tak wygląda biuletyn. 
Myślę, że troch czasu minęło Panie Prezesie, żeby zadbać o pewne rzeczy to kompromituje Pana i 
pokazuje, że Pan sobie nie radzi  z pewnymi rzeczami już nie powiem, że w kwestiach dotyczących że 
jest Pan odpowiedzialny a BIP jest to nawet na tym BIPie zaznaczone, że to Pan odpada za ten 
Biuletyn Informacji Publicznej, nie wiem może Pańscy pracownicy sobie nie radzą, może Pan sobie 
nie radzi, ale mydle, że takie podstawowe rzeczy powinien mieć pouzupełniane, aż już po prostu 
arogancją jest odsyłanie na BIP, żeby sobie poszukać struktury organizacyjnej czy sprawozdania 
finansowego, gdzie po prostu takich dokumentów kompletnie nie ma. Wczorajsze też 
nieprzygotowanie bardzo źle świadczy o Pana podejściu. Ja do tej pory nie jestem w stanie zrozumieć 
jak Prezes poważniej spółki może powiedzieć Radnym, że on nie jest przygotowany na dyskusję. Ja 
rozumiem, że może jakaś tematyka konkretna wymaga uszczegółowienia, ale w dyskusji nie było 
widać chęci Pana Prezesa i Pan Prezydent też dosyć nerwowo do całego zagadnienia podchodził. 
Natomiast odnosząc się do kwestii dotyczących danych. Oczywiście zostało to wszystko skrupulatnie 
odczytane.  
 Nie sposób się z tym zapoznać dokładnie, ale mamy też pewne spostrzeżenia, które też 
Koledzy zauważyli, że koszty utrzymania hali rosną, bo z tego co przynajmniej odnotowałem 
wynagrodzenia za 2013 r. 362 tys, za pierwszy kwartał 2014 już 216 tys. koszty 1 110 000 a cały 2013 
r., za pierwszy kwartał 2014 r. 609 tys. czyli to idzie w górę. Mówi Pan Preser, że m.in. tutaj na koszty 
wpływ miała trudna zima. No  tego co wiem to chyba była jedna z najlżejszych ostatnio im, najbardziej 
łagodna wręcz przyjemna bardzo, przyjęta przez drogowców, gdzie nie było takich ani niskich 
temperatur ani po prostu jakiś utrudnień zwianych z opadami śniegu. To co będzie jak będzie 
temperatura  -20 przez długi czas to ile utrzymanie tej hali będzie kosztowało. Poza tym tam też był 
błąd, że pożyczka została spłacona we wrześniu br. o ile się orientuję to września jeszcze nie 
mieliśmy, tak więc myślę, że warto to skorygować. Bardzo bym prosił, żeby Pan Prezes przekazał 
sprawozdanie. Bardzo bym prosił, aby wszyscy Radni otrzymali sprawozdanie finansowe w wersji 
chociażby elektronicznej na swoje skrzynki elektroniczne, bo by się znacznie bardziej przyjrzeć.  
 
Radny Marcin Biernat Szanowni Państwo ośmielony po raz kolejny przez Pana Przewodniczącego 
zadaje parę pytań. Pierwsze jakie się pojawiło to jest usług obcych, było pytanie co się składa. Ja 
mam takie szczegółowe pytanie czy w skład tych usług obcych wchodziły też remonty, które może 
wynikały z nieważnego odbioru technicznego hali po oddaniu jej przez wykonawcę.  
 Drugie moje pytanie. Pan Prezes mówił, że w 2013 r. zanotowała spółka stratę operacyjna 
mam pytanie czym ta strata była pokryta i  trzecie pytanie Pan Prezes mówił, że spółka zaciągnęła 
pożyczkę na fundusz płac z tego co dobrze usłyszałem została spłacona we wrześniu br. no jeszcze 
nie mamy września br. i prosiłbym o doprecyzowanie kiedy było spłacone. 
 
Radna Marta Salwierak ja chciałabym zadać jedno pytanie. Pan Prezes poinformował nas, że w 
spółce Hala Sportowa Częstochowa zatrudnionych na umowę o pracę jest 14 osób z czego jak 
słyszymy połowa to dyrektorzy i kierownicy co jest dość zastanawiające wydaje mi się czy jest 
potrzebna  taka ilość kadry kierowniczej by zarządzać kilkoma osobami na hali sportowej i tutaj wiąże 
się kolejne pytanie. Czy poza umową o pracę są na chwilę obecną zatrudnione jakieś osoby na 
umowę o dzieło bądź umowę zlecenie. Dziękuję. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński tutaj w sprawozdaniu Pana Prezesa zobaczyliśmy gąszcz różnych 
liczb, różnych parametrów  natomiast tym ważnym elementem działalności spółki jest wynajmowanie, 
odpłatne udostępnianie powierzchni hali czyli tej głównej areny i pomieszczeń służących do różnych 
zajęć, treningów, konferencji i padły pewne liczby. Natomiast mnie interesuje jaka część tych kwot, 
które spółka uzyskała z tytułu wynajmowania, udostępniania tych pomieszczeń pochodziła od 
podmiotów zewnętrznych nie związanych  z miastem, bo możemy mówić o pewnych przychodach, 
zyskach itd. natomiast musimy sobie zdać sprawę jakim procentem są to finanse powiązane z 
miastem czyli imprezy organizowane wprost przez miasto, imprezy organizowane przy udziale miasta, 
również zajęcia sportowe organizowane przez  kluby sportowe, które finansują je z także  dotacji na 
szkolenie młodzieży, gdzie pieniądze są naznaczone i muszą zostać na obiektach miejskich jakby 
spożytkowane, więc moje pytanie jest takie – jakim procentem są to pieniądze od podmiotów 
zewnętrznych niezwiązanych z miastem. 
  Natomiast co do wczorajszej Komisji Sportu, o której była już tutaj mowa, to ja najbardziej 
byłem zaskoczony tym, rzadko odwołuję się do publikacji prasowych jednak publikacja jednego z 
tygodników na temat przetargu na usługę prowadzenia księgowości dla spółki musiał wzbudzić 
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szerokie zainteresowanie opinii publicznej mieszkańców miasta i dziwię się, że na Komisji Sportu Pan 
Prezydent Marszałek i Pan Prezes Lewandowski utrzymają, że nie znają treści tego artykułu. Czyli 
rozumiem,  że spółka też jakby taka odpowiedź padła nie występowała o sprostowanie, nie polemizuje 
z pewnymi tezami, faktami, przedstawianymi w tym artykule czyli rozumiem, że ja jako Radny mam 
zakładać, że wszystkie tezy i fakty przytoczone w tym artykule są prawdziwe. 
  Natomiast ja również poprosiłem Pana Prezydenta i Pana Prezesa mimo wszystko o 
zapoznanie się z treścią tego artykułu, ponieważ są tam nakreślone bardzo poważne wątpliwości i 
zastrzeżenia co do sposobu przeprowadzenia tego przetargu i myślę, że Pan Prezydent 
reprezentujący interes miasta, interes mieszkańców powinien dołożyć wszelkich starań i podjąć 
niezbędne czynności, aby wyjaśnić czy nie doszło do sytuacji, w której nadwyrężony jest interes 
miasta i mieszkańców. I w związku  tym, ponieważ Panowie utrzymują, że nie przeczytali tego artykułu 
to ja pozwoliłem sobie wydrukować ten tekst i chciałbym teraz Panom przekazać ten tekst do 
zapoznania się. Dziękuję. 
 
Radny Jerzy Zając moim pytaniem chcę się dowiedzieć o jedną imprezę. Chodzi mi o tą imprezę na 
hali, w której walczył nasz Kolega Pan Radny Łukasz Wabnic. Chodzi mi o to ile ta impreza 
kosztowała, czy przyniosła zyski, jeżeli tak to jakie wysokie, ile pozyskano pieniędzy ze sponsorów, 
jakie były koszty. Czyli żeby w odpowiedzi było czy warto organizować takie imprezy. Dziękuję. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Konrad Głębocki ja z dużym rozczarowaniem wysłuchałem 
wypowiedzi Pana Prezesa. To odpowiedź była taka co najmniej dziwna np. poszczególne dane były 
podane w całych fragmentach dwukrotnie. Nie wiem czy się dwa razy skierowało. Ponadto wiele było 
takich różnych lapsusów, które wymagają Panie Prezesie wyjaśnienia. Jeżeli Pan mówi faktycznie, że 
na co ja też zwróciłem uwagę, że pożyczka została spłacona we wrześniu br. no to września nie było 
czy chodzi o 2013 czy nie. Natomiast zabrakło istotnych informacji o których mówi się w mieście, a z 
kolei były takie, które są kompletnie nam nieprzydatne, bo to, że Pan nie chce szkodzić środowisku ze 
swoją spółką to jest jasne, przecież rafinerią w końcu nie jesteście.  
 Natomiast brakło odpowiedzi na pytania bardzo ważne czyli ja chcę je zadać i przed chwilą 
Radny Świerczyński wręczył tekst jeślibyście go nie znali. Ja nie wiem czy to chodzi o ten tekst czy w 
innych źródłach przeczytałem coś takiego i proszę odpowiedzieć na pytanie czy przetarg na zlecenie 
obsługi księgowej dla spółki został w taki sposób przeprowadzony, że tego samego dnia pojawiło się 
ogłoszenie i tego samego dnia było rozstrzygniecie? Jeśli nie to proszę podać jakie były daty. Proszę 
podać na jaką kwotę będzie ta firma wykonywała usługę księgowości. Proszę podać na miesiąc może 
w takiej skali i ewentualnie wszystkie inne informacje związane z tym outsourcingiem, który budzi 
wątpliwości. To jest jedna kwestia.  
 Kolejna sprawa to dziwi sposób czy zakres zatrudniania w spółce. Tu dzisiaj będziemy mówić 
o pogotowiu ratunkowym. Tam pracownicy wykwalifikowani bezpośrednio działający na rzecz dobra 
mieszkańców zostali w dużej mierze zmuszeni do przejścia na umowy śmieciowe. Tutaj z kolei przy 
okazji hali mamy do czynienia ze spokojnymi etatami, umowami o pracę 12 osób na pełny etat, a dwie 
tylko na niecały etat. Spokojna robota, więc ja mam pytanie czy Pan Prezes rozważał, żeby troszkę te 
straty na działalności  również ograniczyć. Czy Pan rozważał, żeby zaproponować części tych 
pracowników przejście na umowy śmieciowe. 
  Chciałbym też zapytać o kwestie strategii firmy na najbliższe lata, bo tutaj Pan mówił o kilku 
dosyć ciekawych pomysłach. Problem polega na tym, że póki co to mamy straty na każdej działalności 
w tym na działalności gospodarczej. Gdyby jakaś firma miała straty w ramach swojej działalności 
gospodarczej no to pójdzie z torbami. Nie wiem na co liczy sama spółka. Natomiast mam pytanie o tą 
strategię, bo to jest ważne pytanie. Bardzo dobrzy menedżerowie w różnych dziedzinach i w zakresie 
kultury np. są w stanie zrobić niesamowite rzeczy i te porównywalne wielkością do Częstochowy 
miastu Gdyni, gdzie tam Prezydent Szczurek razem z takim menadżerem z prawdziwego zdarzenia 
robią festiwal Open Air, który jest gigantycznym przedsięwzięciem 60 – 80 tys, ludzi tam się zjawia na 
tym festiwalu. Rzeczą właśnie dobrych menadżerów jest wielka misja i potem realizacja umiejętna 
ambitnych celów. Natomiast problem polega na tym, że my wygląda na to do tej hali mamy po prostu 
dokładać na to wskazuje. Ja w związku z tym chciałbym w tym kontekście zapytać jakie jest Pana 
wcześniejsze przygotowanie zanim Pan objął tą funkcję, jakie imprezy sportowe, kulturalne, muzyczne 
Pan zorganizował,w  jakiej skali, jakie dodatkowe wpływy Pan przyciągnął przy organizacji takich 
dużych imprez, bo jak mniemam ktoś kto został powołany na Prezesa tej spółki ma doświadczenie 
właśnie w bardzo dużych imprezach, bo to byłoby wskazane, żeby potem wykonując swoją funkcje 
właśnie to zrobić przyciągać.  
 
Radny Ryszard Szczuka słuchając moich Kolegów zastanawiam się do czego my zmierzamy w 
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związku z tymi pytaniami i jaki cel ma ta publiczna debata. Ja chciałem wszystkim Kolegom 
przypomnieć o jednej podstawowej rzeczy, że hala sportowa Częstochowa jest spółką skarbu gminy i 
ani żadna Komisja ani Rada Miasta nie ma żadnych funkcji kontrolnych ani nadzoru nad ta spółką. 
Organem założycielskim i właścicielskim jest Prezydent Miasta. Jedyną osoba uprawnioną do 
składania informacji w tym zakresie i zadawania pytań jest Prezydent Miasta Częstochowy. W związku 
z tym jeżeli Pan Prezydent ma takie życzenie to w jego imieniu ktoś może odpowiedzieć, ale nie jest to 
konieczne. Jeszcze raz podkreślam – to, że Kolegów to oburza, że przyszedł Pan Prezes na Komisji, 
podkreślam ani Komisje ani Radni nie mają funkcji nadzoru i kontroli nad spółką skarbu gminy. Co do 
sprawozdań, ponieważ tu było tak dużo bardzo szczegółowych pytań proponuję Panu Prezydentowi 
aby sprawozdania odnośnie zadań i wykonywania zadań finansowych spółek skarbu gminy, przyjąć 
taką zasadę jak miał poprzedni Prezydent składał takie sprawozdanie jak się składa do Urzędu typu 
F01 itd. każdy Radny jeżeli nie interesuje ekonomią zadaje szczegółowe pytania to z tego 
sprawozdania dowie się dokładnie wszystkiego. W związku z tym jeszcze raz proszę o rozwagę i ja 
proponuję, ponieważ było to dużo pytań do Pana Prezydenta, a nie Prezesa, żeby na te wszystkie 
pytania Pan Prezydent odpowiedział na piśmie zainteresowanym. Dziękuję bardzo. 
 
Radna Beata Kocik sprawozdanie finansowe Pana Prezesa było bardzo dokładne natomiast może 
mnie umknęło i chciałabym wiedzieć konkretną kwotę za rok 2013 ile kosztowało utrzymanie miasto 
hali, więc to jest moje pierwsze pytanie. Nie będę powtarzała pytań Kolegów, że w tym kontekście, bo 
w budżecie na rok 2014 mamy zapisaną kwotę o ile dokładnie pamiętam 3,8 mln zł. Tu Radny 
Krzysztof Świerczyński poruszył już tą sprawę jeśli  chodzi o obsługę księgową. Nie chciałabym 
dokładnych informacji, a nie  będę się opierała na tym artykule natomiast wszystkim chyba nam 
chodzi o to, żeby koszty utrzymania hali sportowej były coraz niższe, natomiast żeby był wypracowany 
większy zysk. Także w tym kontekście jeszcze Pan Prezes przedstawił nam strategię na najbliższe 
lata i oczywiście na najbliższy rok. I Panie Prezesie czy ta strategia ma przynieść jakieś właśnie 
wypracowane zyski, aby obniżyć te koszty. Dziękuję. 
 
Radna Małgorzata Iżyńska ja chciałam powrócić jeszcze do pytania, które zadał nie pamiętam albo 
Jacek Krawczyk albo Bartek Sabat odnośnie BIPu, który został tutaj zaprezentowany tak jak podobnie 
przez Panów prezentowane jakieś doniesienia prasowe z brukowców także Panie Przemku będzie 
Pan uprzejmy otworzyć BIP poprawny bip hali sportowej Częstochowa. Dziękuję. 
 
Radny Tomasz Blukacz chodzi o kwestie sprzętu i oprogramowania Panie Radny Krawczyk trzeba 
mieć aktualne oprogramowanie i otworzy się BIP. Ja wczoraj byłem na BIPie po Komisji i przede 
wszystkim legalne i na pewno się otworzy. 
 
Radny Artur Gawroński ja tutaj oczywiście chciałem podziękować Panu Prezesowi za 
przedstawienie tych informacji, bo rzeczywiście wczoraj na Komisji nie mogliśmy się zbytnio 
dowiedzieć. Chciałbym też zwrócić uwagę, że to nie nasze pieniądze przeznaczyliśmy, ale 
mieszkańców Częstochowy przeznaczyliśmy na funkcjonowanie hali i tutaj pełna informacja nie tylko 
nam się należy, ale przede wszystkim mieszkańcom, ponieważ padły już właściwie większość pytań w 
tym temacie dotyczącym wielu spraw, chciałbym się dowiedzieć. Radny Świerczyński zadał pytanie 
dotyczące wynajmu pomieszczeń w hali sportowej jeżeli chodzi o sferę sportową. Ja bym chciał się 
zapytać o wynajmem pomieszczeń hali sportowej podmiotom, które nie korzystają w tym momencie z 
infrastruktury sportowej, ale wynajmują pomieszczenie. Chciałbym się dowidzieć ile i jakie i ile płacą 
środków za wynajem tych pomieszczeń, jednocześnie czy to jest jakąś reguła czy inni płacą mniej 
drudzy więcej i z czego to wynika. Dziękuję. 
 
Radna Ewelina Balt Szanowni Państwo ja bym się chciała zapytać, czy powstał dzisiaj nowy zwyczaj 
i czy od dzisiejszej sesji na każdym z posiedzeń będziemy zajmować się tym co publikuje prasa, 
szczególnie mówimy tutaj o bardzo wątpliwej reputacji tytule. Chciałabym się zapytać czy to będzie już 
norma, że każdy z każdym ścinkiem prasowym, wyciągniętą informacją będzie przychodził i będziemy 
się tym zajmować. Moje co najmniej zdziwienie, a  także wielkie zainteresowanie budzą pytania moich 
Kolegów z Platformy Obywatelskiej. Bardzo dociekliwe i bardzo szczegółowe dotyczące 
funkcjonowania hali sportowej, tym bardziej się dziwię, bo ich życiorysy zawodowe niekoniecznie 
wskazują na to, że są ekspertami od zarządzania. Dziękuję. 
 
Radny Ryszard Majer Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie, Wysoka Rado informacje, które 
dostajemy o hali sportowej w kategorii interesujących przynajmniej w części możemy je uznać. Nie do 
końca mam świadomość po co Pan Prezes opowiadał np. o widełkach wiekowych pracowników, bo to 
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drodzy Państwo jak gdyby nie jest jakimś szczególnie pasjonującym, i interesujące tym niemniej 
podzielam zdania moich przedmówców, że Radni w imieniu mieszkańców o spawach publicznych, a 
taką spółką jest również hala sportowa powinni wiedzieć. Nie można unikać i mówić, że to jest tylko i 
wyłącznie wola Pana Prezydenta, że to są tylko rzeczy do wiedzy Pana Prezydenta. To jest również za 
naszym pośrednictwem dla wszystkich mieszkańców. Jeżeli pojawia się jakaś rewelacja prasowa to 
też naszym obowiązkiem jest jednak zapytać czy coś jest na rzeczy, czy są jakieś wątpliwości,  sam 
Pan Prezydent jako organ założycieli bezpośrednio nadzorujący w pierwszym szeregu powinien być 
zainteresowany, żeby te wszystkie kwestie wyjaśnić i oczyścić dobre imię miasta jako całości, jako 
gminy.  
 Przechodzę do pytania, nie zadam pytania Panu Prezesowi zadam pytanie bezpośrednio 
Panu Prezydentowi, bo jak gdyby to Rada rozlicza Pana Prezydenta jak zarządza, jak organ 
funkcjonuje. Mimo, że czas funkcjonowania spółki jest niedługi, bo tam mamy poziom niespełna roku, 
chciałbym się dowiedzieć od Pana Prezydenta jak wygląda nadzór nad działalnością spółki czy były 
prowadzone jakieś kontrole, czy są planowane jakieś kontrole czy audyt czyli te czynności nadzorczo 
– kontrolne, które są przypisane każdemu organowi założycielskiemu takiej formy. Dziękuję. 
 
Radny Przemysław Wrona zgodzę się po części z Przewodniczącym Szczuką odnośnie litery prawa, 
ale przypomnijcie sobie Państwu, że za każdym razem jak prosimy Państwa o jakąkolwiek informacje 
ja już tutaj nie muszę mówić odnośnie jakiś doniesień prasowych jeżeli Radni chcą znać kwestie, która 
jest np. czy w CzPK czy MPK czy Agencji Rozwoju Regionalnego, proszę mi wierzyć, że chyba nigdy 
nie było takiej jakiejś zażartej nie wiem obrony, żeby Pan Prezes czy jego zastępca czy ktoś z 
kierownictwa stał i odpowiedział nam w jakiejś kwestii jak wygląda taka sytuacja, taka sytuacja 
wygląda, taka sytuacja. Ja jestem zdziwiony, że pierwszy raz coś takiego ma miejsce.  
 Szanowni Państwo na wczorajszej Komisji nie byłoby dzisiaj tego punktu tak jak powiedziałem 
na początku, gdyby Pan Prezes chciał rozmawiać z Komisją i odpowiedzieć na pytanie i wystarczyło 
powiedzieć tak lub nie albo dwa zdania. Jeżeli są jakieś doniesienia prasowe. Oczywiście równie się 
do nich odnosimy i nie zawsze trzeba dać im wiarę, to jest pewne zgoda, więc w dniu wczorajszym 
mógł Pan Prezes powiedzieć wprost albo tak albo nie i przedstawić szczegóły, gdzie przypominam 
jeszcze raz nie był przez nikogo atakowany. Poprosiliśmy o krótką informację, a część z Państwa nie 
była, to tylko powiem, że pierwszy raz się zdarzyło, że przedstawiciel spółki przyszedł w obecności 
mecenasa. Więc nie wiem czy ktokolwiek z Państwa uczestnicząc w komisji na zaproszenie Komisji 
przedstawiciel Pana Prezydenta przychodzi z mecenasem. No dla mnie to jest straszne zdziwienie.  
 Szanowni Państwo ja już odpowiadam, bo Radny Blukacz i Pan Prezydent się wyrywa i Pani 
Radna Balt, jeżeli Państwo chcecie wycieczki personalne to ja myślę, że jesteśmy do dyspozycji tu 
możemy o tym jak najbardziej rozmawiać i nikt niczego nie ukrywa. Także Szanowni Państwo 
zapraszam do zadawania pytań, dyskutujmy szeroko, może coś się z tego urodzi. Jesteśmy tu 
wszyscy do dyspozycji, ale zanim może odpowiemy na pytania to chciałbym, żeby Pan Prezes hali czy 
Pan Prezydent odpowiedział na te szczegółowe pytania, które były przez nas zadane, a później 
owszem możemy dyskutować na wszelkie tematy. Dziękuję. 
 
Radny Jacek Krawczyk to co powiedzieli przedmówcy nie było wczesnej takiej sytuacji, aby po 
prostu Prezydent upominał Radnych i przypomniał strukturę organizacyjną funkcjonowanie, 
podległości to komu podlegali kto komu ewentualnie może zadawać pytania. Wiemy co to są spółki 
prawa handlowego, wiemy jak są umocowane. Panie Prezydencie proszę nas nie obrażać w ten 
sposób, bo doskonale wiemy natomiast zawsze dobrym zwyczajem było, że Prezesi odpowiadali na te 
pytania bez pomocy asysty prawników Pana Prezydenta, byli przygotowani, tak więc bardzo bym 
prosił, żeby te dobre zwyczaje były zachowane,  a także prosiłbym, żeby nie urządzać personalnych 
wycieczek, bo tak jak powiedział to mój przedmówca  my też możemy zrobić dużo różnych 
personalnych wycieczek i udowodnić, że nie wszystkie osoby są kompetentne na odpowiednich 
stanowiskach. Tak więc bardzo prosimy informacje dotyczące szczególnie, które były podnoszone w 
artykule na temat finansów i podpisanych umów z firmami zewnętrznymi. Na razie Pan Prezes czy to 
Pan Prezydent nie wypowiedzieli się nic w tym temacie. Dziękuję.  
 
Radny Tomasz Blukacz Szanowni Państwo, w szczególnie Radni, a przede wszystkim członkowie 
Komisji Kultury, Sportu i Turystyki nie było również zwyczaju, że gdzieś w  jakiejś gazecie coś 
napisano i potem następnie wzywano Prezesa. Pan Wiceprzewodniczący Komisji Kultury i Sportu 
pierwsze słowa, które powiedział do Pana Prezesa to były takie, że zaprosiliśmy Pana po to, aby Pan 
nam coś powiedział o doniesieniach prasowych. To były pierwsze pana słowa, a Pan Prezes 
powiedział, że nie zna tego artykułu. Czy tak było? Jeżeli mamy dyskutować na temat artykułów 
prasowych ja mogę za chwilę zacytować, to właśnie w tym tygodniku napisano o Panu i o Pana 
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Koledze Jacku Krawczyku czy o Panu Sabacie, więc możemy dyskutować nad tym. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Konrad Głębocki w kwestii formalnej tylko taki apel, żebyśmy 
się nie odnosili, bo cały czas to wraca, że ktoś tam na podstawie artykułów. Padły konkretne pytania, 
prosimy o opowiedzieć na konkretne pytania. 
 
Pan Szymon Garbacz (wniosek o zabranie głosu stanowi załącznik nr 10 do protokołu) Ruch 
Wolności w Częstochowie, mam takich kilka pytań odnośnie przetargu na usługi księgowe w hali 
Częstochowa. Chciałbym kilka kwestii zostało tutaj wyjaśnionych w związku  z tym pytania to Pana 
Prezesa Lewandowskiego. Dlaczego wpisywano jakby tyle obostrzeń do specyfikacji przetargu m.in. 
dotyczących zaświadczeń z ZUSu, Urzędu Skarbowego, Krajowego Rejestru Karnego, ale też przede 
wszystkim potrzeba było przedłożyć co najmniej dwie referencje od pomiotów, na rzecz, których dana 
firma kandydująca w przetargu prowadził usługi. Jak wiemy w okresie świątecznym nie jest proste 
zdobyć te referencje z uwagi czy to na wyjazd w kwestiach rodzinnych czy to urlopów. To jest właśnie 
pierwsze moje pytanie.  
 Następne odnośnie tutaj przybycia z adwokatem na Komisje Sportu. Za czyje pieniądze był 
wynajęty ten adwokat czy były to pieniądze spółki miejskiej czy pieniądze prywatne?  
 Trzecie pytanie dotyczy tego ile kosztował wynajem hali przez firmę Pana Marcina Najmana 
za ostatnia galę bokserską. Jeśli jest to objęte jakąś tajemnicą czy przypadkiem nie była to kwota 1 
tys. zł. I tutaj koniec moich pytań. Dziękuję. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Jarosław Marszałek Szanowni Państwo ja się bardzo cieszę, że 
możemy w końcu odpowiedzieć na wszystkie pytania, bo najpierw Państwo nas pytacie, potem 
zadajecie długie pytania, a potem macie pretensje, że nie odpowiadamy. Szanowni Państwo bardzo 
dziękuję Panie Radny Ryszardzie Szczuka, że Pan jak gdyby podkreślił tą kwestię prawną. Wszystko 
co Pan powiedział jest prawdą. Natomiast prawda jest to co mówi Pan Radny Majer, że Pan 
Prezydent bardzo chętnie i szczerze jak na spowiedzi na wszystkie pytania odpowie, pomimo, że 
formalnie Państwo nie macie takich możliwości dlatego ja chętnie tych informacji udzielę. Na pewno 
tych głównych, na szczegółowe chętnie odpowiemy na piśmie. Po pierwsze, żebyśmy się rozumieli, bo 
tu Pani Radna Kocik zadała pytanie tak, które że to mnie przekonuje do faktu, że my po prostu ja 
gdyby mamy wątpliwości co do tego jak hala jest finansowana. Szanowni Państwo sposób 
finansowania hali nie jest taki, że my cokolwiek dotujemy, my jako właściciel tej hali zostaliśmy 
zmuszeni przez bardzo źle zawartą umowę, do tego, aby operator hali powstał podmiot, który w 
przetargu, nie było żadnej innej możliwości choć bardzo nalegaliśmy na to, żeby nie tworzyć nowej 
spółki, nowej struktury, chcielibyśmy, prosili Pana Marszałka, żeby wchłonął halę MOSIr, po prostu nie 
było takiej możliwości, tak była zawarta umowa w trybie przetargowym musieliśmy wyłonić operatora. 
Po wszystkich perypetiach odbył się przetarg, gdzie przedmiotem przetargu był za jak niska kwotę 
jakiś operator będzie nam tą halę prowadził. Chwalmy Pana, wygrała spółka miejska za kwotę 
najniższą co daje nam możliwość przede wszystkim kontroli co się w tej spółce dzieje, bo gdyby to  
była każda inna spółka to dzisiaj w ogóle by tej rozmowy nie było, ponieważ jest to spółka miejska to 
mamy taką możliwość patrzeć, kontrolować, sprawdzać, podpowiadać Prezesowi co trzeba robić, 
żeby ta hala funkcjonowała, odpowiadać za to wszystko, odpowiada  zarząd spółki my możemy 
podpowiadać, ale Pan Prezes pewnie będzie chętnie słuchał także szanowni Państwo w drodze 
przetargu gmina Częstochowa podpisała umowę ze spółkę, na prowadzenie hali i my mamy i jest 
zapis i jest to umowa zapisana na 5 lat do 2018 r., gdzie bez względu na wszystko, bo oczywiście 
jeżeli spółka będzie spełniać warunki czyli wskaźniki wszystkie zawiązane w umowie miasto 
Częstochowa tej spółce tak czy inaczej tej spółce pieniądze musi płacić. Problemem jest zupełnie coś 
innego. Czy spółka sobie, ponieważ to jest nasza spółka z tym poradzi. Okazuje się, że spółka sobie 
radzi. Trudno patrzeć na wyniki spółki poprzez 3 miesiące działalności. Jeżeli Pan Radny Gawroński 
nie rozumie co to zima i okres grzewczy to ja nic na to nie poradzę. Czy jest zima czy też nie Pan 
Prezes w ciągu tak 5 miesięcy swojej działalności trzy miał, gdzie trzeba było płacić za ogrzewanie tej 
kubatury stąd to tłumaczenie. Trudno na podstawie kilku miesięcy wnioskowa co tym jaka będzie 
kondycja spółki. 
  Ja pierwszy raz ze zdumieniem słucham jeżeli to mówi jeszcze Radny Gawroński o wynikach 
spółek. Ludzie czy ja dobrze pamiętam, przecież ja my tu przyszliśmy 3 lata temu to wszystkie 
miejskie spółki mogę strzelać jak były zadłużone. Jak Pan Głębocki i jego duchowy przywódca 
prowadzili te spółki, mówi o wynikach spółek, proszę sobie zobaczyć jak wyglądały te wyniki tych 
spółek, prawe wszystkie spółki miejskie były bankrutami i dzisiaj jest mowa o spółce, która już za te 3 
miesiące wykazuje zysk, że ona jest w dramatycznej sytuacji finansowej? Ludzie po 3 miesiącach czy 
4 tamtego roku, po 5, w każdym interesie jest tak, ja się wręcz dziwię i tu gratuluję, że w ogóle na tym 
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etapie jest już jakiś zysk, w każdym interesie jest Szanowni Państwo tak, że na początku płaci się tzw. 
frycowe. Są jeszcze w ogóle nie wynajmowane wszystkie powierzchnie, ponieważ tak jest 
skonstruowane umowa, są zdefiniowane powierzchnie pt. restauracja, jakiś fitness, to wymaga czasu. 
Nie wiem czy Państwo wiecie, ale to też wymaga inwestycji. To jest wszystko w stanie surowym. Kto 
dzisiaj ma ponieść nakłady, żeby te pomieszczenia mogły nadawać się do wynajmu. Oczywiście, że 
tak. Ograniczeniem Szanowni Państwo dla wielu najemców jest okres. Kto dzisiaj, tam jest 
powierzchnia np. na restauracje. Przychodzą restauratorzy, którzy są zainteresowani ta powierzchnią, 
ale oni mówią tak – my musimy tam zainwestować np. 2 – 3 mln zł. Kto nam da gwarancje, że my w 
tym czasie odzyskamy te pieniądze?  
 Pan Prezes spółki jest decydentem tylko na czas określony umowa czyli na 5 lat. Potem kto, 
więc my proponujemy taką trójstronna umowę, nawet gdyby Pan Prezes i spółka miejska dalej nie 
prowadziła potem, nie była operatorem, to miasto, żeby było gwarantem takie umowy. Proszę bardzo 
inwestujcie. Szanowni Państwo to wymaga czasu, więc ja się nawet dziwię temu, że w tak krótkim 
czasie spółka przynosi zysk, więc tutaj tylko pogratulować.  
 Pani Radna pytała o kwotę. Pani Skarbnik, nie wiem niech mnie Pani poprawi – 3,8, mln 
rocznie? 1 331 000 za tą końcówkę co była, ale bardzo  chętnie odpowiem na piśmie, żeby to było 
wszystko dokładnie.  
 Nadzór. Szanowni Państwo to jest spółka prawa handlowego, wszystkie dokumenty tak 
naprawdę są jawne. Są do tego powołane organy, te organy można w każdej chwili sprawdzić. 
Zapewniam Państwa, że nadzór tam jest właściwy i to w ogóle nie podlega żadnej dyskusji. Jeżeli 
ktokolwiek uważa inaczej powinien sobie to zweryfikować. Ja się zobowiązuję, bo jestem pierwszy raz 
wiedzę, że Państwo Radni jesteście tak zaintrygowani. Bardzo chętnie, nie wiem wszyscy czy ktoś kto 
jest, mogę przekazać wszystkie sprawdzania spółek miejskich bez względu na to czy ktoś na bipie je 
widzi czy nie widzi mogę dostarczyć każdemu elektronicznie, w wersji papierowej do półeczki, każdą 
jedną miejską spółkę, bo mamy się czym chwalić.  
 Pan Radny Zając. Szanowni Państwo pytacie ile my zarabiamy na tych dużych imprezach. Po 
raz kolejny powtarzam – każda duża impreza tak naprawdę, która przychodzi to żąda od nas grubych 
pieniędzy.  
 Mecz Czarnogóra – Polska negocjacje zaczęliśmy od 300 tys. zł, nie dla nas, że miasto ma 
zapłacić Federacji. Płacimy, nic. To jest sukces. Inne miasta proszę sprawdzić czy fantazjuje, za tego 
typu imprezy płacą, niestety. Jeżeli imprezy, ja Państwu powiem tak w dwóch zdaniach można 
negocjować z imprezami komercyjnymi, można negocjować z imprezami takimi, które gdzie nie ma 
telewizji. Tam, gdzie z reguły jest telewizja, telewizje stawiają duże stawki organizatorom i chcą 
najczęściej, aby hala albo najczęściej Prezydent partycypowali w kosztach. Widzicie dokładnie jak to 
jest. Mistrzostwa Europy w żużlu. Przychodzi organizator i mówi  - świetna impreza, to wiemy, bo 
wszystkie są świetne, ale mamy Eurosport. Transmisja do chyba 70 krajów mówi ile to kosztuje. To 
jest teraz decyzja, warto nie warto, mamy te pieniądze, nie mamy, ale krótko mówiąc do dużych 
imprez każdy kto przyjeżdża kontrahent tak naprawdę z reguły na dzień dobry żad pieniędzy. Na 
szczęście chciałbym pokreślić jedną rzecz. Pan Prezes nie ma takich pieniędzy i Pan Prezes takiej gry 
nie może prowadzić. To jest bardziej pytanie do władz miasta czy wchodzimy w Mistrzostwo Europy za 
taka i taka kwotę, taką decyzję trzeba będzie podjąć. To nie są rozterki Pana Prezesa, Pan Prezes nie 
posiada wolnych środków na tego typu działania. Pan Prezes administruje halą.  
 No i pytanie zasadnicze czy będziemy do hali dokładać. Oczywiście, że będziemy, jest to 
zapisane w umowie. Ja powiem Państwu tak – hala jest takim naszym dzieckiem, które wszyscy 
powinni wspierać. Działania marketingowe prowadza do tego, że mamy coraz fajniejsze imprezy o 
coraz większym zasięgu. Kondycja  spółki okazuje się, że jest zupełnie niezła, a wszystkie sprawy 
związane z nadzorem są prowadzone należycie. Jeżeli jest inaczej to na pewno my nie posiadamy 
takiej wiedzy, a na publikacje prasowe na pewno nie będziemy odpowiadać. Na wszystkie inne 
pytania, bo te zapamiętałem co sobie spisałem to postaramy się odpowiedzieć na piśmie. Gdybym 
cokolwiek pominął odpowiem Państwu na każde pytania te dotyczące szczegółowy, bo tam były jakieś 
koszty na to wszystko odpowiem chętnie na piśmie. Dziękuje bardzo. 
 
Radna Małgorzata Iżyńska Szanowni Koledzy i Szanowne Koleżanki. Ja widzę, że po prostu ta 
sprawa nie daje wam spokoju i spokojnych snów po nocach natomiast chciałam tylko zauważyć, że 
wielu z was, wszyscy jesteśmy Radnymi czyli odpowiedzialnymi za pewne sytuacje, które się dzieją, 
powinniśmy jakąś pieczą obejmować kolejne jakieś obszary swojej działalności. Są tutaj wszyscy z 
Komisji Kultury, Sportu i Turystyki, z Wydziału Edukacji. Na wszystkich imprezach, które są 
organizowane w hali, pomijam oczywiście te komercyjne, ale te dni otwarte, te turnieje młodzieżowe, 
ostatni piknik rodzinny – proszę mi wierzyć i chyba tutaj wszyscy jak jesteśmy każdy bardzo dobrze 
wie, kto w tym dniu choćby z zainteresowania jako Radny, bo tutaj pada wiele pytań jakiś 
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szczegółowych, a nie  pada najprostsze. Wy nawet tam nie przychodzicie. Przyszedł Marcin Biernat i 
Pan Raczek ze swoim wnuczkiem, ale reszty to po prostu nie interesuje, więc może od drugiej strony 
spójrzcie na to, może się zainteresujecie jak to naprawdę funkcjonuje i wygląda i swoją osobą i sową 
obecnością i propagowaniem pewnych zdrowych zachowań, po prostu to co należy do zachowań 
Radnego i waszych obowiązków jak również i moich, pomagajcie działać pewnym instytucjom, 
najlepiej własną obecnością, bo odnoszę wrażenie, że to są po prostu tylko i wyłącznie jakieś wasze 
osobiste niechęci. Także zapraszam członkinie Wydziału Edukacji, Komisji Kultury, Sportu i Turystyki, 
także zapraszam wszystkich bardzo serdecznie jak będą takie imprezy, a wtedy będziecie mogli mieć 
szersze pojęcie o tym czym zajmuje się hala sportowa Częstochowa. 
 
Radny Jerzy Zając Panie Przewodniczący, ale zwracam się do Pana Prezydenta. Pan Prezydent w 
swoim wystąpieniu takim bym powiedział bardzo emocjonalnym to powiedział tak: w 2010 r. jak żeśmy 
tu przyszli to wszystkie spółki miały stratę. Otóż nie Panie Prezydencie. Spółka Oczyszczalnia Warta 
nie miała straty. Proszę nie uogólniać nadmiernie. Ja wiem, że wyniki innych spółek się poprawiły, ale 
mówić, że wtedy było wszystko źle, a  teraz jest świetnie to jest to odrobina nieprawdy. Dziękuję. 
 
Radny Zbigniew Niesmaczny ja mam prośbę do Pana Prezydenta wtedy kiedy będzie odpowiadał 
na pytania Radnych, żeby uwzględnił w tej odpowiedzi opis sytuacji, która dotyczyła hali sportowej w 
kontekście dofinansowania z Unii Europejskiej. Wiadomo, że chodzi o wskaźniki produktów, wskaźniki 
rezultatu, studium wykonalności, okres trwałości projektu, było o tym wspomniane 5 lat, żeby 
wszystkie parametry były zamieszczone, żebyśmy mieli obraz jak wyglądał początek funkcjonowania 
hali sportowej i co my jako Urząd musimy później spełnić w ramach umowy z podmiotem, który w tej 
chwili halą zarządza. Wiadomo, że będą tam zawarte takie historie jakie jak ilość zorganizowanych 
imprez, których wymaga temat umowa, jak ilość zatrudnionych osób itd. itd.itd. Chciałbym, żeby te 
wymogi formalne, które musieliśmy spełnić jako gmina po zrealizowaniu tej inwestycji przypominam 
również z środków unijnych, były zawarte w tym sprawozdaniu. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Przemysław Wrona cieszę się, że Pan Prezydent odpowie przynajmniej na piśmie. Chciałbym 
zapytać czy Pan Prezes chciałby jeszcze czy odpowiedzieć na nasze pytania czy mam rozumieć, że 
to co powiedział Pan Prezydent to jest koniec i na resztę czekamy na piśmie, bo faktycznie dyskusja 
jak wiele innych, które są często bardzo ważne staje się jakimś przeobrażeniem czy problemu czy 
próbą jakiegoś szantażu czy zasunięte jakąś tam kurtyną i różnymi dziwnymi rzeczami, które mogą się 
dziać w naszej przestrzeni, ale to nic, zaczynam przyzwyczajać się do tego przedszkola i powiem 
szczerze, że jestem zdziwiony i żeby Gosia Iżyńska źle tego nie odebrała. Gosia to nie chodzi o to, 
żebyśmy brali udział w imprezach, z całym szacunkiem, bo spójrzcie np. jeżeli będziemy rozmawiać o 
Czpk no to mamy 10 godzin dziennie spędzać na sortowni czy jeżdżąc np. jeżeli będzie o MPK 
rozmawiać to mamy np. 24 godziny na dobę. Nie musicie gospodarować, ani nikt nie gospodaruje 
waszym czasem. Są różne strefy życia człowiek i ja też nie będę nikomu mówił co ma robić od 
godziny 15 do 18.00 no to trochę się szanujmy. Dziękuję bardzo za zaproszenie. Ale tak jak 
powiedziałem jak będziemy rozmawiać o CzPk czy też Pan Prezes czy ktoś mi zada pytania dlaczego 
nie jestem na sortowni np. od 15 do 20.00. no ludzie kochani, litości.  
 
Radna Małgorzata Iżyńska ja tylko twierdzę, że jeżeli jesteśmy członkami Komisji Kultury, Sportu i 
Turystyki takiej komisji warto by było od czasu do czasu pojawić się w miejscach, o których 
decydujemy. 
 
Radny Bartłomiej Sabat Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie ja cieszę  się, że dostaniemy na 
te nasze pytania odpowiedzi na piśmie, będzie to na pewno ciekawa lektura, a Kolegom odpowiem 
tak, że nie muszę chodzić, ale martwię o te 3,8 mln na halę, bo to nie są pieniądze nasze tylko 
pieniądze mieszkańców Częstochowy. Takie pytanie, pozostawię je może bez odpowiedzi. Mam 
pytanie takie co stałoby się gdyby Rada Miasta uznała, że te pieniądze na halę nie są potrzebne, bo 
hala jest źle zarządzana, bo Pan Prezydent i Pan Prezes delikatnie rzecz mówiąc w tej kwestii są 
aroganccy. Ja przypominam sobie Pana Prezydenta Marszałka, Pana Prezydenta Matyjaszczyka jak 
prosili Radę o zwiększenie w budżecie na halę, bo przetarg nie wyszedł. Wtedy Rada wcale nie 
musiała dać tej zgody, a dzisiaj Pan Prezydent mówi daliście kasę to nie interesujcie się co my z nią 
robimy. Dajecie 3,8 mln, a ja z moim Prezesem sobie radzę z wydaniem, my jeszcze dokładamy. Ja 
mam pytanie po co jest Prezes jak Pan Prezydent i tak rozmawia z najważniejszymi osobami o 
najważniejszych imprezach. To Pan Prezes przychodzi rano zapala światło i wychodzi ostatni i gasi i 
3,8 mln  za to bierze i jego ludzie? Więc mam pytanie co się stanie w 2015 jak nie będzie 3,8 mln w 
budżecie, bo mam nadzieję, że przyszła Rada się nad tym zastanowi. Dziękuję. 
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Zastępca Prezydenta Miasta Jarosław Marszałek ja tylko odpowiem Panu Radnemu. Panie Radny 
nie wierzę w to co Pan mówi, Pan sam w  to nie wierzy. Pan zna doskonale skutki tego, to jest tak 
kosmiczny scenariusz. Ja Panu powiem. Pan Prezes ma podpisana umowę. Niech Pan spyta, dlatego 
warto czasami z prawnikami chudzić, niech Pan spyta prawnika co jest wtedy jak ktoś ma zawartą 
umowę i wykonuje usługi, a ktoś mu z tego tytułu nie płaci. Zobaczy Pan, to jest bardzo proste. Po 
pierwsze.  

Po drugie to co już ktoś z Radnych podpowiada natychmiast jestem przekonany, że musimy 
wtedy wszystkie środki unijne zwrócić,  w ogóle proszę nie wkładać w moje usta rzeczy, których nie 
powiedziałem. Ja tylko chciałem stwierdzić, że prawnie to tak wygląda, natomiast i ja i zarząd i ja 
namawiam Państwa do tego, żebyście się wszyscy włączyli w to, żeby i częstochowianie i mieszkańcy 
i środowisko sportowe byli z  hali zadowoleni. To nie jest kwestia taka, na to jest podpisana umowa 
tylko co tak naprawdę za te pieniądze będzie zaoferowane dla mieszkańców. Tak naprawdę to jest 
kluczowe pytanie. 
 
Radny Jacek Krawczyk ta wypowiedź Pana Prezydenta trochę mnie sprowokowała, ponieważ 
wychodzi z tego, że jesteśmy skazani na spółkę czy będzie dobrze zarządzać czy źle, ale w każdym 
razie jesteśmy skazani na spółkę, bo w przeciwnym razie będziemy musieli zwrócić pieniądze. No to 
moje pytanie jest takie co w przypadku jeżeli Rada Miasta złoży projekt uchwały i rozwiąże tą spółkę, 
więc w tym momencie pasowałoby ogłosić nowy przetarg i wybrać nowego operatora. Dziękuję. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Jarosław Marszałek to jest tak absurdalne pytanie Panie Radny, że nie 
wiem dlaczego Radni Miasta Częstochowy mieliby działać na szkodę tego miasta. To tylko może się 
takie pytanie u Pana urodzić. Takich pytań mogę zadać tysiąc. To jest niedorzeczne pytanie. 
Przepraszam. 
 
Radny Łukasz Kot Szanowny Kolega i wielki przyjaciel Przemek Wrona stwierdził wcześniej, że nie 
bawmy się w przedszkole, więc myślę, że możemy zakończyć te dyskusję i ogłosić przerwę. 
 
Radny Jerzy Zając przepraszam Panie Przewodniczący,  proszę wszystkich członków Komisji 
Praworządności i Samorządu do pokoju 108 ze względu na konieczność udzielenia pilnej odpowiedzi 
organowi nadzoru. Proszę do 108, proszę również Pana Mecenasa Glenca i Pana  Tomasza Nowaka. 
Dziękuję. 
 
Przerwa 14.30 – 15.40 

 
Ad. pkt 11 - 12 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektów uchwał zmian w 
Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Częstochowy na lata 2014-2031. (BR.30/LII/14)  - załącznik 
nr 11 do protokołu oraz  w sprawie zmian w budżecie miasta Częstochowy na rok 2014. (BR.28/LII/14)  
załącznik nr 12 do  
Autopoprawka  – załącznik nr 13 do protokołu  
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska – załącznik nr 14 do protokołu  
Opinia Komisji Skarbu – załącznik nr 15 do protokołu  
 
Radny Bartłomiej Sabat Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie wczoraj już rozmawialiśmy o tym 
budżecie na Komisji Skarbu i o jednym wniosku, o który chciałbym dopytać. Jest w budżecie zapisana 
nowa inwestycja to jest realizowanie skrzyżowania Fieldorfa – Nila z Wyzwolenia. Wczoraj pytałem 
Pana Dyrektora o zakres tej inwestycji, odpowiedział mi, że tam będzie odbudowa i wymienia 
nawierzchni. Mam pytanie Panie Dyrektorze czy także zastanawia się Miejski Zarząd Dróg nad tym by 
zlikwidować jednak te plastiki, może takie pół ronda wykonać z kostki brukowej. 
 
Radny Jacek Krawczyk ja mam pytanie do Pana Prezydenta myślę, że łącznie do Pana Dyrektora 
odnośnie realizacji oświetlenia. Otóż jakiś czas temu rozmawiałem z Panem Dyrektorem, była też 
mieszkanka odnośnie oświetlenia ulicy Brzezińskiej, aby przynajmniej w tym roku spróbować zrobić 
dokumentację techniczną dla tego oświetlenia. Pan Dyrektor zna sprawę. Była taka sygnalizacja, że 
być może teraz jak będą oszczędności po przetargowe, że właśnie okolice maja, że taki projekt się do 
przygotowania pojawia, taka dokumentacja kosztuje 5 tys. zł tak więc w skali budżetu nie są to duże 
kwoty, przynależnej coś by się działo.  
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         I takie same pytanie mam odnośnie oświetlenia ul. Korkowej, ponieważ też mieszkańcy 
wielokrotnie zgłaszają się do mnie i do Kolegów Radnych innych właśnie odnośnie oświetlenia ul. 
Korkowej. To już jest trochę wyższy koszt bo. ok. 150 tys. zł. Jest zrobiona dokumentacja techniczna i 
jest pytania w związku z tym do Pana Dyrektora kiedy te dwie inwestycje będą ujęte w budżecie. Tak 
jak mówię 5 tys. na Brzeźnicka na dokumentację i 150 tys. na wykonanie już z gotową dokumentacją 
oświetlenia ul. Korkowej. Czy jest szansa, że te dwie rzeczy w tym roku będą wykonane. Dziękuję. 
 
Radny Artur Gawroński ja mam pytanie dotyczące zdjęcia  w tym momencie środków finansowych w 
wysokości 800 tys. zł na budynki komunalne. W związku z tym, że jednak zasoby nasze miejsce 
trzeba właściwie co roku powinniśmy uzupełniać jakiś przynajmniej jakimś zasobem jednego budynku 
to by był sukces i ze względu na to, że coraz więcej jest w tym momencie oczekuje na to, żeby takie 
mieszkania czy socjalne czy komunalne w tym momencie wziąć i pozyska dlatego moja prośba jest 
taka jakie mamy w ogóle program dotyczący rozbudowy mieszkań komunalnych, bo wiemy, że coraz 
więcej tych mieszkań sprzedajemy czyli  z odzysku mamy coraz mniej, a potrzeby w tym zakresie są, 
dlatego ta kwota, zdjęcie tej kwoty budzi u mnie wątpliwość. Dodatkowo uzasadnienie co do zdjęcia 
czyli brak lokalizacji tych budynków. Wydajemy mi się, że jeżeli wprowadzamy kwotę do budżetu to 
jednak służby powinny w jakiś sposób tutaj tę lokalizację już mieć w tym momencie jakiś pomysł gdzie 
one mają być te budynki zlokalizowane. Dziękuję. 
 
Radny Jerzy Zając Panie Prezydencie w tym projekcie uchwały w sprawie zmian w budżecie czytam: 
zwiększenie wydatków bieżących o kwotę o 100 tys. na zadaniu promocja miasta poprzez sport cele 
dofinansowania organizacji finału Speedway European Champion. Pytanie moje brzmi – czy nie 
obawiacie się Państwo, że w sytuacji kiedy ten klub w istotnie prawie już upadł albo upada, a że 
wszystkie enuncjacje prasowe i nie tylko prowadza do tego, że może nie mieć kto tego organizować. 
Jeżeli klub, który zarządza stadionem nie stać na to, żeby wysłać wszystkich zawodników tylko wysyła 
się na najbliższy mecz ligowy do Tarnowa juniorów i jednego cudzoziemca, który jest chwilę w 
Częstochowie, więc nie ma wobec niego długów to myślę, że to chyba nie jest najrozsądniejsze, ale 
może Państwo wiedzą lepiej. Uważam, że te pieniądze mogą się okazać, że zostaną wrzucone do 
studni bez dna jako, że klub „wisi” zawodnikom i szuka możliwość, a jeżeli Państwo sądzą, że to jest 
bardzo dobry pomysł to możemy poczekać jeszcze miesiąc kiedy się sytuacja klubu zarządzającego 
stadionem wyjaśni. Dziękuję. 
 
Radny Artur Gawroński ponieważ Pan Radny Zając rzucił temat, który też mnie bardzo interesuje. 
Mieliśmy informacje dotyczącą zadłużenia w stosunku do Emila Sajfudinowa, a teraz mamy 
informacje, że są zadłużenia w stosunku go Grisza Łaguty. Chodzi mi o to, że dla mnie, jeżeli 
przekazujemy środki na promocję miasta poprzez sport to zaraz rozpęta się informacje prasowe 
dotyczące, że są jednak zaległości finansowe. Ja wtedy proponowałem, że jeżeli przeznaczamy te 
środki to ze wskazaniem żeby te środki były właśnie na te zaległość finansowe. W tym momencie 
wychodzi na to, że my będziemy niedługo mieli bardzo dużą promocję miasta poprzez sport w związku 
z sytuacją finansową klubu żużlowego. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak ja odpowiem na te część dotyczące pytań Pana 
Radnego Gawrońskiego czyli w zakresie budownictwa komunalnego. Natomiast na pozostałe kwestie 
dotyczące klubu żużlowego, finansowania tego zadania pt. promocja miasta poprzez sport odpowie 
Naczelnik Wierny. Natomiast w sprawach drogowych Pan Dyrektor Sikora.  
        Także jeśli chodzi o zasoby komunalne my zdejmujmy tą kwotę, proponujemy zmniejszenie tej 
kwoty na tej pozycji z jednego prostego powodu – technicznie nie byliśmy w stanie zrealizować 
wszystkich zamierzonych działań roku 2014 w związku z tym obawiamy się, że ta kwota im później ją 
zdejmiemy tym po prostu będzie trudniej ją zagospodarować co nie znaczy, że my rezygnujemy z tego 
projektu, o który Pan Radny pyta. Generalnie rzecz biorąc tak – czas temu, niedawno, nie chce 
precyzyjnie powiedzieć, w każdym bądź razie zapadły decyzje dotyczące wskazań lokalizacyjnych, nie 
w sensie architektonicznym, ale przynajmniej  jeśli chodzi o to gdzie kontynuować projekty 
budownictwa komunalnego. Są dwie lokalizacje. Jednak jest w okolicy ul. Kontkiewicza, druga jest to 
dawana willa wojewody, teren wokół willi wojewody. Tam odzyskaliśmy te tereny, także tam pójdzie na 
pewno te dwie lokalizacje. Natomiast trzecie lokalizacja, która może być bardzo istotnym projektem z 
punktu widzenia liczby oddanych mieszkań to prowadzimy rozmowy z hutą Stelzler jeśli chodzi o 
zmianę pewnych gruntów, ale w takiej formule, że oni dostaną grunty, ale w zamian za to wybudują 
tam jest mowa, Pani Prezydent proszę mnie poprawić ok. 100 mieszkań, w pierwszej fazie będzie to 
56, ale docelowo ok. 100 mieszań. Także tego projektu nie zaniedbujemy i on będzie kontynuowany. 
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Natomiast na pozostałe kwestie w zależności jak sobie Państwo Radni życzą. Zacznijmy od Pana 
Dyrektora Sikory czyli kwestie oświetlenia i tych kwestii drogowych. 
 
Dyrektor MZDiT Mariusz Sikora Szanowni Państwo jeśli chodzi o ronda na ul. Fieldorfa Nila 
oczywiście planujemy zlikwidować te plastikowe dżerseje w tym zadaniu. Natomiast powiem więcej, 
chcielibyśmy również tego typu rzeczy jakie są na Częstochowie mówię tutaj o drugim rondzie, które 
miało być tymczasowo, ale już się stało się wieloletnim czyli Rynek Wieluński. Również póki co 
dostosować do takich norm jakie powinny być czyli będzie likwidacja plastikowego ronda, będzie 
wyspa z kostki granitowej.  
       Oświetlenie miasta Częstochowy. W tej chwili w budżecie miasta mamy zapisane budowę 
oświetlenia w ul. Legionów i w ciągu ul. Wesołej, bodajże to jest takie przejście podziemne pod DK1 i 
to są tylko te inwestycje, które w tej chwili są w budżecie  to będziemy realizować. Natomiast nie 
jesteśmy jeszcze po przetargach wszystkich, więc trudno jest mówić o oszczędnościach na dzień 
dzisiejszy i przewidzieć tak naprawdę ile będzie, także nie potrafię się ustosunkować do odpowiedzi 
kiedy będzie ewentualny projekt na ul. Brzezińską czy też realizacji oświetlenia na ul. Korkowej. 
Dziękuję. 
 
Naczelnik Wydziału KPS Aleksander Wierny Szanowni Państwo Radni w przypadku tej propozycji, 
żeby przesunąć 100 tys. zł na promocję poprzez sport, no chodzi o to, żeby wykupić usługę 
promocyjna. Tak naprawdę to chodzi o wykupienie usługi promocyjnej i odpowiedzenie sobie na 
pytanie czy ta kwota jest warta promocji dzięki, którą osiągniemy za tą kwotę. Tutaj intencja jest 
następująca – 19 września w Częstochowie będą Mistrzostwa Europy na żużlu to tak się w skrócie 
nazywa. To jest największa oprócz Grand Prix cykl imprez w świecie żużlowym. Ta impreza będzie 
transmitowana przez telewizję Eurosport, więc dotrze do widzów w 80 krajach na całym świcie. Opacz 
tego ta impreza ściągnie do Częstochowy na pewno wielu fanów speedwaya nie tylko z Częstochowy. 
Wydaje się, takie mamy przekonanie, że promowanie Częstochowy przy okazji takiej imprezy wydaje 
się jak najbardziej zasadne. Ja to podkreślam  o tym mówię, bo pojawiły się takie wątki w 
wypowiedziach Państwa Radnych o długach spółki Włókniarz, o jakiś wewnętrznych sytuacjach tej 
spółki. Tak naprawdę ani Państwo, ani my nie mamy na to specjalnie wpływu. Tutaj chodzi tylko i 
wyłącznie, ani nie za bardzo mamy jak sądzę prawa się wtrącać, bo to jest zewnętrza spółka, nie 
miejska. Umowy na promocję poprzez sport i te dotyczące występów ligowych są dość ściśle 
obwarowane zapisami w umowie w jaki sposób ta promocja rzeczywiście istnieje. Do tej pory spółka z 
tych wszystkich zapisów się wywiązuje i wydaje mi się, że nie za bardzo jest podstawa do tego, żeby 
zakładać, że przy tej okazji czyli Mistrzostw Europy, której Włókniarz będzie też współorganizatorem 
będzie inaczej, a wydaje mi się, że sytuacja jest trochę taka dość niepowtarzalna, żebyśmy mieli 
naprawdę dużą, międzynarodową imprezę żużlową w Częstochowie i żeby Częstochowa przy tej 
okazji się promowała, bo na to są te pieniądze. Dziękuje bardzo. 
 
Radny Janusz Danek w związku z tym, że dyskusja toczy się wokół klubu, wokół sportu, któremu 
poświeciłem kawał życia chciałbym zabrać też głos w tej kwestii. Chcę powiedzieć, że drodzy Państwo 
częstochowianie i cala Częstochowa zresztą jest pro żużlowa odkąd pamiętam, a lat mam już trochę, 
drodzy Państwo mamy wielka historię. Nigdy Częstochowa nie była organizatorem takie imprezy. T 
była walka o ta imprezę. Proszę sobie wyobrazić, że w ubiegłym roku obejrzało 30 mln widzów, 71 
krajów, 20 wersji językowych. Jest to olbrzymia promocja, jest to na miarę grand prix, które chcieliśmy 
jeszcze z prezesom ówczesnym Maślanką zdobyć dla Częstochowy, pojechaliśmy do Bydgoszczy i 
wtedy to kosztowało 2,8 mln zł. Proszę zobaczyć 2,8 mln zł, wtedy Bydgoszcz nas przebiła o 200 tys., 
bo my mieliśmy n ten cel 2,5 mln mogliśmy. Więc drodzy Państwo tutaj za 100 tys. no ja myślę, drodzy 
Państwo, że lepszego nie ma. Częstochowianie kochają żużel, nie róbmy im tego. Dziękuję. 
 
Radny Marcin Biernat Szanowni Państwo ja się odniosę do dwóch kwestii. Pierwsze to dotyczy tej 
promocji czy rzeczywiście na takiej promocji nam zależny. Jesteśmy czwartym miastem pod 
względem rozpoznawalności w Europie z miast Polski, pytanie czy musimy się dalej promować 
turystycznie czy nie powinniśmy tych pieniędzy przeznaczyć na promocje gospodarczą, ale to jest tak 
bardziej poza tym.  
       Natomiast mam pytanie, bo Pan Dyrektor Sikora mówi, że część środków będzie przesunie te na 
remont czy też utworzenie, czy zastąpienie tymczasowego ronda na Rynku Wieluńskim. I mam 
pytanie, bo przecież w piątek czyli jutro będzie prezentacja prac Wydziału Architektury z Politechniki 
Śląskiej w Radzie Dzielnicy ma dotyczyć przede wszystkim zagospodarowaniu planu urbanistycznego 
nie tylko Rynku Wieluńskiego, ale ma też wykraczać troszkę dalej i objąć planami planistycznymi całą 
starą Częstochówkę, więc wydaje mi się, że troszkę odwracamy kolejność. Chce brukować rondo, 
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trzeba to zrobić zdaje sobie sprawę granitem natomiast jednoczesne w tym samym czasie praktycznie 
mamy prezentację studentów i tu mi się troszkę nie podoba. Dziękuję bardzo. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak w kwestii wyjaśnienia Panie Przewodniczący, 
bardzo krótkiego wątpliwości Pana Radnego. Pan dyrektor rozumiał mówił w kategoriach pewnych 
zamierzeń, nie mówimy o tym, że będziemy  to robić już teraz, nie wiem za 2 – 3 dni. To co Pan Radny 
Sabat podnosi i kilu Pań i Panów również, ozdobą te plastiki to one na pewno nie są, jest to 
rozwiązanie siłą rzeczy bardzo tymczasowe i docelowo trzeba je po prostu zlikwidować. Jakoś to tam 
służy, ale estetycznie jest to bardzo, bardzo wątpliwe. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski 
poddał pod głosowanie projekt uchwały na druku BR.30/LII/14 wraz z autopoprawką. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 15 głosach za, 2 głosach przeciwnych i 9 głosach wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie  zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Częstochowy na lata 
2014-2031. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski 
poddał pod głosowanie projekt uchwały na druku BR.28/LII/14 wraz z autopoprawką. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 16 głosach za, 6 głosach przeciwnych i 7 głosach wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie  zmian w budżecie miasta Częstochowy na rok 2014. 
 
Ad. Pkt. 14-15 
Dyskusja na temat bezrobocia w naszym mieście.  
 
Radny Przemysław Wrona Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo jako inicjator włączenia tego 
punktu do porządku obrad w imieniu Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej czyli debaty dotyczącej 
stanu bezrobocia w Częstochowie chciałbym bardzo serdecznie podziękować właśnie za umożliwienie 
i chęć takiej debaty. Byłem pytany również o uzasadnienie, bo pisząc wniosek o debatę uzasadnienie 
uznałem, że jest zbędne, ponieważ nie czarujmy się, bo sprawa bezrobocia jest chyba 
najważniejszym problemem  do rozwiązania w naszym mieście jako problem społeczny. Uważam, że 
potrzeba szukania tych konkretnych rozważań, które zmniejsza nasze bezrobocie w naszym mieście. 
Na ostatniej sesji również prosili o informacje służb Pana Prezydenta dotycząca bezrobocia. Chciałem 
bardzo serdecznie jeszcze raz podziękować Pani Dyrektor i Panu Dyrektorowi za tą prezentację, bo 
cały czas myślę wszyscy szukamy i też tak jak Pan Prezydent mówił wszystkie ręce na pokład 
składam swoją propozycję, swoje założenia, chcemy też prosić o niektóre informacje, które też nam 
są potrzebne przy formułowaniu wielu inicjatyw z naszej strony. Stąd myślę ta debata w jakim kierunku 
iść, jakich rozwiązań szukać w kontekście czy stref ekonomicznych czy całego obszaru też również i 
mniejszej przedsiębiorczości, bo tego na pewno nie można pominąć. Żałuję, że nie ma Pana 
Prezydenta Matyjaszczyka, bo myślę, że to, nie chce tutaj politycznie w tą kwestię brnąc, żeby nie 
zrobić z tego tematu jakiegoś rozmydlenia. Na ostatniej naszej sesji też nie był. Liczę, że faktyczne te 
wszystkie ważne sprawy no niestety go zmusiły do wyjazdu. Chociaż mówię to z przykrością, bo 
każdy inny dzień jak Pan Prezydent przekazywał, każdy tydzień jest obecny, tu puszcza balony, tu jest 
na spotkaniu, tu jest na wręczaniu dyplomu czy otrzymuje dyplom, a niestety podczas sesji jest 
nieobecny, ale  to nie istotne, ale najważniejsze dziękuję, ze ta debata się pojawiła. Jeżeli później 
oczywiście otrzymam też głos. Chciałbym w imieniu Klubu w tej kwestii zabrać głos. Dziękuję. 
  
Radny Artur Gawroński  ja mam taką prośbę, ponieważ mówimy o bezrobociu, a tak naprawdę to ja 
bym chciał, żeby się odbyła debata na temat przeciwdziałania bezrobociu, bo my wiemy jaka jest w tej 
chwili sytuacja w Częstochowie, że mamy taką sytuację i to co Pani Dyrektor przygotowała z całym 
szacunkiem mówiło o stanie jak w tej chwili jest. Dlatego myślę, że tutaj powinniśmy iść w kierunku 
rozwiązań tego problemu iw jakiś sposób myślę, że osoby tutaj, które będą zabierać głos także ze 
strony Pana Prezydenta, żebyśmy w tym kierunku szli, żebyśmy nie mówili o tym co wiemy, to zostało 
przedstawiona na ostatniej naszej sesji, ale o tym co należy zrobić w Częstochowie, a by 
przeciwdziałać bezrobociu. Dziękuje. 
  
Radny Przemysław Wrona Panie Przewodniczący to co powiedział Przewodniczący Gawroński. 
Oczywiście taki był sens tej debaty, czyli tą kwestie bezrobocia i suche liczby wszyscy znają i ostatnia 
prezentacja Pani Dyrektor szczegółowo nam to uświadomiła i dyskusja powinna tyczyć się 
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przeciwdziałania, powiększaniu się tego zjawiska i warto szukać takich konkretnych rozwiązań właśnie 
przez samorząd. Jako Klub przygotowaliśmy Panie Prezydencie szereg pytań, które na pewno 
pomogą nam jako Klubowi w dopracowaniu również też kilku modeli, które chcielibyśmy Państwu 
przekazać. Ostatnio przekazaliśmy inicjatywę płatnych praktyk, wiem, że zostały pozytywnie odebrane 
przez władze miasta. Mamy klika rozwiązań na dzisiaj też i dla Państwa przygotowanych, może okażą 
się też skuteczne, bo myślę, że każdy sygnał i każda propozycja rozwiązania jest godna pochylenia, 
ponieważ z każdych tych klocków jest zbierana całość i każde rozwiązanie może nas będzie 
przybliżało  w jakimś stopniu, a by nie było powiększania tego bezrobocia, a jednak żeby skutecznie z 
nim walczyć.  
        Panie Prezydencie chciałbym się zwrócić z prośbą, abyśmy przeprowadzili myślę, że cenna 
będzie taka opracowanie strategii, specyfika czyli badanie specyfiki w naszym mieście, a szczególnie 
w zakresie stanu obecnego czyli tak perspektyw rozwoju sytuacji na lokalnym rynku pracy oraz 
wniosków do polityki rynku pracy.  
        Drugą bardzo ważną kwestią jest raport, który mógłby uwzględnić propozycje narzędzi 
rozwiązania tych problemów na rynku pracy w szczególności bezrobocia, ale bardzo ważna jest 
specyfika tych naszych cech lokalnych. Warto by było jednak poruszamy się na tych liczbach i tak jak 
mówię cały czas z szacunkiem do dyrekcji Urzędu Pracy, bo poruszają się też w swoich jakiś ramach i 
robią to dobrze i jest trudne zadanie akurat dla tej instytucji, bo jest to trudniejsza sfera społeczna i na 
pewno by nam to w jakimś stopniu pomogło również do tej propozycji, którą wcześniej składaliśmy i 
będę tutaj chciał Pana Prezydenta nakłonić, żeby powrócić do tej koncepcji Częstochowskiego 
Centrum Akademicko – Biznesowego, bo on bardzo dbałe się wpisuje właśnie w cechy lokalne. 
Akademickość, biznes i samorząd myślę, że powinny iść mocno w parze i szkolnictwo zawodowe 
bardzo dobrze mogłoby przy opracowaniu tego badania, specyfiki oraz raportu mogłoby dać nam 
odpowiedź na wiele bardzo ważnych rzeczy. Ja chciałbym od razu zadać kilka pytań, które na pewno 
pomogą nam przy naszym opracowaniu, które rozpoczęliśmy, a  wspólnie z Radną Marta Salwierak 
odczytam też nasze propozycje do dyskusji dla Państwa.  
1. Jak są informowani uczniowie oraz studenci o lokalnym rynku pracy? 
2. Jako miasto proponuję poprawę kwalifikacji zawodowych dla bezrobotnych, ale czy mamy w 
opracowaniach, czy są one zgodne z potrzebami rynku prac. 
3. Czy mamy wykonaną charakterystykę naszego rynku pracy? Jakie trudności dostrzegają bezrobotni 
na rynku prac w skali lokalnej? 
4. kompetencje i umiejętności zawodowe nie zawsze korelują z preferencjami ewentualnych 
pracodawców co wszyscy sobie z tego zdajemy sprawę. Stąd pytanie czy posiadamy statystyki w tej 
kwestii oraz statystki zawodowe. 
5. czy posiadamy charakterystykę podmiotów gospodarczych? 
6. Jaka jest ocena działań poprawiających szanse na rynku racy? Myślę, że to też jest bardzo ważne 
pytanie. 
7. jakie szkolenia cieszą się powodzeniem? 
8. czy posiadamy informacje jakie formy zatrudnienia są preferowane w sektorach gospodarczych? 
9. jaki jest wiek najczęściej zatrudnianych? 
10. czy posiadamy informacje jakie są rynki zbytu firm oraz obrót, nakłady czy wynik finansowy 
poszczególnej firmy? 
11. wprowadziliśmy ulgi dla przedsiębiorców. Bardzo ważne jest jaka jest obecnie statystyka tych 
wprowadzanych ulg przez nas. 
12. gdzie planuje zamieszkanie młodzież w najbliższej przyszłości? 
13. czy posiadamy informacje czy młode społeczeństwo ma trudności w wyborze konkretnego 
zawodu? 
14. czy widzą Państwo tak jak wspomniałem wcześniej szansę i sens powołania takiego 
Częstochowskiego Centrum Akademicko – Biznesowego, bo według opinii i rozmów z pracodawcami 
zainteresowanie właśnie współpracą ze szkolnictwem zawodowym i oczekiwania w tym kierunku są 
bardzo duże. 
15. czy nie warto by było rozważyć potrzebę usprawnienia sposobu komunikowania się z 
przedsiębiorcami? Tutaj mam dokładnie na myśli kontrolę aktualności ofert pracy oraz myślę, że 
lepsze wykorzystanie też już form zaawansowanych i takich jak Internet? 
16. jaka jest oferta w końcu miasta dla studentów, którzy kończą studia? Tak jak powiedziałem pytania 
są dla nas też pewną forma pomocy, myślę, że będą one pomocne dla wszystkich przy próbie 
szukania własnych rozwiązań. Ja przedstawię dwie ewentualnie takie propozycje to co dawaliśmy 
odnośnie ostatnio praktyk. Resztę oddam głos Radnej Salwierak.  
       Czy np. nie byłoby dobrym rozwiązaniem wprowadzenie takiego specjalnego opiekuna, który 
byłby właśnie przydzielony w ramach współpracy dla zainteresowanych podmiotów, który pomagałby 
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przejść te skomplikowane procedury administracyjne. Często narzekaliśmy, że przedsiębiorcy do nas 
przychodzą no i spierają się ze ścianą, nie wiedzą gdzie pójść. Oczywiście wiadomo, że te procedury 
są czasochłonne. Myślę, że dobrym byłoby rozwiązaniem żebyśmy mogli wprowadzić takiego 
opiekuna, który przez cały proces ten administracyjny ze służb Pana Prezydenta byłby odpowiedzialny 
właśnie dla takich podmiotów zewnętrznych i po kolei z tymi procedurami ciężkimi mógł tak, żeby go 
nie odstraszyć, a sami dobrze wiemy i mówiliśmy o tym często, że inwestorzy przychodzili, ale tak 
naprawdę zostali często zniechęceni no i odchodzili do innego miasta. Myślę, że forma czy propozycja 
takiego opiekuna, który byłby właśnie w ramach współpracy dla tych podmiotów przydzielony byłaby 
dobrym rozwiązaniem.  
        Drugą propozycją  jest karta młodego biznesu. My tak to nazwaliśmy karta młodego biznesu, ale 
oczywiście nie trzeba by było się upierać do tej nazwy. Wzorowana powiedzmy na karcie seniora. 
Wiadomo, że młody biznesmen wchodząc czy przedsiębiorca wchodząc we własną działalność 
bardzo zwracał uwagę na wszelkie koszty. Kosztami ważnymi są chociażby biuro rachunkowe, porady 
prawne, szereg innych, które są wręcz teraz obowiązkowe, a to przy wsparci miasta, miasto wydając 
taką właśnie kartę pomogłoby przy wprowadzeniu właśnie ulg, gdzie podmioty zgłaszałyby się do 
uczestnictwa przy tej karcie. Duża część powiedzmy 50% oczywiście  wszystko liczbowo do 
określenia, dany podmiot oferuje swoje usługi do takiej karty, przedsiębiorca korzysta, miasto 
dofinansowuje to na stracie dla młodego przedsiębiorcy jest na pewno bardzo ważne, a  też jest dla 
niego ułatwieniem, bo większość teraz firm korzysta z biur zewnętrznych rachunkowych, z usług 
prawiecznych itd. itd. myślę, że wprowadzenie właśnie takie karty młodego biznesu i dołożenie 
wspólnie oczywiście moglibyśmy usiąść ze służbami Pana Prezydenta i dookreślać jeszcze z czego 
by to można było skorzystać. Myślę, że tak jak Karta seniora na pewno zostałaby przez młode 
społeczeństwo bardzo dobrze odebrane. Także ja ze swojej strony na razie. Dziękuję.  
  
Radna Marta Salwierak ja chciałabym po krótce przedstawić model współpracy, który sprawdza się w 
Wielkiej Brytanii i w Niemczech na temat współpracy Urzędu Pracy z prywatnymi agencjami 
zatrudnienia, gdzie tutaj prywatne agencje zatrudnienia miałaby na celu znalezienie osobom 
długotrwale bezrobotnym pracy i dla oczywiście większej motywacji i efektu te agencje byłby dopiero 
wynagradzane za efekty czyli za znalezienie tej pracy na wyznaczony czas dla osoby bezrobotnej. 
Wydaje mi się, że to pomysł godny rozważenia i pochylenia. Niekoniecznie on się musi sprawdzić na 
naszym rynku lokalnym, ale wydaje mi się, że na chwilę obecną powinniśmy przeanalizować 
wszystkie możliwe pomysły jakie komuś przychodzą do głowy, aby jest sprawdzić na rynku lokalnym. 
Dlatego myślę, że prywatne agencje zatrudnienia też mogą mieć inne spojrzenie, inne doświadczenie, 
inne strategie niż Państwowe Urzędy Pracy i można się pochylić nad taką współpracą. Model 
niemiecki natomiast stosuje troszeczkę alternatywie w tej współpracy  i tutaj jest współpraca urzędów 
pracy z agencjami zatrudnienia tymczasowego, gdzie agencja znajduje zatrudnienie na okres 
tymczasowy. Następnie dostaje następny bonus przy przekonaniu pracodawcy do zatrudnienia tej 
osoby bezrobotnej na czas stały.  
        Jeszcze taka jedna moja uwaga, ja bym bardzo chciała prosić wszystkich Radnych i wszystkich 
nas tutaj obecnych, abyśmy wszyscy zrobili tutaj taką burzę mózgów i myślę, że jesteśmy teraz na 
takim etapie w naszym mieście, nie musimy nikomu mówić, że bezrobocie jest problemem, bo jest i to 
wiemy czy to wśród ludzi młodych, którzy teraz wyjeżdżają, coraz częściej do innych miast i za 
granicę. Bardzo bym prosiła, abyśmy wspólnie się zastanowili i przedstawili swoje pomysły jak 
możemy taką sprawę rozwiązać. Dziękuję bardzo. 
  
Radny Artur Gawroński bardzo dobrze, że taka dyskusja w tej chwili się toczy. Chciałbym m.in. iść w 
kierunku pewnych takich rozwiązań systemowych dla Częstochowy. Myślę, że dużym wsparciem 
trzeba tutaj przyjąć wsparcie dla przedsiębiorców lokalnych m.in. przez zachęcenie do świadomego 
kupowania produktów i usług producentów lokalnych. Brakuje w Częstochowie wypracowania 
pewnego rodzaju marek, które po pierwsze, z którymi byśmy mogli ruszyć jeżeli chodzi o promocję,a   
z drugiej strony do tej zachęty lokalnej do tego, żeby kupować właśnie produkty lokalne właśnie w tym 
momencie konsumowanie tych produktów, które pochodzą z naszego regionu. Nastąpienie chciałbym 
się odnieść w tym momencie do wydatków. Mamy zapisane zróżnicowanie podatków tak jak to się 
odbywa np. w Krakowie, a jednak w tej sali podatkowej my tego nie przejmujemy czyli chodzi o to, 
żeby właśnie te przedsiębiorstwa, które znajdują się w trudnej sytuacji finansowej, te które przechodzą 
kłopoty finansowe byśmy mogli zapisać jako te, które nawet znikają ze względu na swoja branżę i 
działalność, żebyśmy mogli zapisać tak jak w Krakowie i obniżyć podatki właśnie dla tych 
przedsiębiorców. Następnie powinniśmy w tym kierunku iść, żeby wzmocnić budownictwo lokalne, 
mamy szereg programów planistycznych, które w tym momencie powinny zwiększać ilość możliwości 
zabudowy mieszkaniowej. Przecież budownictwo mieszkaniowe to jest przede wszystkim w tym 
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momencie obniżenia działek, ale powoduje reakcję łańcuchowa na zakup towarów usług i w tym 
kierunku właśnie powinniśmy dążyć. Dziękuję. 
  
Radny Łukasz Kot ja dziękuję bardzo moim przedmówcom za przygotowanie tego tematu, tej debaty 
i tego modelu, bo rozumiem, że jest jakiś model gotowy walki z bezrobociem w Częstochowie i jakby 
w związku z tym modelem mam pytanie – czy ten model jest przygotowany do nowelizacji ustawy o 
promocji zatrudnienia i rynku pracy? Więc w związku z tym mam pytanie czy ta nowelizacja została w 
tym Państwa modelu uchwycona? Czy teraz stworzymy model, który oparty jest na ustawie, która 
praktycznie za 5 dni wejdzie w życie? 
  
Radny Marcin Biernat Szanowni Państwo jeżeli mówimy o pomysłach, które przedstawiają moi 
Koledzy i moja Koleżanka Marta Salwierak i też Przemek Wrona. Tak te pomysły, które są tutaj 
artykułowane one dopiero teraz będą mogły być możliwe do realizacji przez Powiatowy Urząd Pracy, o 
czym Pan Radny Kot mówił jesteśmy na etapie nowelizacji, która za 4 – 5 dni wejdzie w życie i 
dopiero w tej nowelizacji mamy możliwość outsourcingu aktywnych form rynku pracy poprzez agencje 
zewnętrzne dopiero teraz możemy wyłaniać w konkursach czy aktywizować przez różne formy, przez 
agencje zewnętrze.  
        Natomiast jeszcze jedne taki element, bo na rynku pracy stosuje się terminologię stosowani 
dwóch praktyk, dwóch polityk w zasadzie rynku pracy – aktywnej i pasywnej. Pasywna ogranicza się 
tylko do wypłaty zasiłków i tych świadczeń socjalnych, natomiast aktywna to są różne staże, szkolenia, 
teraz przy nowelizacji tej ustawy jeszcze inne formy aktywizacji zawodowej przez firmy zewnętrzne 
także i jesteśmy jednym krajem europejskim, który na aktywne formy zatrudnienia przeznacza więcej 
środków niż na pasywne formy zatrudnienia. To jest ewenement, to są dane publikowane co roku. 
Jesteśmy jednym krajem, który w  tym kierunku idzie. Co do szkoleń, które do tej pory były 
realizowane mówiliśmy tutaj o szkoleniu, o opiece nad absolwentami takie działanie się już dzieją 
chociażby w projekcie 6.2., który jest realizowany w Częstochowie teraz dwóch źródeł czyli projekt 
Biznesmen – Bizneswoman, a także kierunek przedsiębiorczość, gdzie partnerem jest Poniatowu 
Urząd Pracy i tam dotarcie do tych środków, uzyskanie dotacji jest obwarowane wieloma szkoleniami, 
praktycznie półrocznym okresem przygotowania więc praktycznie te elementy już są stosowane 
myślę, że gdybyśmy podeszli do tego od drugiej strony, o którym mówił Przemek Wrona czyli 
wcześniej zanim ewentualnie już ktoś dostanie środki i już zacznie działalność taka opieka też jest 
ważna. Natomiast niepokoi mnie też brak analizy potrzeb edukacyjnych regionu częstochowskiego 
szczególnie jeśli chodzi o edukację zawodową, bo ostatni projekt badawczy, który był robiony i 
zakończył się w 2010 r., mamy rok 2014 i w zasadzie nowych projektów, nowych badań, o czym moi 
Koledzy wspominali nie ma w Częstochowie, a myślę, że szkolnictwo zawodowe i  w ogóle diagnoza 
potrzeb edukacyjnych w częstochowskim subregionie jest elementem bardzo ważnym jeżeli mówimy 
o prognozowaniu rynku pracy i tego opracowania mi brakuje. Dziękuję bardzo. 
  
Radny Przemysław Wrona ja tylko uzupełnię to co powiedział Przewodniczący Biernat w odpowiedzi 
dla Radnego Łukasza Kota. Większość naszych pytań i propozycji jednak nie potrzeba dodatkowo 
układać pod nowelizacje ustawy, bo w ogóle do tego te instrumenty no raz nie korelują, a dwa, że nie 
są potrzebne to już tam mówić całkiem skrótowo, bo tak jak chociażby karta seniora czy kawiarenka 
dla seniora czy kawa za 1 zł, wszystkie te rozwiązania, te pilotaże, które proponowaliśmy wdrażać to 
myślę, że bezspornie były elementami potrzebnymi czyli wyciągniecie osób już emerytowanych tak, 
żeby chciały uczestniczyć w społeczeństwie. Karta młodego biznesu czy tak jak mówię jakkolwiek by 
ją nazwać raz, ze zachęca młode osoby do tego, by jednak spróbować wlanej działalności i szukać 
swojego miejsca na rynku poprzez samozatrudnienie, a dwa każdy sobie z nas zdaje sprawę, że 
jednak taki młody przedsiębiorca no szuka tych kosztów i chciałby chociaż na stracie mieć ich jak 
najmniej i spróbować takich programów pilotażowych. Trochę tego uruchamiany w różnych 
dziedzinach, więc myślę, że w kontekście przeciwdziałania bezrobociu no jest bardzo istotne i 
dlaczego mamy nie skorzystać czy z dobrych wzorców czy szukania samemu jakiś rozwiązań, które 
mogą na naszym rynku też przynieść jakiś efekt i będziemy mogli się w przyszłości czymś na pewno 
pochwalić, bo jak wszyscy tutaj siedzimy to chyba nikt nie powie, że próba wprowadzenia każdego  z 
wymienionych czy następne, które będziemy chcieli przedstawić no może zaszkodzić sytuacji czy na 
rynku pracy czy zburzyć jakiś mechanizm, który spowoduje zwiększenie bezrobocia. Może nie, wręcz 
odwrotnie, może uruchomić raz czy potrzeby przedsiębiorców czy tak jak mówię odnośnie 
samozatrudnienia także nie widzę tutaj spójności w tym, że nowelizacji np. nie uprawnia nas do 
dzisiejszej czy debaty czy składania jakiś rozwiązań i propozycji. 
  
Radny Krzysztof Świerczyński także niezmiernie cieszę się, że dzisiaj ma miejsce ta debata na 
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temat bezrobocia, wiele interesujących i wartościowych rzeczy zostało już powiedzianych przez moich 
przedmówców. Natomiast ja w kontekście bezrobocia chciałbym zwrócić uwagę na jeszcze kilka 
szczegółowych kwestii. Pierwsza z nich to byliśmy zapoznawani z różnymi analizami prowadzonymi 
przez Urząd Pracy dotyczącymi bezrobocia, natomiast mi zawsze ze strony miasta brakowało takiej 
pogłębionej analizy w zakresie zjawiska odpływu mieszkańców Częstochowy do innych ośrodków, do 
innych miast czy poza granice kraju w poszukiwaniu pracy, bo wiemy o tym dobrze, że miasto się 
wyludnia, że wyjeżdżają głównie ludzie młodzi i wykształceni dla których w Częstochowie nie ma 
pracy. Dobitnie pokazały chociażby zbierane w ubiegłym roku deklaracje śmieciowe wśród których 
widać było, że tych mieszkańców w rzeczywistości być może jest znacznie mniej niż to wynika z 
ewidencji meldunkowej i jakby proszę Pana Prezydenta, żeby przynajmniej spróbować 
przeanalizować jak duże jest zjawisko opuszczenia miasta przez młodych, wykształconych ludzi w 
poszukiwaniu pracy w innych miastach i poza granicami kraju, bo często w kontekście bezrobocia 
mówi się o osobach trwale bezrobotnych, o osobach wykluczonych i o tym trzeba rozmawiać, bo to 
jest bardzo ważna kwestia, bo dla wielu osób znalezienie jakiekolwiek pracy to kwestia być albo nie 
być i kwestia jakiekolwiek funkcjonowania w społeczeństwie, natomiast musimy pamiętać o tym, że 
Częstochowa potrzebuje inwestycji, które dadzą nie tylko jakąkolwiek pracę, a i tak jej ostatnio nie ma, 
ale pozwolą też stworzyć atrakcyjne miejsca pracy z wyższym wynagrodzeniem tak, aby zatrzymać 
młodych, wykształconych ludzi, którzy mają wyższe aspiracje, chcą awansować w tej strukturze 
zawodowej natomiast jakby patrząc teraz na rynek pracy częstochowski to można dojść do takiego 
wniosku, że żeby zrobić jakakolwiek karierę i żeby znaleźć atrakcyjną pracę to jest to tylko możliwe 
chyba w Urzędzie Miasta, jednostkach miejskich i spółkach miejskich, bo jeżeli patrzymy nawet na 
popularne portale zawierające ogłoszenia, oferty pracy to jeżeli wybierzemy sobie jakąś profesję to po 
chwili w województwie śląskim wyświetla nam się lista ogłoszeń i w konkretnym przypadku mamy na 
tej liście kilkadziesiąt ogłoszeń z aglomeracji górnośląskiej, kilka może 8 – 9 z Bielska – Białej i 2 
może 3 z Częstochowy. I to jest bardzo smutne. No i w zasadzie kończąc proszę o dokonanie tej 
analizy i tak jak mówię w ostatnich latach niestety nie można  oprzeć się wrażeniu, że miasto 
podejmuje co prawda jakieś czynności słyszymy programy jedne, drugie i trzecie natomiast nie widać 
efektów tych działań, bo nie ma inwestorów, nie ma miejsc pracy,a  zwłaszcza  nie ma miejsc prac 
atrakcyjnych, które by powstrzymały zjawisko odpływu młodych, wykształconych ludzi do innych miast. 
Dziękuję bardzo. 
  
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Konrad Głębocki proszę Państwa to jest niewątpliwe największy 
problem tego miasta w tej chwili jeśli chodzi o bezrobocie. Ja pamiętam w 2009 r. i we wcześniejszych 
latach jak rozmawiałem wtedy jeszcze z Prezydentem Wroną na temat tego, że działania gospodarcze 
powinny być bezwzględnie priorytetem dla miasta no i było wtedy z tym też tak dosyć średnio jak mi 
Prezydent Wrona mówił, ze bezrobocie spada no to ja mu mówiłem i mówię to do dzisiaj, ze nie jest 
istotne, ze bezrobocie spada w Częstochowie jak spada w całej Polsce albo też rośnie stopa 
bezrobocia w Częstochowie jeśli rośnie w całej Polsce. To nic się wielkiego nie dzieje. Prawdziwą 
oceną dziań władz miasta, które oczywiście w jakiejś mierze mogą zmienić czy dołożyć się do różnych 
czynników to jest ta różnica pomiędzy stopą bezrobocia w Polsce i stopa bezrobocia w Częstochowie. 
Otóż przed tą kadencją jakbyśmy się cofnęli wstecz nigdy nie było idealnie, ale było tak granicach tak 
2 punktów procentowych mniej w Częstochowie niż w Polsce. Niestety za tej kadencji i to jeszcze 
przed zwolnieniami z huty w dużej mierze doszliśmy do tego w czerwcu 2012 r., ze stopa bezrobocia 
w Częstochowie się zrównała ze stopa bezrobocia w całej Polsce, więc obiektywnie my niestety na tle 
kraju na przestrzeni ostatnich latach idziemy można powiedzieć  do tyłu. I są niewielkie wahania 
wprawdzie, ale właściwie za marzec znowu mamy 13,5% w Częstochowie. Nie poprawi ami humoru w 
ogóle jak strona prezydencka podaje dane polegające na liczeniu rok do roku, dzisiaj jest tak w tym 
samym miesiącu rok wcześniej było inaczej. To w ten sposób do niczego nie dojdziemy. Tak jak mówi 
zawsze ten wskaźnik jest bardzo ważny czy nasza tendencja jest jeżeli się w ogóle obniża szybsza 
czy też nie, a jeżeli rośnie w Polsce to przynajmniej w Częstochowie niech rośnie wolniej. Wtedy w 
2009 r. została przedstawiona strategia rozwoju miasta. Byłem nią osobiście bardzo rozczarowany i 
przygotowałem coś takiego co zostało określone jako priorytet do strategii rozwoju miasta. Później nad 
tym pracowaliśmy w ramach Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki i właściwe dzięki poparciu ja 
dzisiaj to powiem, że dzięki otwartej woli poparcia tego priorytetu już dopracowanego w komisji 
Gospodarki przez Platformę Obywatelską ostatecznie to się stało to weszło do strategii rozwoju, a 
nawet stało się trochę z drugiej strony trochę też autopoprawką Prezydenta.  
        Natomiast myślę, że dzisiaj mamy znowu z tym samym problemem do czynienia, bo ciekawe 
pomysły cały czas padają, część nowych część takich, wiele z tych, o których Państwo mówili jest 
napisane w obowiązującej strategii, ale problem nie polega na tym, żeby coś napisać, bo papier 
wszystko przyjmie, tylko na tym, żeby po stronie wykonawczej z wielką determinacją zabrać się do 
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dzieła i jeszcze niestety trochę wydać środków finansowych na to. Proszę Państwa w tejże strategii z 
2009 jest napisane tak: utworzenie kilku rodzajowych dużych stref inwestycyjnych i proszę Państwa 
nie chodzi tutaj o to, żeby wyznaczyć granice, bo od wyznaczenia granic nic się jeszcze nie dzieje, ani 
nie tylko o to chodzi, żeby  rozszerzać granice specjalnych stref, bo my dzisiaj i przed tym ostatnim 
rozszerzeniem i tak mieliśmy pod specjalną strefą katowicką wiele hektarów no i co z tego jak tam 
inwestorzy nie przychodzą. Dlaczego nie przychodzą? No bo po prostu technicznie te strefy są 
nieprzygotowane. A ile to kosztuje proszę Państwa? No więc sięgnijmy do budżetu miasta 
Częstochowa w 2014 r. no oczywiście ktoś powie, że Tarnów jest dzisiaj liderem, ale my też takim 
liderem stańmy się w końcu.  
        W 2014 r. 21 mln zł na rozbudowę strefy aktywności gospodarczej. Drugi i trzeci etap, własne 
środki. Otóż jak my będziemy w tej kadencji 4 – letniej wydawali kilka mln nigdy nie dojdziemy do 
niczego. Tarnów proszę Państwa to jest miasto dużo mniejsze od Częstochowy. Budżet po stronie 
wydatkowej z 2014 r. to jest 573 mln zł czyli prawie dwa razy mniej niż Częstochowa pod względem 
skali wydatków w budżecie. Natomiast wielokrotnie więcej na strefę gospodarcza i wyposażenie 
techniczne i nas bija na głowę także wiele mniejszych gmin niestety. Nie jest to na szczęście zjawisko 
jakieś powszechne, że tyko my odstajemy, jest jakąś  część liderów miast, mniejszych średnich, 
niewiele dużych, które podchodzą do tematu w sposób  zaplanowany, stosują wszystkie metody 
marketingu stref inwestycyjnych. Ja nie będę się w tej chwili pochylał nad elementami tego 
marketingu, ale po prostu my nie musimy wyważać otwartych drzwi. Metodologia  jest określona tylko 
trzeba do niej sięgnąć. Takie małe gminy jak Wieliczka proszę Państwa 250 ha bardzo przygotowanej 
strefy. To jakby jedna rzecz. Tutaj wymienione również pojawiają się w trakcie naszej debaty pomysły 
związane z powiązaniem uczelni wyższych, biznesu no i władz miasta. Tak się akurat składa, że mój 
doktorant w ramach swojego doktoratu opracowuje  w tej chwil pracę, gdzie bada 20 miast jeżeli 
chodzi o te połączenia. Proszę Państwa postaram się Panie Przewodniczący  skracać, bo 
rzeczywiście po prostu usiądźmy do tej strategii i zastanówmy się też dlaczego nie realizujemy tego co 
już jest zapisane w tej strategii obowiązującej. I powiem tak proszę Państwa, że mamy w tej strategii 
taki zapis, który mówi o tym, że będzie realizacja tej strategii będzie monitorowana i co jakiś czas 
będą przedstawiane raporty Prezydenta z realizacji tej strategii czyli m.in. z tego czy tworzymy 
rodzajowe strefy gospodarcze.  
        Ja takiego sprawozdania w tym kontekście w ogóle na tej sali w tej kadencji nie ujrzałem czyli jest 
po prostu jakiś dokument strategiczny i typowy kazus częsty dosyć w Polsce, że strategia gdzieś tam  
napisana leży, a nie jest traktowana jako instrument do zarządzania. I proszę Państwa tylko wskaże 
takich pomysłów, bo można na ten temat mówić godzinami, ale nie rzecz w tym, żeby gadać żeby po 
prostu no po stronie wykonawczej, bo my jako radni nie rządzimy Urzędem, jednostki, nie mamy siły 
sprawczej, nie tworzy projektów budżetu np. potem można powiedzieć, ze jest w dużej mierze za 
późno. Proszę Państwa zwracam uwagę na to, że w Częstochowie bardzo by się przydało wsparcie. 
W tej strategii jest jeszcze napisane o programie operacyjnym innowacyjna gospodarka, teraz już 
powiedzmy na lata 2014 – 2020 o programie operacyjnym inteligentny rozwój. Wsparcie dla naszych 
przedsiębiorstw, małych, średnich żeby z tych środków skorzystały w jak największym zakresie. 
Oczywiście ja wiem, że Agencja Rozwoju Regionalnego coś tam robi, ale tu chodzi o pewne podejście 
masowe, tak żebyśmy my z tych olbrzymich środków, które będą wchodziły, której w dużej mierze na 
innowacyjność na badania rozwój będą przeznaczone żeby częstochowskie firmy w jak największym 
stopniu skorzystały w tym kontekście popularyzacja np., nowoczesnych tez metod zarządzania, bo to 
nie jest tak, że każda firma jest doskonale wyposażona jeżeli chodzi o wiedzę jak zarządzać. Tutaj np. 
kwestia popularyzacji totalnego zarządzania firmą też by się kłaniała. Padł wątek dotyczący tworzenia 
wiedzy, bezwzględnie potrzebnej do tego, żeby dokonywać w rozwoju gospodarczym racjonalnych 
wyborów, bo jeżeli my nie dokonamy wyborów polegających na tym, że staramy się wspierać rozwój 
gospodarczy we wszystkich dziedzinach w Częstochowie.  
        Proszę Państwa jakbyśmy zajrzeli do tego strategii z 2009 r.  wspomnianego pierwszego 
priorytetu gospodarczego to mamy tutaj takie 4 pod zadania, w których jest napisane i tutaj właściwe 
w dwóch wypowiedziach padły elementy z tego co powinniśmy robić w zakresie analizowania sytuacji 
gospodarczej w Częstochowie, analizowania także sytuacji demograficznej  przy czym właśnie 
odpływu ludzi itd. Nic tylko zabrać się do tego i szczególne to opracować. Mamy też tutaj 4 różne 
programy miejskie, programy operacyjne. Ja się bardzo cieszę, że program operacyjny dawno temu 
został przyjęty, bo to jest krok w dobrym kierunku, że mamy strategię, ale oprócz tego też tworzy 
szczeg i owe bardziej programy operacyjne  tylko, że tylko tych programów powinno ich być ich kila i 
powinny dotyczyć różnych zagadnień. Także proszę Państwa tyle, nie będę przeciągać. Dziękuję 
bardzo. 
  
Radny Janusz Danek Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie, Panie i Panowie Radni był czas 
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kiedy strefy było powywoływać dwie strefy częstochowskie liczą sobie kilka dnia albo kilkadziesiąt dni. 
Proszę Państwa od czego tu zacząć. Kilka wątków. Szklanka jest albo do połowy pełna albo do 
połowy pusta. Wszyscy tutaj w pesymistyczny sposób mówili. Ja chcę powiedzieć troszkę z innego 
punktu widzenia. Wiemy, że 1300 osób znalazło miejsce pracy w Częstochowie czyli to jest miód na 
moje serce. Powołaliśmy CiSy to jest też duża sprawa, w tym kierunku walki z bezrobociem pomoc 
osobom wykluczonym. Sprawa bardzo ważna, powoływanie szkół zawodowych. Z tym bezrobociem to 
nie jest tak do końca drodzy Państwo, chce powiedzieć jako praktyk, Pan dyrektor Powiatowego 
Urzędu Pracy może to potwierdzić, ale o tym za chwileczkę. Najpierw powiem, ze w zaprzyjaźnionej 
firmie u mojego Kolegi czeka wiele miejsc pracy tylko proszę Państwo nie ma ludzi do pracy, bo nie 
mieliśmy szkół zawodowych. Dopiero w tej chwili, za tej kadencji zmienia się struktura w tym mieście. 
Po co nam absolwenci liceum? Idziemy w kierunku szkół zawodowych i to jest dobry kierunek. On nie 
owocuje od razu, trzeba czasu, trzeba cierpliwości, praktycznej nauki zawodu, żeby ci ludzie byli 
naprawdę potrzebni i rozchwytywania w zakładach pracy. Drodzy Państwo sam złożyłem 
zapotrzebowanie na absolwenta, bo mówi pomogę szkole w jednej, drugiej biorę absolwenta będzie 
prowadził takie rzeczy, proszę spytać Pana dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy, proszę spytać 
dyrektorów szkół. Na absolwentów ilu się zgłosiło do mnie chętnych do pracy? Nie, bo wakacje. Nie, 
nie maja za bardzo chęci. Drodzy Państwo niektórzy sadza, ze od mieszania będzie ta herbata 
słodsza. Nie będzie. Mieszać możemy we wszystkie strony w lewo, w prawo jeżeli drodzy Państwa, 
zapraszam bardzo serdecznie w parku przemysłowo – handlowym przy wałach Dwernickiego 
odbywają się śniadania z przedsiębiorcami, są praktycy , właściciele dużych, średnich i małych firm, 
rozmawiajmy z nimi, uczmy się od nich. Ja rozumiem, że profesor ma wykład teoretyczny, ale 
najlepszą teorią jest praktyka, proszę o tym pamiętać. I w rzeczy samej miejsc pracy nie przybędzie, 
trzeba przede wszystkim, ten kierunek jest zachowany tutaj Pan Prezydent Stefaniak pewnie zabierze 
w tym temacie głos. CKP szkoli, kształci to będą efekty. Brak chętnych absolwentów mówiłem. Strefy 
są tą szansą, teraz rozdanie w Unii Europejskiej też jest szansa na ożywienie. Drodzy Państwo 
zachęcić inwestorów był czas 4 lata temu kiedy Kolega Muś poszedł do Radomska. Wtedy trzeba było 
myśleć o przedsiębiorcach. Teraz huta jest na wyczerpani, kiedy zakładów włókienniczych nie ma 
praktycznie, kiedy przedsiębiorstwa nam się wyniosły, a małe przedsiębiorstwa ledwo dyszą to trudne, 
ale robimy te kierunku – ja to widzę i myślę, że widzą to też częstochowianie. Dziękuję. 
  
Radny Przemysław Wrona pragnę się nie zgodzić z Przewodniczącym Januszem Dankiem odnośnie 
pesymizmu czy „niespójności” w tym co mówimy, chociaż poruszył ważną rzecz, o której mówiliśmy i 
przed chwilą mówił też Przewodniczący Konrad Głębocki czyli tego modelu i analizy rynku. Jeż-lei  
mówimy, ze potrzebuje pracowników, a ich nie ma no to stąd model czy analiza rynku jest potrzebna 
do stworzenie od nowa, ponieważ czynniki te, które są obecne tak jak było to kilka lat temu, o czym 
wspominał Janusz Danek, one się bez przerwy zmieniają. My bazujemy na mechanizmach, które są 
powiedzmy tam z lat wcześniejszych, a  według mnie ten model powinien brzydko mówiąc cały czas 
krążyć w jakiejś tam wirówce, ponieważ te wszystkie czynniki, które nas otaczają wymuszają wręcz na 
samorządzie tą elastyczność to właśnie w oparciu o ten model czy analizie rynku powinniśmy 
dokonywać czy prognozowania zapotrzebowania właśnie na pracowników w tych różnych Janusz 
dziedzinach czy różnych zawodach. Stworzenie tego modelu to z pewnością no pozwoli nam 
przygotować odpowiednich kandydatów do pracy i on jest o tyle potrzebny, ponieważ to przygotowanie 
musi być z kilkuletnim wyprzedzeniem, bo wszystko się rozgrywa tak jak to było wspomniane o to, że 
te kompetencje są niestety no niedopasowane do rynku pracy  i tu nie est moja wina czy 
Przewodniczącego Głębockiego czy kogokolwiek z nas, ale jeżeli nie będziemy tego przekonywać, a 
mechanizmy, mimo, że często są książkowe, ale stosowane wśród ważniejszych samorządów czy 
wśród czy w innych krajach. Ja powiem tylko jeszcze skrótowo bardzo. Rozmawialiśmy odnośnie 
migracji samochodowej. To jest ta sama rzecz. Proszę spojrzeć na przykładzie, cały czas coś się 
zmienia, ewoluuje, powstają nowe zakłady, upadają drugie, a my tak naprawdę jeżeli planujemy 
wybudowanie czy wyremontowanie jednej czy drugiej drogi tak naprawdę do końca nie wiemy czy ta 
droga jest najbardziej uczęszczana , jak ci pracownicy uczęszczają do pracy, gdzie jest największe 
obłożenie. Stad te modele, tak samo jak rynku, migracji są podstawa i baza do tego, żeby wiedzieć co 
zrobić, jak zrobić i dlaczego zrobić.  
        Ja mam jeszcze taką jedna propozycje, bo myślę, ze być może czy Pan Prezydent czy Naczelnik 
Staroniek, bo to chodzi o promocje zatrudnienia, pod niego to podlega i tak już włożyłem to w jego 
buty choć nie powonieniem samoczynnie. W czym rzecz. Wydaje mi się, ze fajnym pomysłem by była 
taka specjalna komórka, która te analizy, te wszystkie plany rynku, kilku fachowców którzy na stałe tą 
wirówką by się zajmowali. Myślę, że w dzisiejszych  czasach jest to bardzo nam niezbędne, bo tak jak 
powiedziałem ta elastyczność jest wielka, młodzież z roku  na rok, raz, ze zmienia swoje podejście czy 
do zawodu czy do wykształcenia i to samo tyczy się przedsiębiorców. Przedsiębiorcy cały czas 
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szukają czy jednej dziedzin. Często jest tak, ze dana firma zajmuje się kilkoma branżami tak, żeby się 
otrzymać, bo w jednym jest sezonowość, a w drugiej niestety esy kryzys i tak dalej, więc myślę, że 
tutaj pytanie też do Pana Prezydenta gdybyśmy stworzyli właśnie pod wydział, akurat jest to u Pana 
Naczelnika Starońka, ale oczywiście to może być osobna jakaś komórka, która będzie tylko i 
wyłącznie właśnie badała specyfiki, analizie rynku to mogą być 2 – 3 osoby, które na co dzień właśnie 
dla służb Pana Prezydenta, ja będę uparty to co było wcześniej powiedziane ja myślę, ze nasze 
propozycje tez powinny  być brane pod uwagę i powinniśmy je zgłaszać, a to Częstochowie Centrum 
Akademicko – Biznesowe właśnie po to  mogło powstać tak jak powiedział Janusz, ze jest problem ze 
znalezieniem pracowników. Wszystko to składa się właśnie na jedną całość. Jednak biznes, szkoła, 
wykształcenie dobrze dopasowane i Urząd Miasta powinny w stałe korelacji właśnie ze względu na te 
wszystkie tak mocno teraz zmieniające się czynniki w dzisiejszej materii. Dziękuję bardzo. 
  
Wiceprzewodniczący Rady Miasta  Jerzy Nowakowski szanowni Państwo cały czas gdy mówimy o 
inwestycjach w Częstochowie myślimy o wielkich inwestycjach, o wielkich inwestorach, o strefach, 
zapominamy, że Częstochowa zawsze słynęła z dużej ilości podmiotów gospodarczych i właśnie ten 
fakt musimy wykorzystać. Jedynie Radny Przewodniczący Gawroński wspomniał  o 
przedsiębiorstwach lokalnych, zaapelował byśmy konsumowali nasze lokalne produkty. Może idźmy 
dalej i opracujmy wykaz nietuzinkowych, oryginalnych, na wysokim poziomie produktów, które są 
wytwarzane w Częstochowie i w naszym regionie i chwalmy się tymi produktami, promujmy je. Ja 
marzę o czymś takim załóżmy tak jak Pan Prezydent Matyjaszczyk dzisiaj wyjechał do Warszawy. Czy 
on zabrał ze sobą jakieś przedsiębiorców częstochowskich, by zdobywali wspólnie nowe  rynki zbytu 
dla tych firm. No właśnie trzeba zmienić kierunek myślenia, trzeba w jakiś sposób pomóc tym drobnym 
firmom, które wielokrotnie balansują  na granicy być lub nie być. W związku z czym opracujmy wykaz 
takich regionalnych produktów, dbajmy o to, bezy on się poszerzał. To by oznaczyło, że poszerzając 
produkty, które będziemy sami promować i sami konsumować to znaczy, że w tych zakładach nie 
wytwarzających coraz lepiej się bezie działo. Taki mój aple. Wspierajmy rodzimą naszą produkcje. 
Tutaj obiema rękami się podpisuje pod tym o co Przewodniczący Gawroński zaapelował. Dziękuję. 
  
Radny Ryszard Majer Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie, Wysoka Rado. To o czym mówił 
Pan Radny Nowakowski mój szanowany przedmówca to jest ciągle poszukiwanie marki, ale tak 
naprawdę poszykowanie tożsamości. Bo drodzy Państwo często gęsto maja problemy, żeby lubić 
swoje miasto. To  we wszelkich badaniach tez na wychodzi. Ale drodzy Państwo chcę nawiązać do 
tego co mówił Pan Przewodniczący Głębocki. On dokonał takiego porównania między danymi 
centralnymi, a danami częstochowskimi dotyczącymi  bezrobocia i ja bym też to chciał uwypuklić. 
Drodzy Państwo Częstochowa to nie jest wyspą w ocenia labo bezmiaru szczęścia, albo radości albo 
nieszczęścia. Tak naprawdę żeby mówić o bezrobociu trzeba patrzeć na obecną politykę rządu 
również, a  polityka rządowa drodzy państwo no jakby na to nie patrzeć nie jest polityką 
proinwestycyjną, polityka, która sprzyja np. młodym przedsiębiorcom. Drodzy Państwo obciążenia 
podatkowe dla osób, które prowadzą działalność gospodarczą czy to z tytułu PITu czy to z tytułu 
ZUSu drodzy Państwo są tak wysokie, ze ci potencjalni przedsiębiorcy jak już w ogóle podejmują 
działalność to już mają duże opory żeby zatrudniając pracowników, a jak zatrudniają to już kombinują, 
uciekając np. od  ZUSu poszerzając szarą strefę. Z tym mamy problem drodzy Państwo. Oczywiście 
ogromną role w kwestii bezrobocia ma do odegrania samorząd, prezydent, który powinien szukać 
inwestorów, budować strefy, uzbrajać te strefy, inwestować, żeby inwestorzy przychodzili, ale drodzy 
Państwo niestety jakość tych inwestorów strategicznych, którzy dawaliby Częstochowie miejsca 
dobrze płatnej pracy na razie nie widać, bo to co drodzy Państwo widać w ostatnich latach to niestety 
przyrost sklepów wielkopowierzchniowych, a z całym szacunkiem takie placówki no jakiś szczególny 
miejsc pracy wysoko zarobkowej nie mają. My mamy gdzie wydawać swoje oszczędności, 
powołujemy kolejne sklepy wielkopowierzchniowe, ale przy okazji pada ileś małych sklepików, które 
daje utrzymanie całym rodzinom. To jest drodzy Państwo też problem. Mówimy o działaniach z 
ekonomii społecznej bardzo pozytywne, ale proszę pamiętać, że ekonomia z ogromnym trudem i 
wkładem pracy takie instytucje jak organizacje pozarządowe, Powiatowy Urząd Pracy, Miejski 
Ośrodek Pomocy Społecznej to zawsze będzie margines prawdziwego rynku pracy. Na prawdziwym 
rynku pracy człowiek musi iść do pracy i zarobić tak, żeby utrzymać siebie i rodzinę. Wszystkie 
działania z ekonomii społecznej będą tylko pomostami pewnymi, które maja ratować osoby, które 
znalazły się w bardzo trudnej sytuacji, tym niemniej pragnę zauważyć, że dobrze, że w tej chwili 
również poprzez działalność takich instytucji, o których mówiłem te pomosty się udają. Dziękuję. 
  
Radny Łukasz Kot jeszcze raz się chciałem zwrócić się do wnioskodawców, bo chyba jedną rzecz źle 
zrozumiałem i mam nadzieję, że wyjaśnienie to wszystkie  moje problemy rozwiąże. Bo rozumiem, że 
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mamy model, który jest modelem istniejącym  na rynku niemieckim czy angielskim i taki model będą 
Państwo próbować dopasować do tego co się dzieje w Częstochowie. Natomiast nie do końca 
rozumiem kolejność, bo brakuje mi analizy rynku czy analizy sytuacji, która będzie wstępem do jakby 
przeprojektowania modelu. Ale może po prostu nie zrozumiałem intencji. 
  
Radny Przemysław Wrona ja już bardzo szybko odpowiadam, chyba dwukrotnie mówiłem odnośnie 
analizy czy modelu rynku pracy. Przedstawiliśmy kilka różnych rozwiązań, być może Kolega nie 
usłyszał, ale oczywiście od tego musimy zacząć od stworzenia tego modelu, ale co nie wyklucza 
innych propozycji, które zgłaszamy, które mogą być już wdrażane. Tak jak mowie zaszkodzić niczym 
nie zaszkodzą, a wręcz uważam i będę się upierał, że tylko mogą pomóc, więc ja tutaj nie widzę 
żadnych niespójności i myślę, że chyba dobrze wyjaśniłem. 
  
Radny Artur Gawroński ja wrócę do tego wątku lokalnych przedsiębiorców jako tych, którzy tutaj w 
tej chwili istnieją w Częstochowie ze względu na to, że zasada jest taka, że w tej chwili nie żyjemy w 
późni, przedsiębiorcy, którzy maja przyjechać do Częstochowy i ewentualnie zainwestować to przez 
kontakty swoje dzwonią do częstochowskich przedsiębiorców i zadaj jedno podstawowe pytanie: czy 
warto tam zainwestować? Ja bym chciał, żeby w tych materiałach promocyjnych był wyraz tych, którzy 
są dzisiaj zadowoleni bądź nie, w sytuacji, która w tej chwili panuje, bo problem polegający na tym 
wygląd atak, że my strategie ustalamy dla przedsiębiorców, którzy mają zainwestować w 
Częstochowie. Według mnie to jest błąd. Powinniśmy strategie ustalić da tych, którzy są jednocześnie 
z ich  zadowoleniem  w tym momencie dla tych, którzy do nas przyjdą, bo lokalnych przedsiębiorcy 
mogą rozwijać swoje branże, mogą zwiększać ilość zatrudnienia. Wiemy, że oni tutaj na pewno będą 
w Częstochowie dalej się rozwijać przy kapitale rodzinnym i przy takich firmach rodzinnych też można 
zwiększyć zatrudnienie. I brakuje mi w tej debacie jednego – brakuje mi głosu Prezydenta, który mówi 
tak: Wysoka Rado mam takie i takie pomysły, pomóżcie, zagłosujcie, zrealizujmy je, może nie ja, może 
mój następca w przyszłości, ale zróbmy to wszystko dla dobra Częstochowy. Dziękuję. 
  
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Konrad Głębocki w tej chwili bardzo krotko, bo nawiązuje do 
wypowiedzi mojego przedmówcy Przewodniczącego Gawrońskiego. Ja naprawdę zachodzę w głowę 
jak to możliwe, że na takiej debacie nie ma Prezydenta Miasta Częstochowy. Dlatego, że proszę 
Państwa też trzeba mieć przynajmniej jakąś świadomość, że bez determinacji i właśnie przekonania 
do jakiś celów gospodarczych głównego Prezydenta niewiele się da zrobić. 
  
Radny Marcin Biernat jeżeli to jest wolna dyskusja i zgłaszamy wnioski czy jakieś propozycje to 
wydaje mi się, że po nowelizacji ustawy o promocji zatrudnienia i rynkach pracy Powiatowego Urzędu 
Pracy w tej nowelizacji są bardziej spychane w kierunku przedsiębiorców i aktywizacji czy formy 
współpracy między przedsiębiorcom, a  osobom bezrobotnym. Wojewódzkie Urzędy Pracy akurat 
będą pełnić ten funkcje raczej doradczą dla pupów ale to już jest inna kwestia. Natomiast niepokoi 
mnie to co funkcjonuje w urzędzie Miasta. Powiatowy Urząd pracy jest podległy pod Wydział Promocji 
Zatrudnienia i Spraw Społecznych. Wydaje mi się, ze celowym byłoby nowelizacja wdraża i kieruje ten 
PUP w troszkę innym kierunku, żeby Powiatowy Urząd Pracy był podległy pod Wydział Rozwoju 
Miasta, który obsługuje przedsiębiorców. Miałbym naturalnie lepszą komunikację z przedsiębiorcami, 
lepiej  by to funkcjonowało, a Wydział Spraw Społecznych powinien się zająć tylko i wyłącznie 
sprawami społecznymi, tym bardziej, że o tym mówiłem w poprzedniej wypowiedzi aktywne polityki 
rynku pracy dominuj nad pasywnymi w Polsce. Dziękuję bardzo. 
  
Radny Tomasz Blukacz Panie Przewodniczący mam też prośbę wspomniałem o tym na wcześniej 
sesji poprzedniej, gdzie była dyskusja na ten temat, abyśmy na takie debaty zapraszali 
parlamentarzystów ziemi częstochowskiej. To jest bardzo ważne. Oni też powinni się przysłuchiwać 
takiej rozmowie i powinni wiedzieć co się dzieje na naszym terenie. Dziękuję bardzo. 
  
Radny Jacek Krawczyk ja tylko odpowiadając Panu Radnemu Blukaczowi ja myślę, że nasi 
parlamentarzyści bardzo chętnie by uczestniczyli gdyby sesje rady Miasta nie były ronione w dniu  
posiedzeń sejmu czy senatu. Od razu informuje, że Pan Senator Szewiński jest na posiedzeniu 
Senatu. Dziękuję. 
  
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Konrad Głębocki ja myślę, że obecność Pana Prezydenta 
Matyjaszczyka by przyciągnęła szybciej parlamentarzystów. 
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Radny Janusz Danek bo Pan Głębocki wywołuje tu Pana Prezydenta, chce powiedzieć, że w dniu 
wczorajszym zaaranżowałem spotkanie z nowym inwestorem, który przyjmie ok. 70 osób. Jest to z 
Italii inwestor. Pan Prezydent Matyjaszczyk rozmawiał wczoraj i pytałem jak te wszystkie rozmowy na 
dobrej drodze są. Chciałem to powiedzieć, żeby Pan wiedział i żywotnie się tym interesuje.  

  

Radny Przemysław Wrona ta dyskusja już schodzi na różne pola, ja już nie będą się patrzył na to czy 
Pan Prezydent powinien być. Są pozostali Państwo Prezydenci. Chciałbym zapytać jak Państwo 
będziecie podchodzić chociażby do tych propozycji, które złożyliśmy. To co powiedział Pan 
Przewodniczący Biernat czyli być może przekazania nie do promocji i zatrudnia, a do Wydziału 
Rozwoju Miasta nie wiem czy to by nie było lepszym pomysłem i np. chociażby firma tego opiekuna 
tych przedsiębiorców, który byłby np.  w tym wydziale. Czy te osoby, które mogłyby być czy do tej 
analizy czy do badania właśnie tej specyfiki też w tym wydziale myślę, że dotrze by się komponowały, 
jak również ten sam wydział mógłby, nie wiem jak władze miasta będą podchodzić. Jestem ciekawy 
Państwa opinii i chciałbym otrzymać od Państwa  właśnie jasak odpowiedź czy propozycje odnośnie 
tej karty małego biznesu to naprawdę 
jest fajne rozwiązanie. Oczywiście to wszystko w odpowiedzi na te pytania będziemy chcieli je 
sformalizować i przygotować dla Państwa na piśmie albo też możemy usiąść też wspólnie do tych 
wszystkich rozwiązań i tu jak najbardziej tutaj jesteśmy do dyspozycji. 
  

Radna Barbara Gieroń ja właśnie tutaj do wypowiedzi Kolegi Nowakowskiego i Gawrońskiego. Mówili 
o naszych przedsiębiorcach, więc my jako Radni nie pomogliśmy naszym rodzimym przedsiębiorcom 
podnosząc podatki od transportu. 

  

Przewodniczący NSZZ Solidarność Mirosław Kowalik (wniosek o zabranie głosu stanowi załącznik 
nr 16 do protokołu) ja postaram się jak najkrócej, bo krótka jest historia przemysłowej Częstochowy, 
więc myślę, że to nie będzie od 1370 r. zdecydowanie bliższy termin. Chciałem zacząć może nie na 
temat i prosiłbym Pana Przewodniczącego, żeby mi nie wyrzucał od razu z tej mównicy. Chciałem do 
Pani Radnej Eweliny Balt no czasami jest tak, że niektórzy nie widza drzazgi w swoim oku, a widzą 
belkę u kogoś, więc... to w sprawie tego chamskiego zachowania. 
         Szanowni Państwo Radni fajnie pogadacie sobie o bezrobociu. Rozumiem, że będą efekty tak 
gdzieś  w przyszłym tygodniu i Częstochowa zwiększy zatrudnienie. Nie bardzo byłem w stanie 
siedząc tutaj o 9.00 zrozumieć intencje Radnych. Częstochowa boryka się z ogromny bezrobociem i 
nie pomoże tutaj zaklinanie rzeczywistość, szkoda, że nie ma Prezydenta Marszałka, zaklinanie 
rzeczywistości przedstawienie propagandy sukcesu, że poziom bezrobocia w Częstochowie jest taki 
sam jak w kraju, tylko, że poziom bezrobocia na Śląsku jest zdecydowanie mniejszy. I Pan 
Przewodniczący zwrócił uwagę, że chciałem w momencie kiedy byli goście zaproszeni, ponieważ 
kolejne zaklinanie rzeczywistości. Częstochowa traci przez to, że nie jest województwem, że 
odpływają władze z tej Częstochowy, że przenoszą się różne instytucje. W podobnej sytuacji jest 
Bielsko – Biała. Tylko, że tam nigdy nie było Wiceprezydenta Koperskiego i bezrobocie jest 6%. 6% 
jest w Bielsku Białą,a  w powicie bielskim jest 11%. przypomnę, ze w Częstochowie jest 13,5%, a w 
powiecie częstochowskim jest 21,6%. to jest taka ogromna różnica, jesteśmy w tym samym 
województwie Panie Radny Zając.  
        Lata stracone jest bardzo trudno odrobić, tych lat straconych w Bielsku nie przeżyli niestety, a 
może niestety. Ja chcę przypomnieć też, że to zaklinanie rzeczywistości przedstawione przez 
Prezydenta Marszałka, że to jest niewiele, że to teraz o 200 osób się zmniejszyło  w miesiącu kwietniu 
w stosunku do miesiąca marca. Od 4 lat  bezrobocie w Częstochowie systematycznie się zwiększa. 4 
lata temu bezrobotnych w Częstochowie było 2,5 tys. mniej. I mówimy tylko o statystce, o tych, którzy 
są zarejestrowani w Urzędzie Pracy, a mamy dziesiątki, setki tysiące ludzi nie zarejestrowanych 
nigdzie. Oni też są bezrobotni, ale niestety nie przewiduje ich żadna statystyka. No może pracują na 
czarno, nie ma żadnej pewności, że ci co się zarejestrowani nie pracują na czarno, ale bezrobocie to 
też jakość pracy. Wtedy kiedy notowaliśmy w Częstochowie zmniejszenie bezrobocia to poprawiała 
się jakość pracy. To co Pan Prezydent podszedł i mówił o kontroli Państwowej Inspekcji Pracy, nie 
potrzeba było aż tylu kontroli. Państwa Inspekcja Pracy nie stwierdzała aż tyle nieprawidłowości, bo 
rynek pracy ten, który gdzie pracownicy nie stali za bramą i nie żebrali o pracę powodował, że 
pracodawcy bardziej przestrzegali rygory pracy. A  dzisiaj nawet Urząd  Miasta nie przestrzega 
rygorów pracy, ani spółki, które są własnością miasta nie przestrzegają. Spółka miasta zatrudnia  
pracowników na indywidualne umowy, bez regulaminu wynagradzania, bez regulaminu pracy. 160 
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pracowników zatrudnionych jest na umowy indywidualne. Może Radni jednak upomnieli by się o 
warunki pracy tych pracowników, o jakość pracy. Propaganda sukcesu nie zmieni rzeczywistości 
Częstochowy i przypomnę sytuację rozwoju Częstochowy. Tak jak wspomniałem na początku historia 
Częstochowy to bardzo krotka historia, bardzo młode miasto. Jeszcze w 1800 Częstochowa była 
podrzędną mieściną, bez przemysłu, bez rozwoju, bez żadnych szans, bez perspektyw. Historia 
Częstochowy to koniec wieku XIX i początek XX i to niestety nie jest zasługa lokalnych władz 
Częstochowy, ale naszego zaborcy, który sprowadzi inwestorów do Częstochowy, który w 
Częstochowie doprowadził do targów przemysłowych i rolniczych. Zaborca postawił na Częstochowę. 
Dzięki temu nastąpił dynamiczny rozwój Częstochowy i jakby dzisiaj odwoływanie się do tego, że 
rodzinne firmy częstochowskie może są, ale one niestety są śladowe, bo większość mieszkańców 
Częstochowy to mieszkańcy napływowi. Przyjechali tu za pracą. Mieli prace, mieli szanse na rozwój 
mieli mieszkanie i mieli możliwość przyszłości dla swoich dzieci. Dlatego rozwój Częstochowy nastąpił 
dynamicznie i przyrost z kilku tysięcy mieszkańców do 250 tys. mieszkańców jeszcze w czasach kiedy 
pamiętamy o tej ilości. Ja nie sądzę, jeśli ktoś tak uważa proszę zgłosić do prokuratury, a jeśli zatai 
ktoś, że to jest przestępca to też podlega karze. Myślę, że towarzysze wiedzą i mam wrażenie dzisiaj, 
że mnóstwo ciekawych rozwiązań przy okazji bezrobocia zostało powiedziane, a np. w temacie hali 
sportowej. Ktoś tutaj użył określenia pomijając już sposób wypowiedz Prezesa i jego totalne 
nieprzygotowanie dzisiaj, ale ktoś zwrócił uwagę na to, ze hala sportowa ma przyciągać sport, ma 
przyciągać ludzi, którzy będą doceniał tą halę sportową, warunki w jakich mogę ten sport uprawiać. Po 
to jest hala sportowa.  
        Dokładnie tak samo jest z przemysłem. Po to zostały zorganizowane w 1909 r. targi przemysłowo 
– rolnicze, żeby przyciągnąć inwestorów, żeby inwestorzy zobaczyli, ze tu jest miejsce na ich zakład 
pracy, że tu jest miejsce dające szansę na rozwój i ich inicjatywny realizację ich pomysłów. No jeżeli 
możemy poszukać zawodów sportowych, które przyciągną osoby zainteresowane i Częstochowa 
będzie się przez to promowała to pomyślcie Państwo Radni, może trzeba zorganizować targi 
inwestycyjne, może trzeba poszukać jakiegoś pomysłu, który przyciąganie inwestorów do 
Częstochowy, bo sami z rzemieślników, z własnego przemysłu niestety nie przeżyjemy. I nie mówi 
tutaj o sobie, bo jeszcze parę lat i może dostaną jakąś emeryturę, a może nie dostanę. Może działkę 
będę uprawiał i przeżyje sobie z czegoś, ale mówię o przyszłości. Jeżeli ktokolwiek na tej sali wiąże 
przyszłość swoją z Częstochową to musi pomyśleć  o przyszłości dla swoich dzieci.  
        Kolejną wypowiedzią, która bardzo mnie zmartwiła. Niestety muszę tutaj mówić pod nieobecność 
wiceprezydenta Marszałka. Wypowiadał się on o parku Lisiniec. Kiedyś próbowaliście nagłośnić temat 
Parku Lisiniec, bo dla nas to jest zmarnowany teren 40 ha rewelacyjnego miejsca, a mieszkańcy 
Częstochowy szukają możliwości wypoczynku wszędzie tylko nie w Częstochowie. Kiedyś był taki 
sondaż przeprowadzony jakie miejsce poleciliby mieszkańcom Częstochowy turyście który przyjeżdża 
do Częstochowy i na pierwszym miejscu znalazł się Olsztyn z zamkiem. To było to miejsce w 
Częstochowie. Częstochowa nie ma atrakcyjnego miejsca. Kilak lat temu za już nieobecnego 
Prezydenta został taki sondaż przeprowadzony co mieszkańcom w Częstochowie nie wiem, może 
kilku Radnych przynajmniej pamięta te działania, które zostały wtedy zrobione, co w Częstochowie 
najbardziej mieszkańcom brakuje. Miejscu wypoczynku. To był naprawdę priorytet. Oczywiście 
miejsca pracy były równorzędne. W Częstochowie nie może nigdzie wypocząć, nie ma gdzie 
wypocząć i ten temat Lisińca pojawiał się, tam jakiś Meksykanin się pojawił, w którymś momencie, a 
dzisiaj słyszę z ust Prezydenta Marszałka, że 25 lat się borykamy z parkiem Lisiniec i dzisiaj chcemy 
go uporządkować.  

        Szanowni Państwo, Włodarze miasta. 4 lata temu trzeba było uporządkować i 4 lata temu szukać 
pomysłów. Wydaje mi się, że po to startowaliście do władz miasta, żeby nie zrobić skoku na kasę 
miasta i sobie stołki w spółkach miasta porozdawać, ale po to, żeby zrealizować swój pomysł, swoja 
wizje na Częstochowie. No to trzeba było zrealizować tą wizje, a nie teraz odpowiadać, że 25 lat 
borykamy się z Parkiem  Lisiniec. Przepraszam, za emocje, ale to jest bulwersujące i dla mnie jest 
żenujące naprawdę. Realizowaliśmy projekty unijne, bo tutaj pojawiały się te tematy. Jako region  
częstochowski realizowaliśmy kilka projektów unijnych, w większości były to projekt załóż firmę za 
pieniądze unijne. Jedne problem, bardzo dużo beneficjentów, bardzo dużo zainteresowanych kwotą, 
którą otrzymywali na wsparcie to było 40 tys. wniosków było bardzo dużo, musieliśmy wybierać  w 
tych wnioskach, segregować je, ale niektórzy zbyt optymistycznie podeszli do swojego pomysłu na 
działalność gospodarczą. I po pól roku przychodzili, warunkiem było utrzymanie tej firmy przez rok, 
tylko przez rok i po pół roku przychodzili i pytali się co mamy jeszcze zrobić, żeby tą firmę utrzymać? I 
oczywiście to były firmy usługowe i trudno jest znaleźć usługobiorcę, który nie ma pieniędzy, pracuje 
na umowę śmieciową, nie ma perspektywy stabilnego zatrudnienia, więc  czasami muszę z tej usługi 
korzysta, ale bardzo rzadko. Rozwój Częstochowy jeszcze raz przypomnę to przemysłowy rozwój 
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Częstochowy, produkcja. Wizytówką Częstochowy była częstochowska bawełna. Nic nie zastąpiło 
dzisiaj tych tysięcy ludzi zatrudnionych w tym przemyśle włókienniczym. Nic. I jeszcze słowo było o 
prywatnych agencjach, które miałby dostawać środki finansowe za konkretne efekty.  
        Szanowni Państwo no z własnego podwórka mamy doświadczenie  z agencjami, wynajmują u 
nas pomieszczenia, prowadzą  swoją działalność. 99% propozycji zatrudnia tych agencji to jest praca 
za granicą. Nie w Częstochowie i nie w najbliższych okolicach. A jak wyczerpią zainteresowanych 
pracą to taka agencja albo się przenosi albo rozwiązuje, to są działania prywatnych agencji 
zatrudnienia. Dzisiaj przez 5 godzin debatowaliście Państwo nad ulicami, nad boiskami, no myślę, że 
propagandowa akcja bardzo ciekawa i bardzo fajna, będziecie mieli możliwość przeciąć wstęgę, 
zrobić sobie fotkę, tylko kto za kilka lat będzie korzystał z tych boisk i tych ulic. Młodzież, która nie 
będzie wykształcona w częstochowskich  szkołach, bo częstochowskie szkoły będą likwidowane, a 
nauczyciele zwalniani. Młodzież, która już wyjeżdża za granicę, bo mając znajomych w wieku mojego 
syna, którzy w cv umieszczają w Internecie, ktoś z Radnych tutaj powiedział, maja oferty z Wrocławia, 
z Katowic, z Warszawy, z Poznania, ale nie z Częstochowy. Żadnej oferty z Częstochowy. Nawet od 
Pana Danka nie przyszła niestety żadna oferta. Jeszcze chcę wspomnieć, że do tej pory działanie 
władz miasta Częstochowy to są systematyczne zwolnienia, systematyczne ograniczenia 
zatrudnienia, nie przyjmowanie na żadne stanowiska w spółkach miasta i pogarszanie jakości pracy, o 
której już wspomniałem. Pogotowie ratunkowe, dzisiejszy temat, niestety nie wiadomo o której, 
niestety pracownicy, którzy są zatrudnienie w pogotowiu i maja dyżury nie maja czasu siedzieć tutaj od 
godziny 9.00 i czekać na zbawienie, aż pozwolicie im zabrać głos, więc ich nie ma i pewnie swoją 
decyzją przyznanie dzisiaj nagrodę dla pogarszającej się sytuacji w pogotowiu dla dyrektora 
Adamkiewicza. Sytuacja się pogarsza, a rada społeczna proponuje nagrodę dla dyrektora. To nie jest 
jedyny odosobniony przypadek w Częstochowie. I jeszcze jedno, żeby tak bardzo czarno nie 
zabrzmiało. Chcę podziękować za inicjatywę, ale szanowny Panie Radny Wrona efekt może być 
wtedy kiedy Pana pracę albo ktoś szanuje albo się Pana boi. Ja mam wrażenie w tej Radzie, że nikt 
Pana nie szanuje oprócz Pana Kolegów, a  tym bardziej się Pana nikt nie boi, więc całe to 
zaangażowanie i ten wysiłek dzisiejszy będzie tylko odznaczeniem w protokole, że została 
przeprowadzona debata o bezrobociu, bo dla mnie zastanawiające jest jeżeli proponujecie Państwo 
burze mózgów to polega go na tym, że zgłaszacie Państwo swoje pomysły. One mogą nie być bardzo 
merytoryczne, bardzo ko konkretne ale zgłaszamy pomysły jakie nam przyjdą do głowy, ale nie 
pytamy co miał autor na myśli, bo ot nie jest burza mózgów. Natomiast niektórzy tematu nie zrozumieli 
jakby inicjatywy. Oni zadają pytania, bo oni nie rozumieli. Jak Pan nie zrozumiał to niech Pan powie co 
Pan zrozumiał, a nie że Pan nie zrozumiał, więc bardzo by prosił o powrót do definicji burzy mózgów i 
sortował tej próby może przeprowadzenia takiej formy, może jest szansa na wspólne działanie w celu 
przyciągania inwestorów, bo władze miasta przez 4 lata oprócz wycieczek d Chin i innych wycieczek 
korzystając także z dialogu z Solidarność, bo na wycieczkę pojechali przedstawiciele władz miasta, a 
podstawa był dialog z Solidarnościową w formie osiągnięcia porozumienia w sprawie układu 
zbiorowego dla pomocy społecznej, ale na wycieczkę pojechały władze miasta. Cieszę się, że chociaż 
Finowie doceniają dialog społeczny w mieście Częstochowa. Mam takie wrażenie, że inicjatywa była 
ciekawa, natomiast nie ma atmosfery, nie ma klimatu do tego, aby pochylić się  nad problemem 
Częstochowy. Podstawowym problemem Częstochowy jako jednego z trzech dużych miast w 
województwie śląskim, natomiast z nieporównywalną stopą bezrobocia w stosunku do tych 
pozostałych miast w województwie śląskim. Widzę, że nie ma takiej inicjatywy.  
        Wszyscy na tej sali mają się dobrze i jestem przekonany i wierze w to, że niestety syty głodnego 
nigdy nie zrozumie, więc jeżeli część będzie uważała, że są tak dobrze obsadzenia na stołkach w 
spółkach miasta, że mają tak pewną pracę, że mają tak pewnie zatrudnieni i taka świetlną przyszłości i 
perspektywie swojego rozwoju zawodowego to niestety ci, którzy będą się starli poszukać pomysłu na 
Częstochowę, aby Częstochowa znowu miała szanse na rozwój nie znajdą zrozumienia, bo nie 
znajdziecie szacunku pośród pozostałych osób. Chcielibyśmy przekazać Radnym dzisiaj, ponieważ 
nie jesteśmy wstanie określić, terminu realizacji punktu o pogotowiu ratunkowym, jest on w jednym z 
ostatnich pozycji, chcielibyśmy przekazać stanowisko Radnym z prośbą, ja wiem, że polityczne 
decyzje będą tutaj podejmowane w przypadku  tej nagrody dla Dyrektora Adamkiewicza, ale tak na 
zakończenie chcę przypomnieć szanownym Radnym, że ekipa rządzi na tej sali jest w mniejszości, 
więc gdzie jesteś opozycjo? Gdzie jesteś i dlaczego pozwalasz na niszczenie Częstochowy. 

  

Pan Tomasz Jaskóła (wniosek o zabranie głosu stanowi załącznik nr 17 do protokołu) dzień dobry, 
jestem w imieniu wielu środowisk. Kiedy słyszę Państwa debatę nt. Bezrobocia to się trochę 
uśmiecham, ponieważ tak. Po pierwsze, żeby bezrobocie obniżyć to trzeba obniżać podatki co do tego 
nie ma najmniejszej wątpliwości, a na podatki, które wpływa samorząd tylko i wyłącznie podatki 
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lokalne, więc chyba nie macie Państwo szczególnego tutaj wyjścia należałoby zrobić jak jedna z gmin 
pod Wrocławiem i zlikwidować np. podatki od nieruchomości. Jest taka nieruchomość np. jedno z 
muzeów częstochowskich, który płaci podatek bardzo podobny do  zakładu produkcyjnego, ale jest 
jeszcze jedna rzecz prywatyzacja dlatego, że w Częstochowie jest wiele spółek, samorząd 
częstochowski podobnie jak 2,5 tys. innych gmin prawie 400 powiatów urósł do monstrualnych 
obszarów spółek komunalnych dla kumpli i kolegów. Mamy 24 tys. przedsiębiorców w Częstochowie i 
moje pytanie brzmi ile raz władze miasta spotkały się z Panem sklepikarzem, z Panem szewcem,  z 
młodymi ludzi, którzy operują komputery. Po co jeździć do Chińskiej Republiki Ludowej, żeby szukać 
inwestorów dla 70 miejsc? Absolutnie nie. Ale teraz do praktyki przejdę, takiej bardziej istotnej. 
Szanowni Państwo 3 lata temu się widzieliśmy, tzn. ja miałem przyjemność występowania przed 
Radą, wtedy to byłem zwolnionym nauczycielem o a propos bezrobocia, bo w Częstochowie walczy 
się z bezrobociem dość wybiórczo. Po 3 latach procesów wygrałem 2, mam tutaj dwa wyniki z 
sądowego orzecznictwa tzn. sąd przywrócił mnie całkowicie do pracy  II Liceum Ogólnokształcącym i 
po 1,5 miesiąca pracy dostałem kolejne wymówienie. Czemu? Tak patrzę po sali i komu to 
zawdzięczam? Koalicji częstochowskiej. Już tłumacze o co chodzi. Szanowni Państwo w 
Częstochowie jest taki nieformalny układ, w którym wszyscy wszystko wiedzą, wszyscy ze sobą  
rywalizują, ale tak naprawdę bardzo świetnie ze sobą współpracują. Jeśli Państwo mówicie o 
fabrykach dymiących, młotkach wyjściu z bezrobocia to ja Państwu mówię, że samsung jest 
produkowany w Korei Południowej, że ipady produkują Amerykanie i Państwo jak gdyby nie jesteście 
jakby w tej epoce, z całym szacunkiem. Jest epoka cyfrowa, postindustrialna, naprawdę. Szkoda teraz 
robić fabrykę młotków. Teraz bardzo konkretne rzeczy: 3 sposoby na bezrobocie. Tzn. nie idźcie 
Państwo droga Jaskóły, nie bądźcie uczciwi, nie zgłaszajcie przestępstw w szkole ani wyłudzeń 
kredytów, bo macie dwa wyroki i tak będziecie zwolnieni drugi raz.  
        Natomiast jaką droga powinniście iść. Uwaga już mam przygotowane. Szanowni państwo droga 
nr 1. związkowiec, Radna pewnego klubu, Pani Elżbieto proszę mi wybaczyć, ale muszę o Pani 
powiedzieć. W sytuacji kiedy zwalania się dziesiątki nauczycieli Szanowni Państwo związkowiec 
związany z nauczycielami, emeryt, zarabia w szkole podstawowej nr 39 59 690 zł rocznie. Barwo. 
Świadczenie zusowskie to jest oświadczenie z 2014 na 2013,  świadczenie zusowski ok. 37 tys. tak to 
pokazuje bezrobocie i to jak załatwiacie stanowiska dla swoich Kolegów. Dieta Radnej 27 tys. inne  
źródła, Szanowni Państwo daje to 110 tys. zł. Jakim prawem? Jak zlikwidować problem bezrobocia? 
Usunąć kumpli ze spółek. Panie Radny Danek, gdzie pracuje syn? Na Jarzynowej? Szanowni 
Państwo i druga osoba oświadczenie majątkowe Radnej Eweliny Balt za 2013 złożony pod koniec 
kwietnia 2014. Akcje 1,4 mln. zł, 30 – latka 515 tys. zł w gotówce i uwaga spółka w Będzinie 
Interpomex 40 tys. za zasiadanie. 120 tys. zł Warta S.A.  Komunalne przedsiębiorstwo Częstochowa, 
Politechnika Częstochowska 22 tys. 12 tys. Miejskiego Przedsiębiorstwo Wodociągowe. Szanowny 
Panie Przewodniczący czy powtórzy Pan, że nie było Pana oświadczenia przez prawie rok z 2012 r.? 
  

Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski nie miało to ze mną nic wspólnego. Proszę 
próbować okazać klasę w tym wystąpieniu. 

  

Pan Tomasz Jaskóła klasą Szanowani Państwo w tej dyskusji o bezrobociu jest  pokazanie, że nic 
się w tom mieście nie zmieniło i nie zmieni, dlatego, że jest nieoficjalna koalicja między niektórymi 
ludźmi z tej sali. Ja nie dostaję dotacji i nie mam firmy na ul. Jarzynowej. Z pomysłów na bezrobocie 
należałoby po pierwsze prywatyzować, po drugie rozwalić wasze sitwy, po trzecie absolutnie i mam 
nadzieje, że się to stanie w listopadzie odłączyć was od struktury wzajemnej wymienialności i 
wzajemnego wsparcia, które między sobą reprezentujecie Państwo. Naprawdę. Proszę powiedzieć, 
teraz bardzo osobisty wątek bezrobocia. Proszę to teraz powiedzieć mojej żonie, mam trójkę dzieci 
Szanowni Państwo, że stałem się bezrobotnym nauczycielem za prawdę. No musiałem kogoś 
wkurzyć. A kogo wkurzyłem? Pana, który funkcjonował w Solidarności tym razem wkurzałem, 
ponieważ co zrobił nie pozwolił czy zastraszał pracowników i nie pozwolili Szanowni Państwo zgłosić 
przestępstwa w szkole. To jest prawda o tym mieście. Dlaczego ludzie stąd uciekają? Bo się was boją, 
bo grozicie, bo wystąpiłem w marcu i Pan Prezydent Marszałek powiedział, żebym uważał co mówię, 
kiedy uścisnąłem mu dłoń, co będziecie łamać nogi może? Dość. W listopadzie będzie dość. Dziękuję. 

  

Pan Ryszard Raczek (wniosek o zabranie głosu stanowi załącznik nr 18 do protokołu) Pani 
Prezydent, Panowie Prezydenci, Panie i Panowie Radni Miasta Częstochowy, Szanowni Słuchacze. 
Otóż w dobie bezrobocia  chce wyrazić swoją zazdrość w stosunku do przedmówcy, który mógł swoje 
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żale wymienić na tej sali. W dobie bezrobocia w latach poprzednich, rekordy, które ustanawiał Pan 
Prezydent Tadeusz Wrona Panie Kolego Jaskóła są nie do pobicia, ponieważ mnie wyrzucano trzy 
razy w trzecim dniu pracy po wyroku sądu najwyższego. Także Pan dostał chociaż za ustawowym 
okresem wyprzedzenie, ale do rzeczy.  
        Szanowni Państwo protokół obrad XXV sesji Rady Miasta Częstochowy 12 stycznia 2004 r. pan 
Prezydent Tadeusz wrona „ trzeba to raz jeszcze wyraźnie powiedzieć – za stopę bezrobocia 
odpowiada władza centralna, a wiec premier Miller, a nie Prezydent Miasta. Nie chcąc cytować tego 
wpisu wszystkiemu winien jest Premier Tusk. W związku z powyższym chce powiedzieć tak – że nie 
będę już cytował Radnych Klubu Wspólnota Tadeusza Wrona, którzy wypowiadali się w tym samym 
stylu. Pominę Przewodniczącego Pana Adama Banaszkiewicza, bo o zmarłych albo dobrze albo 
wcale natomiast Pani Radna Barbara Głąb, pan prof. Głębocki oczywiście popierali zdanie Pana 
Tadeusza Wrony, że to wszystko wina Premiera, a nie wspaniałego Prezydenta Miasta Częstochowy. 
czyli jeszcze raz przysłowia, które są mądrością narodu znalazły potwierdzenie na tej Sali, ze punkt 
widzenia zależy od punktu siedzenia. Takie było stanowisko Prezydenta Miasta Częstochowy 12 
stycznia 2004 r., w debacie  na temat rosnącego bezrobocia w Częstochowie. Oczywiście, że czas 
biegnie, czasy się zmieniają niemniej zaciekłość, mściwość nigdy nie była budulcem do poprawy 
sytuacji. W 1980 r. gdyby powstałą Niezależny Samorządny Związek Zawodowy Solidarność nie wiem 
czy na tablicy z 21 postulatami, w każdym bądź razie zapewne jednam z najważniejszych postulatów 
był postulat oddzielenia polityki od gospodarki. Tego zrobić się jak widać nie da.  
        To co wyprawia władza samorządowa dotyczy małych szczegółów. To co wyprawia władza 
centralna dotyczy podstaw tej sytuacji i byłoby dobrze gdyby Pan Przemysław Wrona, Pan asystent 
Pana Szewińskiego Senatora również zapytał tych Panów a co Państwo zrobili w Rządzie 
Rzeczypospolitej, bo wasza bezradność w temacie ubywania miejsc pracy jest powodem nieszczęść 
miasta Częstochowy. Czy takie pytanie padło? Nie przypominam sobie, żeby wystąpił Pan Szewiński 
czy Pani Poseł Rozpondek z krytyką Pana Premiera Tuska. A dlaczego nie wystąpili? No powody tego 
są znane, wrócę do przysłów  - punt widzenia zależy od punktu siedzenia. Ponieważ nie chciałbym 
przedłużać swojego wystąpienia, ponieważ prosił mnie tutaj Pan Przewodniczący, aby ściskać się w 
czasie, więc to zrobię. Oczywiście Pan Przemysław podnosi rękę, ale Pan mnie nie przeszkadza, 
mnie tylko chodzi o to, że sprawa bezrobocia, która staje się zerem politycznym takiej czy innej partii 
politycznej jest porównywalna do robienia kampanii wyborczej na cmentarzach. Dziękuję. 

  

Radny Przemysław Wrona niestety, w końcowej kwestii czyli dotyczącej mnie i Kolegi Jacka 
Krawczyk niestety nie zgodzę się z Panem Ryszardem, ponieważ ta debata, która jest dzisiejsza 
przez nas jako inicjatorów no chyba nie wygląda na kampanie wyborczą i ani jedno słów dotyczące 
polityki z naszych ust nie padło. Zawsze jest trudny moment tak mogą ot niektórzy to odbierać, że 
zawsze jesteśmy przed kampanią, po kampanii i w trakcie itd., itd. Ja myślę, że nasze kwestie 
merytoryczne uda nam się ze służbami Pana Prezydenta przedyskutować i mam nadzieję, że 
przynajmniej coś z tego dobrego na przyszłość będzie i będziemy mogli w takim razie merytorycznie 
podyskutować. Zamiarem nie było robienie żadnej polityki, a  co Pani Poseł Rozpondek czy Senatora 
Szewińskiego, no Panie Ryszardzie no proszę nas zwolnić od odpowiedzi. Ja myślę, że każdy pracuje 
na siebie i myślę, że każdy stara się jak najbardziej tak samo pani Poseł i są parlamentarzyści z 
prawa, z środka każdy wkłada w to działanie jak najwięcej serca akurat jeśli chodzi o bezrobocie, więc 
myślę, że takie porównanie mam nadzieję. Myślałem, że będzie trochę więcej tej polityki i cieszę się, 
że tylko tle  jej było, dziękuję i będę czekał ewentualnie na recenzję służb pana Prezydenta co do 
złożonych naszych pomysłów. Dziękuję. 
  
Radny Artur Gawroński  mam prośbę w takim wypadku, bo przecież mamy swoje organy, jest 
Komisja Rozwoju Regionalnego, żeby przenieść, chodzi mi o to , żeby przenieść tą dyskusje  w tych 
konkretach czyli bo widziałem, ze Pan Prezydent jednak nie spisywał, padało tu parę takich 
propozycji, żebyśmy te konkrety przenieśli do Komisji i wtedy na ten temat, żebyśmy na Komisji 
podyskutowali żeby tez nie była dyskusja o niczym, ale o konkretnych propozycjach, które byśmy 
mogli na ten temat w tych zapisach dotyczących istotnych dla miasta, dla bezrobocia co zrobić, żeby 
zmniejszyć bezrobocie, żeby te wnioski wpłynęły do Komisji. Dziękuję. 
  
Radny Przemysław Wrona ja tylko dwa zdania, na pewno tak jak mówiłem wcześniej będziemy 
chcieli to spisać w formie interpelacji czy pisma, czy listu czy wysłać to Panu Prezydentowi czy 
również do prac Komisji, też będziemy się chcieli włączyć jak najbardziej. 
  
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak zacznę najpierw prześmiewczo odpowiadając Panu 
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Radnemu Gawroński, chyba nas jakaś intuicja łączy albo jakiś niewidzialny spisek na tej sali miedzy 
nami, bo uważam, że Państwa propozycja  dotycząca przeniesienia dyskusji w szczegółach 
wszystkich propozycji, które były na Komisji Rozwoju Regionalnego  jest jak najbardziej rozsądna, jest 
jak najbardziej poprawna, z całego serca będę również popierał. Natomiast trzeba powiedzieć tak 
generalnie, bo słuchać niektórych wystąpień całe szczęście nie Radnych, tylko uczestniczących w 
obradach naszego Szanownego gremium no to ta dyskusja ma charakter rzeczywiście merytoryczny i 
trzeba powiedzieć tak – ja jestem po tym absolutnie głęboko przekonany, że bezrobocie nie ma 
żadnych barw politycznych, po prostu jest i to jest problem, który nas dotyka od długiego czasu. 
Myślę, że powołanie nawet wspólnego zespołu z udziałem Radnych, że najbardziej, że tak powiem są 
najbardziej kompetentni, mają więcej wiedzy, doświadczenia w tej sprawie ze służbami 
merytorycznymi ze służbami Pana Prezydenta jest jak najbardziej również rozsądną propozycją i 
trzeba taki zespół maksymalnie, w miarę szybko powołać, po to, żeby mieć forum od wymiany 
poglądów na sprawy związane z czysto praktycznymi problemami. Tu padała m.in. kwestia, jest prosta 
rzecz ja się zastanawiam nad znalezieniem sposobu nad taką kwestią. Popatrzcie Panie i Panowie 
Radni, stopa bezrobocia w mieście, ja mówię o mieście, nie mówię o powiecie to jest 13,5% co 
przekłada się na ok. 14,5 tys. osób pozostawiających bez pracy. Myślę, że będzie zgoda co do jednej 
rzeczy, że my bezrobocia nie zlikwidujemy, bezrobocie było jest i będzie i ono będzie jeśli byśmy byli 
szczęśliwi to jest kwestia jakby oceny co jest wskaźnikiem oczekiwanym do osiągnięcia, ale jakbyśmy 
byli miedzy 5 – 7% to by było super. Co to oznacza? To oznacza, ze tak naprawdę problem pojawia 
się w ok. 4 – 5 tys. miejsc pracy to jest mniej więcej ta skala. Gdybyśmy przyjęli założenie, że 
będziemy mieć średnio procentowe bezrobocie no to mówimy o 4 – 5 tys. miejsc pracy. Z drugiej 
strony popatrzmy sobie, w tym mieście mamy zarejestrowanych ponad 20 tys. podmiotów 
gospodarczych i tu nie ma  absolutnie zgody z panem Przewodniczącym Kowalikiem, że Częstochowa 
nie potencjału na wpłyniecie w ramach istniejącej prowadzanej działalności gospodarczych, 
usługowych, że nie ma potencjału na wpłyniecie tej grupy osób. Tu  zgoda z Panem Radnym Wroną, 
że taki potencjał jest o czym świadczą pewne liczby, które na razie nie są jakieś mocno szokujące, ale 
pamiętajmy wszyscy, mamy program rozwoju i wspierania przedsiębiorczości, który jest kierowany 
zasadniczo do naszych przedsiębiorców. Opracowane są działania samorządów gospodarczych 
przedsiębiorców z wszelkiej jakby struktur własności, struktur organizacyjnych czyli rzemiosło, czyli 
średnie przedsiębiorstwa czy wreszcie przedsiębiorstwa te nazwijmy duże. Mamy trzy uchwały 
promujące tam, gdzie miasto może się zaangażować i stymulować rozwój biznesu. I co się okazuje, 
że nie ma lepszego niż dobry przykład. Ci, którzy skorzystali z tych ulg, gdzie początkowo planowane 
było po deklaracjach, to co mieliśmy deklaracje w dokumentach, że będzie to 113 nowych miejsc 
pracy to już nas teraz informują, że to będzie jeszcze raz tyle. To działa.  
        Pytanie jest inne. Ja się spotykam z przedsiębiorcami, którzy robią oczy jak 5 zł kolokwialne i 
mówią jak to, takie coś jest? Czyli jest kwestia promocji tych rozwiązań, dotarcia  z takimi 
rozwiązaniami do przedsiębiorców. I tu trzeba poszukać i tutaj też nie trzeba szczędzić pieniędzy. To 
trzeba  po prostu z jakaś kampania reklamową, informacyjną, ja się nie będę silił na mądrość jak to 
zrobić. w każdym bądź razie w wielu wypadkach to mnie kolokwialnie mówiąc gęba się otwiera, że 
ludzie prowadzący całkiem poważne biznesy nie wiedzą o tym. Pytanie czy mają czas czy są 
prawidłowo, czy my mamy prawidłowe kanały komunikacyjne miedzy tym co Rada podejmie, tym co 
służby Pana prezydenta wykonują, a  tym co jest z przedsiębiorcami. Ja postawię może trochę 
obrazoburczą tezę, ale uważam, że ona jest poprawna. Dzisiaj rano, powiem wam mała historię, 
spotkałem się z przedsiębiorcą, który pojawił się w Urzędzie pierwszy raz od 8 lat. Zapewniam was, że 
jest to człowiek prowadzący bardzo poważną firmę. On mnie tego nie powiedział, ale zadzwoniła do 
mnie osoba, z którą  on rozmawiał po tej wizycie. I powiedział tyle, ze on się nie spodziewał, że Urząd 
tak wygląda i Urząd tak działa, co to znaczy? To nie jest żadna pochwałą, to znaczy to co mówiłem 
dawno i powtarzam wam jak mantrę. Tu za czasów, użyje kolokwializmu, słusznie minionymi został 
wykopany potężny rów miedzy przedsiębiorcami, a gminą. I problem jest w tym, żeby ten rów zakopać 
i nie interesują mnie wypowiedzi kto, gdzie czyja córka, gdzie pracuje i ile zarabia, bo to jest po prostu 
tani, ordynarny populizm. Mnie interesuje w jaki sposób dotrzeć do naszych częstochowskich 
przedsiębiorców i nad tym obiecuje bardzo ciężko pracować. Natomiast to co sobie odnotowałem, 
miałem to w sensie ogólnym, padała kwestia połączenie czy przeniesienia innych funkcji z Wydziału 
promocji zatrudnienia i spraw społecznych do Wydziału Funduszy Europejskich. To jest temat do 
dyskusji. PZS to jest taki wór, do którego się wrzuca wiele rożnych rzeczy i one tak naprawdę 
przenikają w różne sprawy, bo to jest kwestia Adrianku nie gniewaj się, ot jest kwestia właśnie m.in. 
relacji z przedsiębiorcami, to jest kwestia również ze sprawami związanymi z zarządzaniem 
nieruchomościami i wiele różnych rzeczy, które tam się łączą. Całą struktura pomocy społecznej, 
gdzie trudno powiedzieć, to nie jest wypłacanie zasiłku, bo to jest tak jak Marcin mówi to jest takie 
bierne spełnienie swojej roli, wrzuci mi pieniądze do portfela to wydaje to tym, którzy tego potrzebują. 
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To jest najprostsze i najbardziej prymitywna forma oddziaływania. Także kwestia szukania zmiany 
struktury jak to zrobić absolutnie otwarta, absolutnie do rozmowy. Także jeszcze raz dziękuję Paniom i 
Panom Radnym za tą inicjatywę i ja jestem zwolennikiem starej zasady – lepszy zły pokój niż dobra 
wojna. Trzeba szukać rozwiązania, bo na te rozwiązania częstochowianie czekają. Dziękuje bardzo.  
  
Radny Jerzy Zając nie chcę się odnosić do całej tej debaty, myślę, że ten pomysł Pana Prezydenta 
Soboraka z mównicy o tym, ze by trzeba trafić do tych przedsiębiorców, którzy już są to proponuje 
Państwu zdjąć te 100 tys. z promocji na sport i przeznaczyć 50 tys., na promocje tego potencjału 
miasta u przedsiębiorców i myślę, że jak wydacie ten poradnik wspierania przedsiębiorczości, jak 
dacie go firmom, jak zrobicie jako organ wykonawczy  coś takiego więcej zapoznacie z tym, to może 
przybędzie od tego miejsc pracy, bo jeżeli Pan Prezydent mówi spotykając się z przedsiębiorcami 
czego ja akurat i część z Państwa Radnych nie ma takich okazji to nie wiemy, że oni nie wiedzą. To 
niech oni wiedzą. Dziękuję. 
  
Radny Łukasz Kot Panie Prezydencie ja pamiętam nasza rozmowę z 18 miesięcy temu kiedy 
doszliśmy do wniosku z tym właśnie problemem, ze mamy ofertę i jest ona coraz lepsza natomiast no 
jest problem z dotarciem w dobrym momencie do przedsiębiorcy w tym, w którym on potrzebuje, bo 
jest nawał informacyjny, spływają informacje w ciągu do dnia do przedsiębiorców natomiast w tym 
momencie kiedy on czegoś szuka to co nas interesuje no niestety nas tam nie ma. Mnie się wydaje, 
ze 50 tys. to jest małą kwotę. Natomiast ja bym nie chciał grzebać w tegorocznym budżecie, bo to 
raczej nie ma sensu, może jako wszyscy radni zainteresowani bezrobociem na przyszły budżet 
wpiszemy dużo większą kwotę, bo 50 tys. to jest kropla w morzu potrzeb i nie dotrzemy do 
przedsiębiorców, nie róbmy czegoś na szybko, bo stracimy te pieniądze. Dziękuję. 
  
Radny Przemysław Wrona ja też uważam, że ta kwota powinna być znacznie większa. Myślę 
również Panie Prezydencie to co Pan mówił czyli, że np. szacujemy, że trzeba by było poszukać, że 
już tak skracam te myśli, żeby to przyspieszyć powiedzmy ok. 4 tys. miejsc pracy, nazywając brzydko. 
Dlatego uważam, że dobrze gdybyśmy się skupili na tej małej przedsiębiorczości, bo ona jednak sobie 
jakoś tam radzi czasem lepiej, gorzej, te jednoosobowe firmy czy tam kilkuosobowe czy rodzinne raz 
lepiej, raz gorzej funkcjonują, a gdybyśmy mieli czekać, żeby te 4,5 tys, miejsc pracy w dużych 
zakładach chociażby musimy się o to starać i jednak walczyć o to, żeby jednak te zakłady powstawały, 
dlatego obiecuję, że na komisji też będziemy szukać tych rozwiązań i ta promocja oprócz tych ulg 
myślę, że powinniśmy jednak taki dużo większy pakiet stworzyć, bo te ulgi, które mamy jeżeli Pan 
mówi, że jest wzrost no to bardzo dobrze i trzeba się z tego cieszyć chociaż trochę w to nie wierzyłem, 
ale to być może jest też zasługa tego, że mało osób wie, bo ludzie w codziennej gonitwie jednak 
każdy zajęty jest swoimi sprawami jednak nie szuka, za bardzo nie wie  gdzie to znaleźć itd.itd, ale 
myślę, żeby z taką kampanią informacyjna ruszyć w momencie, no wiadomo, ze dobrze by było gdyby 
było to najszybciej, żebyśmy to dobrze dopracowali i poodkładali różne jakieś możliwości wariantów 
dla mniejszych, średnich, największych i jednak, żeby to nie byłą jakaś jednorazowa kartka, że jest 
informacja taka czy taka, tylko jednak z takim konkretnym pakietem dla nowo zakładających itd., bo 
myślę, że w dużej mierze właśnie od tych pojedynczych nawet młodych, którzy są teraz najbardziej 
kreatywni, którzy nie mogą znaleźć zatrudnienia w obecnych firmach tylko sami szukają tego 
samozatrudnienia, wiec myślę pomoc przy kolejnych takich ulgach, żebyśmy pomyśleli o jakimś takim 
pakiecie to na pewno by było nas stać na takie rozwiązanie. Dziękuję. 
  

Ad. Pkt. 14 

Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie podjęcia prac nad strategią rozwoju miasta. (BR.29/LII/14) – załącznik nr 19 do protokołu  
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki– załącznik nr 20 do protokołu 

 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.29/LII/14 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 22 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów 
wstrzymujących się podjęła uchwałę w sprawie podjęcia prac nad strategią rozwoju miasta. 
 
 
Ad. Pkt. 15 
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Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie zmiany uchwały Nr 647/LVII/2010 Rady Miasta Częstochowy z dnia 15 marca 2010 r. 
w sprawie szczegółowych zasad umarzania, odraczania i rozkładania na raty wierzytelności Gminy 
Miasta Częstochowy oraz podległych jednostek organizacyjnych Gminy Miasta Częstochowy z tytułu 
niepodatkowych należności pieniężnych mających charakter cywilnoprawny. (BR.14/LII/14) – 
załącznik nr 21 do protokołu 
Opinia Komisji Skarbu – załącznik nr 15 do protokołu  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.14/LII/14 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 16 głosach za, barku głosów przeciwnych i 6 głosach wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie miany uchwały Nr 647/LVII/2010 Rady Miasta Częstochowy z dnia 
15 marca 2010 r. w sprawie szczegółowych zasad umarzania, odraczania i rozkładania na raty 
wierzytelności Gminy Miasta Częstochowy oraz podległych jednostek organizacyjnych Gminy Miasta 
Częstochowy z tytułu niepodatkowych należności pieniężnych mających charakter cywilnoprawny. 
 
 
Ad. Pkt. 16 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie udzielenia Miejskiemu Ośrodkowi Pomocy Społecznej w Częstochowie bonifikaty od opłat 
rocznych za trwały zarząd nieruchomościami gruntowymi zabudowanymi. (BR.12/LII/14) – załącznik 
nr 22 do protokołu 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska – załącznik nr 14 do protokołu  
Opinia Komisji Skarbu – załącznik nr 15 do protokołu  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.12/LII/14 

  
Rada Miasta Częstochowy przy 20 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów 
wstrzymującym się podjęła uchwałę w sprawie udzielenia Miejskiemu Ośrodkowi Pomocy Społecznej 
w Częstochowie bonifikaty od opłat rocznych za trwały zarząd nieruchomościami gruntowymi 
zabudowanymi. 

Ad. Pkt. 17 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie udzielenia dotacji z budżetu miasta Częstochowy w 2014 roku na prace konserwatorskie, 
restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków. (BR.1/LII/14) – 
załącznik nr 23 do protokołu 
Opinia Komisji Kultury, Sportu i Turystyki – załącznik nr 8 do protokołu  
Opinia Komisji Skarbu – załącznik nr 15 do protokołu  
 
Radny Marcin Biernat ja tylko taką krótką techniczną uwagę podobnie jak wcześniej zatwierdzamy 
dosyć późno uchwały dotyczące dotacji do termomodernizacji, tak samo uważam, że tutaj też 
zatwierdzamy późno, dobrze, że w ogóle, ale myślę, że gdybyśmy zatwierdzali w styczniu, lutym plany 
remontowe poszczególnych przedsiębiorców, właścicieli kamienic czy też zabytków byłby zrobione 
wcześniej w czasie sezonu budowanego, a tak to jesteśmy troszkę za późno, tym bardziej ze do 
każdego z tych remontów potrzebna jest opinia konserwatora. Dziękuję bardzo. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak to dla uspokojenia Pana Radnego dodam, że 
mechanizm funkcjonowania jest taki, że my refundujemy wydatki, nie wstrzymujemy żadnych prac. 
 
Radny Jacek Krawczyk ja mam pytanie odnośnie dofinansowania zadania nr 2 to jest budynku przy 
ul. Łukasińskiego 42/48. Ja rozumiem, że to jest ten budynek, który jest pomiędzy Liceum 
Dąbrowskiego, a Miejskim Domem Kultury? Kiedy ostatnio ten obiekt dostał dofinansowanie? Jeżeli to 
jest ten obiekt, jeżeli dobrze kojarzę. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak zasada działania jest taka, że na dany obiekt 
finansowanie jest tylko raz czyli gdyby dostał nie miałby najmniejszych szansy na uzyskanie go 
ponownie. 
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Radny Jacek Krawczyk czy ten obiekt czasami nie dostawał wcześniej dofinansowania? Ja coś 
kojarzę, ze dostawał. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak nie. Był wymieniany jednym z ubiegających się. 
Ubiegali się wcześniej o dofinansowanie, jednak nie uzyskali wtedy dofinansowania czy zrezygnowali 
nie pamiętam dokładnie. Tam była chyba mniejsza kwota, tam chyba była mowa o ok. 20 tys. nie 
pamiętam, ale gdyby było dofinansowanie nie spełniliby kryteriów. Nie dostałby gdyby już otrzymał 
dofinansowanie. To jest warunek formalny. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski 
poddał pod głosowanie projekt uchwały na druku BR.1/LII/14. 
  
Rada Miasta Częstochowy przy 20 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów 
wstrzymujących się podjęła uchwałę w sprawie udzielenia dotacji z budżetu miasta Częstochowy w 
2014 roku na prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do 
rejestru zabytków. 
 
Ad. Pkt. 18  
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie ustalenia wysokości dotacji dla szkół niepublicznych oraz publicznych prowadzonych 
na terenie miasta Częstochowy przez osoby prawne inne niż jednostka samorządu terytorialnego 
lub osoby fizyczne prowadzących kwalifikacyjne kursy zawodowe. (BR.13/LII/14) – załącznik nr 24 do 
protokołu 
Opinia Komisji Edukacji – załącznik nr 25 do protokołu  
Opinia Komisji Skarbu – załącznik nr 15 do protokołu  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.13/LII/14 
  
Rada Miasta Częstochowy przy 21 głosach za, braku głosów przeciwnych i 1 głosie wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie ustalenia wysokości dotacji dla szkół niepublicznych oraz publicznych 
prowadzonych na terenie miasta Częstochowy przez osoby prawne inne niż jednostka samorządu 
terytorialnego lub osoby fizyczne prowadzących kwalifikacyjne kursy zawodowe. 

Ad. Pkt. 19-20 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektów uchwał w 
sprawie uchylenia uchwały Nr 894/L/2014 Rady Miasta Częstochowy z dnia 24 marca 2014 r. 
w sprawie opłat za korzystanie z transportu dla osób z niepełnosprawnością na terenie Gminy Miasta 
Częstochowy. (BR.10/LII/14) – załącznik nr 26 do protokołu oraz w sprawie opłat za korzystanie z 
transportu dla osób z niepełnosprawnością z terenu Gminy Miasta Częstochowy. (BR.11/LII/14) – 
załącznik nr 27 do protokołu 
Opinia Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej– załącznik nr 28 do protokołu 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska – załącznik nr 14 do protokołu  
Opinia Komisji Skarbu – załącznik nr 15 do protokołu  
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski 
poddał pod głosowanie projekt uchwały na druku BR.10/LII/14 
  
Rada Miasta Częstochowy przy 21 głosach za, braku głosów przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym 
się podjęła uchwałę w sprawie uchylenia uchwały Nr 894/L/2014 Rady Miasta Częstochowy z dnia 
24 marca 2014 r. w sprawie opłat za korzystanie z transportu dla osób z niepełnosprawnością na 
terenie Gminy Miasta Częstochowy. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski 
poddał pod głosowanie projekt uchwały na druku BR.11/LII/14 
  
Rada Miasta Częstochowy przy 21 głosach za, braku głosów przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym 
się podjęła uchwałę w sprawie opłat za korzystanie z transportu dla osób z niepełnosprawnością z 
terenu Gminy Miasta Częstochowy. 
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Ad.pkt. 21 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w ośrodkach wsparcia i mieszkaniach 
chronionych. (BR.20/LII/14) – załącznik nr 29 do protokołu 
Opinia Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej– załącznik nr 28 do protokołu 

 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski 
poddał pod głosowanie projekt uchwały na druku BR.20/LII/14. 
  
Rada Miasta Częstochowy przy 23 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów 
wstrzymujących się podjęła uchwałę w sprawie szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za 
pobyt w ośrodkach wsparcia i mieszkaniach chronionych. 
 
Ad.pkt.22 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektów uchwał w 
sprawie określenia wysokości opłaty za pobyt w Ośrodku Pomocy Osobom z Problemami 
Alkoholowymi w Częstochowie. (BR.16/LII/14) – załącznik nr 30 do protokołu 
Opinia Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej– załącznik nr 28 do protokołu 

 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.16/LII/14  
  
Rada Miasta Częstochowy przy 23 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów 
wstrzymujących się podjęła uchwałę w sprawie określenia wysokości opłaty za pobyt w Ośrodku 
Pomocy Osobom z Problemami Alkoholowymi w Częstochowie. 
 
 Ad. Pkt. 23 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego miasta Częstochowy (BR.2/LII/14) – załącznik nr 31 do protokołu  
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska – załącznik nr 14 do protokołu  
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki– załącznik nr 20 do protokołu 

 
Radny Artur Gawroński jestem jednym z wnioskodawców razem z Radnym Bartłomiejem Sabatem, 
który skierował ten projekt uchwały temat dotyczący zmieniania studium i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego w dzielnicy Rząsawy to nie jest temat nowy. Ja bym chciał 
przypomnieć, że jako Przewodniczący Komisji Infrastruktury poprzedniej kadencji mieszkańcy w tym 
temacie się do mnie zwracali i są w interpelacji w 2010 skierowałem pismo do pana Prezydenta w 
sprawie zmiany jeżeli chodzi o teren Rząsawy. Na ostatniej sesji Rady Miasta uchwałą Rady 
wprowadziliśmy plan miejscowy dla budowy IKEI. Jeżeli mówimy o możliwości rozbudowy kierunku 
Rząsawy czyli tej drugiej części, myślę, że powinniśmy jako Rada Miasta podjąć w tym momencie 
przystąpienie do zmiany studium, szczególnie, że miana studium jak pokazuje zmiana studium 
dotycząca Mirowa w Częstochowie trwa ok. 3 – 4 lata. Następnie pewnie jeszcze nie następna 
kadencja Radnych będzie musiała przystąpić do miejscowego planu w temacie zmiany jeżeli chodzi o 
ustalenie możliwości zabudowy w dzielnic Rząsawy. Chciałbym jednocześnie powiedzieć, że ta Rada 
dokonała pewnego rodzaju weryfikacji jeżeli chodzi o szkoły. Odbyło się kilka spotkań burzliwych, a 
chodziło o likwidację szkoły w dzielnicy Rząsawy. Tam właśnie mieszkańcy, jednym z argumentów 
stwierdzili, ze skoro w tym momencie jest taka sytuacja, a nie inna z ilością uczniów, to żeby umożliwić 
im w tym momencie możliwość zabudowy. Wtedy zwiększy się ilość mieszkańców i zwiększy się ilość 
uczniów w szkole. Od tamtego czasu na każdej właściwie Radzie Dzielnicy, która odbywa się w 
dzielnicach Rząsawy, bo Przewodniczący Rady Dzielnicy Wyczerpy czasami organizuje tam 
spotkanie, pada ten sam temat. Dlatego jest to w tym momencie przystąpienie do zmiany studium na 
wniosek mieszkańców właśnie Wyczerpy Aniołów, Rząsawy. Dziękuję. 
 
Radny Jerzy Zając mam pytanie do Pana Prezydenta. Wczoraj na Komisji Pan Prezydent Soborak 
mówił ile to w przyszłości po uchwaleniu studium i planu miejscowego będzie kosztowało i mówił 
również o tym ile w tej chwili potencjalnie już jest terenów oddanych pod zabudowę i mówił o ile mnie 
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pamięć nie myli na tym terenie są wydawane warunki na zabudowę. W związku z tym prosiłbym Pana 
Prezydenta, ponieważ dzisiaj głosuje cała Rada, a nie tylko ta Komisja, żeby zechciał albo to 
powtórzyć albo zaprzeczyć. Dziękuję. 
 
Radny Bartłomiej Sabat Szanowny Panie Prezydencie, Szanowny Panie Przewodniczący, 
Szanowna Wysoka Rado. Ja chciałbym Panu Radnemu Zającowi przypomnieć, że nie procedujemy tu 
przystąpienia do planu przestrzennego tylko rozmawiamy o studium, a tak naprawdę studium nie 
wiąże się z kosztami. Dopiero uchwalenie planu wiąże się z pewnymi kosztami. Moim zdaniem teren, 
który zaproponowaliśmy z Radnym Gawrońskim jest najbardziej terenem przyszłościowym i wymaga 
pewnej regulacji, bo to, że są wydawane pozwolenia na budowę, no to studium nie zabroni, studium 
może tylko rozszerzyć ten teren o większe możliwości zabudowy, bo tak jak wiemy przy ul. 
Połanieckiej wszystkie tereny zaznaczone są terenami rolnymi i tylko wzdłuż ul. Połanieckiej jest 
zabudowa i pewnie  pozwolenie na budowę są wydane na podstawie albo zabudowy zagrodowej albo 
tzw. dobrego sąsiedztwa, więc myślę, że jak rozszerzymy tereny o zabudowę mieszkaniową od ul. 
Połanieckiej na północ do granic miasta to tylko to ułatwi. Musimy też wziąć pod uwagę tak jak mówił 
radny Gawroński przystąpienie i uchwalenie studium może trwać 3 lub 4 i my nie jesteśmy w tej chwili 
pewni przy rozbudowie IKEI, ze te tereny nie staną się atrakcyjniejsze dla mieszkańców i także może 
dla przyszłych inwestorów, więc myślę, że my wiele planów, wiele studium mamy pootwieranych w tym 
mieście, więc myślę, ze nie jest to dużym problemem i finansowym, a także technicznym dla miasta, 
żeby taki plan na wniosek mieszkańców, takie studium na wniosek mieszkańców zacząć procedować. 
Tak jak mówię, my nie uchwalimy tego za rok, potem nie uchwalimy za pół roku planu i wtedy nie 
będziemy mieli tych kosztów, wtedy dopiero stwarza się te koszty, ale myślę, że takie perspektywista 
trochę wyjście do przodu i zastanowienie się czy te tereny połanieckiej na północ powinny być 
całkowicie zabudowane jest jak najbardziej słuszne i dlatego nasz wniosek z Radnym Gawrońskim  w 
tej kwestii. Dziękuję. 
 
Radny Jacek Krawczyk jako Radny i jako przewodniczący Komisji Infrastruktury chciałbym wyrazić 
swoje pełne poparcie dla tego projektu uchwały w sprawę przystąpienia do studium, chciałbym tylko 
przypomnieć, że na jednej z ostatnich sesji Rady Miasta podejmowaliśmy przystąpienie do 
sporządzenia albo to już był wtedy plan zagospodarowania przestrzennego dla terenu od linii 
kolejowej w kierunku Al. Wojska Polskiego. Już wtedy pojawiały się wniosek mieszkańców, były też 
droga mailowa do mnie kierowane i pewnie do pozostałych Radnych, aby uwzględnić ten teren, o 
którym dzisiaj rozmawiamy, ale przyjmując tłumaczenia Pani Naczelnik z miejskiej pracowni 
urbanistycznej i wielu osób uznaliśmy, że nie będziemy faktycznie łączyć terenów mieszkaniowych 
razem z terenami przemysłowymi, bo wtedy mógłby to znacznie wydłużyć procedurę, a szczególnie 
dla tych terenów przemysłowych, a wiemy, że one mają priorytet i wówczas padło wtedy zapewnienie, 
ze Radni przygotują odpowiedni projekt uchwały, który przedłożą na sesji właśnie w celu uregulowania 
tego brakującego północnego fragmentu części miasta. Tak więc, można powiedzieć, że dzisiaj to się 
materializuje i nie widzę żadnych przeszkód, ażeby nie można było przystąpić do zmiany tego studium 
i  w tej chwili spokojnie w niedalekiej przyszłości procedować nad tą części, a oczywiście ta część, 
która była wcześniej podjęta odnośnie terenów przemysłowych idzie już swoim torem, więc według 
mnie jest to dosyć logiczne i uważam, z tutaj w tym przypadku należy wsłuchać się w głos 
mieszkańców i wszystkich zainteresowanych uporządkować także z korzyścią dla całego miasta 
Częstochowy. Dlatego ze swojej strony popieram ten projekt uchwały i takie dyskusje, przymiarki były 
już na ostatniej, przedostatniej Komisji Infrastruktury. Dziękuję. 
 
Radny Łukasz Kot w tym momencie bazując na rozmowie z wnioskodawcami na Komisji Rozwoju 
jestem na nie, być może w toku tej dyskusji przekonają mnie. Już mówię dlaczego. Widzę między 
Panami rozdźwięk, bo Pan Radny Sabat mówi, że uchwalamy studium, potem niekoniecznie plam. 
Pan Artur Gawroński mówi tak studium, potem plan. Natomiast z tego co wyliczyły służy Pana 
Prezydenta to uchwalenie planu późniejsze oczywiście spowoduje to koszt ok. 22 – 25 może więcej 
mln zł bez wykupów terenów. Ja wiem, ze trochę i minęło, ale rano rozmawiając o finansach w innej 
sprawie mówiliśmy, że każda miejska złotówka jest ważna, ze każdy pieniądz, że każdą złotówkę, 
którą otrzymujemy od mieszkańców musimy wydawać  rozważnie i ja  w tej chwili nie jestem 
przekonany do tego, że te 25 mln zł na ten teren to jest wydawanie rozważne. Dziękuję. 
 
Radna Elżbieta Kunicka ja chciałam nawiązać do wypowiedzi Pana Radnego Gawrońskiego i proszę 
Państwa tam na ul. Połanieckiej istnieje zespół szkolno-przedszkolny, który niedawno utworzyliśmy i 
ten zespół szkolno – przedszkolny ma się całkiem dobrze i wcale nie ma jakiejś takiej wizji przed tym 
zespołem, ze będzie zamknięty, więc mówienie, o tym, że zmiana studium zagospodarowania 



___________________________________________________________________________________ 
Protokół obrad LII zwyczajnej Sesji Rady Miasta Częstochowy odbytej w dniu 22 maja 2014 roku. 

Strona 62 z 76 

 

 

 

przestrzennego to m.in. po to, bo to chcą mieszkańcy, żeby dzieci mogły chodzić do szkoły i żeby 
można było ta szkołę utrzymać  jest zupełnie bezsensu, bo przecież przyjdą dzieci z innych szkół i 
wtedy co będziemy inne szkoły zamykać? No więc nie może być takiego uzasadnienia, doprawdy jest 
to bezsensowne.  
 
Radny Bartłomiej Sabat ja powiem szczerze, że podziwiam Radnych, którzy mówiąc o przystąpieniu 
do zmiany studium mówią o kosztach uchwalanego w przyszłości za 5 lat planu. To jest dla mnie jakiś 
szok. Panowie jak byśmy się nie spotykali na naszym zespole planów przestrzennych i o tym nie 
dyskutowali, bo to jest po prostu znamy dobrze procedury, więc Panie Radny, więc proponowałbym, 
nich Pan wstrzyma prace nad studium Mirowa, bo pewnie będzie z 80 mln przyszłe plany na Mirowie 
warte dla miasta, więc nie wiem, pomyślmy o tej złotówce Pani Radny, bo ja wiem, że dla Pana Mirów 
jest blisko serca, dla mnie Północ jest blisko serca, ale Rząsawy to też nasz okręg wyborczy i niech 
Pan pomyśli o swoich wyborcach, a że plan będzie za 6 lat to przy takim podejściu dla mieszkańców 
to już nie będzie Pana Problem. Dziękuję. 
 
Radny Artur Gawroński mnie też dziwi w tym momencie to stwierdzenie, że to będą jakiekolwiek 
koszty szczególnie, że uczestniczymy na tym samym spotkaniu, na tym samym zespole. I na tym 
zespole to nie jest z ust, ale z ust wydziału planowania przestrzennego kilkukrotnie już padało, że 
zmienić studium dla całego miasta. Jeżeli byśmy w tym momencie  w ten sposób myśleli no to nie 
trzeba by było zmieniać studium dla całego miasta, bo to kosztowałoby 100 mld czy może i jeszcze 
więcej. Idziemy w kierunku w tym momencie w strategii, bo studium jest niczym innym tylko strategią 
przyszłościową i dlatego jeżeli w tym momencie chcemy dokonać zmiany studium dla całego miasta, a 
boimy się dokonać zmiany studium dla fragmentu dzielnicy Rząsaw to po co my przed chwila 
uchwalali strategię. Chcemy robić strategie bez odpowiedniego narzędzia, a takim narzędziem jest 
studium i jest plan. A co do w tym momencie, rzeczywiście nastąpił ten proces, ale nastąpił m.in. jeżeli 
chodzi o szkole, nastąpił dzikiej interwencji Radnych Miasta Częstochowy, bo nigdy by nie było takich 
burzliwych spotkań w tej dzielnicy gdyby nie przygotowany w tym momencie wniosek o to, żebyśmy 
jednak tą szkołę zlikwidowali. Dziękuję. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Konrad Głębocki o tych mitycznych kosztach realizacji planów 
to ja się przez te lata jak tutaj siedzę bardzo często nasłuchałem, tylko jakoś nigdy nie mogłem 
doprowadzić do tego, żeby dostał na piśmie skutki finansowe planów uchwalonych w ostatnich 10 
latach. Bardzo fajnie by było gdybyśmy coś takiego jako Radni odstali. Plan uchwalony np. w 2005 r. 
do dzisiaj skutki takie, bo przy uchwalaniu każdego z tych planów słyszeliśmy o dziesiątkach mln. Zł 
skutków tylko, że one są rozłożone mocno w czasie. Natomiast problem polega na tym, ze my bez 
dobrych terenów na zabudowę choćby jednorodzinną to tracimy ludzi, którzy się potem budują w 
innych miejscach, tylko potem my tracimy również wpływy z PITów np. więc jak liczymy koszty to 
liczymy tez zyski z tego, ze  tam się ktoś osiedli.  
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jerzy Nowakowski Szanowni Państwo studium to jedynie 
kierunki zagospodarowania, plany przestrzenne, miejscowe niosą skutki finansowe, natomiast studium 
mówi o kierunkach zagospodarowania. Mówimy cały czas, ze studium jest niespójne, ze musimy je 
porządkować. Skoro jest sygnał mieszkańcy, skoro jest inicjatywa dwóch radnych, aby zmienić to 
studium, uporządkować to tylko przyklasnąć i dziękujemy za taką inicjatywę. Dziękuję. 
 
Radny Marcin Biernat ja mam kilka takich uwag natury merytorycznej. Radny Gawroński mówił tutaj, 
że boimy się przystąpić do kompleksowej zmiany studium warunków zagospodarowywania 
przestrzennego miasta Częstochowy, a może zróbmy to w końcu, bo cały czas mówimy, działamy 
wycinkowo, zmiany studia tylko i wyłącznie na fragmentach bez analizy reszty studium. A może 
zróbmy, przystąpimy do kompleksowej zmiany studium i zróbmy dokument, który będzie już 
wyznacznikiem stałym. Jeżeli chodzi o miejscowe plany, ustawa, która precyzuje wprowadzanie 
miejscowych planów i ta, która wisi na stronie MRRu jest jeszcze w konsultacjach będzie zakładać 
przy miejscowych planach zabezpieczenie także w budżecie na realizację tych miejscowych planów, 
czyli za chwileczkę jeżeli ona wejdzie w życie samorządy będą miały mocno ograniczoną możliwość 
tworzenie miejscowych planów z odroczeniem terminów wykonania. To już będzie prawo miejscowe, 
zatwierdzacie, pokażecie środki w budżecie na realizacje tego miejscowego planu. Mamy przykład też 
Poznania, gdzie Prezydent Grobelny powiedział, że ani jednego planu więcej, bo skutki realizacji już 
zatwierdzonych są w stanie mu zrujnować budżet, a przy miejscowym planie każdy może pójść na 
drogę sądową z miastem w celu realizacji infrastruktury czy czegokolwiek. Także nie wiem jak oceniać 
ten projekt przystąpienia do studium do zmiany tej cząstkowej, może on jest słuszny, może jest dobry, 
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natomiast apelowałbym, żebyśmy jeszcze może w tej kadencji przystąpili do kompleksowej zmiany 
całego studium. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Artur Gawroński niewątpliwie ta zmiana studium jest obarczona pewną taką informacja, która 
Państwa tutaj powoduje to, że Państwo nie chcą tego uchwalić, bo tego chcą mieszkańcy. Gdyby to 
był market to zaraz by był las rąk i w tym momencie by było uchwalenie, bo tak się dzieje w tej Radzie. 
Jak tylko w tym momencie ma się budować jakikolwiek market to momentalnie zmiany studium, 
momentalnie uchwalamy, momentalnie jest to realizowane. To jest Państwa decyzja, ja to zostawiam 
dla Państwa w tym  momencie do podjęcia takiej decyzji. Ja rozmawiałem jeszcze wczoraj z 
Przewodniczącym Rady Dzielnicy Wyczepy, on czeka na dzisiejsze głosownie, organizuje spotkanie w 
Radzie Dzielnicy Rząsawy, żeby pochwalić Radę albo zganić. To jest Państwa mówię jeszcze raz 
decyzja. Dziękuję. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak niczego odkrywczego nie powiem poza tym co 
powiedziałem na ostatniej Komisji Rozwoju Regionalnego – jesteśmy przeciw przystopowaniu do 
zmiany studium w tym zakresie z kilku powodów. Po pierwsze struktura tego terenu w sensie tego co 
tam się znajduje czyli mówimy o ogródkach działkowych, mówimy o ujęciach wody, mówimy o linii 
kolejowej, mówimy o bliskości lotniska, podejścia itd., ale obojętnie jakby na to nie patrzeć można się 
uśmiechać, nie uśmiechać są to fakty. Zmiana rzeczywiście studium nie niesie za sobą kosztów w 
postaci natychmiastowych wydatków na realizacje tego studium, bo to nie jest plan miejscowy. 
Natomiast jesteśmy przeciwnikami tworzenia takiej fikcji jaką mieliśmy w latach poprzednich czyli 
tworzymy studium albo tworzymy plan miejscowy, a tak naprawdę nie jesteśmy w stanie zrealizować, 
bo nie mamy na to środków. Pan Przewodniczący Głębocki pytał się jakie są skutki? Czy w ogóle, czy 
my mamy świadomość uchwalania planów miejscowych jakie to poniesie za sobą koszty. Otóż 
zgodnie z ustawą o planowaniu przestrzennym i zagospodarowaniu nie ma możliwości uchwalenia 
planu miejscowego bez analizy skutków, więc ja jeszcze raz powtórzę. To oczywiście to nie na tym 
etapie, ale jeśli przystąpimy do zmiany studium to damy ludziom nadzieję, nadzieja jest piękna rzeczą, 
ale jednocześnie czasami jest takie ładne powiedzenie słowo droższe pieniędzy, więc jak już się robi 
krok to z celem, że zrobimy następny. Nie wprowadzajmy ludzi w sytuacje taką, że damy im coś, a 
potem się zatrzymamy. Rzeczywiście ta ustawa o zmianie ustawy o planowaniu przestrzennym 
spowoduje to, że może wiele gmin mieć potem problemy od strony formalno – prawnym, bo 
mieszkańcy to co Pan Radny Biernat powiedział mają skuteczny instrument prawnym dotyczący  
domagania się realizacji zapisów prawa miejscowego. Powtórzę tylko tyko, e z punktu widzenia samej 
tylko infrastruktury wodociągowo – kanalizacyjnej koszty ewentualnego przyszłego uchwalenia planu 
miejscowe tam na tym terenie, ale w ogóle koszty również jeżeli zamierzamy to robić, to jest bez 
wykupów gruntów 21,5 mln zł do tego dołożyć wykupy, ale nie zapominajmy również, że tam będą 
koszty wiązane z infrastrukturą drogową.  
 My na razie nie mamy zielonego pojęcia jakie te koszty mogą być. Trzeba przyjąć 
założenie, że ze względu na to, e tam są tereny dość trudne geologiczne, mokre, tam trzeba by było 
drogę robić na naprawdę dość wysokich parametrach. Myślę, że te koszty, nie trzymajcie mnie za 
słowo, te koszty nie byłby małe, byłby to kolejne 3 – 5 mln zł, więc suma summarum na bieżąco plus 
wykupy oczywiście pod rogi, więc ja szacuję, że koszty  z tego tytułu przekroczyłyby 30 mln zł. 
Natomiast nic nie stoi na razie na przeszkodzie z punktu widzenia takich warunków, geologicznych, 
architektonicznych jakie tam mamy, żeby dopuszczać możliwość zabudowy. Tylko mówię, żebyśmy 
nie robili tego na zasadzie, nie twórzmy ludziom kolejnego mirażu. Mówicie za 3 – 5 lat. Studium jak ju 
robić go przyjmij to, że to będę góra 2 lata, więc przez 2 lata da się zrobić, potem będziemy mieli 
kolejna presje i kolejne rozgoryczenie ludzi i takich samych argumentów będzie używał Pan radny 
Gawroński, pan Radny Biernat i inni Radni, bo do niego przyjdą mieszkańcy i powiedzą  no róbcie ten 
plan. Ja nie oceniam tego, ja tylko dziele się własnym poglądem, własną logika postępowania w tych 
sprawach dlatego będę uprzejmie prosił Państwa Radnych o nie podejmowanie tej uchwały czyli o 
odrzucenie propozycji Pana Radnego Gawrońskiego i Pana Radnego Sabata. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Bartłomiej Sabat Panie Prezydencie jednak nie zgodzę się z Panem w kwestii tych obietnic 
dla mieszkańców czy jakby wprowadzania ich w błąd, pokazywania im, że może kiedyś może nie. 
Problem Częstochowy polega na tym, że w Częstochowie ludzie się nie budują. Nie budują się ludzie 
w Częstochowie Panie Prezydencie ludzie budują się poza granicami Częstochowy. Spójrzmy na 
Wierzchowiska. A czemu się nie budują w Częstochowie tylko w Wierzchowisku? Bo my blokujemy 
tereny w Kiedrzynie. To ta Rada przystąpiła do zmiany studium terenów w Kiedrzynie. W trzech 
planach odstąpiliśmy od planów i zaczęliśmy dyskutować. My dajmy szansę częstochowianom, żeby 
się budować. Tutaj Panie Prezydencie są tereny rolne. Przy studium, przy zmianie tych terenów na 
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tereny budowlane otwieramy furtkę. Częstochowianie to dobrzy mieszkańcy i oni znajda furtkę, żeby 
dorobić sobie tam drogę, żeby sobie zacząć budować. Panie Prezydencie to on dom w Rędzinach 
wybuduje, bo mu gmina da szansę. Tak jak Mykanów daje Wierzchowisku, mieszkańcom Kiedrzyna 
szansę się budować, bo my jako miasto im nie dajemy. My męczymy się nad tym studium, 
uchwaliliśmy je, żeby nie skłamać w grudniu przystąpienie do studium i nic nie robimy, bo nie ma 
decyzji dotyczącej korytarza północnego. Bo póki nie będzie decyzji korytarza północnego to 
pracownia się nie zajmie, bo ważne są w studium rozwiązania czy drogi pójdą przez Gruszową czy 
pójdą inaczej. I z tym mamy problem Panie Prezydencie. Tu nie chodzi o to, żeby uchwalać plany, 
chodzi o to, by to miasto otwierać, otwierać mieszkańcom na budowanie się w tym mieście.  
 Ja jeżdżę do Wierzchowiska, do Lgoty, do Białej, do Kłobucka, tam mam znajomych i oni 
tam się budują, bo tam jest działka za 70 zł, a nie za 300 jak na Północy i to podstawowy problem, 
dlatego, że u nas nie ma tych gruntów. W Kiedrzynie, od Gruszowej i Ikara tam mogą powstać 3,4,5, 8 
domków jednorodzinnych, nie takich szeregowych tylko piękne tereny, a miasto nic nie robi w tej 
kwestii. A Wierzchowisko wykupuje od mieszkańców tereny pod drogi, uzbraja. Tam jest Ameryka 
Panie Prezydencie. U nas tego nie ma, i że my powiemy, nie 70 mln wydam, o Jezus co ja zrobię, to 
mieszkańcy powiedzą to pójdę do sąsiada w Rędzinach i będę miał 200 m dalej do szkoły dla dziecka, 
ale będę miał drogę, infrastrukturę i przede wszystkim pozwolenie na budowę i Panie Prezydencie 
jeżeli my nie zaczniemy zmieniać mentalności Urzędu do tego by pozwolić częstochowianom się 
wreszcie tu budować to daleko nie zajedziemy. Dziękuję. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.2/LII/14. 
  
Rada Miasta Częstochowy przy 11 głosach za, 11 głosach przeciwnych i braku głosach 
wstrzymujących się nie podjęła uchwały w sprawie  przystąpienia do sporządzenia zmiany Studium 
uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Częstochowy 

 
 Ad. Pkt. 24 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektów uchwał w 
sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej w Częstochowie (Bojemskiego). (BR.7/LII/14) – załącznik 
nr 32 do protokołu 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska – załącznik nr 14 do protokołu  
Opinia Komisji Kultury, Sportu i Turystyki – załącznik nr 8 do protokołu  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.7/LII/14. 
  
Rada Miasta Częstochowy przy 20 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosach 
wstrzymujących się podjęła uchwałę w sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej w Częstochowie 
(Bojemskiego). 
  
Ad. Pkt. 25 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie  nadania nazwy drodze wewnętrznej w Częstochowie (Hantkego). (BR.3/LII/14) – załącznik nr 
33 do protokołu 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska – załącznik nr 14 do protokołu  
Opinia Komisji Kultury, Sportu i Turystyki – załącznik nr 8 do protokołu  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.3/LII/14 
  
Rada Miasta Częstochowy przy 20 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosach 
wstrzymujących się podjęła uchwałę w sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej w Częstochowie 
(Hantkego). 
 
Ad. Pkt. 26 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie uchylenia Uchwały Nr 864/XLIX/2014 Rady Miasta Częstochowy z dnia 20 lutego 2014 r. w 
sprawie nadania nazwy skwerowi w Częstochowie. (BR.25/LII/14) – załącznik nr 34 do protokołu 
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Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska – załącznik nr 14 do protokołu  
Opinia Komisji Kultury, Sportu i Turystyki – załącznik nr 8 do protokołu  
 

W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.25/LII/14 
  
Rada Miasta Częstochowy przy 17 głosach za, 2 głosach przeciwnych i 2 głosach wstrzymującym się 
podjęła uchwałę w sprawie uchylenia Uchwały Nr 864/XLIX/2014 Rady Miasta Częstochowy z dnia 20 
lutego 2014 r. w sprawie nadania nazwy skwerowi w Częstochowie.  

Ad. Pkt. 27 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie zmiany Uchwały Nr 188/XIII/2011 Rady Miasta Częstochowy z dnia 10 października 2011 r. 
w sprawie określenia warunków i zasad korzystania z przystanków komunikacyjnych w transporcie 
drogowym, których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Częstochowa. (BR.26/LII/14) – 
załącznik nr 35 do protokołu 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska – załącznik nr 14 do protokołu  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.26/LII/14. 

  
Rada Miasta Częstochowy przy 20 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosach 
wstrzymujących się podjęła uchwałę w sprawie zmiany Uchwały Nr 188/XIII/2011 Rady Miasta 
Częstochowy z dnia 10 października 2011 r. w sprawie określenia warunków i zasad korzystania z 
przystanków komunikacyjnych w transporcie drogowym, których właścicielem lub zarządzającym jest 
Gmina Częstochowa. 

Ad. Pkt. 28 - 30 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektów uchwał: 
 - w sprawie przekształcenia Szkoły Podstawowej nr 19 wchodzącej w skład Zespołu Szkół nr 15 przy 
ulicy Orlej 4/8 w Częstochowie poprzez likwidację Oddziałów Przedszkolnych z siedzibą przy ulicy 
Gilowej 23 Szkoły Podstawowej nr 19 wchodzącej w skład Zespołu Szkół nr 15 przy ulicy Orlej 4/8 
w Częstochowie. (BR.19/LII/14) – załącznik nr 36 do protokołu 
 - utworzenia Miejskiego Przedszkola nr 44 w Częstochowie. (BR.15/LII/14) – załącznik nr 37 do 
protokołu 
 - nadania statutu Miejskiemu Przedszkolu nr 44 przy ulicy Gilowej 23 w Częstochowie. (BR.17/LII/14) 
– załącznik nr 38 do protokołu 
Opinia Komisji Edukacji – załącznik nr 25 do protokołu  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.19/LII/14 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 15 głosach za, braku głosów przeciwnych i 5 głosach wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie przekształcenia Szkoły Podstawowej nr 19 wchodzącej w skład 
Zespołu Szkół nr 15 przy ulicy Orlej 4/8 w Częstochowie poprzez likwidację Oddziałów 
Przedszkolnych z siedzibą przy ulicy Gilowej 23 Szkoły Podstawowej nr 19 wchodzącej w skład 
Zespołu Szkół nr 15 przy ulicy Orlej 4/8 w Częstochowie..  

 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.15/LII/14 
  
Rada Miasta Częstochowy przy 20 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów 
wstrzymujących się podjęła uchwałę w sprawie utworzenia Miejskiego Przedszkola nr 
44 w Częstochowie. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.17/LII/14 
  
Rada Miasta Częstochowy przy 19 głosach za, braku głosów przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym 
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się podjęła uchwałę w sprawie nadania statutu Miejskiemu Przedszkolu nr 44 przy ulicy Gilowej 23 w 
Częstochowie. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak proszę Państwa, ponieważ obracamy się w dość 
taki skomplikowanej materii oświatowej, patrzę tutaj na wyniki tej uchwały na druku  BR.19. Ja wiem, 
że nikt niczego nie chce likwidować, to jest fajnie tylko tworzyć, ale proszę Państwa jeżeli coś jest w 
zespole to my z tego zespołu musimy to, tak stanowe prawo oświatowe  wyłączyć poprzez likwidację, 
nieważne czy to nazwiemy łączenie, przekształcenie itd. Gdyby ta uchwała nie przeszła na druku 
BR.19 to nie byłoby sensu głosować nad przedszkolem nadawaniem  statutu. Dlatego bardzo bym 
prosił na przyszłość Panie Przewodniczący ewentualnie, bo być może pewne wyjaśnienie, chodzi o 
pewną konsekwencję. Dziękuję uprzejmie. 
 
Ad. Pkt. 31 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie nadania imienia Miejskiemu Przedszkolu nr 4 przy ul. Witkiewicza 4 w Częstochowie. 
(BR.18/LII/14) – załącznik nr 39 do protokołu 
Opinia Komisji Edukacji – załącznik nr 25 do protokołu  

 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.18/LII/14 
  
Rada Miasta Częstochowy przy 20 głosach za, braku głosów przeciwnych i 3 głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie nadania imienia Miejskiemu Przedszkolu nr 4 przy ul. Witkiewicza 4 
w Częstochowie. 
 
 
Ad. Pkt. 32 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie przyjęcia zmiany do statutu Miejskiego Szpitala Zespolonego z siedzibą przy ul. Mirowskiej 
15 w Częstochowie. (BR.8/LII/14) – załącznik nr 40 do protokołu 
Autopoprawka – załącznik nr 41 do protokołu 
Opinia Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej– załącznik nr 28 do protokołu 

 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.8/LII/14 wraz  z autopoprawką. 
  
Rada Miasta Częstochowy przy 20 głosach za, braku głosów przeciwnych i 3 głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie nadania imienia Miejskiemu Przedszkolu nr 4 przy ul. Witkiewicza 4 
w Częstochowie. 
 
 
Ad. Pkt. 33 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego sporządzonego na dzień 31 grudnia 2013 r. oraz 
wniosku o pokrycie straty za 2013 r. Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej Stacji 
Pogotowia Ratunkowego przy ul. Kilińskiego 10 w Częstochowie. (BR.27/LII/14) – załącznik nr 42 do 
protokołu 
Opinia Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej– załącznik nr 28 do protokołu 

 
Radny Artur Gawroński ja odwiedzi na pytania, które zadałem i które zadam  też oczekiwałem na 
merytorycznej Komisji Zdrowia, niestety odpowiedzi nie było żadnej. Byłem też na Komisji, która 
zajmuje się finansami i tam też niestety jakby w tej kwestii nie było Pana dyrektora czyli tez nie było 
tych pytań, które mogłem zadać. Więc zgodnie z bilansem, który został przedstawiony strata za 2013 
r. jest w  wysokości 513 380 zł., ale gdyby przyjrzeć się dokładnie temu sprawozdaniu to właściwe 
mówimy o stracie w wysokości 600 tys., ponieważ jak wynika z bilansu w 2013 r. zmniejszył się 
fundusz zakładowy o prawie 100 tys. zł. Jednocześnie uważam, że tutaj jest brak dokładniej analizy 
dotyczącej dokładnego wyliczenia wydatków, które nasuwa jednocześnie wątpliwość czy do takiej 
straty w ogóle musiało dojść dlatego by należało tutaj pana dyrektora, który dzisiaj jest obecny, żeby 
przedstawił dokładną analizę wydatków pogotowia za 2013 r. w zapisach w tym momencie bilansu 
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pisze, ze przyjmując ten bilans przyjmujemy jednocześnie likwidację funduszu zakładowego, a także 
pokrycie strat w latach następnych. Ja chciałbym zadać pytanie Wysokiej Radzie w jaki sposób chce 
to pokrycie strat w latach następnych pokryć, bo tego nie usłyszałem na Komisji. Mam nadzieję, że 
Pan Dyrektor to przedstawi. Chciałem jednocześnie zadać pytane jakie koszty poniosła stacja 
pogotowia ratunkowego w związku ze zmianami w statucie i czy prace nad zianiami w statucie zostały 
zlecone firmie zewnętrznej. Jaka firma i na jakiej podstawie umowy dokonała przetargu na wymianę 
komputerów w pogotowiu i jakie były koszty z tym związane. Jakie działania podejmował Pan Dyrektor 
pogotowia w sprawie podpisywania umów z przychodniami i świadczenia transportu sanitarnego. To 
by było na tyle. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Konrad Głębocki ja bym chciał zapytać przede wszystkim o to, 
żeby wyjaśniono dokładnie czy Pan Dyrektor czy Prezydent Miasta jak to się dzieje, że ta strata jest 
tak duża, jednocześnie  mamy, czy to jest prawda, że wpływy, ja tego tak nie analizowałem, nie jestem 
członkiem Komisji Zdrowia, ale czy prawda jest to co w tym piśmie Solidarności jest napisane, że 
generalnie jeśli chodzi o wpływy a rzecz pogotowia to te wpływy są podobne jak w poprzednich latach. 
Jeżeliby tak było no to wtedy pytanie podstawowe skąd ta strata tak wysoka, a jednocześnie widać 
takie działania jak przechodzenie pracowników z umowy o prace na umowy śmieciowe powinno 
przynieść jakieś oszczędności chyba. Natomiast no też chciałbym zapytać o ta nagrodę, w jakiej 
wysokości ta nagroda ma być wypłacona. No i jeszcze o jedną kwestie, słyszałem, ze jest brana pod 
uwagę jakaś pożyczka, ewentualnie czy jest brana pod uwagę, jeśli tak to w jaki sposób no bo sadze, 
że z pożyczką jakiego banku bez poręczenie ze strony miasta może być niejaki problem. Czy miasto 
będzie miało w przyszłości poręczyć taka pożyczkę i czy to my będziemy w takim razie zatwierdzać. A 
najwaleczniejsza sprawa to jest kwestia tych relacji właśnie czy te wpływy są na podobnym poziomie? 
Jeśli tak to skąd ta strata przy pewnych działaniach, które widać oszczędnościowych nazwijmy je tak, 
ale one są niekorzystne oczywiście dla część pracowników. 
 
Radny Ryszard Majer Panie Przewodniczący, Wysoka Rado w chwili wyjaśnienia myśmy drodzy 
Państwo nie zaopiniowali tej uchwały pozytywnie głównie z tego względu, ze na ostatniej komisji 
zdrowia nie usłyszeliśmy odpowiedzi na pytania, które stawiał Radny Gawroński. Ponieważ być może 
rzeczywiście są te uzasadnienia, o których Pan Dyrektor wie to może ja bym na przyszłość miał też 
taką prośbę, że jeśli się proceduje uchwały dotyczące jednostek to dobrze jest jak przedstawiciel, 
dyrektor czy osoba przez niego wydelegowana, kompetentna no uczestniczy w posiedzeniach 
Komisji, bo drodzy Państwo przy całym szacunku i dobrej woli Radnych nie znając odpowiedzi my też 
nie możemy odpowiedzialnie zagłosować za przyjęciem, za zatwierdzeniem takiego sprawdzania 
finansowego. Dziękuję. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski chciałem też zabrać głos trochę, bo szczegóły może 
Pan Dyrektor, może Pan Prezydent poda również jako przewodniczący rady społecznej. Także nie 
będę wchodził w liczby, bo to jest podane szczegółowo, ale po pierwsze sytuacja pogotowia jest 
bezpieczna i stabilna. Oczywiście, że to już nie te czasy, ja z pogotowiem miałem związek całe życie 
już jako młodziutki lekarz, już trochę czasu upłynęło od tego momentu, pracowałem w tym pogotowiu. 
Mnóstwo lat i w radzie społecznej oczywiście, że czasy świetności finansowej pogotowia minęły i nic 
nie wskazuje, że powrócą. Już się skończyły te czasy kiedy polityka nawet jeszcze zanim powstały 
kasy chorych, fundusz zdrowia, pomoc doraźna była na szczególnych zasadach finansowana i to tak, 
czasem nie było wiadomo co z  pieniędzmi robić, a propos wyniku finansowego to jeszcze nie tak, 
wiele lat temu rada społeczna się się zbierała miała górki 1 mln zł no i tak połowę z tego na fundusz 
zakładowy, druga połowa na pensje dla personelu, oczywiście załoga się cieszyła, ale to się 
skończyło. Teraz jest inna skala finansowania, inne zasady. Były takie pytania co z przetargiem, 
konkurs ofert, no nie bardzo może pogotowie wygrać np. transporty, starają się, zabiegają, a 
szczególnie po zmianie na Dyrektora tu siedzącego, gdzie nawet próby indywidualnych takich próśb 
koleżeńskich, bo o co w tym wszystkim chodzi? Pogotowie czy firma transportowa prywatna, bo to jest 
przetarg na normalnych zasadach oczywiście ze specyfikacją tam jakąś wynikającą, że to są usługi 
zdrowotne, płatnikiem jest bezpośrednio fundusz zdrowia, ale rozlicza się na podstawie taka firma z 
ilości tych przewozów. Z punktu widzenia zamawiającego, a tym zamawiającym chodzi przede 
wszystkim o również szpitale oczywiście to zamawiający rzeczywiście nic nie może mniej czy więcej 
zyskać, po prostu sobie podpisuje umowę z kim chce i nic nie ma z tego tylko z kim chce podpisuje i 
jako dyrektor publicznego zakładu Dyrektor Adamkiewicz nie ma, nazwijmy to funduszu 
reprezentacyjnego czy funduszu na różne podarki, bo to jest takie na pograniczu prawa, bo jeżeli 
zarząd jakiś tam prezes, zarząd przychodni zawrze umowę z firmą krakowską, a ta jest bardzo 
aktywna na terenie Częstochowy, to jest takie balansowanie na granicy prawa no ta firma krakowska 
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rozumie trudności finansowe przychodni i to ta firma krakowska do tej przychodni w zależności jakie 
ma największe potrzeby, a np. jakieś sprzęt kupi, bo to jest potrzebne, taka ofiara nie na budowę 
kościoła, a funkcjonowanie przychodni to jest rodzaj takiej ofiary, no ale takiej ofiary Pan Dyrektor 
Adamkiewicz nie może, więc w związku z tym ma szansę prosić jakiegoś tam kolegę, doktora to 
trochę skutkuje, ale innej możliwości nie ma.  
 Jeżeli chodzi o nocną pomoc i to jest osłabienie finansowe pogotowia, jeżeli chodzi o nocna 
pomoc lekarską, tą świąteczną i nocną znowu przetarg, pogotowie ma inne kalkulacje, bo oczywiście 
tutaj Pan Przewodniczący Kowalik mówił, ale różne umowy, ale tam jest wszystko na pełnym legalu, 
musi być, kalkulacje w takiej porządnej dużej firmie nie  gdzieś tam i oczywiście Pan Dyrektor z 
najlepszym mimo wszystko, bo się przypiął do tego, ale też nie był w stanie wygrać z innymi 
prywatnymi podmiotami, które wygrały przetargi i pacjenci po 18 i w soboty, niedziele, w święta 
przychodnie są pozamykane mają iść, poza oczywiście wypadkami, bo to jest inna bajka, ale ktoś 
zagorączkuje, ma już biegunkę 6 raz był w ubikacji, zaczyna szukać pomocy to wtedy idzie do tych 
firm, które wygrały  tą świąteczną i całodobową pomoc, a jeszcze powinien mieć wizyty domowe , a no 
ale ponieważ to tak nie za bardzo i tak pogotowie prowadzone przez Dyrektora Adamkiewicza to dalej 
świadczy w znacznym stopniu, odwiedza te gorączkujące czy różne młode damy, które w wyniku 
różnych stresów mają ciężkie kłucia serca i ręce im drętwieją i tam muszą karetki jeździć, ale 
pieniądze za to bierze kto inny i fundusz zdrowia, który powinien reagować, a są różne zmiany jest 
wyjątkowo bierny, nie rozwiązuje tych umów i dalej są podmioty, które i chwała im za to, bo są 
kreatywne, skuteczne, zapobiegliwe, właśnie bilanse, sytuacje finansowe maja lepsze, bo one sobie 
pieniądze a to biorą z funduszu zdrowia, a koszty ponosi nasze pogotowie. To tyle. 
  Jest tam strata  515 tys., ale miała być większa, ale jest mniejsza, amortyzacja jest ponad 
700 tys. oczywiście gdyby była zdrowa firma to powinna być na tyle, że jeszcze się tyle zainwestowało 
ile jest amortyzacji, powtarzam sytuacja jest bezpieczna idzie to w wyniku dobrego, surowego czasami 
zarządzania w dobrą stronę, a surowego jeżeli chodzi o trudną załogę, która tam jest i kierowcy i 
ratownicy medyczni. Oczywiście im się należą większe pieniądze, ale parcie jest takie, powtarzam 
sytuacja jest bezpieczna, kierunek jest dobry nadany, a  nawet ta propozycja kredytu to jest taka 
chwilówka co najwyżej, bo np. żeby miał płynność finansową Pan dyrektor jeżeli przyjdzie mu 
zapłacić, a jest to publiczna jednostka czyli jeżeli spóźni się z płatnościami to RIO mu może mandat 
za byle co wymierzyć, a  np. nie ma pieniędzy, bo mu nie płaci nasz Miejski Szpital Zespolony, bo nie 
ma z czego i to się zaczyna. Także tak to jest w takim ogólnym rzucie. 
 
Radny Artur Gawroński Panie Przewodniczący jednak tak na pewno Pan Dyrektor nie ma wpływu na 
wszystko. Ma na np. wpływ na to, bo dochodzą do nas informacje, że wierzyciele pogotowia, do 
których też podobno należy szpital miejski no ma wpływ na ściągalność tego zadłużenia i tutaj są 
dodatkowe informacje, które jakby docierają i chciałbym je zweryfikować i sprawdzić. Czy prawda jest 
to, że są umarzane odsetki np. jeżeli chodzi o podmioty, które są zadłużone w pogotowiu. Jeżeli tak to 
na to akurat Pan Dyrektor ma wpływ. Jeżeli chodzi o nieterminowe płatności w stosunku do pogotowia 
to na wysokość oprocentowania czy zostają one zwiększone czy nie. Na to akurat Pan Dyrektor ma 
wpływ. I tutaj następna informacja, ponieważ mam pytanie czy zostali zwolnieni pracownicy biurowi 
bez świadczenia usług pracy jednocześnie otrzymując środki finansowe, a na ich miejsce zostali 
zatrudnieni nowi? Czyli jedni siedzieli w domu i brali pieniądze, na ich miejsce zostali zatrudnienie 
nowi. Tak naprawdę jest to informacja, która ma swoje odzwierciedlenie w tym co się dzieje w 
pogotowiu, bo na to akurat Pan Dyrektor ma wpływ. Jeżeli mówimy o stacji pogotowia to pojawiły się 
koncepcje projektów przebudowy zarówno w tym momencie pogotowia przy ul. Kilińskiego  i 
Warszawskiej no to w jakim kierunku idziemy do przebudowy pogotowia, które jest w trudnej sytuacji i 
na czym ta przebudowa miałaby polegać i ile poniesiemy kosztów związanych zarówno z projektami i 
przebudową. Są pewne pytania, na które na dzień dzisiejszy nie mieliśmy odpowiedzi. Dlatego 
przyjęcie tego bilansu jest uzależnione m.in. od odpowiedzi na te pytania. Dziękuję. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Konrad Głębocki bardzo krótko, Pan Przewodniczący Wolski tak 
kwieciście opowiadał z licznymi przykładami jednostek chorobowych, ale Panie Przewodniczący nie 
ma wolnego etatu jak myślę kojonego rzecznika prasowego pogotowia i czekamy z niecierpliwością 
jak sądzę na odpowiedzi na konkretne pytania, które tutaj padły z mojej strony i ze strony 
Przewodniczącego Gawrońskiego, chcielibyśmy więcej wiedzieć jak to się stało.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski jeszcze skąd takie podejście Rady Społecznej, żeby 
wystąpić o nagrodę. Rada społeczna może wystąpić do Prezydenta w sensie formalnym, żeby 
Prezydent niejako tę nagrodę przydzieli i żeby wtedy dopiero po zgodzie Prezydenta Pan Dyrektor 
sam sobie mógł wypłacić własne pieniądze, bo tak to działa, ale sam nie może decydować, musi to za 
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niego zrobić Prezydent. To nie jest z miasta tylko to są środki pogotowia. Zawsze tak było, że 
dyrektorzy kolejni te nagrodę dostawali nie wiem czy już dostał Pan Dyrektor, życzę mu tego, ale to 
jest decyzja Prezydenta nie tylko za to, że prowadził w dobrą stronę, ale również i tu bym prosił nie 
wiem czy Pan, bo przecież zmieniła się ustawa o ratownictwie, rejonizacja to Pan dyrektor się musiał 
szarpać, mnóstwo działań organizacyjnych, żeby płynnie przejąć Lubliniec i Kłobuck. Z mojej wiedzy 
stało się to bardzo płynnie też przy okazji jakiś jednorazowych kosztów to więcej wymagało, ale tak jak 
mówię szczegóły, ja bym zachęcał, żeby Pan Dyrektor się nie wstydził tylko powiedział jak było.  
 
Dyrektor Pogotowia Janusz Adamkiewicz Panie Przewodniczący, Pan Prezydent, Państwo 
Prezydenci, Szanowni Państwo. Bardzo mi miło znowu być tutaj miedzy Wami, aczkolwiek mam 
nieprzeparte wrażanie, że ktoś mi chce dzisiaj dokuczyć. Szanowni Państwo oczywiście odniosę się 
do szeregu pytań, które Pan Gawroński zadał. Nie wiem czy spamiętałem wszystkie. Szanowni 
Państwo pragnę przypomnieć parę rzeczy. Zostałem Dyrektorem, objąłem stanowisko w połowie maja 
zeszłego roku 2013 r. czyli zostało do końca roku 8 miesięcy. Jak każdy z Państwa wie plan finansowy 
jest na początku roku zaplanowany, w tym przypadku był zaplanowany nie przeze mnie, tylko przez 
mojego poprzednika i służby księgowe, dziwię się, że Pan Radny akurat tego nie wie, że był 
zaplanowany ze stratą na 640 tys. zł.  Proszę Państwa pieniądze w pogotowiu to nie wszystko, 
objąłem stanowisko naprawdę powiem szczerze bardzo dużo rzeczy jest tam do naprawienia, brak 
sprzętu również tego, który wymaga NFZ. Proszę mi wierzyć, że NFZ nakłada kary, może nałożyć kary 
nawet do 2% za brak odpowiedniego sprzętu na prowadzenie działalności, w naszym przypadku to 
może być nawet 1 mln zł. Bardzo duży brak inwestycji na ul. Kilińskiego, jest to najgorzej,  że tak 
powiem wyremontowana stacja, którą dysponuję, wszystkie inne podstacje są bardzo ładnie zrobione, 
dobrze natomiast są to podstacje na majątkach naszych sąsiednich gmin. Naprawy i części, stary 
tabor wymieniamy od wielu lat, to jest tabor transportowy, na który wydajemy mniej więcej za zeszły 
rok. ok. 400 tys. zł. Brak sieci komputerowej, stare komputery, przesyłanie informacji między 
siedzibami na piechotę w XXI wieku, niekonserwowane maszty radiowe od 5 lat, które powinny być, to 
wszystko proszę Państwa oprócz niestety zadłużenia, o którym Państwo mówią i jest co należy 
jeszcze zrobić. Również były od 4 lat niepodnoszone ceny za usługi do niedawna dopłacaliśmy za 
transporty i tu jeśli można prośba do Państwa, proszę się na mnie nie gniewać, ale słowo za darmo  
pogotowiu już się kończy dlatego wszystkie praktycznie transporty, które wykonujemy czy 
zabezpieczenia imprez są w tej chwil płatne. Było ich 80% mniej więcej było niepłatnych. To nie chodzi 
o to, że karetka nie może pojechać i uczynić tej obstawy za darmo. Tu tracimy podwójnie. Raz, że nie 
mamy płacone, a dwa, że mamy w tej chwili tyle transportu, że karateka po prostu jeszcze na siebie 
nie zarabia, więc proszę mi wybaczyć jeśli będą jakieś prośby o obstawę niestety będę musiał 
odmówić, no chyba, że w szczególności mam jakieś, że tak powiem słabość do dzieci 
niepełnosprawnych, którym czasem trzeba pomóc i w tym przypadku będę mógł jakieś rabaty udzielić. 
Również sami Państwo z wielu publikacji w gazetach wiedzieli, że w pogotowiu nie działo się najlepiej, 
co do sytuacji bezpieczeństwa i morale mieliście Państwo kilkakrotne prasowe doniesienia.  
 Proszę Państwa jak już mówiłem mój poprzednik zaplanował stratę na 640 tys. zł. My 
zmniejszyliśmy to zaplanowane o ponad 100 tys zł przy samych tych trudach, o których Państwu 
mówię. W tym samy czasie wprowadziliśmy ISO, które również kosztowało i nie robiliśmy po to, żeby 
było tylko żebyśmy my mieli procedury, które by nas zbliżyły do realiów innych pogotowi i całego kraju, 
by też było wszystko. Wszystko to gorączkowo, o czym mówił Pan Przewodniczący, działo się pod 
presją również Wojewody i Ministra, który decydował o połączeniu dyspozytorni trzech powiatów. Jak 
wiecie, może wiecie, że nie wiecie, to przeszło bardzo, to bardzo skompilowana logistycznie operacja, 
która przeszła bez większych zakłóceń, dysponujemy w tej chwili powierzchnią, którą zarządza 
pogotowie częstochowskie dla marzycieli zbliżona do naszego starego województwa za wyjątkiem 
Myszkowa. I jeszcze jedna rzecz, z której jestem bardzo zadowolony. Pod koniec roku uzyskałem 5 – 
letni kontrakt z NFZem co nie było łatwe, ponieważ na naszych graniach czają się prywatne firmy, 
które chciałbym okroić ten kontrakt. Kontrakt mamy podpisany w wysokości jak w latach poprzednich 
na 5 lat i jest to czas dla mnie, żeby przygotować się do kontraktowania za następne 5 lat. No i chyba 
najważniejsze o czym Pan Radny nie wspominał, ale nie wiem czemu nie. To naprawdę ciężka praca 
od stycznia tego roku owocuje, że pogotowie ma na koniec marca dodatni wynik finansowy. Jeżeli Pan 
Radny oczekiwał, że taka zmiana powinna się dokonać w następnym miesiącu to serdecznie 
przepraszam, nie byłem w stanie, może by ktoś inny umiał. Przytoczę teraz parę cyfr, które Pan prosił. 
Kontrakt to od 2010 r. wynosił 28, 3 mln zl i wtedy wynika finansowy była n plus 87 tys. zł. W 2011 r. a 
nie przewodniczący siedzieliśmy razem kontrakt wynosił 25,5 mln zł i starta pogotowia wynosiła 740 
tys. zł i nie słyszałem, żeby ktoś wtedy podnosił larum i mówił, że się coś źle dzieje,. W następnych 
latach kontrakt wynosił  (-) 85 tys. zł przypomnę że jednocześnie otrzymuje od 2010 do 214 r. kontrakt 
w pogotowiu spadł o prawie 5 mln zł,a kontrakt na ten rok opiera również na podobnej wielkości jak w 
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2013 czyli 22 750 000 zł. Proszę Państwa mówi Pan o, muszę powiedzieć, że sytuacja pogotowia jest 
niezła, myślę, że nawet dość dobra. Amortyzacja wynosi 750 tys. zł, więc ja wiemy pokrywa te stratę i 
propozycja straty, o która Pan prosił to jest następująca. Rzeczywiście jedynym minusem jest, że 
został przejedzony w ostatnich 4 latach kapitał zapasowy i właśnie resztki tego kapitału zapasowego 
należy przeznaczyć na spłatę tej straty czyli 423 219 zł, a w latach następnych 90 161, co jak mówię 
przy 100 tys. na marzec tego roku ta strata jest praktycznie już pokryta. Także myślę, że ze spokojem 
po raz pierwszy od 8 lat będzie Pan mógł zagłosować, o pokryciu straty, z eona zostanie w przyszłych 
latach pokryta, myślę, że dużo trudniej będzie przy następnym sprawdzaniu na następnej sesji. 
 
Radny Jerzy Zając ja bym chciał zapytać Pana Dyrektora o ten zarzut, który sformułował NSZZ 
Solidarność o umowach śmieciowych dla ratowników. Czy to jest prawda czy to jest nieprawda? 
 
Dyrektor Janusz Adamkiewicz odpowiadam, umowy śmieciowe taka dziwna nazwa nie bardzo wiem 
dlaczego, natomiast uważam, że jest to jedna z form legalnego zatrudnienia pracowników w kraju. 
Jeszcze nie zdelegalizowana owszem, takie propozycje są i owszem jeśli Państwo zagłosują na 
ugrupowanie, które planuje znieść to to sądzę, że się postaramy być jednym z pierwszych, którzy 
dostosują się do tych wymogów. Na dzień dzisiejszy jest to legalna forma jak tu Pan Przewodniczący 
zauważył stety, niestety w  tych trudnych sytuacjach musi być ona stosowana, mówiłem, że m.in. 
służby do dyscyplinowania pracowników. Ja powiem, że jestem bardzo zadowolony z pracowników. 
Rzeczywiście pracują sumiennie, jak pojawiają się jakieś problemy np. jakiś miesiąc temu jedne z 
pracowników otrzymał naganę za narażenie bezpieczeństwa siebie i pracowników i inne straże, a 
teraz znowu mam dyskietkę, na której ten sam pracownik źle odnosi się do osób starszych itd. i akurat 
jest na umowę o pracę i będę musiał pewnie zastosować §52 w tym przypadku. Jakby to był kontrakt 
to pewnie byśmy się rozstali w spokoju jak i również są i drobne rzeczy, nikogo nie oskarżam o jakieś 
kradzieże, ale uważam, że kradzież w zakładzie pracy jest czymś bardzo nagannym i gdybym kogoś 
złapał na takim czynie to na pewno musiałoby być to w prokuraturze i dyscyplinarnie musiał być taki 
człowiek usunięty. Także ja nie twierdze, że będę kierował się w stronę umów, ale będą to pracownicy 
sprawdzeni. Proszę Państwa ja odpowiadam przed Panem Prezydentem, Przed Państwem i przed 
mieszkańcami miasta za bezpieczeństwo, żeby się czuli dobre, żeby się czuli bezpiecznie. Nie mogą 
to być pracownicy niesprawdzeni i bardzo proszę w ten sposób to odbierać. Nikomu nie chce zrobić 
na złość, natomiast to muszą być pracownicy naprawdę sprawdzeni.  
 
Radny Artur Gawroński ja bym był w pełni usatysfakcjonowany Panie Dyrektorze, gdyby Pan mi 
odpowiedział na jedno chociaż na jedno moje pytanie, które zadałem, ale ja bym chciał uściślić. Na 
stronie internetowej BIPu w tym momencie mogę sobie znaleźć odbył się przetarg na wymianę 
komputerów w pogotowiu. Przetarg został unieważniony ze względu na kwoty cenowe przynajmniej 
tak wynika z tego co mogłem odczytać, ale z informacji od pracowników jednak ta wymiana sprzętu 
komputerowego  zaczęła następować. Chciałbym się dowiedzieć w takim wypadku za jaką kwotę i 
jaka firma to wykonuje, ponieważ nie widzę tego na stronie, nie ma przejrzystości jeżeli chodzi o ten 
zakres. 
 
Dyrektor Janusz Adamkiewicz to był przetarg na komputery, wiem że był przetarg nieograniczony. 
Był podzielony na dwie części. Jeśli chodzi o sieć to w pierwszej wersji wygrała jedna z firm, a druga 
na komputery. Żadna z firma nie spełniała warunków, ponieważ było to oferowane. Jedną firmę 
wybraliśmy, jaką ja naprawdę nie jestem w stanie Panu powiedzieć jaką żeśmy wybrali, nie było 
żadnych sprzeciwów. Jeżeli Pan sobie życzy proszę do mnie wpaść obejrzymy, pokażę dokumentację 
nie ma żadnego problemu. 
 
Radna Beata Kocik jeszcze wracając do tych umów kontraktowych. Chciałbym się dowiedzieć ilu 
pracowników obejmują te umowy kontraktowe i ponieważ też mamy takie informacje od pracowników 
czy one obejmują nowych pracowników czy pracowników z jakimś określonym stażem pracy. 
 
Dyrektor Pogotowia Janusz Adamkiewicz Pani Radna kontrakty nie są jakąś krzywdzącą rzeczą 
obejmują one rzeczywiście ludzi z całego powiatu. Ci ludzie na kontraktach mogą pracować wszędzie, 
mogą pracować w Lublińcu, mogą pracować w Kłobucku, proszę Panią kontrakty są popularne i są 
stosowane prawie we wszystkich pogotowiach w kraju. Są równie kontrakty lekarzy w Parkitce. Proszę 
Państwa spróbujecie zabrać kontrakt któremuś  lekarzy w Parkitce. Jest to po prostu niemożliwe. 
Zależy jak do tego odchodzimy to nie jest jakaś krzywdząca metoda. Szereg ludzi sobie to chwali, inni 
by chcieli umowę stałą o pracę, ale nie ma, że tak powiem reguły i nie uważam, żeby to było 
krzywdzące. 



___________________________________________________________________________________ 
Protokół obrad LII zwyczajnej Sesji Rady Miasta Częstochowy odbytej w dniu 22 maja 2014 roku. 

Strona 71 z 76 

 

 

 

 
Radny Przemysław Wrona śledzę te wszystkie informacje, które uzyskiwaliśmy z różnych źródeł 
generalnie powinienem się wstrzymać czy być przeciw, ale cenię bardzo doświadczenie dra 
Adamkiewicza i mam nadzieję, że w przyszłości upora się Pan  tymi wszystkimi trudnymi zadaniami, 
bo jednak tak jak Państwo z Urzędu Pracy tak jak służba zdrowia, nie lubię wchodzić w te 
zagadnienia, jest to strasznie trudna dziedzina i bardzo skomplikowana i wrażliwa dlatego będę za i 
nie mam żadnych pytań. 
 
Dyrektor Pogotowia Janusz Adamkiewicz jeszcze jedno pytanie było w sprawie kredytu czy 
pożyczki. 
 
Wiceprzewodniczącego Rady Miasta Konrad Głębocki tak, jeśli Pan Dyrektor mógł powiedzieć czy 
jest planowana pożyczka jeśli tak to w jakiej formie i  jakiego źródła i czy z poręczeniem miasta. 
 
Dyrektor Pogotowia Janusz Adamkiewicz też specjalnie wróciłem do tego tematu, bo też będę miał 
prośbę, którą do Państwa, bo myślę, że pewne tematy są w gestii rozwiązywalności również i Rady 
Miasta. Pożyczka to nowe, nieprecyzyjne określenie, jest to kredyt odnawialny w banku, w którym 
mamy kredyt, zaciągnęliśmy kredyt odnawialny na pół mln zł. Także myślę, że on specjalnie dokładnie 
jest niepotrzebny, służy mnie tylko po to w tej chwili jak Państwo słyszeli w sprawozdaniu, płynność 
finansowa pogotowia jest zachowana, ma tylko pewne ograniczenia. Ograniczenia dotyczą pieniędzy, 
które jest nam ciężko pozyskać od naszych dłużników. No niestety takim dłużnikiem jest szpital 
miejski, który jest winien stacji pogotowia 1 mln zł. Jest to dla mnie bardzo trudna sytuacja, bo nam się 
świetnie współpracuje z Panem dyrektorem Koniecznym, który próbuje szereg rzeczy bardo 
ciekawych zrobić, natomiast ja nie wyobrażam sobie dokąd nie będę musiał, żeby postawić szpital pod 
ścianą pod sądem, napchać kieszenie komornikom w sprawach itd. dlatego jest to sprawa delikatna i 
na okres, w którym będziemy musieli też w jakiś sposób rozwiązać no prosił bym w zasadzie ten 
statut, który w tej chwili mam utrzymać dla bezpieczeństwa oczywiście naszych wszystkich 
mieszkańców. 
 
Wiceprzewodniczącego Rady Miasta Konrad Głębocki jeszcze Panie Dyrektorze oprócz szpitala 
naszego miejskiego jeszcze są jacyś dłużnicy, jeśli tak to jacy? 
 
Dyrektor Pogotowia Janusz Adamkiewicz jest jeszcze oczywiście szpital wojewódzki, ale to są 
nieduże zadłużenia rzędu 100 – 200 tys, które są w miarę regulowane. Taka jest prawda. Nie mamy 
innych w tej chwili. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Jarosław Marszałek chciałbym tylko podkreślić, że rada społeczna jest 
organem, który wybiera Rada Miasta. Proszę nas nie pytać o to co robią wasi przedstawiciele i o co 
wnioskują do nas, bo tak w zasadzie te pytanie to ja powinien spytać Państwa. Natomiast mówię o 
tym wniosku o nagrodę. Ja chciałbym przypomnieć Państwu tylko jedną Recz – menadżerowie 
najwyższego szczebla nie dostają 13 – stych pensji, tak naprawdę to mają ten dyskomfort właśnie, no 
bo tak każdemu szef przyznaje należność regulaminową, trzynastą pensję, jakieś tam premie. Ta się 
skalda, że w przypadku dyrektorów jednostek no to jednak to podlega Prezydentowi, ale wniosek nie 
jest Pana Prezydenta tylko Rady Społecznej. 
 
Radny Artur Gawroński Pan Prezydent w tej chwili zasugerował, że tutaj ze strony Radnych Prawa i 
Sprawiedliwość pełni tą funkcję Pan Krzysztof Janus z informacji od niego mam, że na pewno nie 
głosował za tą nagrodą. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jerzy Nowakowski 
poddał pod głosowanie projekt uchwały na druku BR.27/LII/14 
  
Rada Miasta Częstochowy przy 17 głosach za, 5 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego sporządzonego na dzień 31 
grudnia 2013 r. oraz wniosku o pokrycie straty za 2013 r. Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 
Zdrowotnej Stacji Pogotowia Ratunkowego przy ul. Kilińskiego 10 w Częstochowie.  
 
Ad. Pkt. 34 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jerzy Nowakowski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie przyjęcia programu zdrowotnego „Szczepienia ochronne przeciwko grypie dla mieszkańców 



___________________________________________________________________________________ 
Protokół obrad LII zwyczajnej Sesji Rady Miasta Częstochowy odbytej w dniu 22 maja 2014 roku. 

Strona 72 z 76 

 

 

 

Częstochowy z grup szczególnego ryzyka na lata 2014 – 2018”. (BR.9/LII/14) – załącznik nr 43 do 
protokołu 
Opinia Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej– załącznik nr 28 do protokołu 
 
Radny Jerzy Zając ja chciałem tylko zapytać, bo w tym dokumencie świetnie zresztą przygotowanym 
są m.in. zawarte takie informacje, że 75% ludzi  w wieku powyżej 65 lat powinna być szczepiona 
przeciwko grypie, ten program zakłada, że tych osób w mieście Częstochowa będzie tylko 2,6 tys. 
jeśliby się dało wytłumaczyć, bo oczywiście i tak jestem za jaki będą kryteria czy pierwszy ten lepszy,w 
jaki sposób będzie również to rozpropagowane i seniorzy jak również i dzieci, bo one tez podlegają 
będą aplikowane do tego programu. Dziękuję. 
 
Radny Ryszard Majer Panie Przewodniczący, Wysoka Rado taki drobiazg, on się przewijał dzisiaj na 
sesji bodaj w pytaniach Radnych było pytanie o taką kampanie promocyjną dotyczącą tych programów 
zdrowotnych to w tym programie jest bardzo wyraźnie napisane, że koszt akacji promocyjno – 
edukacyjnej organizator programu oraz realizatorzy, że wyniesie ok. 6 tys. zł. Rozumiem, że te 6 tys. 
zł będzie ten program promowany będą plakaty. Tylko takie pytanie mam czy ten program też będzie 
pod patronatem Prezydenta Miasta Częstochowy Pana Krzysztofa Matyjaszczyka, no bo program jak 
gdyby uchwala Rada Miasta. Także również dobrze mogłoby być pod patronatem Rady Miasta 
Częstochowy. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jerzy Nowakowski 
poddał pod głosowanie projekt uchwały na druku BR.9/LII/14. 
  
Rada Miasta Częstochowy przy 20 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów 
wstrzymujących się podjęła uchwałę w sprawie przyjęcia programu zdrowotnego „Szczepienia 
ochronne przeciwko grypie dla mieszkańców Częstochowy z grup szczególnego ryzyka na lata 2014 – 
2018”. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Konrad Głębocki jest za projektem uchwały. 
 
Ad. Pkt. 35 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie rozpatrzenia skargi Państwa Elżbiety i Zbigniewa Bryłka na działania Rady Nadzorczej 
Częstochowskiego Przedsiębiorstwa Komunalnego Sp. z o.o. w Sobuczynie. (BR.21/LII/14) – 
załącznik nr 44 do protokołu 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.21/LII/14  
  
Rada Miasta Częstochowy przy 16 głosach za, braku głosów przeciwnych i 4 głosach wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie rozpatrzenia skargi Państwa Elżbiety i Zbigniewa Bryłka na działania 
Rady Nadzorczej Częstochowskiego Przedsiębiorstwa Komunalnego Sp. z o.o. w Sobuczynie.  
 
Ad. Pkt. 36 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie rozpatrzenia skargi Pani Katarzyny Bodziachowskiej na działania Dyrektora IX Liceum 
Ogólnokształcącego w Częstochowie.(BR.22/LII/14) – załącznik nr 45 do protokołu 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.22/LII/14  
  
Rada Miasta Częstochowy przy 19 głosach za, braku głosów przeciwnych i 3 głosach wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie rozpatrzenia skargi Pani Katarzyny Bodziachowskiej na działania 
Dyrektora IX Liceum Ogólnokształcącego w Częstochowie  
 
Ad. Pkt. 37 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w 
sprawie rozpatrzenia skargi Stowarzyszenia „Ekologiczny Kiedrzyn” na działania Prezydenta Miasta 
oraz Dyrektora Miejskiego Zarządu Dróg i Transportu w Częstochowie. (BR.23/LII/14) – załącznik nr 
46 do protokołu 
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Radny Artur Gawroński ja tylko mam pytanie, bo nie jestem członkiem Komisji Rewizyjnej, rozumie, 
że w tym momencie jak głosujemy za to uznajmy w części tą skargę za zasadną? 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski myślę, że istotę oddamy, co potwierdza Pan 
Przewodniczący. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.23/LII/14  
  
Rada Miasta Częstochowy przy 19 głosach za, braku głosów przeciwnych i 3 głosach wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie rozpatrzenia skargi Stowarzyszenia „Ekologiczny Kiedrzyn” na 
działania Prezydenta Miasta oraz Dyrektora Miejskiego Zarządu Dróg i Transportu w Częstochowie.  
 
 Ad. Pkt. 38 
Interpelacje radnych 
Radna  Barbara Gieroń 

w sprawie remontu ulic Pallotiego, Franciszka, Łukasza, Marka 
w sprawie udrożnienie rowów w ul. Wirażowej 
w sprawie kompleksowego remontu ul. Artyleryjskiej  
w sprawie kompleksowego remontu ul. Kościelnej 
w sprawie skrzyżowania ul. Piastowskiej i ul. Sabinowskiej 
 

Ad.pkt. 39 
 Wolne wnioski i oświadczenia radnych, Prezydenta i inne zgłoszone do porządku obrad. 
  
Pan Waldemar Rostkowski (wniosek o zabranie głosu stanowi załącznik nr 47 do protokołu) witam 
Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie, Radni, na tamtej sesji poruszyłem sprawę śmieci, wywozu 
śmieci i w tym momencie dokończyłem tę sprawę, chciałem przekazać swoje zadanie za załatwione. 
Umowa firmy o wywóz jest bardzo duża. Tyle tam pisze, a jednej rzeczy brakuje, bo selektywne 
wywożenie śmieci ma być sukcesywne czyli pojemniki mają być opróżniane. Tu dla Pana Prezydenta 
są potwierdzenia jak działa firma Remondis, Straż Miejska dzwoni robi zdjęcia, nie działa. Ostatnie 
zgłoszenie. 30 kwietnia zgłoszone pełne pojemniki. 4 - tego potwierdzenie, że nie zostały wywiezione. 
Więc po co mieszkańcy mają dzwonić? Po co mieszkańcy mają segregować śmieci, jeżeli w umowie 
nie ma sukcesywnego wywożenia? Ja ma takie pytanie. Czy śmieci segregowane są zyski? 
Mieszkańcy chcą segregować śmieci. Do czego? Bezrobotni. Proszę  bardzo. Chcą zbierać śmieci? 
Tylko Po co? Także te same śmieci zbierają dwa razy, trzy razy. Wszystko w temacie.  
        I dwa tematy, które były poruszane na dzisiejszej sesji. Pierwszy temat hali. A ja akurat wczoraj 
byłem na pięknym wykładzie w Filharmonii dra hab. Konrada Głębockiego o tym jak robić promocję. 
Uczcie się od Gdańska, a śmieci uczcie się od Tychów. Tam nie ma, że śmieci stoją miesiącami w 
workach. Gdzie logistyka? Kto to podpisał i dlaczego tak źle? Wszystko w temacie.  

        I na koniec chciałem podziękować członkom Platformy Obywatelskiej za poruszenie tematu 
bezrobotnych. Dobrze, jesteście szybsi od Warszawy, bo tam dopiero zmienia się ustawa o tych 
urzędach pracy i bardzo dobrze, bo trzeba od czegoś zacząć czyli działać. Dziękuję. 

Pan Ryszard Raczek (wniosek o zabranie głosu stanowi załącznik nr 48 do protokołu)Pani Prezydent, 
Panowie Prezydenci, Panowie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni, mieszkańcy Częstochowy. 
Chcę wygłosić oświadczenie, które jest wynikiem mojego kilkukrotnego obejrzenia transmisji 
internetowej obrad poprzedniej sesji Rady Miasta Częstochowy. Po kilkukrotnym obejrzeniu tego 
sprawozdania jestem przekonany, że moje oświadczenie, że chciałbym pogratulować Panu 
Przewodniczącemu Nowakowskiemu za sprawne przeprowadzenie trudnego punktu  pt. wystąpienia 
zaproszonych gości. Oczywiście moja upartość w charakterze spowodowało to, że postawiłem Pana 
Przewodniczącego Nowakowskiego w trudnej sytuacji, z której wybrnął znakomicie. Wprawdzie 
popełnił drobny bad wzorem swojego Przewodniczącego Wolskiego, że wniosek o ogłoszeniu przerwy 
nie przegłosował, stąd rodziło się w moim umyśle chęć zbojkotowania obrad sesji Rady Miasta 
Częstochowie, ale widocznie Państwa bylibyśmy zadowoleni z tego, ale ponieważ ja diety nie biorę to 
nie wiem czy ten bojkot miałby sens bytu. Mam nadzieję Panie Przewodniczący Wolski, że za bojkot L 
sesji Rady Miasta Częstochowy część Radnych z moich podatków diety nie otrzymało, ale to tak na 
marginesie. Panie Przewodniczący Nowakowski jeszcze raz serdecznie Panu gratuluję. 
  Również chciałem podziękować Panu Gawrońskiemu, Panu Radnemu z PiSu, który zgodnie 
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ze swoją obietnicą wystąpił z pismem, z wnioskiem do Komisji Rewizyjnej o zajęcie się sprawą Pani 
Mieczysławy Kuli i tą konsekwencję również zasłużył na słowa uznania z ust siwiejącego emeryta. 
Proszę Państwa natomiast chciałbym również Panu Nowakowskiemu pogratulować, że nie dał się 
wprowadzić w postulat zgłaszany z tego miejsca przez Wiceprzewodniczącego Rady Miasta 
Częstochowy namaszczonego przez komitet wojewódzki  tym razem partii nie z ul. Waszyngtona, ale 
z ul. Łódzkiej na stanowisko pierwszego zastępcy Prezydenta Miasta Częstochowy Pana 
Wiceprzewodniczącego Głębockiego, który widocznie tęskni za czasami kiedy ta sala nie mogła być 
świadkiem wystąpień mieszkańców Częstochowy, bo w takim przypadku wkraczało na wniosek Pana 
Prezydenta Tadeusza Wrony tzw. straż miejska i wynosiła tutaj mówiących łącznie czasami z 
mównicą. Te czasy Panie prof. Głębocki się nie wrócą. Tęsknota do takich czasów jest Pana złudną 
nadzieją. To, że jest Pan namaszczony przez komitet partii na stanowisko pierwszego zastępcy 
Prezydenta Miasta Częstochowy nie upoważnia Pana do tego, aby wnioskować zaprowadzenie 
porządku czyli wezwanie straży miejskiej, ale to tak na marginesie.  
 Natomiast głównym powodem mojego wystąpienia jest chęć bycia człowiekiem 
dotrzymującym swoje obietnice, tak jak obiecałem Panu Przewodniczącemu na poprzedniej sesji 
Rady Miasta Częstochowy, zrezygnuję, ale za Państwa zgodą ze złożenia sprawozdania z toczącego 
się procesu Radnego Klubu Wspólnoty im. Tadeusza Wrony z tamtych kadencji oskarżonego 
Sławomira Świerczyńskiego, którego proces nabiera coraz większych rumieńców. Chcę Państwa 
poinformować, że następna rozprawa odbędzie się 4 czerwca po godz. 9.00 w sali 12 i rzeczy na tej 
sali są bardzo ciekawe, bo po 12 latach procesu czy od momentu postawienia zarzutów pokazują się 
ni stad ni zowąd kserokopie dokumentów z firmy Fortum, która jest następcą prawnym PEC S.A 
Częstochowa. To inne kserokopie, o których piszą takie czy inne gazety to jest mały pikuś w stosunku 
do tych kserokopie, które znajdują się pod 12 latach. Gdybyście Państwo byli zainteresowani tym 
tematem, który ja teraz skracam to 4 czerwca godz. 9.00 sala 12. To jest tak w skrócie. 
  Natomiast chciałbym Panie Przewodniczący prosić Pana o chwilę cierpliwości i pozwolenie mi 
przystąpienia do tematu zasadniczego. Otóż tematem zasadniczym mojego wystąpienia są informacje 
i interpretacje prawne młodzież jak zwykle widać to po zachowaniu Pana młodego Radnego Dyrektora 
Krawczyka nie szanuje tutaj obywateli, bo sobie robi, proszę mu przekazać, żeby trochę kultury 
nabierał  tutaj sugestii różnych osób. Panie Randy Krawczyk czy mógłby Pan wyjść albo nie 
przeszkadzać? No więc przepraszam za moje zdenerwowanie, ale jeżeli mieszkańcy Częstochowy 
traktują sesje Rady Miasta Częstochowy  tak jak mówiłem poprzednio jako święto to Pan 
Przewodniczący jeszcze sesji nie zakończył. Nie będę mówił o powtórnym podpisywaniu listy, bo 
byłbym już za nudny, niemniej wrócę do tematu. Otóż w czasie interpretacji prawnej Posła Kalisza 
dostałem informacje, że złota zasada domniemania niewinności opisywana w kodeksach takich czy 
innych jest zasadą słuszną, jest podstawa prawa, niemniej przy nieudolności wymiaru sprawiedliwości 
w Polsce, gdzie procesy toczą się 12 lat np. proces Pana Radnego Sławomira Świerczyńskiego 
wskazane jest zdaniem Pana prawnika Kalisza wniesienie poprawek do ustaw około karnych, a 
mianowicie do ustaw o wykonywaniu mandatu Posła i mandatu Radnego, że z chwilą złożenia przez 
prokuraturę oskarżenia publicznego do sądu z automatu powinien być mandat wygaszany. Taka jest 
interpretacja i wniosek Pana prawnika Kalisza. Całkiem słuszny, bo Pan Świerczyński obskoczył trzy 
kadencje mimo dużych nadużyć, ale to oczywiście Państwo możecie się tym nudzić, niemniej są to 
moim zdaniem sprawy istotne.  
 Na zakończenie i już skrócę już, bo mam przygotowane bardzo dużo materiałów. Mianowicie 
takich, że w latach szczęśliwe minionych prokurator okręgowy częstochowski Pan Prokurator Maciej 
Makowski uczestniczył w posiedzeniach takiej partii Unia Laikatu Katolickiego. chciałem tu Państwu 
odczytać kilka fragmentów tego artykułu, niemniej, ze jest pora różna to daruję to czytanie. Chodzi 
mianowicie o to, że w tamtym okresie czasu wiele śledztw bardzo poważnych zostało umarzanych. Na 
nieszczęście tych, którym śledztwo zostało umorzone dokonywali tego prokuratorzy, którzy w 
ostatnich  miesiącach, tygodniach uzyskali wyrok sądu o branie łapówek od mafii paliwowej. W 
związku z powyższym przekażę pewne dokumenty, żeby Państwa nie zanudzać Przewodniczącemu 
rady nadzorczej MPK Panu Prezydentowi Soborakowi, aby przekazał te dokumenty, którymi ja 
dysponuje, ponieważ te śledztwa umarzał właśnie nadzorujący afery paliwowej m.in. w MPK, gdzie 
marża wynosiła 30% cen. Tu są fachowcy na tej sali, mogą sobie policzyć, ze 3% marży jest uważane, 
za marżę znośną, 5% za marżę duża, 30% marzy przy obrotach 2 tys. l dziennie to jest przez ten 
okres czasu ok. 5 mln zł. i to było, że tak powiem w doniesieniach śledczych. Ponieważ Dyrektorem 
Prezesem Miejskiego Przedsiębiorstwa Komunikacyjnego w Częstochowie jest były prokurator 
wojskowy inż. Bolczyk, chciałbym to powiedzieć publicznie, aby z tych materiałów podjął odpowiednie 
działania, bo są to podstawy do wznowienia umarzanych postępowań z racji tej, że nadzorował je 
skazany prokurator.  
 Nie chcę Państwa zanudzać tymi tematami. Niemniej są to tematy bardzo istotne, bardzo 
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poważne i dlatego o nich mówię publicznie i przekaże to panu Prezydentowi Soborakowi. Kończę 
Panie Przewodniczący, widzę, że Pan też jest zadowolony, ze kończę dlatego, że na następnej sesji 
rozwinę te tematy, które, że tak powiem są nie do zamiecenia pod dywan. Oczywiście, że to co piszą 
teraz takie czy inne gazety to gdybyśmy tutaj przeanalizowali wszystkie doniesienia do prokuratury to 
na tej sali mogłoby braknąć kworum, bo Pan Sokołowski jest bardzo płodny. Niemniej jeżeli zostanie 
skierowany akt oskarżenia to zarówno Pan Małagowski i inni powinni złożyć mandaty Radnego, bo nie 
może być tak, że przy nieudolności wymiaru sprawiedliwości oskarżeni będą tutaj siedzieć do końca 
jednej, drugiej czy trzeciej kadencji. Dziękuję Państwu. 
 
Pan Henryk Gęsikowski (wniosek o zabranie głosu stanowi załącznik nr 49 do protokołu)ja krotko 
powiem, ja się już raz do Państwa zwracałem. Pan Radny Gawroński, Pan Przewodniczący, w tej 
sprawie zdecydowanie jest Przewodniczący, do Pana Przewodniczącego Krawczyka się też zwracam, 
jakieś niezrozumienie tematu. Ja wiem, że doskonale rozumie Pan naczelnik, to są krótkie rozmowy. 
Państwo przekazaliście decyzję do Wydziału Finansowego, ja się zwracałem do Rady, żeby podjęła 
sensowną, rozsądną decyzję zobowiązująca Prezydenta do zwolnień. Nie ma innej alternatywy do 
zahamowania wzrostu odpadów i opłat z tym związanych to wstyd, żeby swoją decyzją, proszę sobie 
dzisiejsze metro przeczytać w nagłówku, że samorządy nie ponoszą żadnych konsekwencji, poprawia 
się ustawę śmieciową. Nie ma alternatywy. To jest wstyd, żeby młodzi ludzie przychodzili się na 
działkach wałkonić, tak dosłownie, a starsi, ciężko schorowani, którzy przestrzegali ustaw, to prawda, 
ze nad tą ustawą trzeba odbyć studia. Pan Gawroński nie rozumiał, niech pan czyta. Nie ma teraz 
Prezydenta Soboraka, mnie to irytuje jak można wykaszać trawę, dostarczać do śmietnika, a ja ma i 
inni, którzy użytkują zgodnie z ustawą rekreacja na działce była i pozostała tak jak zapisali Posłowie, 
polega na uprawach ogrodniczych, sadowniczych i warzywniczych, anie na całej działce trawnik 
wykasza się, młode pokolenie się wałkoni, a ci ludzie starsi, w tym dyrektorzy, akurat prezydentów nie 
mieliśmy na swoim terenie. Były naczelnik na 960, bo on jest wiekowy, ale trzeba coś zrobić. 
natomiast Prezesa, który jest byłem zomowcem rządzi nim księgowa i ta mentalność musi odejść 
razem z tymi ludźmi. Tak dalej być nie muzę, oni biorą nagrody, a im się należy tyle co kelnerowi 
napiwek do tej pory,ale żaden prezydent nie mógł pomóc tej sprawie, bo by im zaszkodził. Bo było 
wymuszanie opłat, nagród rzekomych. Ja powiedziałem, że za nieuregulowanie powinna być kara, a  
nie żadna nagroda. Oni sami się obdarzają. To jest wstyd. Ja prosiłem o powołanie Komisji Panie 
Gawroński. Prosiłem, żeby zjechać, żebyście zobaczyli ja oprowadzę, bo wsparcie jest z okręgu. Duch 
Wosika panuje jeszcze w waszych przekonaniach. To jest wstyd. Dyrektorzy też oczekują, że ja będę 
swoją głowę nadstawiał za nim bo im jest wstyd za to co się dzieje. Na terenie Wełnopolu opadłego 
zakładu ubyło po 300 m nawet gdyby ustawę Posłowie zmienili i będzie 300 m2, 400 ternu Urzędu 
Miasta, który był i 500 m, który jest na wolności niech tyle ziemi dostarczy, ale tą sprawę trzeba 
załatwić, bo ja się obawiam, ze jak nowa Rada powstanie, zanim powołacie komisję to znowu będzie 
sprawa po równo. Panie Krawczyk to są dla Pana rekwizyty. Obecny poborca podatku należnego 
gminie ma czelność do mnie mówić czy ja wiem kto sprawuje władzę w mieście. Tak dosłownie. No 
kto? No lewica. To Prezydent Matyjaszczyk w mieście jest od tego, żeby złodziei ochraniać? No 
niestety kiedyś zaprzestaną wywożenia śmieci 6 sierpnia, data jest pamiętna, rocznica zrzucenia 
bomby na Hiroszimę, ale na nagrody nie brakło dla nich. Dziękuję. 
 
Radny Artur Gawroński ja tylko chciałem oświadczyć, że nie jestem Przewodniczącym Komisji, nie 
jestem w stanie powołać Komisji, dlatego ja w tym momencie prosiłem Pana, żeby Pan się zwrócił do 
Przewodniczącego Komisji i wtedy mógłby pan uczestniczyć w tym temacie na posiedzeniu Komisji. 
Ja niestety nie jestem żadnym Przewodniczącym żadnej Komisji, żebym mógł ją zwołać. Dziękuję. 
 
Radny Jacek Krawczyk ja tylko w dwóch słowach powiem, że  było pismo skierowane do naszej 
komisji, wystąpiliśmy z zapytaniem do Urzędu Miasta i Urząd Miasta, Prezydent Miasta odpowiedział 
w Pana sprawie. Dziękuję. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Konrad Głębocki ja chciałem oświadczyć, że mimo, że mam taki 
zwyczaj niekomentowania wypowiedzi Pana Ryszarda Raczka, który sobie często wyciera usta moim  
nazwiskiem to jednak parę słów powiem, bo Panie Ryszardzie powinien mnie Pan również 
podziękować za to, że wystąpił Pan w punkcie, w którym nie powinien Pan wystąpić czyli wystąpienia 
gości dlatego, że mnie bardzo mocno przychodziło do głowy, że trzeba by przed dopuszczeniem Pana 
do głosu jednak sprawdzić Pana kwestie czy w tym punkcie rzeczywiście występuje Pan w imieniu 
zaproszonego gościa poza tym czy ma Pan pisemne pełnomocnictwo od tego zaproszonego gościa. 
Otóż jeśli miał Pan jakieś pełnomocnictwo pewnie od osoby poinformowanej rzeczywiście o sesji, 
natomiast nie od osoby , która była zaproszonym gościem. I gdybym dzisiaj ja prowadził obrady na 
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początku sesji i Pana nie dopuścił do głosu to by Pan próbował aferę z tego zrobić. Natomiast rzecz w 
tym, że dzisiaj to Pan Przewodniczący Wolski Panu wyjaśnił, że w punkcie wystąpienia zaproszonych 
gości nie może Pan zabrać głosu i dlatego Pan tego głosu nie zabrał. Także ja wtedy też nie 
blokowałem Panu z uwagi na to, żeby Pan już się wypowiedział w punkcie, którym nie powinien Pan 
się wypowiadać. Dziękuję. 

Wykaz głosowań stanowi załącznik  nr 50 do protokołu. 
 
Ad. Pkt. 40 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski 
zamknął obrady LII Sesji Rady Miasta. 
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